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پاستور

سوژه روز

مقامات دول��ت امريكا گفته اند ك��ه اقدامات تنبيهي و 
تحريمي را عليه ايران كليد خواهند زد. مقامات داخلي 
اما معتقدند امري��كا نمي تواند هيچ اقدام تحريمي عليه 
جمهوري اس��امي انجام دهد. امريكايي ها بر ابرقدرت 
بودن ش��ان حس��اب باز كرده و ايران هم به توافق برجام 
استناد مي كند. مقامات داخلي آن چنان به عدم همراهي 
ساير كشورهاي عضو شوراي امنيت و ۱+۴ با امريكا اميد 
دارند كه اخيرا حسن روحاني گفته بود شنبه و يكشنبه 
روز پيروزي ملت ايران است. اظهاراتي كه ابتدا در لفافه 
و تلويحي به نظر مي رس��يد اما مشخص شد كه موضوع 
مورد اش��اره روحاني »مكانيسم ماشه« و البته ايستادن 
كشورهاي ذي نفوذ س��مت برجام و نه امريكاست. چه 
آنكه پس از اين اظهارات، محمدجواد آذري جهرمي نيز 
در پاسخ به پرسش يكي از كاربران توييتر نوشت: »امريكا 
مي خواهد تحريم ها را تشديد كند و شوراي امنيت سازمان 
ملل موافقت نخواهد كرد.« اظهاراتي كه نشان مي دهد 
هر قدر دولت ايران و باقي كش��ورهاي عضو اين توافق بر 
حفظ آن اصرار داشته و براي آن تاش مي كنند، امريكا در 
تاش براي رويارويي با تهران است. همچنين پيش از اين 
آلمان،  بريتانيا و فرانسه خط خود را از امريكا جدا كرده و 
در بيانيه اي خواهان تداوم تعليق تحريم هاي ايران شدند. 
اما آنچه ديروز ساعاتي مانده تا تكليف تحريم هاي شوراي 
امنيت عليه ايران مشخص شود يك صدا از تريبون هاي 
داخلي شنيده  شد، اين بود كه به كارگيري اين مكانيسيم 
جايگاه حقوقي ندارد، عما اجرايي نخواهد شد و آنچه از 
خط و نشان امريكا حاصل مي شود، تنها به كار انتخابات 
ماه آينده آنها مي آيد. حال امريكا چه ماشه را بچكاند چه 
نه، به نظر نمي رسد گلوله اي در اين اسلحه باقي مانده باشد 

كه به سمت ايران پرتاب كند.
 نگران نيستيم

اگرچه رييس جمهوري پيش تر از اين و در روز چهارشنبه 
صحب��ت از »پيروزي ملت بزرگ اي��ران« را ميان آورد و 
تلويحا اذعان كرد كه معتقد است امريكا براي اقناع شوراي 
امنيت همچون دفع گذشته توفيقي كسب نخواهد كرد و 
وزير ارتباطات نيز صراحتا از عدم موافقت شوراي امنيت 
خبر داد، دي��روز هم علي ربيعي، س��خنگوي دولت در 
يادداشتي مفصل در روزنامه دولتي ايران به اين موضوع 
پرداخت و تاكيد كرد كه ايران هيچ نگراني بابت مكانيسم 
ماش��ه ندارد. اين زبان منفصل دولت در اين يادداش��ت 
تاكيد كرد كه در دو س��ال گذشته امريكا همواره تاش 
كرد تا باقي كشورها را براي خروج از برجام متقاعد و البته 
تهران را به خروج از آن تحريك كند اما موفق نشد و حالا 
در زمان باقي مانده تا انتخابات تاش دارد تا توجهات را از 
كارنامه داخلي منحرف كرده و دنبال يك ماجراجويي تازه 

مقامات كشوري و لشكري بر ناكامي امريكا در فعال كردن مكانيسم ماشه تاكيد كردند

اسلحهبيگلوله
باشد. اما فارغ از تشريح شرايط ايالات متحده، ربيعي تاش 
كرده تا در اين يادداشت به برجام ستيزان نهيب بزند و آنها 
را متوجه ش��رايط خطير اين روزها كند. چه آنكه در اين 
يادداشت تاكيد كرده دولت نگران فعال شدن مكانيسم 
ماشه نيست، بلكه نگران آن است كه ماشه از سوي ناآگاهان 
داخلي چكانده شود كه »هنوز مشت امريكا براي شان باز 
نشده« و نمي دانند كه با »بالا بردن تب برجام ستيزي« در 
زمين امريكا بازي مي كنند. او در همين راستا بر انسجام 

سياسي داخلي تاكيد كرد.
 بازي تبليغاتي است

عاوه ب��ر دولت ك��ه در اين چن��د روز منته��ي به روز 
تصميم گيري ش��وراي امنيت بارها اعام كرده كه هيچ 

نگراني از فعال شدن مكانيسم ماشه ندارد، ديروز علي اكبر 
ولايتي، مشاور امور بين الملل رهبر انقاب و عضو هيات 
نظارت بر برجام نيز تاش هاي دونالد ترامپ را يك بازي 
تبليغاتي توصيف كرد. او البته با نگاهي ديگر و نه از منظر 
عدم همراهي اروپاييان و ساير كشورها با امريكا،  تصميم 
ايالات متحده را نقد كرد. ولايتي اذعان كرد كه امريكايي ها 
به شكلي و اروپاييان هم به شكلي ديگر برجام را »نقض« 
كرده بنابراين اين توافق اساسا »اعتباري« ندارد كه حالا 
نگران نقض آن باش��يم. »تبليغ و سروصدا و تاش براي 
جذب افكار عمومي در داخ��ل امريكا« توصيف ولايتي 
از اقدامات اخير ايالات متحده امريكا بود كه فعال كردن 
مكانيسم ماشه را نيز در همين راستا تعريف كرد. با اين 

حال برخاف آنچه ربيعي يا ب��ه تعبيري تريبون دولت 
مبني بر انسجام سياسي از كنشگران خواسته بود، ولايتي 
تلويحا از دولت انتقاد كرد و گفت كه نبايد در راستاي يك 
ديپلماسي ضعيف به انتخابات آبان امريكا دل بست، چراكه 
»ما تعهدات مان را انجام داديم اما طرف مقابل تحريم ها را 
برنداشت پس برجام يكطرفه اعتباري ندارد. مكانيزم ماشه 

هم يك بازي تبليغاتي است.«
 جايگاه حقوقي ندارد

در ميان اظهارنظرهاي روز شنبه در مورد مكانيسم ماشه، 
صداي قوه مقننه نيز شنيده شد. مجتبي ذوالنوري، رييس 
كميسيون امنيت ملي مجلس يازدهم در آستانه اقدامات 
امريكا خبر داد كه در نشستي با حضور نمايندگان و برخي 

كارشناسان اين حوزه طرح س��ه فوريتي مقابله با اقدام 
امريكا در كميسيون بررسي شده تا در صحن علني روز 
يكشنبه درباره عملكرد و رفتار امريكا تصميم گيري شود. 
او البته تاكيد كرد كه خروج از NPT جزو پيش��نهادات 
اين طرح نيست. همچنين رييس كميسيون امنيت ملي 
مجلس ترجيح داد اقدام  جديد امريكا را از لحاظ حقوقي 
بررسي و تاكيد كرد كه اساسا »امكان فعال كردن مكانيسم 
ماشه توسط امريكا وجود ندارد زيرا جايگاه ايالات متحده 
حقوقي و قانوني نيست« و مكانيسم ماشه تنها مي تواند به 
درخواست يكي از اعضاي ۱+۴ فعال شود و ايالات متحده 

از برجام خارج شده است.
انتقام مي گيريم

از تريبون نظاميان هم ديروز صداي اعتراض به تصميم 
امريكا شنيده شد. همزمان با واكنش هاي نهادهاي مختلف 
سياسي در داخل كشور نسبت به درخواست امريكا براي 
فعال شدن مكانيسم ماشه، سردار حسين سامي، فرمانده 
كل سپاه پاسداران هم كه در مراسم صبحگاه مشترك 
ستاد فرماندهي كل س��پاه حضور داشت از اين تريبون 
اس��تفاده كرد و در مورد مكانيسم ماشه گفت از آنجا كه 
امري��كا اين روزها در منزوي ترين حالت سياس��ي خود 
به سر مي برد »مطمئن هستيم اگر مكانيزم ماشه امريكا 
چكانده هم ش��ود، گلوله اي از آن شليك نخواهد شد.« 
سامي همچنين به امريكا هشدار داد كه »وعده انتقام ما 
از شهادت سردار سليماني؛ قطعي، جدي و واقعي است.« 
و گفت: »امريكايي ها بدانند هر كسي را كه در ماجراي ترور 
ناجوانمردانه سردار سليماني نقش داشته است، مي زنيم 
و اين يك پيام جدي است.  امروز هم همين است و اگر تار 
مويي از سر يك ايراني كم شود، كرك و پشم شما را به باد 
مي دهيم.« روز پنجشنبه ۲۰ آگوست مطابق با ۳۰ مرداد 
وزارت خارجه امريكا با ارس��ال نامه اي به اطاع شوراي 
امنيت رس��اند كه قصد دارد »مكانيسم ماشه« را درباره 
پرونده هس��ته اي ايران و برجام فعال كند. آن طور كه در 
توافق بين المللي برجام منعقد شده و در قطعنامه ۲۲۳۱ 
به تصويب رسيده درصورتي كه ايران به تعهدات برجامي 
خود عمل نكند، امكان بازگشت تمامي تحريم هاي شوراي 
امنيت به  صورت خودكار وجود دارد. امريكا تاش دارد با 
اتكا به اين بخش از برجام شوراي امنيت را به بازگردادن 
تحريم ها ترغيب كند كه البته از آنجا كه س��ال ۲۰۱۸، 
۱۳۹۷ شمس��ي از توافق خارج ش��ده عما نمي تواند با 
استناد به مفاد آن اقدامي انجام دهد. همچنين تا چندي 
ديگر بر اساس توافق برجام تحريم هاي تسليحاتي ايران 
برداش��ته مي ش��ود كه ايالات متحده تاش كرد در اين 
زمينه هم س��نگ اندازي كرده و تحريم هاي تسليحاتي 

ايران را تمديد كند.

نس��رين س��توده راه��ي 
بيمارستان شد. رضا خندان، 
همسر نسرين ستوده، حدود 
ساعت ۱۱ روز شنبه خبر از 
بستري شدن همسرش داد 
و در حس��اب كاربري اش در 
توييتر نوش��ت: »از بند زنان 
تماس گرفتند و گفتند كه 

نس��رين حالش وخيم تر شده و به  خاطر مشكل قلبي به 
بيمارستان طالقاني اعزام شد. ما تو راه بيمارستانيم.«

قريب به ۴۰ روز از اعتصاب غذاي نسرين ستوده مي گذرد. 
نسرين ستوده، حقوقدان و فعال حقوق بشر از ۲۱ مردادماه 
دست به اعتصاب غذا زده كه به نظر مي رسد همين موضوع 
و شرايط نامساعد جسمي ستوده، او را راهي بيمارستان 
كرده اس��ت.حالا چند ماهي اس��ت كه به  دليل شرايط 
بهداشتي احتمال ابتا به كرونا ميان زندانيان بالاست و در 
صورت ابتاي چند نفر به  دليل شرايط نگهداري زندانيان، 
ممكن است فاجعه اي رخ دهد. از همين رو پس از شيوع 
ويروس كرونا در اغلب كشورها مرخصي هاي طولاني به 
گروهي از زندانيان اعطا شد و اساسا در اعطاي مرخصي 
سخت گيري هاي كمتري صورت گرفت و حتي مرخصي 
برخي زنداني��ان تا چند نوبت تمديد ش��د. در اين ميان 
همچنين به برخي زندانيان سياسي يا به تعبير دستگاه 
قضايي »زندانيان امنيتي« نيز اجازه مرخصي داده شد. روز 
دوشنبه ۱۵ ارديبهشت ماه ۹۹ بود كه سازمان عفو بين الملل 

درپي شيوع گسترده ويروس 
كرونا، خواستار آزادي بي قيد 
و ش��رط زندانيان سياسي و 
عقيدتي در سراسر جهان و 
ازجمله اعمال اين ش��رايط 
براي نسرين ستوده در ايران 
ش��د. هفتم مردادم��اه رضا 
خندان، همسر ستوده اعام 
كرد كه دادستاني تهران تمام حساب هاي بانكي نسرين 
ستوده را مسدود كرده است. او در فيس بوك خود نوشت كه 
علت توقيف حساب هاي بانكي همسرش براي او مشخص 
نيس��ت و مراجعاتي كه به اداره حقوقي بانك پاسارگاد، 
دادسراي اوين و دادستاني داشته نيز منتج به نتيجه اي 
مشخص نشده است. او اين اقدام را رفتاري در راستاي فشار 
آوردن به خانواده زندانيان در شرايط نامساعد اقتصادي 
توصيف كرده  بود. روندي كه به ويژه مردادماه امسال و درپي 
بازداشت مهراوه دختر نسرين ستوده و رضا خندان نمايان 
شد،   آن  هم باتوجه به اينكه بازداشت دختر نسرين ستوده 
همزمان با اعتصاب غذاي س��توده در اعتراض به شرايط 

زندانيان صورت گرفت.
نسرين ستوده كه خرداد ماه ۹۷ بازداشت شده، به  دليل 
اتهام هايي از جمله »تباني عليه امنيت كش��ور«، »نشر 
اكاذيب«، »تشويش اذهان عمومي« و »اهانت به مقام هاي 
حكومت« به ۳۳ سال حبس و ۱۴۸ ضربه شاق محكوم 

شده كه البته ۱۲ سال از آن اجرا مي شود.

ايران قرمز اس��ت. آن طور كه مقامات وزارت بهداشت 
اعام كرده اند هيچ نقطه اي در ايران حتي نارنجي هم 
نيست و همه مناطق در شرايط بحراني ناشي از شيوع 
كرونا قرار دارد. اين موضوع اگرچه مي تواند حاصل عدم 
رعايت پروتكل هاي بهداشتي در عزاداري هاي ايام محرم، 
سفر در تعطيات و بازگشايي مدارس باشد و همان طور 
كه رييس جمهوري نيز در جلسه صبح شنبه ستاد ملي 
مديريت كرونا اعام كرد به  دليل كاهش ميزان رعايت 
پروتكل هاي بهداشتي از سوي مردم است. حسن روحاني 
كاهش آمار ميزان رعايت دستورالعمل هاي بهداشتي را 
بس��يار نگران كننده خواند و گفت: آماري كه در جلسه 
ستاد ارايه شده نش��ان مي دهد ميزان مراعات مردم از 
۸۲درصد به ۶۲ درصد در هفته گذشته رسيده  كه بسيار 
نگران كننده است؛ چراكه به  گفته او اگر مردم به هشدارها 
و آموزش هاي عمومي توجه نكنند در ماه هاي پيش رو با 
مشكل بزرگي مواجه مي شويم. رييس جمهوري هشدار 
داد كه با نزديك شدن فصل پاييز، بيماري هايي چون 
سرماخوردگي و آنفلوآنزا شيوع بيشتري پيدا مي كند 
و البته خبرهايي از ش��يوع نوع��ي ذات  الريه در برخي 
كشورهاي همسايه نيز نگراني ها را تشديد كرده است.

رييس جمهوري همچنين از وزارت بهداشت و صداوسيما 
و س��اير رس��انه ها خواس��ت آموزش ملموس تري را با 

شيوه هاي مختلف براي مقابله با كرونا به مردم ارايه كنند. 
افزايش آمار ابتا و مرگ ومير و كاهش رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي از سوي مردم باز هم مانع اين نشد كه روحاني 
دوگانه هاي موجود در جامعه را رد كند. او بار ديگر تاكيد 
كرد كه »اين دوگانه انگاري هاي نادرس��ت »سامت يا 
نان«، »ديانت يا فعاليت اجتماعي« و »آموزش و مهارت« 
را بايد كنار بگذاريم و فكر نكنيم اگر نوجواني مدرسه رفت، 
مبتا مي شود اما در ميهماني هاي خانوادگي و بازي در 
كوچه به اين بيماري مبتا نمي شود! اين ويروس همه  جا 
هست و بايد اصول بهداشتي دقيقا رعايت شوند.« حال 
آنكه پس از بازگشايي مدارس آمار ابتاي دانش آموزان 
رشد قابل توجهي داشته است.حسن روحاني با بيان اينكه 
سبك زندگي در روند مقابله با كرونا بايد براي ميان مدت و 
بلندمدت تغيير كند، گفت: »كرونا بحثي نيست كه يك 

ماه ديگر تمام شود و بايد حتي اگر واكسن هم در دسترس 
قرار گيرد، زندگي را با سبك جديد بنيانگذاري كنيم؛ 
چراكه اكنون در برخي استان ها افرادي كه قبا چند ماه 
در بيمارستان بستري بوده اند، بار ديگر به كرونا مبتا شده 
و راهي بيمارستان شده اند.«رييس جمهوري در بخش 
ديگري از سخنان خود به موضوع سرمايه گذاري در دوران 
كرونا و پساكرونا اشاره و تاكيد كرد كه سرمايه گذاري ها از 
برخي امور بايد به امور ضروري تر هدايت شوند و همچنين 
بر لزوم تشديد و افزايش سرمايه گذاري در بخش سامت، 
بهداشت، اقتصاد دانش بنيان، اقتصاد ديجيتالي و دولت 
الكترونيك تاكيد كرد. روحاني در ادامه به بحث قاچاق 
كالا كه اين روزها در حيطه دارو رونق زيادي پيدا كرده، 
پرداخت و از نيروهاي مسلح در مرزباني ها و گمركات و 
همچنين وزارت بهداشت خواست كه مراقبت بيشتري 
نسبت به قاچاق دارو و واكسن داشته  باشند.روحاني در 
پايان همچنين بر ضرورت انجام امور و خدمات عمومي 
از طريق الكترونيكي تاكيد ك��رد و گفت: »هر كاري را 
مي توانيم از طريق الكترونيكي انجام دهيم، بايد همين كار 
را كنيم و از مراجعه حضوري جلوگيري شود؛ از جمله اين 
امور دريافت عوارض بين راهي است كه آلودگي را منتقل 
مي كند. در نتيجه ضروري است كه دريافت عوارض از 

طريق الكترونيكي انجام شود.«

رييس جمهوري با ابراز نگراني از شيوع نوعي ذات الريه در يكي از كشورهاي همسايه هشدار داد رضا خندان از آخرين وضعيت همسرش خبر داد
كاهش رعايت پروتكل هاي بهداشتي؛ از ۸۲  به ۶۲ درصدانتقال نسرين ستوده به بيمارستان طالقاني 

رويداد

علي لاريجاني سياستمداري اصولگراست كه حتي - به  دور 
از نگاه مبتني بر جانبداري و ارزشگذاري-  بهتر باشد او را به 
 معناي دقيق كلمه و آن  طور كه دانشنامه هاي علوم سياسي 
مي خوانيم، »سياستمداري محافظه كار« توصيف كرد. 
سياستمداري كه پايگاه فرهنگي و هويتي مذهبي دارد، 
از شهري مذهبي و خانواده اي روحاني برخاسته و دوران 
سياست ورزي اش را هم به  دقت و با نوعي جزيي نگري و 
ريزبيني سياسي و نيز با رعايت ماحظات و اصول حاكم 
بر روابط قدرت سپري يا به بيان دقيق تر »مديريت« كرده 
است. حالا اما چند سالي است كه تعيين محل و محدوده 
سياست ورزي اين سياس��تمدار كاركشته - كه عاوه بر 
سابقه مديريت ارشد در حوزه فرهنگ )وزارت ارشاد و صدا 
و سيما( و فعاليت در امور نظامي )سپاه پاسداران(، ركوردار 
رياس��ت بر قوه مقننه و نهاد قانونگذاري مملكت است و 
همزمان كه به عنوان »لابي مني« كاركش��ته در عرصه 
سياست شناخته مي شود شايد بيش از بسياري از مديران 
هم سطح خود با اصول و مباني اقتصاد آشناست - معماي 
ناظران و تحليلگران و حتي كنش��گران سياست ايراني 
است. معمايي كه مبتني است بر اين پرسش اساسي كه 
لاريجاني حالا پس از ۴ دهه كنشگري سياسي در سطح 
نخست و فعاليت در مناصبي حساس آن  هم در مقاطع و 
بزنگاه هايي خاص اصولگراست يا اصاح طلب؟! پرسشي كه 
به واقع حتي اگر نخواهيم مته به خشاش بگذاريم و با نگاهي 
نسبي گرا در پي كشف پاسخش باشيم، باز بعيد است به 
پاسخي روشن دست پيدا كنيم. چه آنكه لاريجاني همواره 

و البته به  ويژه اين س��ال هاي اخير نشان داده كه پيش و 
بيش از هر چيز، عملگراست و شايد به همين دليل است 
كه سخت مي توان او را ميان خط كشي ها و مرزبندي هاي 

مرسوم جناح هاي سياسي تعريف كرد. 
ندانستن پاسخ اين پرس��ش معماگونه اما تنها در مسير 
فهم نوع سياست ورزي لاريجاني مشكل ساز نيست و حالا 
اين پرسش فراتر از اين بحث ها - در شرايطي كه ۹ ماهي 
بيشتر تا برگزاري نخستين انتخابات رياست جمهوري 
سده ۱۴ نمانده - به بحثي جدي و كليدي در مسير فهم 
مناسبات انتخاباتي حاكم بر فضاي سياسي اين روزهاي 
ايران و ني��ز درك روابط و نحوه مواجه��ه دو جناح كان 
سياست ايراني )اصاح طلبان و اصولگرايان باشند( تبديل 
شده است و اساسا همين مساله است كه باعث شده هم 
اصولگرايان ميان��ه رو و هم البته اصاح طلبانه ميانه رو، او 
را به  چشم كانديداي بالقوه خود براي ورود به اين رقابت 
انتخاباتي ببينند. گرايشي كه ازقضا پيرو هجمه هاي اين 
س��ال هاي اخير از جانب جناح راست - كه بنابه شهادت 

تاريخ خاس��تگاه اصلي لاريجاني است - بيشتر در ميان 
چپ هاي معتدل طرفدار پيدا كرده و اين سال ها شايد اگر 
قرار باشد يكي از احزاب ايراني را نزديك ترين تشكيات 
سياسي به لاريجاني معرفي كنيم، احتمالا پيش از هر حزب 
اصولگرايي، از »كارگزاران سازندگي« نام مي بريم. هر چند 
وقتي به اظهارنظر رسمي چهره هاي شاخص اين تشكل 
نگاه كنيم و به ويژه اگر اين موضع گيري ها را در بازه زماني 
چند ماه اخير دنبال كنيم، مي بينيم كه آنها به  صراحت و 
به  دفعات احتمال حمايت لاريجاني را رد كرده و حالا در 
آخرين اظهارنظر، محمد عطريانفر كه با ايلنا به گفت وگو 
نشس��ته، صراحتا از اين گفته كه كارگزاراني ها ترجيح 
مي دهند، لاريجاني »رقيب« آنها باشد، نه كانديداتوري 
موردحمايت ش��ان! جالب اما اينكه همين اعام موضع 
تازه هم باز ب��ه  نحوي ديگر رابطه دوطرف��ه »كارگزاران 
- لاريجاني« را فعليت بخش��يده و دست كم منجر شده 
تحليلگران بار ديگر بر نسبت دو قطب اين رابطه سياسي، 
متمركز شوند. اما اين تنها كارگزاراني ها نيستند كه به اين 
دست يارگيري از رقيب باور دارند. چنان كه احمد شيرزاد، 
عضو سابق جبهه مشاركت هم كه همزمان با عطريانفر 
مقابل ميكروفن خبرگزاري برنا نشسته، اين مشي و مرام 
اصاح طلبان را حتي فرات��ر از يارگيري فيزيكي و جلب 
مشاركت افراد سياستمدار، بلكه در راستاي ترويج تفكر و 
گفتمان اصاح طلبي تحليل كرده و معتقد است كه »در 
سطح مديران مياني تفكر اصاح طلبي بخش هاي زيادي 

از اردوگاه اصولگرايي را فرا گرفته است.«

يك عضو ارشد »كارگزاران« از نسبت تازه طيفي از اصلاح طلبان و »علي لاريجاني« گفت
دوگانه رقابت - حمايت
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سياس��ت ها و پيش��نهادهاي 
اصولگراي��ان درباره امور كش��ور 
واجد چ��ه ويژگي هايي اس��ت؟ 
ويژگي هايي كه فراتر از جزييات 
اي��ن سياس��ت ها و رويكردهاي 
آنان باش��د، كدام اس��ت؟ در اين 
يادداشت مي كوشم كه چند محور 
را اس��تنتاج كنم. اگر اصولگرايان اين موارد را نادرس��ت 
مي دانند، بسيار خوب خواهد بود كه با ذكر شواهد و دلايل 
آن را رد كنند، در غير اين صورت بد نيست كه تجديدنظري 
در اين روند صورت گيرد، زيرا سرنوشت و پايان هر سياستي 

كه داراي اين ويژگي ها باشد، روشن است. 
اولين ويژگي كه تقريبا در اكثر اظهارات و مواضع آنان ديده 
مي شود و اخيرا به طرح هاي مجلس نيز رسيده، سياست 
»ستيز« يا تقابل و حذف است. تقابل و شدت عمل و گفتار 
در سياست خارجي، در تقابل با دولت و در تقابل با نيروهاي 
سياسي و اجتماعي ديگر. با اطمينان مي توان گفت كه در 
گفتار و كردار غالب آنان كمتر جمله اي پيدا مي شود كه 
نوعي ستيزه جويي يا دشمني يا تقابل ديده نشود. از منظر 
آنان ديگران در هر قالبي كه باشند، نوعي دشمني و خطر 
تلقي مي شوند. جالب اينكه نگرش مزبور در عمل تعميم 
داده مي شود و به نوعي گريبان خودشان را نيز مي گيرد و 
با همفكران خود نيز به همين گونه حذفي و تقابلي برخورد 
مي كنند، زيرا اين نگرش به اخاق و فهم ثانويه آنان تبديل 
مي شود و اقتضاي طبيعت يا سياست آنان مي شود. همه 
رويدادها و مواضع را در ذيل و در چارچوب س��ياه و سفيد 
تحليل مي كنند. اگر با من نيستي پس عليه من هستي و 
بايد حذف شوي. اين فرآيند را با تعبير تقسيم بر دو مي توان 
توصيف ك��رد كه در هر مرحله بايد ع��ده اي را حذف و از 

قطار پياده كرد. 
ويژگي دوم را مي توان سياس��ت »توزيع محور« به جاي 
سياست توليدمحور تعريف كرد. در همين چند ماه گذشته 
اگر نگاه كنيد همه بحث ها اين است كه امكانات موجود را 
چگونه تقسيم كنيم يا بفروشيم؟ يارانه ها، خودرو، پول و... 
به طور قطع سياست توزيعي بايد عادلانه باشد ولي در هر 
حال اين سياست نسبت به سياست توليدمحور بايد فرعي 
و مكمل باشد. در غير اين صورت و با كوچك شدن كيك 
اقتصاد كشور چه فرقي دارد چگونه توزيع شود در حالي كه 
پس از چندي اصولا كيكي وجود نخواهد داشت كه توزيع 
شود. اين ويژگي در اصلي ترين شعار دولت احمدي نژاد 
كه آوردن نفت بر سر سفره هاي مردم بود، ديده مي شود و 
تاكنون نيز ادامه داشته است. جالب است كه آنان هيچ گاه 
نكوش��يدند دوره ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۲ را بر اساس ميزان رشد 
توليد و رشد اشتغال و سرمايه گذاري توضيح دهند و از آن 
دفاع كنند و هميشه از توضيح اين موارد پرهيز و به توزيع 

يارانه ها بسنده كرده اند. 
همواره به قيمت ها اعتراض دارند، در حالي كه رشد قيمت ها 
اگر چه مهم اس��ت ولي مهم تر از آن كمبود كالا و توليد 
است. به رش��د قيمت ها معترض هستند و در عين حال 
سياست هايي را كه متضمن تزريق نقدينگي و توزيع پول 

است، پيشنهاد مي كنند. 
سومين ويژگي، اصرار بر »محدوديت ها« به جاي آزادي 
و خاقيت هاس��ت. آنان همواره دنبال بستن پنجره ها 
هس��تند كه مبادا خداي ناكرده پشه اي يا مگسي وارد 
شود و البته توجهي به هواي بسته داخل ندارند كه به 
 شدت آلوده و سنگين اس��ت و موجب شيوع ويروس 
كرونا مي ش��ود! آنان دنبال افزايش و توسعه نظارت ها 
هستند، ولي هيچ كوشش��ي براي آزادي بيشتر و بروز 
خاقيت ها نمي كنند. در حقيق��ت آنان همه  چيز را و 
همه صداها را عليه خود مي دانند. به  شدت فاقد اعتماد 
به نفس هستند. توليدات سمعي و بصري را مي خواهند 
تحت نظر صداوس��يما در آورند، در حالي كه اين نهاد 
عما زمين گير شده است و از پس كارهاي خودش نيز 
برنمي آيد و به قول معروف، كل اگر طبيب بودي سر خود 
دوا نمودي. مي خواهند شبكه هاي اجتماعي را ببندند 
و تحت كنترل درآورند. مي خواهند حضور مردم را در 
ش��وراها و مجلس و رياست جمهوري محدود كنند. تا 
كي مي توان سياستي را بر اين سه پايه نادرست پيگيري 
كرد؟ تقابل و ستيز در برابر تفاهم و رقابت؛ توزيع به جاي 
توليد و بالاخره محدوديت و دخالت مس��تمر به جاي 

آزادي و گشايش و خاقيت و آفرينندگي.

 عباس عبدي

سه گانه ستم؛
)ستيز، توزيع، محدوديت( 

تعيين تكليف نهاد جايگزين 
»شعسا«؛ در آينده نزديك

تكليف نهاد جايگزين ش��وراي عالي سياستگذاري 
اصاح طلبان به زودي روشن تر مي شود. سخنگوي 
ح��زب اعتماد ملي با اش��اره به ض��رورت ايجاد نهاد 
جايگزين شوراي عالي سياستگذاري براي دستيابي 
به اجماع در بين اصاح طلبان گفت: »در يكي، دو ماه 
آينده تكليف اين نهاد روشن تر مي شود.« به گزارش 
ايسنا، اس��ماعيل گرامي مقدم درباره شرايط جريان 
اصاح��ات، اظهار كرد: »ي��أس و نااميدي در مقطع 
فعلي اختصاص به جريان اصاحات ندارد و مي شود 
گفت اين نااميدي در جامعه هم وجود دارد. سند و گواه 
آن هم ميزان مشاركت در انتخابات مجلس شوراي 
اس��امي به خصوص در دور دوم است. اصاح طلبان 
ه��م در همين جامعه و با همين مردم زندگي كرده و 
مطالبات همين مردم را پيگيري مي كنند.« او در ادامه 
با بيان اينكه انتخابات بهار احزاب است، افزود: »وقتي 
تمام نامزدهاي يك حزب در انتخابات ردصاحيت 
شوند، نااميد شدن طبيعي است ، البته فاجعه آميزتر 
اين خواهد بود كه تا انتخاب��ات۱۴۰۰ كاري صورت 
نگيرد و همين شرايط پابرجا باشد.«اين فعال سياسي 
با اش��اره به اهميت انتخابات رياس��ت جمهوري در 
س��ال ۱۴۰۰ براي حفظ مشروعيت و امنيت كشور، 
خاطرنشان كرد: در اين شرايط حفظ مشروعيت نظام 
و جذب مشاركت نه تنها براي اصاح طلبان بلكه براي 

كل حاكميت دغدغه باشد.

خبر كوتاه

لحس��ين  ا عبد كي��ل  و
روح الاميني و زهره حقيقي 
والدين محسن روح الاميني از 
رد دفاعيه سعيد مرتضوي در 
دادگاه اعاده دادرسي پرونده 
بازداشتگاه كهريزك خبر داد. 
به گفته ميرمجيد طاهري 
اسفند  ماه سال گذشته شعبه 

اول ديوان عالي كشور با استناد به ماده ۴۷۴ با درخواست 
سعيد مرتضوي براي اعاده دادرسي موافقت كرد و بررسي 
اين درخواست را به ش��عبه ۸ دادگاه كيفري يك استان 
تهران ارجاع داد. اواسط مرداد گذشته خبرهايي مبني بر 
درخواست اعاده دادرسي از سوي سعيد مرتضوي شنيده 
شد تا اينكه صبح سه شنبه، ۲۱ مرداد،  ساعت ۱۰ صبح در 
شعبه ۸ دادگاه كيفري استان تهران اولين جلسه رسيدگي 
مجدد به پرونده سعيد مرتضوي برگزار شد. همان  زمان 
وكيل خانواده روح الاميني به باش��گاه خبرنگاران جوان، 
خبرگزاري وابس��ته به صداوسيما گفت كه او و موكلش 
در جريان اين جلس��ه نبوده اند و گويا مرتضوي به  دليل 
پرونده بازداشت غيرقانوني كه منجر به صدور حكم انفصال 
از خدمت براي او ش��ده ، درخواست اعاده دادرسي داشته 
است كه اولين جلسه آن ۲۱ مرداد برگزار شد. ميرمجيد 
طاهري روز گذش��ته خبر داد كه »طبق اع��ام دادگاه، 

دفاعيه س��عيد مرتضوي در 
دادگاه اعاده دادرسي پرونده 
موسوم به پرونده بازداشتگاه 
غيرقانوني كهريزك ازسوي 
قض��ات ش��عبه ۸ دادگاه 
كيفري يك اس��تان تهران 
با نظ��ر اكثريت قض��ات رد 
شده است.« البته بنا بر قانون 
مرتض��وي مي تواند ظرف ۲۰ روز پ��س از اباغ در ديوان 
عالي كش��ور فرجام خواهي كند.  مدتي پس از ماجراي 
كهريزك سازمان قضايي نيروهاي مسلح در سال ۸۹ 
آمريت و مشاركت در بازداشت ۳ نفر از كشته شدگان 
در كهريزك را تاييد و در همين راس��تا مرتضوي و دو 
قاضي ديگر بركنار ش��دند. او اگرچه پس از بركناري 
در دولت احمدي نژاد پس��ت گرفت اما بالاخره بعد از 
قريب به ۶ سال حكم دادگاه او صادر شد. مرتضوي به 
پرداخت ۲۰۰ هزار تومان جريمه نقدي محكوم شده 
 بود. اين حكم با اعتراض اولياي دم كشته شدگان پس 
از تجديدنظر به ۲ سال حبس تبديل شد كه با گذراندن 
يك سوم آن، شهريورماه ۹۸ آزاد شد و پس از آزادي هم 
به  دنبال بازگشت به مناصب دولتي بود كه دفاعيات او 
فعا رد شده است. مرتضوي همچنين از ارايه خدمات 

قضايي براي هميشه منع شد.

وكيل عبدالحسين روح الاميني خبر داد
رد دفاعيات قاضي آمر بازداشت در كهريزك

تا 1400
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هم��ه عليه يكي، عبارت��ي كه مص��داق تنهايي ايالات 
متحده امريكا در مسير بازگرداندن قطعنامه هاي پيشين 
شوراي امنيت عليه ايران است. شنبه و يكشنبه اي كه 
مايك پمپئو، وزير خارجه ايالات متحده وعده بازگشت 
تحريم هاي شوراي امنيت عليه ايران را داده بود و حسن 
روحاني، رييس جمهور از آن با عنوان روز پيروزي ايران 
ياد كرده بود س��رانجام فرا رس��يدند. هر چند در فضاي 
مجازي ن��ه با ادعاي امريكايي ها همراه��ي و نه از وعده 
حسن روحاني استقبال شد اما آنچه اين روزهاي كرونايي 
در صحن خلوت ش��وراي امنيت س��ازمان ملل متحد 
مي گذرد را مي توان بي سابقه ترين رويارويي سه كشور 
اروپايي عضو شوراي امنيت )بريتانيا، آلمان و فرانسه( با 
ايالات متحده امريكا دانست. دونالد ترامپ، رييس جمهور 
ايالات متحده همچنان س��وار بر قطار قطعنامه 2231 
سوت زنان خود را عضوي از برجام دانسته و مي گويد در 
مقابل نقض توافق هسته اي توسط ايران دست به ماشه 
شده و قطعنامه هاي شوراي امنيت را بازگردانده است. 
در مقابل چين، روسيه، فرانسه، بريتانيا و آلمان در كنار 
تفسير مشترك با ايران ايستاده اند و هر روز برگ جديدي 
در حمايت از برجام رو مي كنند. شامگاه جمعه درست 
چند ساعت پس از انتشار خبري در خبرگزاري انگليسي 
رويترز مبني بر توسل دونالد ترامپ به فرمان اجرايي براي 
عملي كردن تهديدهاي تازه عليه تهران، نامه مشترك 
تروئيكاي اروپايي خطاب به ريي��س دوره اي و اعضاي 
شوراي امنيت منتشر شد. محتوا و محور نامه تقريبا از 
قبل مش��خص بود؛ حمايت از توافق هسته اي با ايران، 
مخالفت با هرگونه اقدام��ي كه منجر به تخريب برجام 
شود ازجمله ادعاي خودسرانه بازگرداندن تحريم هاي 
شوراي امنيت.  در حالي كه ايالات متحده مي گويد تعليق 
تحريم هاي شوراي امنيت عليه ايران روز 20 سپتامبر به 
پايان مي رسد اما در نامه سه كش��ور اروپايي به شوراي 
امنيت به صراحت تاكيد شده كه تعليق تحريم ها عليه 
ايران، بعد از تاريخ 20 سپتامبر ادامه خواهد يافت و هر 
تصميم يا اقدام براي بازگرداندن تحريم هاي سازمان ملل 
عليه ايران »فاقد اثر قانوني خواهد بود.« متن اين بيانيه 
كه خبرگزاري فارس آن را ترجمه كرده به شرح زير است:  
ما در نامه قبلي خطاب به رييس شوراي امنيت در تاريخ 
20 آگوست 2020 مشتركا ديدگاه خود را اعلام كرده ايم 
ابلاغيه اي كه ايالات متح��ده ادعا مي كند ذيل بند 11 
قطعنامه 2231 شوراي امنيت صادر و آن را ميان اعضاي 
ش��وراي امنيت توزيع كرده فاقد تاثيرات قانوني است و 
بنابراين نمي تواند رويه هاي پيش بيني  شده ذيل بند 11 
را اجرايي سازد. نتيجه آنكه هر گونه تصميم و اقدام كه 
بر اساس اين رويه يا پيامدهاي احتمالي آن اتخاذ شده 
باشند نيز فاقد تاثيرات قانوني خواهند بود. ما ديدگاه مان 
را به صورت گسترده در شوراي امنيت ابراز كرده ايم كه 
رييس ش��ورا در جمع بندي مورخ 2۵ آگوست خود به 

آن اشاره كرد. از ديدگاه هاي ابراز شده در بالا اين نتيجه 
گرفته مي شود كه از تاريخ 20 سپتامبر، قطعنامه هاي 
1۶9۶ )مصوب سال 200۶(، 1737 )مصوب 200۶(، 
1747 )مصوب 2007(، 1۸03 )مصوب 200۸(، 1۸4۵ 
)مص��وب 200۸( و 1929 )مصوب 2010( كماكان به 
موجب مفاد بند a( 7( قطعنامه 2231 )مصوب 201۵( 
ملغي خواهند بود. در نتيجه، هر تصميم يا اقدام با هدف 
بازگرداندن قطعنامه هاي 1۶9۶ )مصوب سال 200۶(، 
1737 )مصوب 200۶(، 1747 )مصوب 2007(، 1۸03 
)مص��وب 200۸(، 1۸4۵ )مص��وب 200۸( و 1929 
)مصوب 2010( فاقد تاثيرات قانوني خواهند بود. س��ه 
كش��ور اروپايي به اجراي كامل قطعنامه 2231 كه در 
سال 201۵ در تاييد برجام صادر شده، متعهدند. ما تلاش 
خستگي ناپذيري براي حفظ توافق هسته اي داشتيم و 
خود را به تداوم انجام اين كار متعهد مي دانيم. هر چند 
كه نامه مش��ترك تروئيكاي اروپايي به شوراي امنيت 
بلافاصله در فضاي رسانه اي بين المللي با بازتاب وسيعي 
روبه رو ش��د اما اي��ن اقدام اروپايي ه��ا را مي توان حلقه 
ديگري از زنجيره  اقدام هاي اروپا در حفاظت از برجام در 
شش ماه اخير دانست. سه كشور اروپايي حاضر در برجام 
همچنان نتوانسته اند نبود امريكا در اين توافق را از حيث 
اقتصادي براي ايران جبران كنند و حتي تلاش هاي آنها 
براي راه اندازي ساز و كار مالي مختص كار با ايران به نام 
اينستكس هم با كارشكني هاي خزانه داري امريكا عملا 
راه به جايي نبرد اما در ش��ش ماه اخير ادعاهاي اروپا در 
حمايت از برجام تا حدودي در ميدان عمل هم به نمايش 
گذاشته ش��د. تيم دونالد ترامپ در شش ماه گذشته از 
دو مسير شانس خود را براي تمديد تحريم تسليحاتي 
ايران امتحان كرد كه هر دو مس��ير با مخالفت اعضاي 
دائم و غيردائم شوراي امنيت روبرو شد. مايك پمپئو از 
زمستان سال گذشته زمزمه هاي تهديد براي بازگرداندن 
قطعنامه هاي پيشين ش��وراي امنيت عليه ايران را در 
گوش اروپايي ها آغاز كرده و هشدار داد كه اگر با قطعنامه 
جديدي براي تمديد تحريم  تسليحاتي ايران از پس از 
پايان اكتبر 2020 موافقت نكنند، اقدام به استفاده از حق 
تعيين شده براي گروه مقابل ايران در برجام )1+۵ وقت( 
در راس��تاي بازگرداندن خودكار تحريم هاي مندرج در 
قطعنامه هاي شوراي امنيت خواهد كرد. اين تهديد در 
نهايت به پيش نويس قطعنامه  جديدي منتهي شد كه 
البته چندين بار تعديل شد تا شايد رضايت بازماندگان 
در برجام را كس��ب كند. پاسخ اعضاي شوراي امنيت به 
اين قطعنام��ه يك »نه« قاطع بود. در نهايت تيم ترامپ 
راهي ندي��د جز اجرايي كردن تهديد اوليه و توس��ل به 
تعبير عجيب و غريبي از متن قطعنامه 2231 و جا زدن 
واش��نگتن به عنوان عضوي از برجام. با تمام تلاش هاي 
رسانه اي ايالات متحده اين ترفند نيز تاكنون با استقبال 
سرد جامعه جهاني روبه رو شده و مي توان گفت كه هيچ 
 كس تا اين لحظه اين تهديد ترامپ را نه جدي گرفته و نه 
قابل اجرا مي داند. نامه اي كه شامگاه جمعه نيز از سوي 

سه كشور اروپايي در رد تلاش هاي واشنگتن به شوراي 
امنيت نوشته شد به خوبي گوياي تنهايي ترامپ در اين 
جبهه آن هم تنها چند هفته مانده به انتخابات است. در 
حالي كه دونالد ترامپ تلاش مي كند در آستانه انتخابات 
شكست سياست فشار حداكثري را با نمايش بازگشت 
قطعنامه هاي پيشين شوراي امنيت عليه ايران نزد افكار 
عمومي و راي دهندگان امريكايي جبران كند اما به نظر 
مي رس��د كه اين تنهايي بيشتر به چشم راي دهندگان 
خواهد آمد و حت��ي مي تواند به عنوان يك امتياز منفي 
براي امريكا محاسبه شود. از سوي ديگر با توجه به نزديك 
شدن به زمان انتخابات در ايالات متحده بعيد است كه 
تيم ترامپ فرصت وقت گذاشتن بيشتر در شوراي امنيت 
و سر و كله زدن با رييس دوره اي شورا يا دبيركل سازمان 
ملل را براي فعالس��ازي دبيرخانه و تشكيل كميته هاي 
تحريم و تامين بودجه آنها داش��ته باش��د. لذا مي توان 
انتظار داشت كه دونالد ترامپ همان طور كه برخي منابع 
رسانه اي امريكايي گزارش دادند در نطق سالانه اش در 
مجمع عمومي سازمان ملل متحد كه شايد آخرين نطق 
او در جامه رييس جمهور امريكا باشد باز هم ژست تشديد 
فشار بر ايران را گرفته و با اشاره به امضاي فرمان اجرايي 
جديد به كشورها هشدار بدهد كه عدم رعايت تحريم هاي 
مندرج در قطعنامه هاي پيشين شوراي امنيت عليه ايران 

آنها را با تنبيه هاي امريكا روبرو خواهد كرد. 
رسانه انگليس��ي گاردين در اين باره مي نويسد: شامگاه 
شنبه به وقت ايالات متحده را مي توان ساعتي دانست كه 
ايالات متحده عملا خود را با تمام اعضاي دائم و غيردائم 
شوراي امنيت به شمول متحدان اروپايي ايالات متحده 
درگير مي كند. اعلام يك جانبه بازگش��ت تحريم هاي 
ش��وراي امنيت عليه ايران از سوي واشنگتن به معناي 
تنش در رابطه فراآتلانتيكي است.  مقام هاي دولت امريكا 
مي گويند كه ليستي از اقدام هاي تنبيهي عليه كشورها، 
نهادهاي مالي يا كمپاني هايي كه پس از روز يكش��نبه 
با ايران همكاري كنند تهيه كرده و در 24 س��اعت آتي 
منتشر خواهند كرد. برخي از تحليلگران مي گويند اين 
اقدام امريكا صرفا براي بهره برداري انتخاباتي از افزايش 
تنش با تهران صورت گرفته است.  الي گرانمايه در اين باره 
مي گويد: به نظر من همه آنچه قرار است ببينيم اين است 
كه ايالات متحده در وضع تحريم ها به استيصال رسيده 
است. ترامپ به مكانيسم ماشه )بازگرداندن قطعنامه هاي 
پيشين شوراي امنيت عليه ايران( متوسل شد تا بتواند 
تهران را در عرصه سياس��ي منزوي كند اما اين توفيق 
تاكنون براي تيم رييس جمهور امريكا حاصل نشده است. 
برخي از تحليلگران معتقدند كه اصلي ترين هدف ترامپ 
از ادعاي بازگرداندن قطعنامه هاي شوراي امنيت عليه 
ايران تحريك تهران به اقدامي تند و تيز و واكنش قهرآميز 
است. تريتا پارسي، كارشناس مسائل ايران و امريكا در اين 
باره مي گويد: »ترامپ به روز انتخابات نزديك مي شود و در 
چنين شرايطي صرفه جويي در استفاده از آخرين گلوله 
به صرفه نيست بلكه راه نجات در شليك همه گلوله هايي 

شهاب شهسواري|
يك ماه بعد از آنكه دولت ايالات متحده امريكا در 
نامه اي به شوراي امنيت سازمان ملل متحد مدعي 
استفاده از مكانيسم حل اختلاف پيش بيني شده 
در قطعنامه ۲۲۳۱ براي بازگرداندن قطعنامه هاي 
متوقف شده شوراي امنيت براساس برجام شد، حالا 
با مخالفت همه اعضاي شوراي امنيت، رييس شورا و 
دبير كل سازمان ملل متحد، نتوانست هيچ همراهي 
براي اين اقدام خود پيدا كند. مهدي ذاكريان، استاد 
روابط بين الملل معتقد است كه اساسا تحريم هاي 
پيش بيني شده در قطعنامه هاي شوراي امنيت از 
ساختار تحريم هاي ثانويه كنوني كه توسط امريكا 
اعمال شده اند ضعيف تر است و امريكايي ها فقط با 
هدف پيدا كردن همدست و مشروعيت بخشيدن 
به اقدامات خودشان است كه سراغ شوراي امنيت 

سازمان ملل متحد رفته اند. 

  به لح�اظ عملي آث�ار اقدام امري�كا چه خواهد 
بود؟ آيا از روز ۲۰ س�پتامبر امريكا تلاش مي كند 

سختگيري هاي بيشتري عليه ايران اعمال كند؟
تحريم هايي كه امريكايي ها از م��ه  201۸ تا امروز برقرار 
كرده اند، در عمل س��نگين تر و ش��ديدتر از تحريم هاي 
سازمان مللي پيش از سال 201۵ بودند كه بر اساس برجام 
ملغي شدند. تحريم هايي كه امريكايي ها اعمال كرده اند 
بي سابقه هستند و تاكنون عليه هيچ كشوري در دنيا تا اين 
اندازه با شدت و با حدت انجام نداده اند. در نتيجه با توجه 
به وسيع تر بودن تحريم هاي جاري نسبت به تحريم هاي 
پيشين شوراي امنيت، تصور نمي كنم كه تغييري در شدت 

و گستردگي تحريم هاي امريكا عليه ايران ايجاد شود.
  پ�س چرا امريكايي ه�ا انقدر اص�رار دارند كه از 
طريق ش�وراي امنيت براي بازگرداندن تحريم ها 

اقدام كنند؟
دليل اصرار امريكايي ها به يك نكته كليدي بازمي گردد كه 
تاكنون مغفول مانده است. مساله اين است كه تحريم هاي 
بي سابقه و بي نظير كه ش��دت و حدت آن چندين برابر 
تحريم هاي شوراي امنيت س��ازمان ملل متحد پيش از 
برجام بود، به دو دليل شكست خورد و به نتيجه نرسيد. اين 
دو عامل را من بارها در نوشته ها و مصاحبه هايم مورد اشاره 
قرار داده ام: نخست مقاومت مردم ايران و دوم كار تخصصي 
و حرفه اي وزارت امورخارج��ه. حالا اگر اين تحريم هاي 
يكجانبه امريكا با وجود گس��تردگي و شدتش شكست 
خورده است، س��وال پيش مي آيد كه چرا امريكايي ها تا 
اين اندازه علاقه مند به پيگيري پرونده در شوراي امنيت و 
بازگرداندن قطعنامه هاي تحريمي هستند؟ و در برابر اگر 
تحريم ها همين الان گسترده تر از تحريم هاي پيش از تعليق 

قطعنامه ها است، چرا گروهي تا اين اندازه نسبت به موفقيت 
امريكا در بازگرداندن آنها نگران هستند؟

اينجا مساله اي است كه تاكنون در بسياري از تحليل ها 
مغفول مانده است. امريكا چرا انقدر ماشه ماشه مي كند؟ 
چرا مي گويد اگر هم از برجام عقب نشيني كرده اما عضو 
سازمان ملل است و بر اساس فلان ماده قطعنامه 2231 
عضو برجام محس��وب مي ش��ود و مي تواند درخواست 
مكانيسم حل اختلاف كند؟ پاسخ اين چراها، در پيروزي 
بزرگ ايران نهفته است. امريكايي ها همه كار عليه ايران 
كرده اند، نه تنه��ا از اين كارها به نتيجه مورد نظرش��ان 
نرسيده اند، بلكه هيچ كشوري هم در جهان حاضر نشده 
است به آنها بپيوندد. رژيم ترامپ و ايادي اش اميدوارند كه 
در 43 روز باقيمانده به انتخابات امريكا در تاريخ 3 نوامبر، 
به دنيا اعلام كنند كه شكست نخورده اند و تنها نمانده اند. 
تمام اصرار و تلاش امريكا بر اين اس��ت كه بتواند به نوعي 
تحريم هاي سازمان مللي را احيا بكند تا از اين طريق براي 
خودشان مشروعيت ايجاد كنند و براي اولين بار از دو سال 
و نيم پيش، بتوانند اين ادعا را مطرح كنند كه اقدام شان با 
همراهي ديگران همراه شده است. بزرگ ترين ضربه اي كه 
دستگاه ديپلماسي، مجموعه دولت روحاني و ملت ايران به 
دهان امريكا زد، اين است كه براي جهانيان ثابت كردند كه 
اين دولت امريكا و اقداماتش مشروعيت ندارد و جهانيان 
حاضر به همراهي با آن نيستند. البته به لحاظ اقتصادي 
بسياري از كشورهاي جهان از ترس مجازات هاي اقتصادي 
امريكا، ممكن است با تحريم هاي امريكا همراهي كنند، اما 
به لحاظ سياسي هرگز حاضر نشده اند به اقدام امريكا در 
خروج از برجام مشروعيت بدهند. همه كشورهاي عضو 
سازمان ملل متحد، به جز اسراييل، عربستان سعودي و 
تاحدي امارات متحده عربي، حاض��ر به همدلي با رژيم 
ترامپ نشدند. حتي درون امريكا گروه هاي رقيب ترامپ 
و چه بس��ا برخي هم حزبي هاي ترامپ اين تصميم ها و 

اقدامات دولت ترامپ را عليه ايران مورد انتقاد قرار دادند.
  فكر مي كنيد كه دول�ت ايران بايد در پي عبور از 
ضرب الاجل امريكا براي بازگشت تحريم ها چگونه 

رفتار كند؟
ايران بايد از اين فرصت ها استفاده ببرد. ايران بايد از جامعه 
جهاني بخواهد كه ما به ازاي اقتصادي اين رفتارهاي سوء 
امريكا را تعيين كنند و خساراتي كه بر اثر اين رفتارهاي 
غيرمش��روع به ايران وارد شده اس��ت، جبران شود. من 
معتقدم كه ما در جايگاه طلبكار قرار داريم. الان بسياري 

از كشورهاي جهان پذيرفته اند كه رفتار يكجانبه گرايانه 
امريكا غيرقابل قبول اس��ت و آن را محكوم كرده اند. سه 
كشور اروپايي نامه زده اند و تاكيد كرده اند و اعلام كرده اند 
كه آنچ��ه را انجام مي دهيم كه ش��وراي امنيت تصويب 
كرده  باش��د. دبير كل س��ازمان ملل متحد هم همين را 
گفته است، دبير كل معتقد است كه مادامي كه شوراي 
امنيت درخواس��ت تش��كيل كميته تحريم ها را ندهد، 
كميته تحريم هاي ايران تشكيل نخواهد شد. دو رييس 
متوالي شوراي امنيت اعلام كرده اند كه درخواست امريكا 
بدون مناس��بت و بي جا است. اعضاي شوراي امنيت هم 
يكي پس از ديگري اين تلاش امريكا را رد مي كنند. اين 
موضع گيري ها ما را در جايگاه طلبكار و شاكي قرار مي دهد. 
آنچه تعهدات ما در برجام و قطعنامه 2231 بود انجام داديم. 
افتخار مي كنيم كه تعهدات بين المللي خودمان را انجام 
داديم. حالا جامعه جهاني بايد متوجه شود كه در مقابل 
تعهدات ايران، بايد امتيازات در نظرگرفته شده در برجام 
هم به ايران برسد و اين رويارويي با يكجانبه گرايي امريكا 

از موضع گيري ه��اي صرفا 
سياس��ي وارد فاز سياسي، 

اقتصادي و تجاري شود.
  بخش�ي از م�واد ۶ 
قطعنام�ه متوقف ش�ده 
ش�وراي امنيت، ش�امل 
اقدامات بسيار تهاجمي 
هس�تند، فكر مي كنيد 
آي�ا امريكايي ه�ا الان 
تمايل داش�ته  باشند كه 
بع�د از ادعاي بازگش�ت 

قطعنامه هاي پيش�ين دس�ت به چنين اقدامات 
تهاجمي بزنند؟

اگ��ر وضعيت به صورتي بود كه در ش��وراي امنيت با اين 
پيش��نهاد امريكايي موافقت مي ش��د و اكثريت شورا از 
بازگشت قطعنامه هاي پيشين حمايت مي كردند، ترديدي 
نبود كه امريكايي ها به تمام آنچه در قطعنامه هاي پيشين 
آمده  بود توسل مي جستند تا ايران را تحت فشار بيشتر 
قرار بدهند. اما در شرايطي كه اين درخواست امريكا مورد 
پذيرش جامعه بين المللي قرار نگرفته است، امريكايي ها 
متوجه هستند كه اقدامات تهاجمي به لحاظ بين المللي 
هزينه زيادي ب��راي آنها در پي خواهد داش��ت. علاوه بر 
اي��ن در دوره حاضر ايران يك كش��ور ضعيف در منطقه 

خودش نيست كه قدرت هاي خارجي به سادگي بتوانند 
كشتي هايش را متوقف كنند. مابه ازاي هر نوع مزاحمت 
يا هر نوع فكر و انديش��ه مزاحمت پاس��خ سختي براي 
امريكايي ها در پي خواهد داشت. امريكايي ها خودشان 
متوجه هستند. ديگر دوره و زمانه اي نيست كه امريكايي ها 
بتوانند عملي را انجام دهند و پاسخش را نگيرند. ايران در 
اين زمينه كه خارج از مشروعيت بين المللي است و خارج 
از مصوبات ش��وراي امنيت و تعهدات قبلي دولت امريكا 
است، قطعا در صورت وقوع پاسخ بسيار سختي خواهد داد.
  آيا اظهارنظرهايي همچون تاكيد دبير كل سازمان 
ملل، دو رييس ش�وراي امنيت و نامه س�ه كشور 
اروپايي شريك برجام به اين شورا، به لحاظ حقوقي 
به تنهايي س�نديت قطعي و اثر حقوق�ي دارند يا 
س�از و كارهاي ديگري هم ب�راي رد اقدام امريكا 

وجود دارد؟
قطعنامه ش��وراي امنيت واضح و روش��ن اس��ت، اساسا 
نياز به س��از و كار جديد نيس��ت، هم قطعنامه 2231 و 
هم برجام به روشني شرايط 
را مش��خص كرده است. اين 
امريكايي ها هس��تند كه از 
برجام خ��ارج ش��ده اند و به 
نقض فاحش قطعنامه 2231 
اقدام كرده اند. مكانيسم حل 
اخت��لاف مال زماني اس��ت 
كه يك كشور در يك تفاهم 
حضور داشته  باشد. وقتي از 
يك تفاهم خارج مي ش��ويد 
نمي توانيد بياييد و ادعا كنيد 
كه براساس اين تفاهم بياييد اختلافات مان را حل كنيم. 
اساسا استفاده از عباراتي مانند اسنپ بك و مكانيسم ماشه، 
به همين دليل كه باعث ايجاد سوءبرداشت در مورد قضيه 
مي شوند، اشتباه است. اصولا در سراسر برجام و قطعنامه 
2231 به زبان فارسي و انگليسي هيچ يك از كلمات ماشه 
و اسنپ بك به كار نرفته است. اين واژه را من نخستين بار 
در هنگام امضاي برجام از خبرنگاري شنيدم كه مي پرسيد 
چرا از برجامي دفاع مي كنيد كه ماشه را در اختيار امريكا 
قرار مي دهد و امريكا يك طرفه مي تواند همه تحريم ها را 
برگرداند. يعني اس��تفاده از اين كلمات از همان ابتدا اين 
ذهنيت را ميان برخي ايجاد كرده بود كه چنين حقي براي 
امريكا در توافق وجود دارد. در حالي كه اساسا چنين حقي 

پيش بيني نشده است. من همان زمان هم به آن خبرنگار 
محترم گفتم كه من بارها و بارها متن برجام را خوانده ام 
و زير و روي آن را مي شناسم، اما جايي اشاره به مكانيسم 
ماشه نشده اس��ت. وقتي كه ماده مورد اشاره اش را به من 
نشان داد، برايش توضيح دادم كه اين ساز و كار حل اختلاف 
است. در هر توافقي يك ساز و كار حل اختلاف پيش بيني 
شده است، اگر يك طرف بدعهدي بكند، طرف ديگر حق 
اقدامات متقابل پيدا مي كند. اما نكته اينجاس��ت كه اولا 
ما بدعهدي نكرده ايم و ثانيا امريكايي ها اساس��ا در توافق 
نمانده اند و به تعهدات شان عمل نكرده اند. خلاصه امر اين 
است كه اساسا خواسته امريكايي ها سالبه به انتفاع موضوع 
است. خواست امريكايي ها هيچ وجاهت حقوقي و اخلاقي 
ندارد. اگر كوچك ترين دستاويز حقوقي وجود داشت، قطع 
بدانيد كه متحدان امريكا كنار او مي ماندند. نكته اي كه براي 
من تا حدي عجيب است، اين اس��ت كه موضوع توسل 
امريكا به ساز و كار حل اختلاف توافقي كه از آن خارج شده 
است، خيلي بزرگنمايي مي شود و خبرنگاران، تحليلگران 
و رسانه هايي مانند صدا و سيما به گونه اي وانمود مي كنند 
كه انگار مكانيسم حل اختلاف يك ديو خطرناكي است كه 
دوباره قرار است به ملت بزرگ ايران حمله كند، در حالي 

كه اين اقدام مذبوحانه پيشاپيش شكست خورده است.
  خط تبليغ�ي وجود دارد كه برخ�ي جريان هاي 
سياسي در مورد برجام در پي مي گيرند. اشاره به 
اينكه برجام ما را تا ۲۵ س�ال گرفتار آژانس كرده 
است يا ماشه را بچكانيم پيش از آنكه امريكايي ها 
بچكانن�د. فك�ر مي كنيد چه منفعت�ي در چنين 

شعارها، مطالبات و اظهارنظرهايي باشد؟
بايد از خود كس��اني كه اين حرف ها را مي زنند پرس��يد. 
نكته اي كه من مطلع هستم اين است كه آنچه ما در دانش 
حقوق و روابط بين الملل به دانشجويان دوره كارشناسي 
خودمان آموزش مي دهيم اين است كه براي حفظ صلح 
و امني��ت در دنيا بايد چندجانبه گرايي و س��ازمان هاي 
بين المللي را تقويت كنيم. هر چه نهاد چندجانبه گرايي 
و سازمان هاي بين المللي تقويت شوند، يكجانبه گرايي 
بيشتر به سمت شكست مي رود. يكجانبه گرايي معمولا 
محبوب ابرقدرت ها، قدرت هاي استعماري و قدرت هاي 
س��لطه جو اس��ت. امريكا دنبال يكجانبه گرايي اس��ت، 
اسراييل دنبال سلطه گري بر منطقه خاورميانه است در 
نتيجه دنبال يكجانبه گرايي اس��ت.  بازيگران مثبت در 
روابط بين الملل، غالبا دنبال چندجانبه گرايي و تقويت 

سازمان هاي بين المللي هستند؛ در برابر بازگيران منفي و 
بازيگران منفور، معمولا يكجانبه گرايي را دنبال مي كنند 
و امريكا و اسراييل نمونه هاي اين رويكرد هستند. برجام 
تفاهمي است كه در مقابل يكجانبه گرايي و به عنوان يك 
دستاورد چندجانبه به دست آمده است. بنابراين از منظر 
دانش روابط بين الملل س��بب صلح و امنيت براي همه 
كشورها مي ش��ود. نمي توانيم بگوييم كه در اين تفاهم 
همه امتيازات و مزاياي ممكن به ايران تعلق گرفته است. 
اما امتيازاتي كه به ايران داده شده است بسيار قابل توجه، 
گاه كم نظير و حتي گاهي بي نظير است. در متن برجام 7 
كشور امضا كننده تاكيد مي كنند كه اين توافق صرفا و فقط 
براي ايران است. يعني به لحاظ حقوقي تاكيد مي كند كه 
اين امتيازها به ساير كشورها داده نخواهد شد. متحدين 
نزديك امريكا در غرب از جمله سوئد هم نتوانسته اند حقي 
همچون حق غني سازي هسته اي در خاك كشورشان را 
به صورت رسمي و مستند از ايالات متحده امريكا دريافت 
كنند و در واقع از اين حق بي بهره شده اند. اينكه بگوييم 
ايران گرفتار آژانس ش��ده اس��ت هم دقيقا نقض غرض 
است. يكي از مطالبات اصلي ايران اين است كه نظارت هاي 
بين المللي آژانس بر همه كشورها وجود داشته  باشد. ما 
هيچ بيمي از طرف آژانس نداريم، بلكه معتقديم كه اين 
نظارت بايد فراگير باشد. ما نه تنها نظارت را بر خودمان روا 
مي دانيم، بلكه با اين رويكرد در مقام طلبكار قرار مي گيريم 
كه چرا اس��راييل نبايد عضو ان پي تي باشد و چرا آژانس 
نمي تواند بر عملكرد نيروگاه ديمونا نظارت كند؟ خواست 
ايران اين است كه همه كشورها به استانداردها و معيارهاي 
بين المللي تن بدهند و از اقدامات گزينشي اجتناب شود. 
ايران در دو مرحله 10 و 1۵ ساله براساس برجام از نظارت 
ويژه خارج مي شود و تنها براس��اس ان پي تي و براساس 
گزارش و اقتضاي مورد نظارت و بازرسي همراه با اطلاع قرار 
مي گيرد. همان گونه كه ايران از چند روز ديگر مي تواند بدون 
هيچ محدوديتي به تجارت سلاح هاي متعارف بپردازد، بر 
اساس همان برجام هم ايران اين امتياز را دريافت كرده كه 
نظارت هاي ويژه براساس اين توافق بعد از گذشت مدتي 
پايان پيدا كند. من به عنوان كسي كه مطالعاتي در علم 
سياس��ت هم داش��ته ام، تصور مي كنم كه گروهي براي 
پيروزي در رقابت سياسي داخلي، به مسائل ملي و امنيت 
متوسل مي شوند و از اين طريق مي خواهند از احساسات 
و انگيزه هاي ملي مردم ايران براي رسيدن به ميز قدرت 
سوءاستفاده كنند. اگر چنين نيتي وجود داشته باشد، يك 
گناه نابخشودني است، چرا كه مي تواند باعث ضعف ايران 
در نظام جهاني شود. تنها توصيه اي كه به اين افراد مي شود 
كرد اين است كه همه جناح ها در مورد مسائل كلان ملي 
و امنيت ملي بر اساس انسجام ملي با سنجه منافع ملي و نه 

منافع حزبي و گروهي اظهارنظر كنند.

مهدي ذاكريان، استاد روابط بين الملل در گفت وگو با »اعتماد«:

اقدام مذبوحانه امريكا در شوراي امنيت پيشاپيش شكست خورده است

گفت وگوي روز 

سارا معصومي 

آلمان، فرانسه و بريتانيا : تحريم هاي شوراي امنيت بازنمي گردند

جدايي تروييكاي اروپايي از امريكا

دونالد ترامپ، رييس جمهور ايالات متحده ادعا مي كند 
كه به رغم خروج از توافق هس��ته اي ب��ا ايران در ماه مه 
سال 201۸ همچنان عضوي از قطعنامه 2231 است و 
مي تواند از حق تعيين شده براي اعضاي برجام استفاده 
كرده و قطعنامه هاي پيشين عليه ايران را بازگرداند. اين 
ادعا در حالي مطرح مي شود كه متن توافق هسته اي و 
بندهاي 3۶ و 37 آن ذيل عنوان س��از و كار حل و فصل 
اختلاف به خوبي گوياي تناقض رفتار امريكا با مس��ير 
قيد شده در برجام براي بازگشت خودكار تحريم هاي 

قبلي است. 
در بند 3۶ و37 توافق هسته اي آمده است: 

چنانچه ايران معتقد باش��د كه هر يك يا تمام اعضاي 
گروه1+۵ تعه��دات خود را طبق اي��ن برجام رعايت 
نكرده اند، ايران مي تواند موضوع را به منظور حل و فصل 
به كميسيون مش��ترك ارجاع كند؛ به همين ترتيب 
چنانچه هر يك از اعضاي گروه 1+۵ معتقد باش��د كه 
ايران تعهدات خود را طبق برجام رعايت نكرده است، هر 
يك از دولت هاي گروه 1+۵ مي تواند اقدام مشابه به عمل 
آورد. كميسيون مشترك 1۵روز زمان خواهد داشت 
تا موضوع را فيصله دهد، مگر اينكه اين زمان با اجماع 
تمديد شود. متعاقب بررس��ي كميسيون مشترك، 
چنانچه هر عضو معتقد باش��د كه موضوع پايبندي 
فيصله نيافته است، مي تواند موضوع را به وزيران امور 

خارجه ارجاع دهد. وزيران ام��ور خارجه 1۵روز وقت 
خواهند داشت تا موضوع را فيصله دهند، مگر اينكه اين 
زمان با اجماع تمديد شود. پس از بررسي كميسيون 
مشترك، به موازات يا به جاي بررسي در سطح وزيران، 
عضو ش��اكي يا عضوي كه اجراي تكاليفش زير سوال 
بوده است مي تواند درخواست كند كه موضوع توسط 
يك هيات مشورتي كه متشكل از سه عضو خواهد بود 
يكي از سوي هر يك از طرف  هاي درگير در اختلاف و 
طرف سوم مستقل بررسي شود. هيات مشورتي بايد 
نظريه غيرالزام آوري را در خصوص موضوع پايبندي 
ظرف 1۵ روز ارايه كند. چنانچه متعاقب اين فرآيند 30 
روزه موضوع فيصله نيابد، كميسيون مشترك در كمتر 
از ۵ روز نظريه هيات مشورتي را با هدف فيصله دادن 
موضوع بررسي خواهد كرد. چنانچه موضوع كماكان به 
نحوي مورد رضايت طرف شاكي فيصله نيافته باشد و 
چنانچه طرف شاكي معتقد باشد كه موضوع، مصداق 
»عدم پايبندي اساسي« است، مي تواند موضوع فيصله 
نيافته را به عنوان مبن��اي توقف كلي يا جزيي اجراي 
تعهداتش وفق برجام قلمداد كرده و/يا به شوراي امنيت 
سازمان ملل متحد ابلاغ كند كه معتقد است موضوع 
مصداق »عدم پايبندي اساس��ي« به  ش��مار مي آيد. 
متعاقب دريافت ابلاغ طرف شاكي به نحو مشروح در 
فوق، به همراه توضيحي از تلاش  هاي توأم با حس��ن 

نيت آن طرف براي ط��ي فرآيند حل و فصل اختلاف 
پيش بيني ش��ده در برجام، ش��وراي امنيت سازمان 
ملل متحد بايد منطبق با رويه هاي خود در خصوص 
قطعنامه اي براي تداوم لغو تحريم ها راي گيري كند. 
چنانچه قطعنامه فوق الذكر ظرف 30 روز از تاريخ ابلاغ 
به تصويب نرسد، آنگاه مفاد قطعنامه هاي سابق شوراي 
امنيت سازمان ملل متحد مجددا اعمال خواهند شد، 
مگر اينكه ش��وراي امنيت سازمان ملل متحد به نحو 
ديگري تصميم گيري كند. در چنين صورتي اين مفاد 
در خصوص قراردادهايي كه بين ه��ر طرف و ايران يا 
افراد و نهادهاي ايراني قبل از تاريخ اعمال آنها امضا شده 
باشد، داراي اثر عطف بماسبق نيست. مشروط به اينكه 
فعاليت هاي صورت گرفته وفق اجراي اين قراردادها 
منطبق با اي��ن برجام و قطعنامه  ه��اي قبلي و فعلي 
شوراي امنيت باشد. شوراي امنيت سازمان ملل متحد 
با ابراز نيت خود براي جلوگيري از اجراي دوباره مفاد در 
صورتي كه موضوعي كه منجر به ابلاغ شود طبق مدت 
مقرر حل و فصل شده باش��د، ديدگاه هاي طرف هاي 
اختلاف و هرگونه نظريه صادره توسط هيات مشورتي را 
ملحوظ خواهد داشت. ايران بيان داشته است كه چنانچه 
تحريم ها جزئا يا كلا مجددا اعمال شوند، اين امر را به 
منزله زمينه اي براي توقف كلي يا جزيي تعهدات خود 

وفق برجام قلمداد خواهد كرد.

برجام و بازگشت قطعنامه هاي لغو شده شوراي امنيت عليه ايران 

است كه باقي مانده اند.«
در حالي كه تيم ترامپ بر تعبير خود از قطعنامه 2231 
اصرار دارد، توسل دولت امريكا به تعبير عضويت در اين 
قطعنامه صداي انتقاد و تمسخر همه را بلند كرده است. 

باربارا اسلاوين از تحليلگران اين حوزه به ميدل ايست آي 
مي گويد: اقدام امريكا مسخره، غيرمنطقي و غيرقانوني 
است. مسخره است كه ايالات متحده مي تواند به منظور 
تخريب برجام ادعا كند كه همچنان عضوي از اين توافق 

است و ادعاي عضويت در قطعنامه اي را بكند كه دقيقا 
آن را زيرسوال برده است. توافقنامه هاي بين المللي اين 
گونه نيس��تند كه همزمان هم عضو آن باشيد هم از آن 

خارج شده باشيد. 

امريكا چرا انقدر ماشه ماشه مي كند؟ پاسخ 
اين چرا  در پيروزي بزرگ ايران نهفته است.
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دونالد ترامپ در شرايطي كه تنها 43 روز تا زمان برگزاري 
انتخابات امريكا باقي مانده با يك خوش شانس��ي بزرگ 
روبه رو شده اس��ت و اكنون اين شانس را دارد كه تركيب 
ديوان عال��ي فدرال را به نفع خود تغيي��ر دهد.  راث بيدر 
گينس��برگ يكي از 9 قاضي ديوان عالي ف��درال امريكا 
جمعه شب به دليل ابتلا به بيماري سرطان لوزالمعده جان 
خود را از دس��ت داد. او يكي از 4 قاضي ليبرال ديوان عالي 
بود كه در كنار 5 عض��و محافظه كار اين ديوان به فعاليت 
مي پرداخت و با توجه به سن و تاثيرگذاري قابل توجهي 
كه داش��ت، توانس��ته بود اثرگذاري زيادي بر روند كاري 
ديوان داشته باشد. با مرگ او دونالد ترامپ، رييس جمهور 
امريكا خواهد توانست فرد مورد نظر خود را كه به احتمال 
بس��يار زياد يك قاضي محافظه كار خواهد بود به مجلس 
سنا معرفي كند تا تركيب ديوان عالي فدرال 6 به 3 به نفع 
محافظه كاران تغيير كند. اين در حالي است كه به نوشته 
ان پي آر، نوه گينسبرگ بيانيه اي را منتشر كرده كه مدعي 
است مادربزرگش چند روز قبل از مرگش نوشته و طي آن 
درخواست كرده جانشينش از سوي رييس جمهور بعدي 
امريكا تعيين شود. ديوان عالي امريكا بالاترين مرجع حل 
اختلاف در امريكاست و تصميم گيري نهايي در موارد بروز 
اختلاف بين دولت و كنگره نيز بر عهده اين نهاد اس��ت. 
عضويت در هيات قضات دي��وان عالي امريكا مادام العمر 
اس��ت و تغيير در تركيب اين هيات مي تواند س��ال ها بر 
وضعيت موازنه قوا در اين كشور اثرگذار باشد. ديوان عالي 
امريكا هشت قاضي و يك رييس دارد. هرچند كه هر يك 
از اين 9 نفر، آرايي برابر دارند، اما در عمل پس از رييس كه 
از سوي رييس جمهور منصوب مي شود، قاضي ارشد كه 
بيشترين سابقه را در ميان قضات ديوان عالي دارد، داراي 
بالاترين نفوذ است. با مرگ گينس��برگ، اين فرصت در 

اختيار دونالد ترامپ و جمهوري خواهان سنا قرار گرفته تا 
برتري خود در اين نهاد تاثيرگذار را تقويت كنند. به نوشته 
نيويورك تايمز، اين موضوع از اين رو تاثيرگذاري ويژه اي 
دارد كه بدون در نظر گرفتن اينكه چه كسي در انتخابات 
نوامبر پيروز مي شود، جمهوري خواهان خواهند توانست 
در برخ��ي  موارد مورد اختلاف مي��ان دو جناح كه به راي 
ديوان عالي نياز دارد، براي سال ها اكثريت خود را تضمين 
كنند. در دوره گذشته ديوان عالي، رييس اين ديوان كه از 
سوي رييس جمهور انتخاب مي شود در اكثر موارد چالش 
برانگيز كه دعوا بر سر آزادي هاي فردي بالا مي گرفت، از راي 
قضات ليبرال حمايت مي كرد و همين امر باعث شده بود 
جمهوري خواهان قادر نباشند تا برخي خواسته هاي خود را 
عملي كنند. در چنين شرايطي اگر ترامپ بتواند در فرصت 
باقيمانده فرد مورد نظر خود را به ديوان بفرستد، آنها با كسب 
اكثريت قاطع راي رييس را نيز بي تاثير خواهند كرد و اين 
دموكرات ها را براي سال ها در موضع ضعف قرار خواهد داد.

جمهوري خواهان  و جاي خالي گينسبرگ
دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا روز گذشته با صدور 
بيانيه اي مرگ اين قاضي ارش��د را تسليت گفت. در اين 
بيانيه او از گينس��برگ به عنوان زني با ذهني درخشان و 
قدرتي مث��ال زدني نام برده كه براي 27 س��ال در ديوان 
عالي فدرال ايالات متح��ده خدمت كرده و اكنون پس از 
مبارزه طولاني مدت با بيماري س��رطان ج��ان خود را از 
دست داده است. واشنگتن پست نوشته است هرچند كه 
ترامپ در اين بياني��ه از ناراحتي خود از خالي بودن جاي 
خالي گينسبرگ سخن گفته اما در عمل خوشحال است 
كه خواهد توانست با راي خود يك قاضي ديگر را به ديوان 
عالي بفرستد.  ميچ مك كانل، رهبر جمهوري خواهان سنا 
كه در سال 2016 در مقابل باراك اوباما ايستاد و مانع از آن 
شد كه رييس جمهور وقت امريكا پيش از برگزاري انتخابات 

رياست جمهوري، كانديداي مدنظر خود را براي حضور در 
ديوان عالي معرفي كند، روز گذشته در موضعي متفاوت 
و متناقض گفت تلاش خواهد كرد ت��ا پيش از برگزاري 
انتخابات كانديداي مدنظر ترامپ را تاييد و راهي ديوان عالي 
كند. مك كانل درباره علت اتخاذ اين موضع متناقض گفته 
كه اين بار شرايط متفاوت است، چراكه اكثريت مجلس 
سنا و رياست جمهوري در اختيار يك حزب است و كشور 
دچار مشكل و تنش نخواهد شد. او در بيانيه خود كه روز 
گذشته منتشر شد، نوشته است: »مردم امريكا يك بار در 
سال 2016 و يك بار نيز در سال 2018 با راي خود اكثريت 
مجلس س��نا را در اختيار جمهوري خواهان قرار دادند تا 
با همكاري با رييس جمهور و حماي��ت از مواضع او كار را 
پيش ببريم«. او تاكيد كرده »ما اين بار نيز به وعده خود وفا 
خواهيم كرد و به كانديدايي كه رييس جمهور معرفي كند، 
راي خواهيم داد.«  جمهوري خواهان در حال حاضر حايز 
53 كرسي از مجلس سنا هستند و براي تاييد كانديداي 
مدنظر رييس جمهور امريكا به 50 راي نياز دارند. هر چند 
در نگاه اول اين عدد براي جمهوري خواهان سهل الوصول 
به نظر مي رسد، اما در پيش بودن انتخابات كنگره و نياز 
برخي نمايندگان به راي مردم باعث خواهد شد كه برخي 
از آنها نتوانند از موضع ترامپ حمايت كنند. نش��انه هاي 
اين مخالفت از سوي برخي سناتورهاي جمهوري خواه 
نيز از هم اكنون آشكار شده و تا لحظه نگارش اين گزارش 
دو سناتور مخالفت خود را با تصميم ميچ مك كانل اعلام 
كرده اند. سوزان كالينس در اين باره به نيويورك تايمز گفته 
است: »من در ماه اكتبر به كانديداي مدنظر رييس جمهور 
راي نخواهم داد، چراكه فكر مي كنم به اين سرعت نمي توان 
جايگزين مناسبي براي گينسبرگ يافت.« سناتور ليزا 
موركوفسكي نيز جمعه شب در گفت وگو با نشريه محلي 
آلاسكا پابليك اعلام كرده كانديداي معرفي شده از سوي 
ترامپ را تاييد نخواهد كرد. ليزا موركوفس��كي گفته كه 

كمتر از 50 روز تا برگزاري انتخابات رياست جمهوري باقي 
مانده و نبايد حق مردم را براي تاثيرگذاري در اين انتخاب 
س��لب كرد. در مقابل جمهوري خواهاني نظير ليندسي 
گراهام اعلام كرده اند به هر كسي كه از سوي رييس جمهور 
معرفي شود، راي خواهند داد. نيويورك تايمز نوشته است 
برخي سناتورها  نظير ميت رامني هنوز پاسخ نداده اند كه 
موضع ش��ان در اين خصوص چيست، اما تصميم آنها در 

آينده  امريكا مي تواند  بسيار تاثيرگذار  باشد.

دموكرات ها   نگرانند
مواضع دموكرات ها نش��ان مي دهد كه هر چند ممكن 
اس��ت جمهوري خواهان نتوانند به خواسته خود دست 
يابند و اكثريت مجلس س��نا را قانع كنند تا به كانديداي 
مدنظ��ر ترامپ راي دهن��د اما آنها به  ش��دت نگران اين 
مساله هستند و عقيده دارند اگر اين اتفاق بيفتد تا سال ها 
دولت هاي احتمالي دموكرات آسيب خواهند ديد. اكثريت 
دموكرات ها ضمن ابراز ناراحتي از مرگ اين زن »پيشرو« 
امريكايي خواستار به تعويق افتادن انتخاب جانشين او تا 
زمان روي كار آمدن رييس جمهور بعدي شده اند.  هيلاري 
كلينتون نوش��ته اس��ت: »او راه را براي زنان امريكايي از 
جمله من گش��ود.« جو بايدن نيز با گوشزد كردن خطر 
حاكميت محافظه كاران بر ديوان عالي هش��دار داده كه 
»رييس جمهور بعدي را بايد م��ردم انتخاب كنند و اين 
رييس جمهور بعدي است كه وظيفه دارد جايگزين راث 
بيدر گينسبرگ را تعيين كند.« همچنين باراك اوباما، 
رييس جمهور پيشين امريكا از مجلس سنا خواسته كه 
انتخاب جايگزين براي وي را تا بعد از برگزاري انتخابات 
رياست جمهوري 2020 به تعويق بيندازد. رييس جمهور 
پيشين امريكا با اشاره به اتفاقي كه بعد از مرگ »آنتونين 
اسكاليا« يكي از قاضيان محافظه كار ديوان عالي امريكا در 

سال 2016 رخ داد، اين  اقدام  را ممكن  دانست. 

ايالات متحده  براي حل مساله كره شمالي و مقابله با تهديد 
اين كشور راهي ندارد جز اينكه دست به دامان پكن شده 

و مذاكرات خود  با دولت كمونيستي چين را  آغاز كند.
به گزارش پايگاه خبري تحليلي »نشنال اينترست«، كره 
شمالي در چند دهه اخير مشكلات و چالش هاي فراواني 
را براي امريكا و متحدانش در منطقه به وجود آورده است 
و هنوز هم كسي راه حلي براي آن پيدا نكرده است. امريكا 
كه موفق به تغيير رژيم در اين كشور نشده، تلاش كرده با 
تركيب سياست تحريم و اقناع پيونگ يانگ به خلع سلاح 
اتمي داوطلبان��ه و صلح آميز اين چالش را حل كند، اما تا 
وقتي سلسله كيم روي كار است، واشنگتن نمي تواند به 
اين آرزوي خود دست يابد  و فرقي هم نمي كند كه دونالد 
ترامپ در انتخابات ماه نوامبر پيروز شود يا شكست بخورد. 
قدرت چين در منطقه و جهان رو  به گس��ترش اس��ت و 
امريكا نيز در جايگاهي نيست كه بتواند براي مقابله با توان 
هسته اي پيونگ يانگ راه حلي پيدا كند. 67 سال از پايان 
جنگ كره مي گذرد و در اين دوران، قدرت تأثيرگذاري بر 
اتفاقات در شبه جزيره كره دگرگون شده است. مسير صلح 

ميان واشنگتن  و  پيونگ يانگ  از پكن  مي گذرد.
در دهه هاي نخس��ت پ��س از پايان جنگ كره در س��ال 
1953، تمركز بر يافتن صلح پايدار ميان شمال و جنوب، 
و جلوگيري از ادامه جنگ متعارف در منطقه غيرنظامي 
در مرز دو كش��ور بود. در آن س��ال ها نقش اصلي امريكا، 
ارس��ال س��لاح هاي متعارف و اعزام نيرو براي محافظت 
از كره جنوبي در برابر حمله همس��ايه شمالي بود. در آن 
سال ها توان نظامي پيونگ يانگ بيشتر از سئول بود. طي 
چند دهه بعدي، 75 هزار نيروي امريكايي در كره جنوبي 
مستقر شدند و كره شمالي نيز در اين سال ها به دفعات با 

ساقط كردن هواپيما، توقيف كشتي، و حمله به نظاميان 
امريكايي، اقدام به تحريك طرف مقابل كرده، اما در همه 
موارد امريكا و كره جنوبي مساله را به صورت ديپلماتيك 
حل  و مديريت كرده اند. با  اين وجود، همواره تمركز بر پيدا 
ك��ردن راه حل پايدار براي صلح ميان ش��مال و جنوب و 
جلوگيري از بروز يك جنگ تمام عيار ديگر در شبه جزيره 
كره بوده است. چين در آن دوران براي امريكا بخش مهمي 
از معادله صلح كره نبود، چرا كه اصلا دو طرف با هم رابطه 
ديپلماتيك نداش��تند. اكنون به نظر مي رسد آن روزها 
براي دو طرف درگير در شبه جزيره كره، روزهاي خوش 
محسوب مي ش��ده است. با نزديك ش��دن به پايان قرن 
بيستم، كره شمالي توسعه تسليحات اتمي اش را با هدف 
جلوگيري از حمله امريكا به خود آغاز كرد. با گذشت زمان، 
امريكا شاهد دستيابي تدريجي كره شمالي به اين هدف 
بود. در ابتدا مهم ترين دغدغه امريكا جلوگيري از حمله كره 
شمالي به همسايه جنوبي خود بود. اما رفته رفته، تنش 
ميان واشنگتن و پيونگ يانگ به جايي رسيد كه اكنون 
كاخ سفيد بايد مراقب باشد كره شمالي با تسليحات اتمي 
خود به نيروها يا حتي اراضي امريكا و كره جنوبي حمله 
نكند. در اين بين، چين توانسته از انقلاب فرهنگي عبور 
كرده و گسترش نفوذ خود در صحنه جهاني را آغاز كند، 
مسيري كه  با سفر تاريخي ريچارد  نيكسون رييس جمهور 

وقت امريكا به چين در سال 1972 آغاز شد.
در نهايت با وجود چندين دهه اقدامات ديپلماتيك از سوي 
امريكا در دوره اي كه قدرت نظامي برتر شبه جزيره و منطقه 
به شمار مي رفت، وضعيت راهبردي واشنگتن بد و بدتر شد. 
روز 9 اكتبر 2006 كره شمالي نخستين انفجار اتمي اش را 
جشن گرفت. پيش از نخستين آزمايش اتمي پيونگ يانگ، 
واشنگتن سال ها تلاش كرد از طريق ديپلماسي اين كشور 
را از توسعه چنين توانمندي اي منصرف كند. دولت هاي 

مختلف امريكا در توقف برنامه اتمي كره شمالي ناموفق 
بودند و حتي پس از سال 2006 با وعده امتياز نيز  نتوانستند 
جلوي اين كشور را بگيرند. كره شمالي از آن زمان تاكنون به 
توسعه زرادخانه اتمي خود ادامه داده و اكنون حتي ممكن 
است در آستانه دستيابي به توانمندي هدف گيري امريكا 
با استفاده از موشك هاي قاره پيماي اتمي باشد. از آن بدتر 
اينكه در 20 س��ال اخير، امريكا بيش از يك ميليارد دلار 
صرف كمك به كره ش��مالي و لغو تحريم هاي اين كشور 
كرده است، اما همه اين تلاش ها براي جلوگيري از ساخت 
سلاح اتمي در كره شمالي به بن بس��ت خورده است. اما 
امريكا براي حل اين موضوع ديگر نمي تواند به توان نظامي 
و ديپلماتيك خود اتكا كند، چرا كه كره شمالي و خاندان 
كيم نيز تمايلي به تسليم در برابر امريكايي ها ندارند. اكنون 
امريكا بايد اين واقعيت راهبردي را بپذيرد كه چين نيز در 
كنار امريكا بازيگر بس��يار مهمي در منطقه است )برخي 
معتقدند چين مهم ترين قدرت منطقه به شمار مي رود.( 
چين اكنون بزرگ ترين قدرت اقتصادي جهان محسوب 

مي شود و علاوه بر توان نظامي گسترده اي كه در اختيار 
دارد، نزديك ترين ش��ريك اقتصادي كره شمالي است و 
كره اي ها حيات خود را مديون پكن هس��تند. مشخص 
اس��ت كه چين تا چه اندازه براي تأثيرگذاري بر تحولات 
شبه جزيره كره نفوذ سياس��ي، اقتصادي و نظامي دارد و 
خيلي بهتر از امريكا مي تواند كره شمالي را به خلع سلاح 
اتمي راضي كند. امريكا در موقعيت استراتژيك سختي قرار 
دارد. يا بايد بازدارندگي هسته اي كره شمالي را بپذيرد و 
منتظر بماند حكومت سلسله كيم در اين كشور پايان يابد، 
يا اينكه رويكرد تازه اي را با در نظر گرفتن توازن راهبردي 
منطقه اتخاذ كند؛ البته توازني كه در حال حاضر در منطقه 
حكمفرماس��ت، نه آن دوره اي ك��ه امريكا تنها ابرقدرت 
محسوب مي شد. با توجه به تنش هاي ديگري كه ميان 
چين و امريكا وجود دارد، وارد كردن چين به مذاكره از نظر 
ديپلماتيك كار دشواري محسوب مي شود و براي غرور 
ديپلماتيك امريكا اصلا ساده نيست، اما واشنگتن بدون 

آن در حل مساله كره شمالي محكوم به شكست است.

صلح  امريكا  و كره شمالي از پكن مي گذرد
ترجمه روز

محمدحسين    لطف الهي

مترجم:  گلي   اصغري

س��ه كش��ور اروپاي��ي عضو 
برنامه جامع اقدام مش��ترك 
روز گذش��ته با انتشار نامه اي 
خطاب به شوراي امنيت اعلام 
كردند كه هر اقدامي از سوي 
امريكا در راستاي بازگرداندن 
تحريم ه��اي بين المللي عليه 
اي��ران و فعالس��ازي دوباره قطعنامه هاي ش��وراي 
امني��ت كه به موج��ب قطعنامه 2231 اين ش��ورا 
بلااثر ش��ده بودند، »فاقد وجاهت قانوني« اس��ت. 
اين اق��دام از اين جه��ت صورت گرفته اس��ت كه 
كش��ورهاي اروپايي احس��اس كرده ان��د اگر روند 
اقدامات يكجانبه گرايانه امريكا در راستاي تضعيف 
نقش ش��وراي امنيت و چندجانبه گرايي در عرصه 
بين المللي ادامه پيدا كند، س��نگ روي سنگ بند 

نخواهد شد.
در ماه هاي اخير ش��وراي امنيت دست كم دوبار در 
برابر خواست امريكا ايس��تاده و اعضا به طور قاطع 
و يك ص��دا اع��لام كرده اند كه حاضر نيس��تند در 
راس��تاي تامين منافع ايالات متحده براي تمديد 
تحريم تس��ليحاتي ك��ه نقض توافق هس��ته اي به 
حساب مي آيد و همچنين بازگرداندن تحريم هاي 

بين المللي عليه ايران همكاري كنند.
اروپا در مقطع زماني كنوني مايل نيست كه دولت 
ترامپ در آستانه برگزاري انتخابات رياست جمهوري 
دس��تاوردي جدي��د براي خ��ود فراه��م آورد و به 
راي دهندگان امريكايي اعلام كن��د كه در پرونده 
ايران به موفقيت دست يافته است. ترامپ در سال 
2016 به راي دهندگان امريكايي وعده داده بود كه 
ضمن خروج از برنامه جامع اقدام مش��ترك، خيلي 
زود به توافقي بهتر با ايران دس��ت خواهد يافت اما 
با ناكامي در اين زمينه اكنون رييس جمهور امريكا 
تمايل دارد با اس��تفاده از ابزار شوراي امنيت، فشار 
بين المللي عليه جمهوري اسلامي را افزايش دهد. 
كش��ورهاي اروپايي كه تمايلي به ابقاي ترامپ در 
كاخ سفيد ندارند، تصميم گرفته اند كه در برابر اين 
خواست غيرقانوني او بايستند و مانع از آن شوند كه 
دونالد ترامپ با بهره جويي از مساله ايران بتواند در 

انتخابات نوامبر به پيروزي برسد.
در ماه هاي اخير صحبت ه��اي ترامپ و همچنين 
مقاله نويس��ي بايدن نش��ان داده اس��ت كه مساله 
ايران مساله اي تاثيرگذار در انتخابات امريكا است 
و كانديداها تلاش دارند تا با نقد سياست رقيب در 
اين زمينه، سياست خارجي دولت خود را به عنوان 

سياستي كارآمدتر به راي دهندگان عرضه كنند.
اروپا اميدوار اس��ت ب��ا روي كار آم��دن جو بايدن، 
بتواند روابط خود را با ايالات متحده اصلاح كرده و 
در مسير بازگرداندن جهان به چندجانبه گرايي گام 
بردارد. آنها مي دانند كه اگر با خواسته دونالد ترامپ 
همراهي كنن��د و اجازه دهند ك��ه رييس جمهور 
كنوني ايالات متحده به اهداف خود در بازگرداندن 
تحريم هاي بين المللي عليه ايران دست يابد، برجام 
به عنوان يكي از دستاوردهاي ديپلماسي چندجانبه 
از بين خواهد رفت و از بين رفتن اين توافق خطري 
امنيتي براي آينده اروپا برآورد مي ش��ود. ايران به 
كش��ورهاي اروپايي هش��دار داده است در صورتي 
كه در مقابل امريكا نايستند از برجام خارج خواهد 
ش��د و علاوه بر توق��ف اجراي پروت��كل الحاقي به 
خروج از معاهده منع گسترش تسليحات هسته اي 
)NPT( خواه��د انديش��يد. مناف��ع اروپ��ا ايجاب 
مي كند در راس��تاي جلوگيري از فروپاشي توافق 
هس��ته اي، مانع از آن ش��وند كه ايالات متحده به 
صورت غيرقانوني اقدام به بازگرداندن تحريم هاي 
بين المللي عليه ايران كند. با توجه به اين ش��رايط 
مي توان انتظار داشت دس��ت كم تا زمان برگزاري 
انتخابات رياس��ت جمهوري امريكا، تقابل سياسي 
دو سوي آتلانتيك در موضوع برجام ادامه پيدا كند. 
بايد در نظر داشت در صورت پيروزي جو بايدن در 
انتخابات فضا كمي متفاوت خواهد شد و احتمالا به 
مرور زمان شاهد نزديك تر شدن مواضع كشورهاي 
اروپاي��ي به مواض��ع دولت احتمال��ي دموكرات ها 
خواهيم بود. فش��اري كه ترامپ بر ايران وارد آورده 
تغييراتي را در برجام سبب شده كه اين تغييرات در 
مذاكرات احتمالي موثر خواهد بود. در حال حاضر 
اي��الات متحده به طور كامل از برجام خارج ش��ده، 
اروپا قادر به اجراي تعهداتش نيس��ت و جمهوري 
اس��لامي ايران نيز 5 فاز كاهش تعهدات برداشته و 
عملا تعهدي فني براي خود در برجام قائل نيست. 
بنابراين نمي توان شرايط موجود را با شرايط پيش 
از خروج امريكا از برجام مقايس��ه ك��رد و با همان 

سياست ها با مساله برخورد كرد.
احتمالا زماني كه بايدن روي كار بيايد اعلام خواهد 
كرد كه ايالات متحده به برجام بازگش��ته است اما 
اينكه آيا تحريم ها لغو خواهند ش��د ي��ا نه، اعتقاد 
نگارنده بر اين اس��ت كه به بع��د از مذاكرات 5+1 
موكول خواهد ش��د. به آن معنا كه همه طرف هاي 
فعلي برجام به علاوه ايالات متحده پش��ت يك ميز 
خواهند نشس��ت و در مذاكره با يكديگر راهي براي 
بازگش��ت برجام خواهند ياف��ت. در اين مذاكرات، 
اي��ران تلاش خواهد كرد تا هم��ه  چيز بدون تغيير 
باقي بماند و روسيه و چين نيز حامي همين موضع 
خواهند بود، در مقابل امريكا خواستار اضافه شدن 
برخي مس��ائل به برجام خواهد ب��ود و اروپا هم كه 
بي ميل نيست مسائلي نظير مساله موشكي به توافق 
هسته اي اضافه شود. آينده اين مذاكراتي كه شايد 
روزي ب��ا پيروزي احتمالي جو باي��دن، معاون اول 
باراك اوباما در انتخابات رياس��ت جمهوري نوامبر 
2020 شكل گيرد مشخص نيست اما مشخص است 
كه بايدن با درس گرفتن از اش��تباهات مكرر دولت 
دونالد ترامپ در تقابل با ايران، تلاش خواهد كرد از 
طريق ديپلماسي به حل و فصل اين مساله بپردازد.

احتمالا انتخاب تاريخ آغاز صلح 
بين طالب��ان و دول��ت كابل در 
دوحه يعني روز بعد از س��الگرد 
حملات 11 سپتامبر كه مقدمه 
حمله ايالات متحده به افغانستان 
بود به صورت اتفاقي نبوده است. 
اي��ن مذاك��رات كه بخش��ي از 
توافقنامه امضا شده بين ايالات متحده امريكا و طالبان 
در تاريخ 29 فوريه بوده است به دليل اختلاف نظرهاي 
عميق در مورد آزادي زندانيان از بازداش��تگاه هاي دو 
ط��رف و ادامه جنگ در حدود هفت ماه به تاخير افتاد. 
قطعا به لطف مداخله پاكس��تان اس��ت كه سرانجام 
آنها توانستند خودش��ان را سازماندهي كنند. فعاليت 
اسلام آباد، همسايه مجاور افغانس��تان و يكي از اولين 
كش��ورهايي كه از اوضاع آش��فته آن رنج مي برد، روند 
مذاكرات و از سرگيري گفت وگوها كه منجر به توافقنامه 
صلح امريكا و طالبان در فوريه گذشته شد را تسهيل كرد. 
در تاريخ 25 ماه آگوست عبدالغني برادر در جريان سفر 
به پاكس��تان بار ديگر بر فوريت مذاكرات بين الافغاني 
با اين اعتقاد كه سياس��ت تنها راه اطمينان از برقراري 
مجدد صلح و ثبات درمنطقه است، اصرار ورزيد. به نظر 
مي رسد كه اين ديدار عملا تنش هاي ديپلماتيك بين 
كابل و طالبان را كاهش داده اس��ت، زيرا سه هفته بعد 
دو طرف متخاصم سر ميز مذاكره حاضر شدند. حضور 
ژنرال فيض حميد به عنوان رييس سرويس اطلاعات 
داخلي پاكستان در هنگام ديدار عبدالغني برادر بدون 
شك با اين پيشرفت س��ريع بي ارتباط نيست. از زمان 
حمله اتحاد جماهير شوروي در سال 1979، ارتباطات 
تنگاتنگي بين برخي از گروه هاي مس��لح افغانستان و 
سرويس هاي اطلاعاتي پاكستان ايجاد شده كه با حفظ 
نفوذ خود بر طالبان مورد نكوهش دولت اشرف غني، 
رييس جمهور افغانستان هستند. پاكستان همچنين 
يكي از سه كشوري بود كه بين سال هاي 1996 و 2001 
دولت طالبان را به رسميت شناخت. با اين وجود، به رغم 
تمام فعاليت هاي ديپلماتيك »قيموميت« پاكستان 
مربوط به گذشته مي شود. اگر چه پاكستان به  طور قطع 
باعث و باني ايجاد روابط نزديك بين كابل و طالبان بود، 
اما در قسمت دوم مذاكرات دوحه كه شنبه گذشته آغاز 
شد به وضوح كنار گذاشته شد. البته وزير امور خارجه 
پاكستان، محمود قريشي شنبه گذشته طي كنفرانس 
ويديويي پيشنهاد يك استراتژي چهار ماده اي به ويژه 
براي تقويت همكاري اقتص��ادي را ارايه داد تا به نوعي 
هدايتگر مذاكرات دشوار باشد. اما انتخاب طالبان براي 
اعزام يك مذاكره كننده ديگر به قطر به جاي عبدالغني 
برادر مي تواند تعجب آور باشد كه اين امر به ويژه به دو 
دليل بس��يار قابل توجه  است. عبدالحكيم اسحاقزي، 
رييس قوه قضاييه در مناطق تحت كنترل طالبان بسيار 
سختگيرتر و محافظه كارتر از شخص قبلي است و گزينه 
بهتري براي مذاكراتي بود كه در آن از همان ابتدا مفهوم 
آتش بس را رد مي كردند و خواهان اداره افغانستان طبق 
»يك نظام اسلامي« بودند، در حالي كه رييس جمهور 
افغانستان، اشرف غني مدافع حفظ جمهوري افغانستان 
و قانون اساسي آن است. علاوه بر اين، گزينه جوان سازي 
مدي��ران اجرايي همانند انتصاب ملايعقوب در س��ال 
2016 به جانش��يني پدرش ملاعمر، بيانگر اين نكته 
اس��ت كه طالبان تمايل دارد از لحاظ سياسي و مالي 
يك جنبش مس��تقل باقي بماند و اي��ن موضوع لزوما 
موجب كاهش نظارت پاكس��تان بر اوضاع مي شود. به 
نظر مي رس��د نسل جديد طالبان براي تضمين منافع 
خود به قطر بيش از پاكس��تان اعتماد دارد. معذالك، 
عدم وجود يك ميانجي مشخص به مذاكرات افغانستان 
لطمه مي زند. روزهاي آغازين گفت وگوها حاكي از عدم 
توازن بين طالبان و دولت ضعيف و بي اعتبار افغانستان 
به دليل اختلافات شديد داخلي و عدم حضور در جريان 
مذاك��رات بين امريكا و طالبان در ماه فوريه اس��ت. در 
واقع به نظر مي رسد كه طالبان در رسيدن به اجماع در 
مورد استراتژي مذاكره خود نيز مشكل دارد، اما انتخاب 
جنگ س��الاران نامي به عنوان محافظ��ه كار بيانگر اين 
است كه از نظر آنان كاهش تدريجي خشونت با سهولت 
بيشتري حاصل مي شود تا آتش بس قطعي. از نظر ايالات 
متحده امريكا، پاكستان براي ايفاي نقش واسطه مناسب 
بوده است. اگر چه اس��لام آباد در ژوئن 2018 در ليست 
خاكستري گروه ويژه اقدام مالي بين المللي در مبارزه با 
پولشويي و تامين مالي تروريسم قرار گرفت، اما واشنگتن 
نقش پاكس��تان در ثبات منطقه و تاثي��ر مفيد آن براي 
بازسازي اقتصادي افغانستان را در نظر مي گيرد. نياز به 
داشتن يك شريك قابل اعتماد و قاطع از اهميت بيشتري 
برخوردار است زيرا ش��تابزدگي دولت ترامپ در بستن 
پرونده افغانستان قبل از انتخابات رياست جمهوري در 
ماه نوامبر و بازگرداندن قسمت عمده نيروهاي امريكايي 
تنها مي تواند باعث تضعيف توافق آينده و گشودن ميدان 
به روي طالبان باش��د. از سوي ديگر پاكستان كه از روند 
مذاكرات كنار گذاشته شده، نگران دخالت احتمالي هند 
است كه همواره با بازگشت طالبان به دولت مخالف بوده 
و خواهان گسترش روابط با كابل و دفاع از منافع خود در 
منطقه است.  افغانستان پس از 40 سال بي ثباتي سياسي 
و جنگ هاي بي وقفه سرانجام كنترل سرنوشت خود را 
به دست مي گيرد و براي برون رفت از انزواي بين المللي 
نيازمند بازسازي كشور است. با اين وجود، بسيار تاسف آور 
است كه دومين كشور بزرگ مسلمان در جهان تنها ناظر 
بر روندي است كه مستقيما به آن مربوط مي شود. مصر 
كه قدرت اصلي جهان عرب محسوب مي شود در جريان 
نزديكي امارات و اسراييل نيز به صورت مشابه در حاشيه 
قرار گرفته اس��ت. واضح است كه كشورهاي نفتخيز در 
سال هاي اخير موفق به توس��عه قدرت نرم خود به ضرر 
كشورهايي شده اند كه امروز بيش از رقباي خود در خليج 
فارس در چنگال مشكلات مالي گرفتار هستند. به نظر 
مي رسد شيوه هاي جديد ديپلماسي و رقابت قدرت حداقل 
در حال حاضر ديپلماس��ي سنتي ناش��ي از مشروعيت 

استراتژيك و فرهنگي را تحت كنترل درآورده است.

مصلحت سنجي انتخاباتي اروپا جاي  خالي  پاكستان
در  مذاكرات   صلح  افغانستان
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سايه  مرگ  بر  سر  روياي  دموكرات ها 

عبدالرضا  فرجي راد
اردوان اميراصلاني
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زمزمه هاي مربوط به تغيير مكانيس��م فروش فولاد و 
عرضه آن خارج از بورس كالا، در حالي به گوش مي رسد 
كه وزارت صنعت، معدن و تجارت با اين تصميم موافق 
نيست. چندي پيش وزير راه و شهرسازي )كه مسووليت 
حوزه مسكن، مصالح ساختماني و عرضه و تقاضاي آن 
را نيز به عهده دارد و اتفاقا شهر محل تولدش قطب هاي 
اصلي توليد فولاد در كش��ور محسوب مي شود( با بيان 
اينكه همه از وضعيت فعلي عرضه فولاد ناراضي هستند، 
گفته بود: »عضو ستاد تنظيم بازار بودن مطرح نيست ما 
بايد بتوانيم بازار را كنترل كنيم. رييس جمهور دستور 
داد فولاد و مصالح ساختماني خارج از بورس عرضه شود 
و در اين راستا دس��تورات لازم به وزارت صمت و ستاد 
تنظيم بازار داده ش��ده اس��ت.« اين دومين باري است 
كه رييس جمهور دس��تور خروج عرضه فولاد از بورس 
كالا را صادر ك��رده و پيش از اين در دوره سرپرس��تي 
مدرس خياباني در وزارت صمت اين اتفاق رخ داده بود؛ 
 با اين حال گفته مي شود مدرس خياباني كه معتقد بود 
اين اتفاق بازار فولاد را به هم مي ريزد زير بار اين دستور 
نرفته است.  وزارت صنعت، معدن و تجارت بيش از چهار 
ماه است كه با سرپرست اداره مي شود و اين موضوع باعث 
معطلي و افزايش مشكلات توليدكنندگان و بلاتكليفي 
مديران و كارشناسان و اخلال در فعاليت هاي مهم اين 
وزارتخانه شده اس��ت. در اين ميان حدود سه ماه است 
كه مسووليت عرضه و تقاضاي ورق فولادي به معاونت 
امور صنايع وزارت صنعت، معدن و تجارت واگذار شده 
اما ناهماهنگي ها كه شايد منتج از اختلاف در ديدگاه به 
موضوعات محوري باشد باعث شده تصميم مشخصي 
در زمينه نحوه عرضه فولاد اتخاذ نشود.  يك روز دستور 
درخصوص خ��روج فولاد از بورس كالا و خريد و فروش 
در بازار آزاد از سوي رييس جمهور مطرح مي شود و روز 
ديگر اين خبر تكذيب و خبر افزايش قيمت اين محصول 

در بورس كالا مطرح مي شود. هفته گذشته نيز مهدي 
صادقي نياركي، معاون امور صنايع وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در م��ورد روند عرضه ورق لول��ه و پروفيل در 
بورس كالا واكنش نشان داده و گفته است؛ تامين مواد 
اوليه فولاد بايد حتما ذيل سامانه بهين ياب و براساس 
سهميه هايي كه مستند بر صورت هاي مالي حسابرسي 
شده است، انجام ش��ود و همچنان كه كل تقاضا بايد از 
طريق بورس باشد، همه توليدكنندگان فولاد نيز مكلف 
هستند تمام عرضه خود را از طريق بورس انجام دهند. 
صادقي نياركي تاكيد كرده كساني كه براساس مصوبه 
ستاد تنظيم بازار كشور در بورس عرضه را انجام ندهند، 
ورق گرم براي تبديل به ورق سرد به آنها تحويل نخواهد 
ش��د و واحدهايي كه ورق گرم خود را به بورس عرضه 
نكنند و به آنها نيز اسلب تعلق نخواهد گرفت. به گفته او 
از مجموعه فولادسازان فقط يك شركت محصول خود را 

آن هم با درصد پايين در بورس عرضه مي كند.

خواسته توليدكنندگان فولاد چيست؟
سيدرضا شهرس��تاني، در گفت وگويي با »اعتماد« 
هش��دار داد كه اين تصميمات و سياست هاي ضد و 
نقيض باعث س��ردرگمي توليدكنندگان در كشور 
مي شود. اين عضو هيات مديره انجمن توليدكنندگان 
فولاد ايران معتقد است؛ دولت نبايد سقف قيمتي براي 
فولاد تعيين كند و موجب ابط��ال و توقف معاملات 
در بورس كالا ش��ود تا توليدكنندگان با عرضه كليه 
محصولات فولادي در بورس كالا مخالفتي نداش��ته 
باشند، زيرا اختلاف قيمت ورق در بورس كالا و بازار 
آزاد بسيار زياد است و باعث رانت مي شود، او مي گويد: 
در حالي كه در بورس كالا هر كيلو ورق با قيمت پايه 
13 هزار و ۵00 تومان عرضه مي شود در بازار آزاد اين 
قيمت حدود 2۵ تا 2۶ هزار تومان است و در عين حال 
تاكيد دارد؛ در شرايط فعلي عمده توليدات فولاد بايد 
براي شركت هاي نوردي و توليد ورق در كشور استفاده 

شود و اولويت بايد تامين نياز كشور باشد و پس از آن 
صادرات صورت گيرد.  شهرستاني با اشاره به ميزان 
توليدات محصولات فولادي مي گويد: از 30 ميليون 
تن توليد 11 ميليون تن تختال و 19 ميليون تن بخش 
طويل و شمش است اما مش��كل اصلي ميزان توليد 
۸ ميليون تني ورق اس��ت كه ميزان تقاضا براي اين 

محصول بيشتر از ميزان توليدات آن است.
چن��دي پيش نيز س��يداحمد رضوي ني��ك، رييس 
انجمن نوردكاران فولادي ايران با انتقاد از عرضه هاي 
فولادي ها گفته بود؛ چرا ميزان صادرات شمش بيشتر 
 از عرضه در ب��ورس داخلي اس��ت؟ و درحالي كه در 
۵ ماهه اول سال 9 ميليون و 200 هزار تن شمش توليد 
شده از اين ميزان يك ميليون و 1۶0 هزار تن عرضه در 
بورس بوده و يك ميليون و 700 هزار تن تا پايان مرداد 
صادرات شده است. طبق مصوبات ستاد تنظيم بازار، 
۶0درصد مواد اوليه و فولاد خام )شمش و بيلت( بايد 
در بورس كالا عرضه شود كه ماهانه يك ميليون و 100 
هزار تن باتوجه به حجم توليد داخل در س��ال جاري 
مي ش��ود؛ آمار وزارت صمت، گمرك، انجمن فولاد و 
نوردكاران نشان مي دهد كه اين مصوبه به نحو مطلوب 
و صحيح انجام و اجرا نشده و در واقع وزارتخانه برخلاف 
مصوبات و دستورالعمل ها اقدام به صدور بخشنامه هاي 
متعدد كرده و در اين راس��تا چندين بخشنامه صادر 
كرده كه هر يك ديگري را نقض مي كند. از اول س��ال 
تاكنون در بورس كالا تنها يك پنجم تا يك شش��م از 
درخواست تقاضاي بازار، شمش عرضه شده است. در 
واقع باتوجه به نياز ماهانه يك ميليون تن شمش، اما 
230 هزار تن ش��مش به  طور متوسط، ماهانه عرضه 
شده و از طرفي نيز نرخ شمش متغير و 17 تا 3۵درصد 

افزون بر نرخ جهاني و صادرات ايران بوده است.
به گفته رضوي نيك، عرضه قطره چكاني و اس��تفاده 
از رانت مالي باعث شده كه شمش براساس مصوبات 
عرضه نشود يا ش��رايطي مانند احتكار و گرانفروشي 

در داخل رخ دهد يا در ب��ازار صادراتي فروش صورت 
گيرد. او با گلاي��ه از عدم كيفي��ت محصولات گفته 
است؛ شمش موردنياز و داراي استاندارد به نوردكاران 
تزريق نمي شود و عمدتا شمش هاي غيراستاندارد و 
بي كيفيت دراختيارشان قرار مي گيرد از اين رو كيفيت 
محصولات نهايي به خطر افتاده و به دليل پايين بودن 
استاندارد و افزايش ضايعات، هزينه توليد نوردكاران 
افزايش يافته است، بر اثر عدم عرضه مكفي مواد اوليه 
در بورس كالاي ايران و توزيع خارج از شبكه مواد اوليه 
مورد نياز توسط عوامل مافيا و دلالان، رانتي برابر ماهانه 
حداقل 1,000 ميليارد تومان ايجاد شد كه در جيب 
دلالان و رانت خواران رفته و توليدكنندگان در زنجيره 

فولاد از آن مبرا هستند.
براس��اس برنامه ريزي ه��اي ص��ورت گرفت��ه و 
سرمايه گذاري هاي انجام شده قرار است ظرفيت توليد 
فولاد كشور تا پايان سند چشم انداز توسعه به بالاي ۵۵ 
ميليون تن برسد، در حال حاضر ظرفيت توليد فولاد در 
كشور 42 ميليون تن در سال است كه براساس برآوردها 
طي س��ال جاري 32 ميليون تن فولاد در كشور توليد 
خواهد شد، اما يكي از موضوعات مهم در اين ميان تنظيم 
بازار اين محصول اس��ت كه به نظر مي رسد بايد هر چه 

زودتر اين چالش نيز برطرف شود.
در حالي كه شفافيت در عرضه و تقاضاي كالاها يكي از 
ابزارهاي مهم كنترل و مديريت بازار محسوب مي شود، 
مشخص نيست چه دليلي براي تلاش برخي مسوولان 
دولتي جهت خروج عرضه فولاد از بورس وجود دارد و چرا 
براي كنترل قيمت مسكن، جلوي فعاليت دلالان بازار 
فولاد و مصالح ساختماني كه ظاهرا برخي ورزشكاران نيز 
در آن نقش پررنگي دارند، گرفته نمي شود؟ گفته مي شود 
در برخي قراردادهاي بازيكنان ليگ برتري، براي دور زدن 
قانون »س��قف قرارداد«، پرداخت اضافه پول به صورت 
»حواله ميلگرد« صورت گرفته كه خود به فضاي دلالي 

و واسطه گري غيرقانوني دامن زده است.

نداجعفري

با افت ش��اخص بورس ط��ي يك ماه گذش��ته تقاضاي 
سرمايه اي در معاملات مسكن افزايش يافت و در نتيجه 
سرعت رش��د قيمت در اين بازار بالا رفت به گونه اي كه 
ميانگين قيمت مسكن ش��هر تهران در تير ماه 1399 به 
20 ميليون و 910 هزار تومان رسيده كه نسبت به خرداد 
امسال 10.4 درصد و نسبت به تير ماه پارسال ۵۶.۶ درصد 
افزايش يافته است.  از طرف ديگر طبق اعلام بانك مركزي 
در تير ماه تعداد معاملات آپارتمان هاي مس��كوني شهر 
تهران به 14 هزار و 47 واحد رسيده كه در مقايسه با خرداد 
امسال 30.3 درصد و نسبت به تير ماه پارسال 193 درصد 
رش��د يافته و به نظر مي رسد، افرادي كه با افزايش يافتن 
نرخ ارز يا سرمايه گذاري در بورس، سرمايه خود را افزايش 
دادند، اقدام به خريد مسكن كردند كه به افزايش نسبي 
قيمت مس��كن منجر ش��د.  وزير راه و شهرسازي در اين 
باره مشكل گراني عجيب اين روزهاي بازارها را به حجم 
نقدينگي س��رگردان مرتبط دانسته و گفته است: عامل 
اصلي بي ثباتي بازار مسكن، حجم نقدينگي لجام گسيخته 
موجود در كشور است كه اين بلا را بر سر بازار مسكن آورده 
است. محمد اسلامي با اشاره به دلايل ركود بازار مسكن 
در چند هفته اخير توضيح داد: تحولات پر التهابي كه امروز 

بازار مسكن با آن روبه رو است صرفا به فعل و انفعالات اين 
بازار مرتبط نمي شود بلكه حجم نقدينگي لجام گسيخته 
موجود در كشور اين بلا را بر سر بازار مسكن آورده است. 
او ادامه داد: كافي است سوداگران احساس كنند يك بازار 
از بازدهي خارج شده است سريعا نقدينگي ها را از بازاري 
خارج و به بازاري ديگر منتقل مي كنند. اسلامي در ادامه 
افزود: به  طور مثال زماني كه قيمت مسكن در منطقه اي 
از تهران پايين تر از حد »مقايس��ه اي« باشد، سودجويان 
بلافاصله نقدينگي را به آن منطقه سرازير مي كنند يا به 
قولي به آنجا هجوم مي برند و بعد از مدتي اين نقدينگي را 
به جاي ديگري انتقال مي دهند. اين اتفاق به دليل حجم 
زياد پول س��رگردان در بازار رخ مي ده��د و هدف ايجاد 
تلاطم در يك بازار است لذا زماني به بازار مسكن و زماني 
هم به بازارهاي ديگر همچون طلا، سكه، خودرو و... هجوم 
مي برند. وزير راه و شهرس��ازي، راهكار حل مشكل فوق 
و ساماندهي نقدينگي هاي سرگردان در جامعه را اعمال 
سياس��ت و برنامه هاي كاربردي از سوي دولت دانست و 
گفت: دولت بايد بتواند نقدينگي را كنترل و با جمع كردن 
آن از سطح جامعه اين پول ها را به سمت توليد هدايت كند.

بازدهي بازارها در دو سال گذشته چگونه بود؟
بر اساس اين گزارش؛ از سال 97 تا ابتداي مرداد 99 بازدهي 

بازار س��هام با اختلاف قابل  توجه با بازدهي بازار مسكن 
قرار داش��ت. در سال 97 بازدهي بورس ۵/ ۸۵ درصد بود. 
در اين سال بازدهي بازار مسكن تهران برابر با 70 درصد 
و بازدهي بازار ارز، معادل 1۶۶ درصد ش��د.  در س��ال 9۸ 
بازدهي بورس در حالي به 1۸7درصد رسيد كه نرخ رشد 
قيمت مسكن در شهر تهران ۶2 درصد و بازدهي بازار ارز 
22 درصد بود. در تير ماه امسال اما بازدهي بازار سهام به 
۵1  درصد، بازار مسكن به 10 درصد و بازار ارز به 14 درصد 
رسيد. كارشناسان حوزه مسكن معتقدند؛ در اقتصادي 
كه توليد رونقي ندارد و فعاليت هاي سوداگرانه در بازارهاي 
مختلف قدرت مانور بيشتري دارند، رشد فزاينده نقدينگي 
به معناي سخت تر شدن شرايط براي فعاليت هاي مولد 
است و اين آثار سوء مي تواند نقش مخربي بر هر بازاري به 
خصوص بازار مسكن داشته باشد.  كارشناسان اقتصادي 

مي گويند، عبور ميزان نقدينگي كشور از مرز 2000 هزار 
ميليارد تومان نش��ان مي دهد كه اي��ن ميزان نقدينگي 
تناسبي با رش��د اقتصادي كش��ور ندارد و مي تواند آثار 
سوئي به دنبال داشته باشد. بر اساس آخرين آمار رسمي 
بانك مركزي از متغيرهاي پولي و بانكي، ميزان نقدينگي 
كشور به بيش از 2700 هزار ميليارد تومان رسيده است. 
اقتصاددانان به وجود اين ميزان نقدينگي در كشور هشدار 
مي دهند و معتقدند در صورت ورود به بازارهاي مختلف 
مي تواند، باعث تخريب هاي فراوان و مشكلات بسياري 
براي مردم شود و به نظر مي رسد پس از بورس سرمايه ها 
به سمت بازار مسكن وارد شده و اين بازار توانسته خود را 
از ركود نجات دهد، حال اما بيم آن مي رود كه ورود حجم 
عظيم سرمايه به اين بازار رشد همراه با ثبات آن را خارج و 

دوباره دوران ركود را آغاز كند.

دليل گراني مسكن از زبان وزير راه و شهرسازي: 

نقدينگي سرگردان اين بلا را
سر مسكن آورد

مسكن

گروهاقتصادي

اتحاديه اروپا طي چهار س��ال آينده قوانين جديدي 
براي تسريع و ارزان تر كردن پرداخت هاي بين مرزي 
از طريق استفاده از بلاك چين و سرمايه هاي ارز مجازي 
معرفي مي كند. كميسيون اروپا قرار است استراتژي 
خود را براي تش��ويق بيش��تر از اس��تفاده از ارزهاي 
ديجيتال طرح ريزي كند. 7۸درصد از پرداخت ها در 
منطقه يورو با پول نقد است. اين كميسيون همچنين 
قص��د دارد تغيير به س��مت پرداخت هاي س��ريع را 
سرعت دهد چون تعطيلي هاي اعمال شده جهت مهار 
همه گيري ويروس كرونا نقش فزاينده پرداخت هاي 
غيرنقدي را مش��خص كرده اس��ت. مدارك اتحاديه 
اروپا نشان مي دهد اين اتحاديه پيش نويس قانوني را 
ارايه خواه��د داد كه نحوه اعمال قوانين موجود براي 
س��رمايه هاي مجازي را مش��خص مي كند و قوانين 
جديدي هم وضع خواهد شد. طبق مدارك به دست 
آمده، اتحاديه اروپا تا 2024 يك ساختار جامع ايجاد 
مي كند كه اجراي فناوري سرمايه هاي مجازي را در 
بخش مالي ممكن مي س��ازد. اين اتحاديه همچنين 
خطرات همراه با اين فناوري ها را مش��خص مي كند. 
پول ه��اي با ثبات كه نوع��ي از ارز مجازي با حمايت 
سرمايه هاي سنتي هس��تند، سال گذشته با معرفي 
طرح ارز مجازي ليبرا توس��ط فيس بوك، در دستور 
كار سياس��تگذاران قرار گرفتند. بانك هاي مركزي 
حالا راه اندازي چنين ارزهايي را در برنامه خود دارند 
و بررسي مي كنند. اتحاديه اروپا بايد طي چهار سال 
آينده پس از تكميل بررس��ي هويت و انجام اقدامات 
ضدپولشويي، قوانيني وضع كند به مشتريان جديد 

اجازه دهد به سرعت از خدمات مالي استفاده كنند.

معرفي سيستم سرمايه هاي ارز 
مجازي اتحاديه اروپا تا ۲۰۲۴

بانك سرمايه گذاري گلدمن ساچز نسبت به قيمت 
نفت خوشبين اس��ت و انتظار دارد بازار نفت در سه 
ماهه چهارم س��ال جاري ميلادي سه ميليون بشكه 
در روز كسري داشته باشد و قيمت نفت خام برنت تا 
پايان 2020 تا 49 دلار در هر بشكه افزايش يابد. نفت 
برنت در اولين ساعات روز جمعه 43 دلار در هر بشكه 
معامله شد. تحليلگران گلدمن در جديدترين گزارش 
خود آورده اند بازار نفت در حال حاضر با كسري مواجه 
است. اين بانك قيمت نفت خام برنت را در پايان سال 
 جاري ميلادي 49 دلار و تا س��ه ماهه س��وم 2021، 
۶۵ دلار در هر بشكه پيش بيني كرده است. گلدمن 
در اواي��ل همين ماه پيش بيني كرده بود قيمت نفت 
خام برنت در سه ماهه سوم سال آينده ميلادي به ۶۵ 
دلار در هر بشكه مي رسد ولي 2021 را با ۵۸ دلار به 

پايان مي رساند.

پيش بيني گلدمن ساچز از افزايش 
قيمت نفت به ۴۹ دلار تا پايان ۲۰۲۰

متوس��ط قيمت ها در كش��ورهاي اروپاي��ي به طرز 
محسوس��ي كاهش پيدا كرد. متوس��ط نرخ تورم در 
19 كش��ور عضو منطقه يورو در 12 م��اه منتهي به 
آگوس��ت با 0.۶درصد كاهش نس��بت به رقم مشابه 
منتهي به ماه قبل به منفي 0.2درصد رس��يد كه اين 
نرخ تورم هنوز در فاصله زيادي از س��طح 2درصدي 
هدف گذاري شده توس��ط بانك مركزي اين منطقه 
باقي مانده است. همچنين متوسط نرخ تورم در 12 
ماه منتهي به آگوست در 27 كشور عضو اتحاديه اروپا 
0.4درصد اندازه گيري شده كه 0.۵درصد كمتر از رقم 
ثبت شده ماه قبل بوده است. در ماه آگوست، بخش 
مواد غذايي و نوشيدني با تورم 0.33درصدي پيشتاز 
گروه هاي مختلف بوده است و خدمات با 0.3درصد 
در رده بع��دي قرار دارد. از س��وي ديگر انرژي با تورم 
منفي 0.77درصدي بيشترين تاثير را در كاهش تورم 
داشته است. بانك مركزي اروپا براي پيشبرد اهداف 
خود دستيابي به تورم 2درصدي را هدف گذاري كرده 
و باقي ماندن تورم در چنين س��طحي كار كريستين 
لاگارد، رييس جديد اين بانك را دشوار خواهد ساخت.

متوسط نرخ تورم در كشورهاي 
اروپايي منفي شد

دولت امريكا رس��ما برنامه هايي را براي مسدوديت 
دانل��ود اپليكيش��ن هاي وي چ��ت و تيك ت��اك از 
فروش��گاه هاي برنامه امريكايي از روز يكشنبه اعلام 
كرد. ويلبر راس، وزير بازرگاني امريكا اعلام كرد انتقال 
پول در داخل امريكا كه مربوط به اپليكيشن وي چت و 
شركت مادرش تنسنت هولدينگز است، ممنوع خواهد 
شد. ساير اقداماتي كه از 20 سپتامبر ممنوع مي شوند، 
ش��امل توزيع، نگهداري و به روزرس��اني وي چت يا 
تيك تاك از طريق فروش��گاه هاي برنام��ه در امريكا 
هستند. اين فرمان براي فعاليت ها يا انتقال پول مربوط 
به شركت تنسنت در خارج از امريكا اعمال نمي شود.

مسدوديت دانلود وي چت و 
تيك تاك از روز يكشنبه

جديدتري��ن نظرس��نجي هفتگ��ي كيتكوني��وز 
نش��ان داد اگرچه اكثر تحليلگران وال اس��تريت و 
سرمايه گذاران نس��بت به روند قيمت طلا در هفته 
جاري خوش بين بودن��د اما در فقدان عوامل مثبت 
جديد، اين فلز ارزش��مند در پايين مرز 2000 دلار 
خواهد ماند. اگرچه اكثريت هر دو گروه تحليلگران 
وال اس��تريت و سرمايه گذاران نس��بت به بالا رفتن 
قيمت طلا خوش��بين بودند اما نظ��رات خنثي به 
ش��كل قابل ملاحظه اي در اين نظرسنجي مشاهده 
شد. جيم ويكاف، تحليلگر فني ارشد كيتكو اظهار 
كرد: خري��داران بازار طلا به اخبار بنيادين جديدي 
نياز دارند تا روند صعودي كوتاه مدت جديدي را راه 
بيندازند. در نظرسنجي كيتكونيوز براي هفته جاري 
از كارشناس وال استريت، 14 نفر شركت كردند كه از 
ميان آنها هفت نفر معادل ۵0درصد به افزايش قيمت 
طلا و شش نفر معادل 43درصد به كاهش قيمت طلا 
راي دادند و يك نفر معادل 7درصد نظري نداشت. 
در نظرسنجي آنلاين كيتكونيوز از سرمايه گذاران، 
13۶7 نفر ش��ركت كردند كه از ميان آنها، ۸29 نفر 
معادل ۶0درصد به افزاي��ش قيمت طلا و 290 نفر 
معادل 21درصد به كاهش قيم��ت طلا راي دادند 
و 24۸ نف��ر معادل 1۸درصد نظر خنثي داش��تند. 
در نظرس��نجي هفته گذش��ته، اكثر كارشناس��ان 
وال اس��تريت كاهش قيمت طلا را پيش بيني كرده 
بودند در حالي كه اكثر س��رمايه گذاران نس��بت به 

افزايش قيمت طلا ابراز خوش بيني كرده بودند.

از صعود طلا به بالاي ۲۰۰۰ دلار 
خبري نيست

سرپرس��ت پژوهش و فناوري شركت ملي پالايش و 
پخش فرآورده هاي نفت��ي ايران گفت: با تبديل يك 
ميلي��ون و 4۶0 هزار خودروي عمومي به س��ي.ان.

جي،  1۵ ميليون ليتر در روز در مصرف سي.ان.جي 
صرفه جويي مي شود. محمد رضايي با بيان اينكه اگر 
قرار باشد به جاي 20 ميليون متر مكعب سي ان جي، 
بنزين در كشور مصرف شود، نيازمند سرمايه گذاري 
حدود 7 تا ۸ ميليارد دلاري است تا 20 ميليون ليتر 
بنزين توليد كنيم، اظهار كرد:  اگر يك ميليون و 4۶0 
هزار خودروي عمومي به دو ميليون خودرو افزايش 
پيدا كند و دوگانه سوز شود،  تنها نيازمند 700 تا ۸00 
ميليون دلار است كه صرفه جويي 20 ميليون ليتري را 
محقق مي كند. وي ادامه داد: بنابراين مي توان به جاي 
سرمايه گذاري هشت ميليارد دلاري، ۸00 ميليون 
دلار هزينه كنيم و با توليد خودروي سي. ان. جي سوز 

به همان هدف برسيم.

كاهش مصرف ۱۵ ميليون ليتر 
بنزين  با توسعه سي. ان. جي

آن طوركه مس��وولان گمرك ايران مي گويند بسته 
بودن مرزهاي مس��افري عراق و ع��دم امكان تردد از 
ماه ها پيش وجود داشته و خاص ايام اربعين نيست، 
اين در حالي است كه اكنون زايراني كه به قصد ورود 
به عراق به مرز ش��ملچه آمده بودند آن را ترك كرده 
و برگشته اند. طي روزهاي گذشته به رسم چند سال 
اخير برخي هموطنان ب��راي ورود به عراق و حضور 
در عتبات در ايام اربعين به س��مت مرز حركت كرده 
و به طور ويژه در ش��لمچه حاضر شدند. اين در حالي 
است كه طي ماه هاي اخير و از اسفندماه به دليل شيوع 
ويروس كرونا تمامي مرزهاي مسافري ايران و عراق 
بسته اس��ت و امكان تردد براي مسافران به جز موارد 
خاص كه غير زيارتي و گردشگري است وجود نداشت.

اوضاع مرزهاي عراق
 در آستانه اربعين

وزير جهاد كش��اورزي با اش��اره به تصويب نرخ 14۵00 
توماني براي هر كيلو تخم مرغ گفت: قيمت تخم مرغ در 
بازار تا دو روز آينده به ميزان مصوب مي رسد. كاظم خاوازي 
در حاش��يه امضاي تفاهمنامه وزارت جهاد كش��اورزي 
با معاونت امور زنان و خان��واده رييس جمهور افزود: نرخ 
مصوب 14 هزار و ۵00 توماني براي مصرف كنندگان دو 
روز قبل براي تخم مرغ اعلام شد و پس از آن با تمهيدات 
صورت پذيرفته، ش��اهد كاهش قيمت تخم مرغ در بازار 
هستيم اما هنوز اين كاهش به نرخ مصوب نرسيده و دليل 
آن اين است كه كاهش صادرات اين محصول و رسيدن 
قيمت آن به ميزان مصوب طي شدن فرآيندي را مي طلبد 
كه در حال انجام است و تا دو روز آينده تخم مرغ در بازار به 
نرخ مصوب مي رسد. وي ادامه داد: قيمت هاي اعلام شده 
مورد توجه توليدكنندگان نيز ق��رار گرفته و اميدواريم 
با روند فعلي شاهد افزايش ميزان توليد تخم مرغ توسط 

مرغداري نيز باشيم.

بازگشت قيمت تخم مرغ
 به ۱۴۵۰۰ تومان 

مديرعامل منطق��ه آزاد كيش گفت: ب��راي احداث 
بندر و بهره برداري از اسكله، بايد كف بندرگاه كيش 
لايروبي شود. از محل اين لايروبي يك جزيره جديد 

ايجاد مي كنيم.

يك جزيره جديد
در كنار كيش احداث مي شود!

مقام مسوول در سازمان راهداري گفت: لاستيك هاي 
وارد ش��ده با ارز دولتي كه برخي واردكننده ها سعي در 
فروش آن با مبناي ارز نيمايي داشتند، به دستور وزير راه 
با مبناي دلار 4200 توماني توزيع مي شود. داريوش باقر 
جوان، مدير كل حمل ونقل مسافري سازمان راهداري 
گفت: طبق آخرين توافقاتي كه با وزارت صمت داشته ايم، 
در حال حاضر 300 هزار حلقه لاس��تيك سنگين وارد 
گمركات كشور شده است و مصوب شده بر اساس دستور 
محمد اسلامي وزير راه و شهرسازي، اين تعداد لاستيك با 
ارز دولتي به رانندگان تخصيص يابد؛ اين تعداد لاستيك 
مي تواند تا 3 يا 4 ماه آينده بخشي از مشكلات رانندگان را 
حل كند اما براي مابقي سال بايد چاره ديگري انديشيده 
شود. وي به دستور اخير اسحاق جهانگيري معاون اول 
رييس جمهور اش��اره و اظهار كرد: براساس اين دستور، 
قرار است لاس��تيك هايي كه با ارز دولتي وارد شده و تا 
اول ش��هريور، واردات آن اظهار شده است، با ارز دولتي 
)4200 توماني( در اختيار دارندگان ناوگان جاده اي قرار 
گيرد. كريمي لاستيك هاي سنگين وارداتي اظهار شده 

با ارز دولتي را 4۶۵ هزار حلقه عنوان كرد.

تخصيص مجدد ارز دولتي
به لاستيك سنگين

تصميم دولت براي خروج فولاد از بورس كالا چه تبعاتي دارد؟

ردپاي برخي ورزشكاران در بازار به هم ريخته ميلگرد
تقويت دلالي در بازار غيرشفاف فولاد

فارس
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گفتوگو

هفتهاولدوربرگشترقابتهايليگقهرمانان
آسياروزهايپنجشنبهوجمعهادامهپيداكردو3
تيمكشورمانبهمصافرقبايخودرفتند.تيمهاي
پرسپوليسوسپاهانوشهرخودرودرشرايطيبه
مصافتيمهايعربستانيواماراتيرفتندكههر3
تيمبرايباقيماندندركورسصعودازگروهبايد3
امتيازبازيرابهدستميآوردند.بااينحالتنها
تيميكهتوانستاينكارراانجامدهدپرسپوليس
بودكهموفقشدبرايدومينبارپياپيدرعرض
3روزالتعاونعربس�تانراباتكگلبشاررسن
ازروينقطهپنالتيشكستدهدوبهصدرگروه
خودشصعودكند.پرس�پوليسفعلابا7امتياز
بالاترازالدوحيلوالتعاون6امتيازيصدرنشين
اس�ت.اما2تيمشهرخودرووس�پاهانباباخت
مجددبرابرتيمهايالاهليوالنصر،تيمهايكه
3روزقبلهممقابلشانشكستخوردهبودند،
بهنوعيشانسصعودبهدوربعدراازدستدادند.
س�پاهاندرگروه4با3امتيازدرردهسوماست
درحاليكهالنصروالسد10و8امتيازيهستند.
شهرخودرونيزبدونامتيازاز4بازيوبدونگل
زدهدرقعرجدولگروهخودشقرارگرفتهاست.
برايبررس�يوضعيتتيمپرسپوليسوشرايط
2تيمس�پاهانوشهرخودروس�راغدكتربيژن
ذوالفقارنسبرفتيم.ايشانمعتقدندپرسپوليس
اگربتوان�دباهمينتمركزوانگيزهمس�ابقاترا
ادامهدهدميتواندبهعنوانصدرنشينراهيدور
بعدش�وداماتيمهايسپاهانوشهرخودروبايد

خودشانرابرايسالهايبعدمهياكنند.

تحليلش�ماازبازيپرسپوليسمقابلالتعاون
چيست؟

به نظرم پرس��پوليس بازي بس��يار منطق��ي و خوبي را 
انج��ام داد. از نح��وه بازي ش��اگردان گل محمدي كاملا 
مشخص بود تحليل خيلي خوبي از تيم التعاون داشتند. 
در تمامي طول بازي همه براس��اس برنام��ه كار كردند. 
مگر مواقعي كه يك سري از بازيكنان كم تجربه و جديد 
پرسپوليس اشتباهاتي داشتند. اما در بيشتر زمان بازي 
بازيكنان پرسپوليس به خوبي تمام مهره هاي تاثيرگذار 
حريف را كنترل كردند. كاري كه بازيكنان پرس��پوليس 
ب��ه خوبي انجام دادن��د اين بود كه به درس��تي حريف را 
پرس كردند. در تمام طول ب��ازي اين را ديديم. تيم هاي 
حوزه خليج فارس اكثرا عاجز هس��تند ك��ه از زير پرس 
خودش��ان را رها كنند، چون هميش��ه خودش��ان يك 
فوتب��ال س��اده و روان را انجام مي دهند، وقت��ي به اين 
 ش��دت تحت فش��ار قرار بگيرند و اصطلاحا از دو طرف 

2 نفر بازيكن صاحب توپ را تحت فش��ار قرار دهند تمام 
كيفيت فني شان را از دست مي دهند. آنچه در بازي جمعه 
ش��ب پرسپوليس و التعاون ش��اهد بوديم اين بود كه در 
80درصد جريان بازي پرسپوليسي ها به پرس تيم حريف 
پرداختند و بازيكنان صاحب توپ را تحت فشار گذاشتند 

كه به اعتقاد من خيلي هم خوب جواب داد.
پرسپوليسدرواقعبهخواستهاصلياشكه

كسب3امتيازبود،رسيد.
بله؛ نتيجه اي كه در پايان بازي به دس��ت آمد نتيجه 
بسيار باارزشي بود. تنها نكته اي كه من مي توانم به اين 
مسابقه اضافه كنم اين است كه تيم دچار غرور نشود 
و فكر نكند كار تمام نشده است. كادر فني و بازيكنان 
بايد با همين جديت در بازي هاي بعدي حاضر شوند 

تا بتوانند موفقيت نهايي را رقم بزنند. 

بهنظرميرسدبازيكنانجديديكهپرسپوليس
بهخدمتگرفتههن�وزبرايهماهنگش�دنبا

سايرينبهزمانبيشترينيازدارند.
مطمئنا همين طور است. آنها در وهله اول بايد با جو 
و فضاي باشگاه پرسپوليس هماهنگ شوند و بعد از 
لحاظ فن��ي اين اتفاق بيفتد. بالاخ��ره هر تيم فضا و 
فرهنگ خاص خودش را دارد. اين مساله زمانبر است. 
با اين حال كاملا مش��خص است كه بازيكنان جديد 
فوتباليست هاي هدفمندي هستند و  به لحاظ اخلاقي 
تلاش مي كنند خودشان را با شرايط تيم هاي بزرگ 
هماهنگ كنند. قطعا اگر به همين منوال جلو بروند 
حتما آينده  خوبي در تيم خواهند داشت و پرسپوليس 

هم از وجود آنها استفاده خواهد كرد. 
بااينكهپرسپوليسبرندهبازيشداماخيلياز
هوادارانمعتقدندجايتراب�يدرتيمخاليبود.
بازيكنيكهبتواندتوپرابرداردودفاعحريفرا

بههمبريزد.آياشماموافقيد؟
ببينيد وقتي بازيكني از تيم مي رود ديگر تمام شده است. 
بله جاي ترابي خالي است و جاي عليپور هم خيلي خالي 
است. به همين منوال جاي همه ستاره هايي كه در سال هاي 
گذشته از تيم جدا شدند هم خالي است. ولي باشگاه بايد 
بتواند بازيكن��ان جديد را با هم هماهنگ كرده و نس��ل 
جديدي تربيت كند. اتفاقي ك��ه افتاده در دنياي فوتبال 
حرفه اي كاملا طبيعي است. نبايد افسوس خورد و با اين 

حرف ها بازيكنان جديد را دچار تضعيف روحيه كرد. 
سرمربيالتعاونگفتمامقابلپرسپوليس 
هيچموقعيتگلينداشتيم.دفاعپرسپوليس
دربازيجمعهشبعملكردقابلقبوليداشت.

نظرتاندراينرابطهچيست؟
ايش��ان نظرش��ان را گفتند و قابل احترام اس��ت. دفاع 

پرس��پوليس خوب كار كرد و موقعيتي به حريف نداد اما 
اگر به جريان بازي نگاه كنيم متوجه مي شويم خط دفاعي 
چند اشتباه هم داشت. بازيكنان خط دفاع بايد خيلي با 
دقت بيشتري كار كنند چون مدافعان پرسپوليس توان 

فني بسيار خوبي دارند.
پيشبينيش�ماازبازيپرس�پوليسمقابل

الدوحيلچيست؟
اگر خستگي مزمن دامنگير بازيكنان نشود و فشار بازي هاي 
پشت سر هم توان آنها را كم نكرده باشد يا به عبارتي ديگر 
بازيكنان ريكاوري خوبي كرده باشند و با همان انگيزه اي 
كه مقابل التعاون بازي كردند به ميدان بروند، فكر مي كنم 
مي توانند از سد تيم الدوحيل هم عبور كنند و در آستانه 

صعود  قرار  بگيرند. 
برخلافپرسپوليس،سپاهانوشهرخودرو
بازيه�ايخ�ودراواگ�ذاركردن�د.دليلاين

شكستهاچيست؟
بايد كمي به عقب برگرديم؛ اين دو تيم تغييرات بسيار 
زيادي در چند وقت گذشته داشتند كه اكثرا هم در 
پست هاي حساسي صورت گرفته است. كادرفني دو 
تيم چند بار عوض شدند و بازيكنان قابل توجهي را از 
دست دادند يا جابه جا كردند. اين يك مساله و مساله 
ديگر هم برمي گردد به تجربه. خداي نكرده نمي خواهم 
به اي��ن تيم ها بي احترامي كنم ام��ا اكثر بازيكنان 2 
 تيم تجربه بازي هاي بين الملل��ي را ندارند و مربيان 
2 تيم هم سابقه مربيگري در اين سطح را نداشته اند. 
در چنين شرايطي بازي كردن و نتيجه گرفتن خيلي 
سخت است، ولي به هر صورت سپاهان و شهرخودرو 
تمام تلاش خودشان را كردند و مي كنند. اين دو تيم 
بايد براي سال بعد و سال هاي آينده برنامه ريزي كرده 

تا  نتايج  بهتري كسب كنند.

عليولياللهي

يانيس آنتتوكمپو، ستاره تيم ميلواكي پس از يك فصل 
درخشان ديگر در NBA توانست دومين جايزه متوالي 
باارزش ترين بازيكن فصل را به دست آورد. اين خبر روز 
جمعه اعلام شد. حالا يانيس پس از استفن كري بازيكن 
گلدن استيت كه در سال هاي 2015 و 2016 توانست دو 
بار متوالي اين عنوان را به دست آورد تبديل به اولين نفري 
مي شود كه موفق شده اين كار را بكند. همچنين در 10 
سال گذشته تنها كسي كه توانسته مانند آنتتوكمپو اين 
عنوان را به صورت متوالي در 25 س��الگي به دست آورد، 
لبرون جيمز است كه در سال هاي 2009 و 2010 بهترين 
بازيكن NBA شده بود. آنتتوكمپو سال گذشته به همراه 
ميلواكي باكس بهترين فصل خود را پشت سر گذاشت. او 
ميانگين امتيازي 29.5 امتياز، 13.6 ريباند با تعداد دقايق 
كمتر بازي به ثبت رس��اند. او همچنين اين فصل جايزه 
بهترين مدافع سال را هم به دست آورد. البته تاجگذاري 
به عنوان باارزش ترين بازيكن در زماني ناخوشايند براي او 
رقم خورد. جايي كه باكس در نيمه نهايي كنفرانس شرق 
مقابل ميامي هيت با نتيجه 4 بر يك شكست خورد. در 
آخرين بازي، يانيس پس از آسيب ديدگي از ناحيه مچ پا 
نيمكت نشين شد. اين يادآور اتفاقي است كه سال 2007 

براي ديرك نويتزكي ستاره تيم دالاس ماوريكس 
رخ داد و چن��د هفته بعد از مصدوميتش كه 
به ح��ذف دالاس مقابل گلد ن اس��تيت در 
پلي آف منجر شد توانست جايزه MVP را به 

دست آورد. آنتتوكمپو در مصاحبه اي كه با 
تلويزيون NBA از آتن داشت، گفت: 

»بديهي است كه دوست داشتم 
همچنان در حب��اب )محل 

برگزاري متمركز مسابقات 
پلي آف NBA( مي بودم 
و به بازي ادامه مي دادم. 
دل��م مي خواس��ت در 
فينال كنفرانس شرق 
مي بودم و مي جنگيدم 

تا فرصت حضور در فينال 
NBA را به دست آورم.« او 

در ادامه افزود: »از گرفتن اين 
جايزه سپاسگزار است.« يانيس 

ادامه داد: »اما من بايد بهتر شوم. من 

مي خواهم قهرمان شوم.«فصل بعد ستاره يوناني تلاش 
خواهد كرد تا به اولي��ن بازيكن تاريخ NBA از 1984 تا 
1986 به بعد تبديل بشود كه سه بار متوالي ارزشمندترين 
بازيكن مي شود. آن سال لري برد سه بار پياپي MVP شد. 
ماه مارس يانيس به خبرنگاران گفته بود برنده شدن دوباره 
جايزه ارزشمندترين بازيكن اصلا برايش مهم نيست. اين 
ستاره در 101 راي مقام نخست را كسب كرد در حالي كه 
لبرون جيمز در راه رسيدن به پنجمين عنوان خود در 16 
 Greek راي اول شد.آنتتوكمپو كه در رسانه ها به عنوان
Freak شناخته مي شود )اشاره به دست هاي بزرگ و 

غيرعادي اش و همچنين زادگاهش يونان( پسر يك مهاجر 
نيجريه اي است كه در پانزدهمين انتخاب درفت در فصل 
2013 اعزام شد در زماني كه تنها 18 سال سن داشت. او 
به عنوان يك استعداد ظريف و البته خشن با توانايي هاي 
زياد وارد ليگ شد اما طولي نكشيد كه نشان داد چه نيروي 
عظيمي در او پنهان است. او در سال 2017 براي نخستين 
بار به بازي All-Star راه يافت و عنوان بهترين بازيكن 
ديدار را تصاحب كرد و در ادامه سال بعد عنوان MVP كل 
فصل را به دست آورد. تاكنون بازيكنان اندكي توانسته اند 
دو بار پش��ت سر هم بهترين بازيكن فصل شوند. لبرون 
جيمز، استيو نش، تيم دانكن، مايكل جوردن، مجيك 
جانسون، لري برد، موسي مالون، كريم عبدالجبار، 
ويلت چمبرلين و بيل راسل از جمله اين بازيكنان 
هس��تند و حالا يانيس هم به آنها پيوسته است. 
سوال اصلي كه در مورد فوق ستاره يوناني مطرح 
مي شود، اين است كه آيا او در ميلواكي 
مي ماند يا نه؟ او پس از باخت تيمش 
به ميام��ي در نظر دارد تصميم 
بزرگي براي آينده بازي اش 
بگيرد. او فصل بعد به عنوان 
بازيك��ن آزاد مي توان��د 
باكس را ترك كند. روز 
جمعه آنتتوكمپو گفت: 
»تا زماني كه همه در كنار 
هم باش��يم و براي يك چيز 
بجنگيم و ه��ر روز تلاش كنيم 
براي قهرماني نمي دان��م چرا بايد 
براي 15 س��ال آين��ده در ميلواكي 

باكس نباشم؟«

فصل جديد رقابت هاي بوندسليگاي آلمان جمعه شب 
با برگزاري يك ديدار آغاز شد. در اين بازي بايرن مونيخ 
مدافع عنوان قهرماني در زمين خود مقابل شالكه قرار 
گرفت و همان بلايي را سر اين تيم آورد كه سه ماه قبل سر 
بارسلونا آورده بود. بايرني ها پيش از مسابقه سه گانه فصل 
قبل خود را به نمايش گذاشتند و درگير تشريفات اهداي 
جوايز فليك به عنوان بهترين مربي فصل و لواندوفسكي 
به عنوان بهترين بازيكن فصل قبل بوندسليگا بودند. البته 
قرار بود در اين بازي تماشاگران بتوانند 20 درصد ظرفيت 
آليانز را اشغال كنند اما به دليل اوج گيري دوباره كرونا در 

آلمان اين اجازه لغو شد. 
بعد از اينكه بايرن فاتح اروپا شد و همه قدرت هاي قاره 
سبز را از دم تيغ گذراند، خيلي از رسانه ها و كارشناسان 
در مورد انگيزه شاگردان فليك حرف مي زدند. اينكه آيا 
آنها مي توانند همين رون��د را با همين صلابت و قدرت 
ادامه دهند يا نه، فليك پاس��خي كوتاه به اين س��وال 
داشت: »گمان نمي كنم از اين نظر مشكلي وجود داشته 
باشد. بازيكنان بايرن هميشه تشنه موفقيت هستند.« 
بازي نخس��ت باواريايي ها مقابل شالكه، يكي از رقباي 
سنتي شان در ليگ وقت خوبي براي محك زدن پاسخ 
س��رمربي بايرن بود. فرصت كم براي استراحت، اشباع 
شدن از موفقيت و نبود تماشاگران مي توانست دلايلي 
باش��د كه بازيكنان بايرن خيلي سفت و سخت فصل را 
ش��روع نكنند. اما وقتي سوت پايان بازي به صدا درآمد 
به تنها چيزي كه مي شد فكر كرد اين بود كه شايد بهتر 
باشد هيچ وقت  بايرني ها را بابت داشتن يا نداشتن انگيزه 
سوال پيچ نكنيم چون اين كار ممكن است آنها را بيش 

از حد تحريك كند.
هنوز 4 دقيقه از شروع بازي و در واقع شروع فصل جديد 
نگذشته بود كه سرژ گنابري موفق شد دروازه حريف را باز 
كند. احتمالا واگنر، سرمربي شالكه همان موقع فهميد 
چه شب شومي در انتظار خودش و تيمش است. در 30 
دقيقه اول بازي بايرن 3 بر صفر پيش افتاده بود. گورتزكا 
گل دوم و لواندوفكسي گل سوم را به ثمر رسانده بودند. 
بعد از اين بايرني ها هي گل مي زدند و باز هم گل مي زدند. 
گنابري هت تريك كرد و سانه توانست نخستين گلش 

براي بايرن را به ثمر برساند. مولر دويستمين گلش براي 
بايرن را زد و حتي موسيالا كه هنوز 18 سالش نشده هم 
براي بايرن گلزني كرد. شايد تنها موفقيتي كه بازيكنان 
شالكه به دست آوردند اين بود كه بيش از 8 گل دريافت 
نكردند و دو رقمي نش��دند. واگنر سرمربي شالكه بعد 
از شكس��ت 8 بر صفر تيمش مقابل بايرن در افتتاحيه 
بوندسليگا گفت آنها بهترين تيم جهان هستند. به نظر 
اين توصيف نارسايي هاي زيادي دارد. بدون شك تيمي 
كه در فاصله سه ماه دو برد هشت گله مقابل بارسلونا يكي 
از بهترين تيم هاي اروپا و شالكه تيم ريشه دار آلمان به 
دست مي آورد، تيمي كه قهرمان اروپا مي شود و ميانگين 
بيش از 3 گل در ليگ قهرمانان اروپا به ثبت مي رساند 
چيزي فراتر از بهترين تيم جهان است. اين روزها رسانه ها 
براي بايرن دنبال كلماتي مي گردند كه بتواند دقيقا آنها 
را توصيف كند. سلاخ، بي رحم، جلاد، هيتلر، ترميناتور، 
نابودگر و چيزهايي از اين دس��ت.  شروع عالي بايرن در 
نخستين بازي احتمالا تكليف فصل آينده بوندسليگا 
را خيلي زود مشخص كرده. بعيد به نظر مي رسد تيمي 
در آلمان اين فصل بتواند همپاي بايرن رقابت كند و آنها 
را به چالش بكشد. هرچند فصل بسيار طولاني است و 
نمي توان آن را به صورت كامل پيش بيني كرد ولي وقتي 
تيمي بعد از تعطيلات با اين روحيه و قدرت ظاهر مي شود 
بايد به روزي فكر كرد كه موتورش گرم ش��ود. در حال 
حاضر كاربران شبكه هاي اجتماعي بيشتر درگير كنار 
هم قرار دادن عكس بازيكنان بارسلونا و شالكه كنار هم 
هستند ولي بعيد نيست طي ماه هاي آينده اين مجموعه 
عكس كه مي توان نامش را كلوب هشت تايي ها گذاشت 

عكس هاي بيشتري در خودش ببيند.

يانيس آنتتوكمپو ارزشمندترين بازيكن NBA شد

شروع  مقتدرانه  شاگردان فليك  در  بوندسليگا

دومين جايزه متوالي MVP براي »گريك فيريك«

بايرن، شالكه را  بارسلونايي كرد

دكتر بيژن ذوالفقارنسب  از  ليگ قهرمانان آسيا مي گويد

شناخت دقيق حريف عامل برد  پرسپوليس بود

عكسنوشت

خوشحالي آرماند دوپلانتيس روي هوا  وقتي مي فهمد توانسته  ركورد تاريخي سرگئي بوبكا را در رشته 
پرش با  نيزه  بشكند. 

آرمان��د دوپلانتيس در 20 س��الگي وارد تاريخ ش��د و 
توانس��ت، ركورد جاوادنه و جهاني سرگئي بوبكا كه در 
سال 1994 ثبت شده بود را بش��كند. حالا ورزش دنيا 
شاهد ظهور يك ستاره تازه است. ستاره اي كه از حركاتش 
مشخص است بايد منتظر ركوردهاي بيشتري از او باشيم. 
آن طور كه آرماند دوپلانتيس روز پنجشنبه توانست در 
هواي گرم به راحتي از روي ميله اي با ارتفاع 6.15 عبور 

كند، ثابت شد كه اين تازه اول راه است. 
ورزشكار سوئدي-  امريكايي معروف به »موندو« در حال 
حاضر ركورددار پرش با نيزه داخل سالن جهان است. او 
در ماه فوريه در آخر هفته هاي متوالي مدام ركورد خود 
را ارتق��ا مي داد. آخرين بار او در گلاس��كو آن را به 6.18 
متر رساند. اما شرايط مساعد داخل سالن كه يعني بادي 
نمي وزد به معناي آن است ركورد اصلي كه اهميت دارد، 

آن ركوردي است كه در فضاي باز  به ثبت مي رسد.
به دليل شيوع ويروس كرونا رقابت هاي ابتدايي فصل ليگ 
جهاني دووميداني الماس تعطيل شد اما در رقابت هاي 
موناكو، اس��تكهلم، لوزان و بروكسل دوپلانتيس بارها 
بيشتر از 6 متر پريد و نشان داد، ركوردهاي بزرگ براي او 
به راحتي در دسترس هستند. موندو بعد از پرش تاريخ ساز 
خود در ش��هر رم ايتاليا گفت:»من فكر مي كنم كه الان 
هنوز در ابرها قرار دارم. اين سورئال است. اين واقعا سورئال 
است. اين احساس فوق العاده  و ديوانه وار است و نتيجه 
آن است كه همه  چيز به همين ترتيب در يك صف قرار 
مي گيرد و شما واقعا عملكرد خوبي را به نمايش بگذاريد.«

بوبكاي اوكراين��ي در ده��ه 1980 و 1990، 17 بار 
توانس��ته بود، ركورد جهاني را بكش��ند و در فاصله 
س��ال هاي 1988 تا 1994، 9 بار و هر دفعه به اندازه 
يك س��انتي متر ركورد جهان را ارتق��ا داد و به مدال 
طلا دس��ت يافت. دوپلانتيس گفت، مي خواهد هر 

گونه شك و ترديدي در مورد اينكه چه كسي بهترين 
ورزشكار رشته پرش با نيزه تاريخ است را از بين ببرد. 
او گفت:»نوعي سردرگمي بين ركورد داخل سالن و 
فضاي باز وجود دارد. اين نوعي ادغام اس��ت. من قبلا 
ركورد جهاني داخل س��الن را داشتم اما مي خواستم 
همه  چيز را پاك كنم و در فضاي باز هم بهترين باشم.«

دوپلانتيس در لوييزياناي امريكا متولد شده و در همان 
جا هم بزرگ شده اس��ت. از زمان بازنشستگي يوسين 
بولت جاماييكايي، افسانه دوي صد متر در سال 2017 
رشته دووميداني دنبال يك چهره تازه و فتوژنيك ديگر 
مي گشت كه در حد بولت باشد. حالا با اتفاقاتي كه براي 
موندو در حال رخ دادن اس��ت و با شكسته شدن ركورد 
تاريخي بوبكا به نظر مي رسد آن چهره جديد از راه رسيده 
باشد. پسري كه از يك خانواده كاملا ورزشكار آمده است 
و هنوز در سن 20 سالگي در ابتداي مسير قهرماني قرار 
دارد.  نزديك ترين و مهم ترين آوردگاهي كه انتظار موندو 
را مي كشد، رقابت هاي المپيك توكيو است. بدون شك 
همه منتظر تماشاي عملكرد اين نابغه رشته پرش با نيزه 
در المپيك هستند. او مي گويد:»اگر مي خواهيد از شما به 
عنوان بهترين ياد شود بايد در لحظه مناسب و در صورت 
نياز بهترين كار ممكن را انجام دهيد.« المپيك توكيو 

همان لحظه مناسب براي موندو است. 

امروز يكش��نبه و در ش��هر پاري��س ركابزن��ان حاضر در 
توردوفرانس 2020 با عبور از خيابان شانزه ليزه و حركت در 
اطراف برج ايفل، صدوهفتمين دوره اين رقابت ها را به پايان 
مي رسانند. مرحله بيست ويكم رقابت ها امروز و در مسيري 
122 كيلومتري بين ش��هر مانت- اوژلي به پاريس برگزار 
مي شود. اين رقابت ها در حالي وارد مرحله آخر خود مي شود 
كه  شانس پريموز روگليچ دوچرخه سوار اسلوونيايي تيم 
جامبو ويستا از همه بيشتر است. او صاحب پيراهن طلايي 
رقابت هاست و فاصله اي نزديك به يك دقيقه با نزديك ترين 
تعقيب كننده اش دارد. البته او احتمالا بهتر از هر كس��ي 
مي داند كه حتي در مرحله آخر مسابقات هم ممكن است 
جاي نفر نخس��ت عوض شود. دقيقا همانند اتفاقي كه در 
سال 2019 رخ داد و در دو مرحله پاياني جاي قهرمان و نفر 
دوم عوض شد. در سال 2019 جوليان آلافيليپ فرانسوي 
از مرحله هشتم تا هجدهم صاحب پيراهن طلايي مسابقات 
بود، ام��ا در دو مرحله پاياني آن را  به اگان برنال كلمبيايي 
واگذار و  به رتبه پنجم نزول كرد!  فعلا در توردوفرانس 2020 
رقابت قهرماني بيشتر بين پريموز روگليچ، هموطنش تادج 
پوگاكار و ميگوئل آنخل لوپز كلمبيايي است. نفراتي همچون 
ريچي پورته و ميكل لاندا همچنان شانس قهرماني دارند. 
در رده بندي امتيازي و جنگ بر سر تصاحب پيراهن سبز 
مسابقات هم فعلا س��م بنت ايرلندي صدرنشين است و 
تلاش دارد با ثبت وضعيت خودش در مرحله نهايي عنوان 
قهرماني سكوي امتيازي توردوفرانس را به دست آورد. بعد 
از او پيتر ساگان اسلواك و متئو ترنتين ايتاليايي دوم و سوم 
هستند و تلاش مي كنند سم را به چالش بكشند. در جدول 
رده بندي ركابزنان زير 23 سال نيز تادج پوگاكار صدرنشين 
است و پست سرش انريك مس اسپانيايي و والنتين مادواس 
فرانس��وي دوم و سوم هستند. اين ركابزنان براي تصاحب 
پيراهن سفيد مي جنگند. در رده بندي تيمي نيز مويستار 

فعلا پيشتاز اس��ت و پشت سرش تيم هاي جامبوويستا و 
بحرين- مك لارن دوم و س��وم هستند. اين سه تيم براي 
كس��ب عنوان قهرماني تيمي در مرحله آخر مي جنگند 
كه البته شانس مويستار بيشتر است. گفته مي شود  دولت 
فرانسه سختگيري هاي زيادي براي مرحله نهايي رقابت هاي 
توردوفرانس كه از ميان خيايان هاي پاريس عبور مي كند، در 
نظر گرفته است. با توجه به اينكه هر ساله جمعيت زيادي در 
مرحله پاياني تور جمع مي شوند تا ببينند عنوان قهرماني به 
كدام دوچرخه سوار مي رسد، اما امسال قرار است محدوديت 
حضور نفرات گذاشته شود. در واقع جمعيتي كه در منطقه 
شانزه ليزه جمع مي شوند، قرار است تعداد محدودي باشد 
كه دليل اين اتفاق هم شيوع ويروس كروناست. پاريس از 
جمله شهرهايي است كه از لحاظ شيوع ويروس كرونا در 
منطقه قرمز قرار دارد، بنابراين تنها  5هزار نفر مي توانند در 
مرحله پاياني تور حضور داشته باشند. براي رسيدن به اين 
منظور قرار است دسترسي به خيابان شانزه ليزه نيز متوقف 
شود. همچنين اتوبوس براي مردم در دسترس نخواهد بود. 
همچنين تمام نفراتي كه قرار است در اطراف خيابان شاهد 
رد شدن دوچرخه س��واران هستند هم حتما بايد ماسك 
داش��ته باشند.  توردوفرانس از س��ال 1975 به اين سو در 
خيابان ش��انزه ليزه به پايان رسيده است و گويا امسال نيز 
حتي با وجود پاندمي كرونا باز هم اين اتفاق رخ خواهد داد. 

توردوفرانس 2020  امروز  به پايان  مي رسدركورد تاريخي سرگئي بوبكا شكسته شد
شانزه ليزه منتظر  بهترين ركابزن سالپسري  با  پرش هاي  سورئال

توردوفرانس چهره-1

بوندسليگا

پيامپارسايي
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محيط زيست

پيش از اين نام ميانكاله با خبر مرگ مشكوك هزاران 
پرنده همراه بود، پرندگاني كه تنها انتشار عدد دقيق 
آن از سوي سازمان محيط زيست مدت ها زمان برد و 
علت و چگونگي تلف  شدن چنين حجم گسترده اي 
از پرندگان پس از ورود گسترده رسانه ها ممكن شد. 
همان زمان كه به گفته رييس سازمان محيط زيست 
حدود 40 هزار پرنده در ميانكاله بر اثر سم بوتوليسم 
تلف شدند، منابع محلي از احتمال عمدي بودن مرگ 
هزاران پرن��ده مهاجر خبر مي دادند. پس از انتش��ار 
ده ها خبر در اين مورد، هرگز دقيقا مشخص نشد كه 
سرنوشت اين ادعاها چه شد. گرچه اين خبر نيز مانند 
بسياري ديگر از خبرها از سوي سازمان محيط زيست 
تكذيب ش��د، اما پس از مرداد س��ال جاري و با وقوع 
آتش سوزي هاي سريالي و عيان  شدن عمدي  بودن 
آنها، تع��ارض منافع ميان برخي از بهره ب��رداران در 
اين منطقه جس��ته و گريخته به گوش رسيد. گرچه 
گسترده ترين آتش س��وزي در ميانكاله در 29 مرداد 
ماه گذشته خاموش شد، با اين حال منابع محلي هفته 
گذش��ته به »اعتماد« دوباره خبر سوختن مناطقي 

محدود از اين تالاب ثبت جهاني را گزارش كردند. 
طبق اين گزارش، سه شنبه 2۵ شهريور ماه بخشي از 
پناهگاه حيات وحش ميانكاله دچار حريق شد كه اين 
حريق با تلاش ماموران پناهگاه حيات وحش ميانكاله، 
نيروي آتش نشاني بندر اميرآباد و جمعي از دامداران 
ميانكاله مهار شد. به گزارش روابط عمومي اداره كل 
حفاظت محيط زيست مازندران، اين آتش سوزي در 
ساعت 13 در منطقه تركمن قبر مرتع قلعه پلنگان 
پناه��گاه حيات وحش ميانكاله رخ داد و پس از س��ه 
ساعت تلاش مهار شد و در اين آتش سوزي، حدود 4 
و نيم هكتار سوختند. ۸0 درصد از اين اراضي درختان 
انار داشتند و 20 درصد مابقي سازيل و تمشك بودند 

كه سوختند و تلف شدند.
اين در حالي است كه از ابتداي سال جاري، مسوولان 
منطقه بارها اعلام كرده اند كه آتش سوزي در ميانكاله 
عمدي اس��ت و با جديت درصدد دستگيري عاملان 
وقوع حريق هستند، حالا پس از وقو ع پس لرزه هاي 
اين آتش س��وزي س��ريالي، اين پرس��ش همچنان 
بي پاسخ اس��ت كه چه ارتباطي ميان زمين خواري 
گسترده در حوالي منطقه حفاظت  شده ميانكاله، تلف 
 ش��دن هزاران پرنده در اين تالاب و آتش سوزي هاي 
عمدي سال جاري وجود دارد؟ آيا ساكنان اين منطقه 
يا بهره برداران در تعارض منافع ش��ديد با س��ازمان 
محيط زيس��ت قرار دارند و اين اقدامات به ش��كلي 

»انتقام گيري« از طبيعت است؟ 
س��ه خرداد امس��ال ميانكاله س��وخت. پس از اين 
آتش س��وزي، رضا احمدي، ريي��س اداره حفاظت 
محيط زيست بهشهر آغاز آتش سوزي هاي سريالي 
در تالاب ميانكاله را »مش��كوك« خوانده و گفته بود 
ك��ه از ابتداي س��ال 1399 در پناهگاه حيات وحش 
ميانكاله دو آتش سوزي مشكوك گزارش شده است. 
با اين حال آتش سوزي در منطقه استاد باقر ميانكاله 
در سوم خرداد ابعاد گسترده تري داشت تا جايي كه 
رييس اداره محيط زيست بهشهر از تلاش نهادهاي 
قضايي براي پيگيري متخلفان آتش س��وزي ها خبر 
داد. آتش سوزي هاي س��ريالي در ميانكاله از ابتداي 
سال 99 تا اواخر مرداد ماه، هشت بار ديگر اين تالاب 
بين المللي را سوزاند، آتش سوزي هايي كه ردي از عمد 

در تمام آنها پيدا بود.
پس از اين هش��ت آتش س��وزي مقطعي، ميانكاله 
در آخرين روزهاي مرداد س��ال 99 با وسعت بسيار 
بالايي سوخت. به نقل از برنا، علي اكبر يداللهي، معاون 
فني اداره كل محيط زيس��ت مازن��دران 29 مرداد از 
س��وختن 340 هكتار از اراضي ميانكاله خبر داده و 
گفته بود كه در اين آتش سوزي، ۶0 درصد از اراضي 
كه طعمه حريق ش��دند، داراي درخت انار بودند كه 
تمامي اين درخت هاي انار س��وخته  و نابود شده اند. 
علاوه بر اين، در آتش س��وزي گسترده 27 مرداد ماه، 

40 درصد از پوشش گياهي سازيل، تمشك و گز نيز 
سوختند. معاون فني اداره كل محيط زيست مازندران 
در اين گفت وگو اش��اره كرده بود كه آتش سوزي از 2 
بامداد و در 3۵ كيلومتري حدفاصل پاسگاه مركزي 
به طرف محيط باني ميان قلع��ه رخ داده بود. پس از 
گذشت حدود 3 س��اعت اداره محيط زيست از وقوع 
آتش سوزي باخبر شده بود اما با توجه به اينكه در اين 
منطقه ثبت جهاني، حتي يك لودر هم براي مقابله با 
آتش سوزي وجود ندارد، مقابله با آتش و اطفاي آن با 
دش��واري هاي فراواني همراه بود. يداللهي گفته بود: 
»در مواقعي كه آتش س��وزي رخ مي دهد ما لودر را از 
مجموعه هاي ديگر قرض مي گيريم تا بتوانيم آتش بر 
احداث كنيم. در حادثه اخير ما از راهداري بهشهر لودر 
قرض گرفتيم كه اين دستگاه با سرعت 30 كيلومتر در 
ساعت حركت مي كند و تا به محل آتش سوزي برسد، 
كار از كار گذشته اس��ت.« نبود امكانات و تجهيزات 
كاف��ي براي اطفاي حريق داس��تان مش��ترك تمام 
آتش سوزي هاي بهار و تابستان امسال بود، با وجود اين، 
آنچه آتش سوزي هاي ميانكاله را از ساير آتش سوزي ها 
مجاز مي كرد، وقوع آتش هاي سريالي با دخالت عمدي 
افراد س��اكن در منطقه بود. دخالتي كه منجر شد تا 
تالاب ميانكاله از ابتداي سال 99، به طور ميانگين هر 

1۶ روز يك بار آتش بگيرد.
دو روز پس از شروع آتش سوزي نهم در ميانكاله، حر 
منصوري از ديد بان ميانكاله به همشهري از كشت مواد 
مخدر )ماري جوانا( در ميانكاله خبر داد و آتش سوزي 
گس��ترده مرداد ماه را به اين امر مرتبط دانس��ت. بر 
اساس آنچه حر منصوري به همشهري گفته، شيوه 
كشت موادمخدر در ميانكاله بدين صورت است كه 
فرد بخش��ي را به كاش��ت گياه مخدر ماري جوانا در 
اين منطقه اختصاص مي دهد و نهال هاي كوچك تر 
اين گياه مخدر را نيز زير بط��ري آب پنهان مي كند 
تا كش��تزارهاي ماري جوان��ا را از ديده ها پنهان كند. 
به  گفته ديد ب��ان ميانكاله، فرد متخلف پس از مدتي 
براي برداش��ت گياه مخدر به ميانكال��ه بازمي گردد 
چون اين اقدام غيرقانوني سود زيادي براي او دارد. به 
 گفته حر منصوري، نيروي انتظامي و يگان حفاظت 
محيط زيست طي گشت هاي خود البته درختچه هاي 
مخدر ماري جوان��ا را در ميانكاله از بين مي برند ولي 
تاكنون نتوانس��ته اند عاملان كش��ت ماري جوانا در 
ميانكاله را دس��تگير كنند. ديد بان ميانكاله مطرح 
كرده بود كه وقتي فرد كشت كننده مخدر ماري جوانا 
در بخش هاي��ي از ميانكاله با بوته ه��اي از بين  رفته 
توسط نيروي انتظامي و يگان حفاظت محيط زيست 
مواجه ش��د، تصميم گرفت انتقام خود را از ميانكاله 
با آتش اف��روزي در اين منطقه بگي��رد. تضاد منافع 
بهره برداران با محيط زيس��ت و يگان حفاظت دليل 
اصلي آتش سوزي هاي ميانكاله عنوان شده است. به 
گفته حر منصوري به همشهري، كاشت درختچه ها 
در س��ال هاي اخير نيز به  دليل وسعت يافتن سطح 
خشك ميانكاله و كاهش تراز آب درياي خزر افزايش 

چشمگيري داشته است.
با اين حال خبر كشت ماري جوانا و تعارض منافع اين 
فرد با محيط زيست در ۵ شهريور توسط رييس اداره 

حفاظت محيط زيست به شكل مبهمي تكذيب شد. 
رضا احمدي به برنا گفته بود كه آتش سوزي آخر كه 
در ميانكاله رقم خورد ارتباطي با كش��ت ماري جوانا 
در اين منطقه ندارد اما در سال گذشته شاهد چنين 
اتفاقي بوديم. در بررسي كاملي كه از منطقه به عمل 
آمد هيچ نش��انه اي از ماري جوانا رصد نش��د. با اين 
حال احم��دي تاكيد كرده بود كه در اين منطقه و در 
زمين هاي صد متري، برخي متخلفان اقدام به كشت 
ماده مخدر كرده اند، گرچه به گفته او چنين كشتي در 
سال 99 رويت نشده است، اما در سال 9۸ و با همكاري 
نيروهاي انتظامي چند مزرعه كوچك ماري جوانا در 

ميانكاله معدوم شده اند.
علاوه بر اي��ن، رييس اداره حفاظت محيط زيس��ت 
بهشهر با اشاره به از بين رفتن برخي گونه هاي جانوري 
در آتش سوزي اخير ميانكاله اذعان كرده بود: »در اين 
آتش سوزي خزندگان زيادي از بين رفتند. لاك پشت 
و برخي گونه هاي مار بيشترين فراواني را در اين ميان 
داشتند اما از تعداد تلفات اين دو گونه آماري در دست 
نيست. اين حيوانات به قدري از بين رفته بودند كه نوع 

دقيق آنها نيز قابل شناسايي نبود.«

معضل حل نشده به نام تعارض منافع
پس از اطف��اي آتش س��وزي نه��م در ميانكاله، 1۶ 
شهريور، معاون محيط زيست طبيعي و تنوع زيستي 
سازمان حفاظت محيط زيست در سفري يك روزه به 
مازندران و بازدي��د از پناهگاه حيات وحش ميانكاله 
از ايجاد پايگاه اطفاي حريق در اين پناهگاه خبر داد. 

كيومرث كلانتري در اين س��فر كه به منظور بررسي 
راهكارهاي پيشگيري از حريق در تالاب ميانكاله در 
استانداري مازندران برگزار شده بود، از ايجاد دو پايگاه 
اطفاي حريق در مركز استان و پناهگاه حيات وحش 
ميانكاله خبر داد و قرار ش��د تا دو دستگاه لودر براي 
اطفاي حريق به پناه��گاه حيات وحش اين منطقه 
اختصاص يابد. علاوه بر اين، مقرر شد جهت پيشگيري 
از تلفات پرندگان در ميانكاله، شركت آب منطقه اي 
استان بخشي از آب س��د گلورد را به تالاب ميانكاله 
اختصاص دهد. آنچه در اين سفر يك روزه مورد توجه 
قرار نگرف��ت، تلاش براي حل تع��ارض منافع ميان 
بهره برداران و سازمان محيط زيست بود، مساله اي كه 
شعله تمام آتش سوزي ها و آسيب ها به محيط زيست 
از آن نشات گرفته بودند. گرچه كلانتري در اين سفر 
با پيشنهاد طرح گردشگري ميانكاله نامي از مشاركت 
مردم برد، اما مشخص نش��د كه براي حل تعارضات 
ميان مردم و محيط زيس��ت، دقيقا چه چاره انديشي 

صورت گرفته است.
يكي از اش��كال تعارض منافع در ميانكاله كه پيش 
از اي��ن مثل م��رگ پرن��دگان در ميانكال��ه قويا از 
سوي سازمان محيط زيس��ت رد شده بود، ماجراي 
زمين خواري گس��ترده در اراضي مل��ي در منطقه 
ميانكاله بود. گزارش خبرگزاري مهر نش��ان مي داد 
كه اراضي تالابي قره تپه در شهرستان هاي كردكوي 
و بندرتركمن مورد تعرض زمين خواران قرار گرفته 
و حداقل براي ۸ نفر در اي��ن مناطق پرونده تخلف 
تشكيل ش��ده بود. اين گزارش نشان مي داد كه در 
منابع رسمي، مساحت پناهگاه حيات وحش ميانكاله 
۶۸ هزار و ۸00 هكتار عنوان شده است، در حالي كه 
اين منطقه مرز ندارد و علاوه بر آن در سال هاي اخير 
حدود 2 هزار از مساحت آن كم شده است. هر چند 
كه سازمان محيط زيست جز انتشار تكذيبيه تلاشي 
براي روش��ن كردن ابهامات زمين خواري گسترده 
در اين منطقه نكرد، اما حتي در آتش س��وزي هاي 
سريالي امسال در ميانكاله، شايعاتي مبني بر تلاش 
براي خش��ك  كردن ميانكاله و توسعه بندر اميرآباد 
شنيده مي شد، شايعاتي كه با توجه به بكر بودن اين 
منطقه چندان دور از ذهن نيست. گفتني است كه در 
حاشيه درياي خزر، هيچ منطقه اي مثل ميانكاله از 
ساخت و ساز و تخريب گسترده ساحل در امان نمانده 
اس��ت و حالا عرصه ميانكاله همچون صفحه خالي 
مي تواند طعمه اي مناسب براي زمين خواران باشد.

گروه اجتماعي

شروع سال تحصيلي جديد و آغاز 
به كار مدارس امسال از هر جهت 
متف��اوت بود. مدارس رس��ما 1۵ 
ش��هريور فعاليت خود را ش��روع 
كردند و ديگر نمي شد با ترانه بوي 
ماه مهر اين شروع را جشن گرفت 
بلكه نسيم شهريور آغازگر آن بود.

كرونا علت اصلي اين تغيير بود اما فقط اين كرونا نبود كه 
شروع مدارس را متفاوت كرد؛ ابراز نظرهاي عجيب و غريب 
مسوولان و تضاد و تناقض هاي دستورالعمل ها و دستورها 
و نظرها، اين آغاز متفاوت را آش��فته تر كرد و موجب ش��د 
واكنش هاي گسترده اي توس��ط والدين و دانش آموزان و 
معلمان، سراسر شبكه هاي اجتماعي را فرا بگيرد و از همه 
تاس��ف بارتر به رابطه آس��يب ديده خانه و مدرسه آسيب 
جديدي وارد س��ازد. در ميان اين ابراز نظرها براي من كه 
حدود 30 سال عمرم را در مسير آموزش و پرورش سپري 
ك��رده ام يكي از قابل تحمل ناپذيرتري��ن عبارت هايي كه 
توسط مسوولان در اين زمينه ابراز شد عبارت به كار رفته 
توسط شخص رييس جمهور بود؛ عبارتي كه ثابت مي كند 
آقاي روحاني نه تنها شناختي از مدرسه امروز ندارد حتي 
به نظر مي رسد دوران مدرس��ه خود را هم فراموش كرده 
است. »دشمنان نمي گذارند مدارس باز شوند.« نزديك به 
اين جمله و نقل به مضمون اين گفته آقاي روحاني است در 
راستاي تاكيد بر آموزش حضوري كه در ابتدا معناي اجباري 
بودن را مي داد و بعدا با يك عقب نشيني از اختياري بودن 
حضور دانش آموزان در مدرسه گفت. حال پرسش من اين 
است كه دشمن يا دشمنان واقعي مدرسه چه كس يا كساني 
هستند؟ صرف مخالفت و يا موافقت با آموزش حضوري در 
شرايط كرونايي نمي شود كسي را دوست يا دشمن مدرسه 
دانست. چه بسيار از دوستداران مدرسه كه برايشان سلامت 
اولويت دارد و مخالف آموزش حضوري هستند و چه بسيار 
كساني كه دوستدار مدرسه نيستند ولي به هر دليلي اين 
روزها خواس��تار آموزش حضوري هستند پس دوستي يا 
دشمني با مدرسه ربطي به موافقت يا مخالفت با بازگشايي 
مدارس و آموزش حضوري ندارد. دش��من مدرسه به نظر 
كسي است كه آموزش را حق كودكان و والدين آنها نمي داند 
دشمن مدرسه كسي است كه آموزش و پرورش را در اولويت 
قرار نمي دهد و سرمايه انس��اني را ارزشمندترين سرمايه 
نمي داند و دشمن مدرسه كسي است كه پيشگيري را مقدم 
بر درمان نمي داند و ميلياردها دلار صرف مبارزه با اعتياد و 
طلاق و سرقت و خشونت و... مي كند اما حاضر نيست در 
اختصاص بودجه، آموزش و پرورش را در اولويت قرار بدهد.  
در واقع دشمن مدرسه كسي است كه صداي كودك كار و 
خياباني و محرومان از تحصيل را نمي شنود و صداي معلمان 
گرفتار در باتلاق مشكلات معيشتي به گوشش نمي رسد و 

مدارس مخروبه و كپري را نمي بيند.

گروه اجتماعي|ابلاغ راي قطع انگشتان 4 محكوم به 
بخش اجراي احكام زندان اروميه با انتش��ار اخبار ضد و 
نقيضي در مورد اين 4 محكوم همراه شده  و اين در حالي 
است كه به نظر مي رسد با توجه به سابقه محكومان جاي 
تامل در صدور اين راي پررنگ تر شده است. اين در حالي 
است كه شرايط احراز سرقت حدي كه در آن راي به قطع 
انگشت داده مي شود دست كم ... شرط دارد و اجماع اين 
شروط در يك سرقت به سادگي ممكن نخواهد شد.  با اين 
حال خبرگزاري قوه قضاييه، ميزان در پي انتشار اخباري 
از ابلاغ راي قطع انگشت 4 محكوم به واحد اجراي احكام 
زندان اروميه خبري كوتاه منتشر كرد. در اين خبر آمده 
است: »پيگيري هاي مركز رسانه قوه قضاييه از دادگستري 
استان آذربايجان غربي نشان مي دهد ادعاي مطرح شده 
در برخي رسانه هاي خارجي مبني بر تاييد و اجراي حكم 
قطع انگش��ت دست س��ه كودك به جرم سرقت صحت 
نداشته و اين موج تبليغاتي نيز در راس��تاي ادامه پروژه 
فضاسازي رس��انه اي غربي عليه رويكرد دستگاه قضا در 
مبارزه همه جانبه با فس��اد و ناامني صورت گرفته است. 
مجرمان سارق نيز بالاي 20 سال سن دارند كه هم اكنون 
در حال گذراندن دوران محكوميت خود هستند.« با اين 
حال خبرگزاري ميزان هيچ  اشاره اي به اين نكرده است 
كه احكام صادر شده براي اين 4 نفر قطع انگشت يا صرفا 

تحمل حبس بوده است.
چرا تصور شد محكومان كودك هستند؟

از 4۸ ساعت قبل شبكه هاي اجتماعي با دست به دست 
ش��دن خبري مبني بر اب��لاغ حكم قطع انگش��ت براي 
4 محكوم كه ك��ودك بوده اند، مواجه ش��د. در اين ميان 
حساب هاي رس��مي برخي رسانه هاي رس��مي خارج از 
ايران نيز به انعكاس اين خبر پرداختند. اما شائبه صدور اين 
حكم بر 4 كودك از آنجا مطرح شد كه راي صادر شده در 
سربرگ دادگاه ويژه اطفال و نوجوانان اروميه انشا شده بود. 
بررسي هاي خبرنگار اعتماد حكايت از آن داشت كه شعبه 
صادركننده راي به عنوان دادگاه اختصاصي رسيدگي به 
جرايم اطفال و نوجوانان فعال بوده ولي به سبب آنكه تعداد 
پرونده هاي زير 1۸ سال اين شعبه معدود بوده به همين 
دليل پرونده هاي جرايم بزرگسالان هم به آن ارجاع شده 
است. همين امر سبب شده انتشار تصويري از راي صادره 
موجب ايجاد اين تصور شود كه محكومان زير سن قانوني 
بوده اند.  از س��وي ديگر ش��ائبه ديگري مطرح شد كه هر 
4 محكوم در ارتكاب يك جرم ش��ركت و بابت آن پرونده 
مشترك داشته اند. اما اين شائبه نيز صحت نداشته، زيرا يكي 
از محكومان به نام »ك« كه اتفاقا داراي 4 فرزند است و در 
اروميه نيز مرتكب سرقت غيرمسلحانه شده در سال 139۶ 
محاكمه و محكوم شده است. شواهد حكايت از آن دارد كه 
آقاي »ك« سابقه كيفري نيز نداشته است در حالي كه سه 
محكوم ديگر سوابق كيفري داشته اند. از سوي ديگر بررسي 
وضعيت محكومان ديگر نشان از آن دارد كه سه محكوم 
ديگر به نام هاي آقايان »ه«، »م« و »م« در 2۸ آبان 139۸ 
در ش��عبه يك دادگاه كيفري يك ويژه اطفال و نوجوانان 
آذربايجان غربي مستقر در اروميه به اتهام ارتكاب 4 فقره 
سرقت حدي محاكمه و در راي صادره آمده است: » از بابت 
اتهام »چهار فقره سرقت حدي« به قطع چهار انگشت دست 
راست از انتهاي آن به نحوي كه انگشت شست و كف دست 
باقي بماند، رد مال و ضبط اموال« محكوم شده اند. اين سه 
نفر متولد استان هاي غربي كشور بوده و در بندرانزلي، اروميه 
و اردبيل مرتكب سرقت از خانه شده  بودند كه دست كم 27 
شاكي آنها نيز مشخص هستند. با صدور راي دادگاه بدوي 
شعبه 13 ديوان عالي كش��ور در مرحله بعدي به پرونده 
رس��يدگي و راي صادره را 21 تير امسال تاييد كرده و در 

نتيجه راي به واحد اجراي احكام ابلاغ شده است. 
 14 شرطي كه به مجازات حد منجر مي شود 

طبق قانون مجازات اسلامي سرقت به دو دسته سرقت 
حدي و سرقت تعزيري تقسيم مي شود كه براي هر كدام 
از آنها در قانون شرايط و مقررات جداگانه اي در نظر گرفته 
شده اس��ت. بر همين اساس بايد ديد كدام سرقت از نوع 
سرقت مستوجب حد تشخيص داده مي شود. بر اساس 
تعاريف فقهي سرقت حدي يعني »ربودن مخفيانه معادل 
4.۵ نخود طلاي مس��كوك متعلق به غير با هتك هرز 
توسط ش��خص بالغ و عاقل و مختار در غيرسال قحطي 
كه مرتكب پدر مالباخته نباشد«. اما چگونه اين تعريف 
را مش��خص مي كنند.  بر اساس تصريح ماده 2۶۶ قانون 
مجازات اسلامي جديد، شرايط سرقت حدي از قرار زير 
است:   1- شيء مسروق شرعا ماليت داشته باشد. يعني 
مالي كه دزديده مي شود بايد از نظر حقوقي ارزش مالي 
داشته باشد وگرنه س��رقت حدي محسوب نمي شود .  
2- مال مسروق در حرز باشد . حرز يعني مكان مناسبي 
كه عرفا مال در آن از دس��تبرد محفوظ مي ماند،  مانند 
گاوصندوق.  3- سارق هتك حرز كند . هتك يعني از ميان 
برداشتن؛ هتك حرز يعني از بين بردن محل نگهداري مال 
مانند باز كردن يا شكستن قفل گاوصندوق.  4- سارق مال 
را از حرز خارج كند . يعني بعد از هتك حرز، خود سارق 
بايد مال را از آن خارج كند تا سرقت حدي محسوب شود. 
۵- هتك حرز و س��رقت مخفيانه باشد . ۶- سارق پدر يا 
جد پدري صاحب مال نباشد .  7- ارزش مال مسروق در 
زمان خارج كردن از حرز، معادل چهار و نيم نخود طلاي 
مسكوك باشد .  ۸- مال مسروق از اموال دولتي يا عمومي، 
وقف عام يا وقف بر جهات عامه نباشد . يعني سرقت حدي 
فقط براي اموال خصوصي است و سرقت اموال عمومي، 
يك جرم متفاوت از س��رقت حدي است .  9- سرقت در 
زمان قحطي صورت نگيرد . 10- صاحب مال از س��ارق 
نزد مراجع قضايي شكايت كند .  11- صاحب مال قبل از 
اثبات سرقت سارق را نبخشد . 12- مال مسروق قبل از 
اثبات جرم به ملكيت سارق درنيايد .  13- مال مسروق 
قبل از اثبات سرقت تحت يد مالك قرار نگيرد .  14- مال 
مسروق، خودش يك مالي كه قبلا سرقت يا غصب شده 
اس��ت، نباش��د .  در همين حال روزنامه اعتماد در حال 
بررسي ابعاد ديگر اين خبر و همچنين بررسي وقوع جرم 

و كيفيت آن است.

دشمنان مدرسه

ماجراي ابلاغ حكم قطع انگشتان 
4 سارق چه بود؟

شعبه صادر كننده راي، تصور كودك بودن 
نگاهي به آتش سوزي هاي توقف ناپذير در پناهگاه حيات وحش ميانكالهمحكومان را دامن زد 

آتش تعارض  منافع در ميانكاله

جدول

متقاطع

سود        وكو

  افقی

عمودي

1- مجسمه مصريان قديم - رشته كوهي در افغانستان
2- فرهنگ لغت فرانسوي - درخشان - چهره خود را در آن مي بينيم

3- اندك - انتفاع - كلام شرط
4- بيماري - جوهر انسان - راه ميان بر - ناسپاسي

۵- دائم و هميشگي - خروس جنگي - سايه گاه
۶- دندان تيز حيوانات - اسباب اضافي و احتياطي - يك ششم

7- سود و فايده - زگيل - بد بو
۸- خنك كننده برقي - اعداد و شماره ها - حكايتگر

9- آزرم - ماه گرم تابستان - تكان و حركت
10- بيماري سگي - الهه ماه سومريان - واحد مقاومت

11- حرف آخر - اراده و آرزو - درخت داراي برگ هاي 
كوچك گرد

12- تلاش براي يافتن چيزي - حرف تعجب - رودي در 
روسيه - عيد ويتنامي ها

13- بركت سفره - فراوان و بي نهايت - مستمر
14- فرار كردن - زمام و افسار - پاس بلند

1۵- گل خوشبو و زيبا - از غزل سرايان معاصر

1- ناپاكي - ناو
2- ضروري - بدكار - منطقه تفريحي كرج

3- دعاي زير ل��ب - گفتگوي تلفني - ورزش مفرح 
راكتي

4- رادار پرنده - باب - منزلت - باد سرد
۵- سست و بيحال - آينده - جنس خوب

۶- جاودان وابدي - كج و خميده - كشور سعادتمند
7- ازهم پاشيده - شكستني ورزشي - كوله بار

۸- رهبر حزب - زردي - احصائيه

9- سرو كوهي - برادر عاميانه - ابزار نجاري
 10- كار برجس��ته - چ��رم فروش - س��تون

دين
11- اسب اصيل و نجيب - كارگر كشتي - زهر

12- مادر لر - حمام كاش��ان - رود فرانس��ه 
- نوآوري

13- هوس باردار - از شهرهاي خراسان - زود 
و سريع

14- از ش��هرهاي بوش��هر - زاد - س��ر فصل 
روزنامه

1۵- تمدن - جيره

رييس بخش عفوني بيمارستان مسيح دانشوري با اشاره 
به آغاز پيك س��وم كرونا از هفته گذش��ته، هشدار داد: 
»در اين روزها، چيزي به اس��م سرماخوردگي نداريم و 
كوچك ترين علائم تنفسي مثل آبريزش بيني، تب و بدن 
درد مي تواند علامت كرونا باشد. پس افراد بايد به محض 
مش��اهده اين علايم خود را قرنطينه كرده و در مجامع 
عمومي حاضر نشوند.« پيام طبرسي با ابراز نگراني نسبت 
به افزايش تقاضاي بستري در بخش اورژانس بيمارستان 
مسيح دانش��وري از اواخر هفته گذش��ته، گفت: »آمار 
مراجعه به اورژانس از حدود ۶۸ نفر در چند روز گذشته، 
اين روزها به حدود 200 نفر در روز رسيده، به گونه اي كه 
مردم براي بس��تري در اورژانس صف كشيده اند و فشار 
كاري ش��ديدي طي چند روز اخير شروع شده است.« 
در حالي كه به گفته طبرسي، موج سوم اپيدمي، از موج 
اول و دوم شديدتر خواهد بود و بين يك تا دو هفته طول 
خواهد كشيد، اين مسوول حوزه سلامت از مسوولان هم 
خواست كه بحران كرونا را جدي تر بگيرند و تاكيد كرد: 
»نبايد صبر كنيم كه شرايط بحراني شود و بعد به دنبال 
حل آن بحران باشيم. اگر با همين روند پيش برويم، طبق 
تخمين معاون وزارت بهداشت، در آبان ماه مرگ و مير 
ناش��ي از كرونا به ۶00 نفر در روز مي رسد و يك فاجعه 
در كش��ور رخ مي دهد. از مردمي هم كه تا امروز رعايت 

نمي كردند، مي خواهيم كه پوشش ماسك و رفتارهاي 
بهداشتي را جدي بگيرند، از تجمعات و رفت و آمدهاي 
غيرضروري پرهيز كنند، چراكه اوضاع بدي داريم و اگر 
اين موج سوم شكل بگيرد متاسفانه مرگ و ميرها بسيار 
بالاتر مي رود. البته افزايش ناگهاني آمار كرونا طي چند روز 
اخير هم قابل پيش بيني بود چون آمار بالاي مسافرت هاي 
اخير، عدم رعايت پروتكل ها ازسوي مردم در تجمعات و 
مراسم هاي مختلف، مي توانست منجر به بروز فاجعه شود. 
در حال حاضر در بيمارستان مسيح دانشوري، تخت خالي 
براي پذيرش بيماران جديد نداريم و با وجود آنكه مدتي، 
تناسب و تعادل بين ترخيص و بستري بيماران كرونايي 
برقرار شده بود، متاسفانه از اواخر هفته گذشته مجددا اين 
تعادل برهم خورده و حالا براي پذيرش در اورژانس تخت 

خالي موجود نيست.

هشدار رييس بخش عفوني بيمارستان مسيح دانشوري: 
هر علامت تنفسي، مطمئنا كروناست

خبر

محمد داوري
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برنامه »زاويه« از پرمخاطب هاي راديو و تلويزيون 
نيس��ت و از آنجا كه ازجمله برنامه هاي ش��بكه 4 
سيماس��ت، اساس��ا آنقدر دنبال مخاطب عمومي 
نيست اما حالا شايد كمتر ايراني باشد كه از پخش 
آخرين قس��مت اين برنامه تلويزيوني بي خبر باشد 
و دس��ت كم ويديويي كوتاه از يك��ي از لحظات اين 
مناظره كم نظير را درباره يك بحث حساس سياسي 
- مدني نديده باش��د. مناظره اي ميان دو كنش��گر 
سياسي- فرهنگي اصولگرا درباره »حجاب« و الزام 
و اجبار در اجراي اين فريضه اس��لامي كه برخلاف 
آنچه معمولا از »مناظره هاي صدا و سيمايي« به ياد 
داريم، نه تنها به هيچ عنوان گفت وگوي دو تحليلگر 
همفكر با زاويه حداقلي نب��ود، بلكه مناظره اي بود 
صريح و جذاب ميان دو ديدگاه يكسر متفاوت؛ آن 
 هم چنانكه اشاره شد، درباره بحثي حساس و البته 
جذاب. اين  سو حجت الاس��لام  حسين سوزنچي، 
دانشيار گروه علوم اجتماعي دانشگاه باقرالعلوم )ع( 
و نويسنده كتاب »حجاب در آيات و روايات؛ نقدي 
بر كتاب حجاب ش��رعي در عصر پيامبر )ص(« كه 
به  روش��ني موافق ش��يوه اجراي حجاب در 4 دهه 
گذشته بود و طرف مقابل مهدي نصيري، پژوهشگر 
حوزه دين و سياس��ت و نويس��نده كتاب »جايگاه 
اجتماعي زن از منظر اس��لام« و البته مديرمسوول 
اس��بق »كيهان« كه درحالي صراحت��ا از مخالفت 
خود با »حجاب اجباري« روي آنتن زنده تلويزيون 
پرده برداش��ت كه طرح چنين ديدگاهي، صرفا به 
اين خاط��ر دور از انتظار نبود كه در قاب ش��بكه 4 
سيما مطرح مي شد؛ بلكه بيان اين مواضع از سوي 
تحليلگر و نويس��نده اي چون مه��دي نصيري هم 
خود از نكات عجي��ب اين برنامه كم نظير تلويزيون 
ايران بود. برنامه اي كه ازقضا به همين دلايل و البته 
دلايلي از اين دس��ت، متفاوت از اغلب برنامه هاي 
تلويزيوني مورد توجه اف��كار عمومي قرار گرفت و 
اين واكنش ها هنوز با وجود آنكه بيش از 72 ساعت 
از پخش اين برنامه تلويزيوني گذشته، همچنان از 
اين سو و آن  سو شنيده مي شود. رويدادي كم نظير 
در صدا و س��يماي جمهوري اسلامي كه نخستين 
قسمت از فصل پانزدهم برنامه تلويزيوني »زاويه« 
را نه فقط با ديگر برنامه هاي تلويزيوني، بلكه حتي 
در قياس با آنچه در قس��مت هاي متعدد 14 فصل 
قبلي همين برنامه پخش ش��ده، متفاوت مي كرد. 
نكته اي كه ش��ايد اگر مورد توجه مسوولان صدا و 
سيما قرار گيرد، ديگر شاهد آمار اندك و بعضا دور 
از انتظار تعداد مخاطبان برنامه هاي اين بزرگ ترين 
رسانه ايران نباشيم و شايد، صدا و سيما بتواند به واقع 

»رسانه ملي« بماند.
به ه��ر روي مباحث مطرح ش��ده در اي��ن مناظره 
تلويزيوني، آنقدر نزد »اعتماد« حايز اهميت بود و 
آنچه در اين برنامه متفاوت تلويزيوني رخ داد، آنقدر 
براي ما كه خود اهل رسانه ايم، محترم و ارزشمند كه 
تصميم گرفتيم متن كامل اين مناظره تلويزيوني را 
به طور مكتوب در اختيار مخاطبان خود قرار دهيم 
و در حاش��يه بحث جذاب و حساس��ي كه در ادامه 
مي خوانيد از اهميت و نقش صدا و س��يما به عنوان 
»رس��انه ملي« بگوييم و تاكيد كنيم اين همه نقد 
و بحث و فحصي كه اين س��ال ها ما در »اعتماد« و 
ديگر اهالي مطبوعات و رسانه، اينجا و آنجا گفته و 
نوش��ته اند، همه به  نحوي تاكيد بر اين بوده كه اين 
رسانه حكومتي، به معناي واقعي تريبوني باشد براي 
صداي همه ايرانيان. اتفاقي كه البته حالا در اين يك 
مناظره رخ داده و با وجود اين ندرت، اميد به تكرار 

اين اتفاق را زنده كرده است. 
حبيب رحيم پور، س�ردبير برنامه زاويه: ما در 
موضوع حجاب در دوگانه اي به نام الزام و التزام قرار 
داريم و ش��ما در اين برنامه بناست كه ايده التزام را 

نمايندگي كنيد.
مهدي نصيري، سردبير سابق روزنامه كيهان: 
اج��ازه دهيد كه من بحثم را ب��ا اين حادثه تاريخي 
شروع كنم كه اسدالله علم، وزير دربار شاه چهل سال 
بعد از كشف حجاب رضا ش��اه يك سفر به شيراز و 
دانش��گاه پهلوي مي رود و در آنجا با پديده عجيبي 
مواجه مي شود و آن حضور تعدادي از دانشجويان با 
حجاب و بعضا با چادر بود. خيلي نگران شد. حالا ما 
چهل سال پس از پيروزي انقلاب اسلامي با پديده 
»ش��ل حجابي«يا بعضا گرايش ب��ه »بي حجابي« 
مواجه هس��تيم و از اين جهت نگران شده ايم. اين 
نش��ان مي دهد كه مس��اله حجاب از مقول��ه الزام 
نيست كه بش��ود با الزام قانوني آن را محو كرد و از 
بين برد، كاري كه رضا خان مي خواست انجام دهد. 
نه با اين الزام مي شود حجاب را حفظ و تثبيت كرد 
و گسترش��ش داد بلكه بايد دانس��ت كه حجاب از 
مقوله التزام و باور اس��ت، از مقوله امر قلبي اس��ت. 
من در اين برنام��ه نمي خواهم بگويم كه جمهوري 
اس��لامي از فردا اعلام رفع الزام قانوني حجاب كند 
بلكه مي خواهم بگويم كه بحث عدم الزام خط قرمز 
ما نيست و اين موضوع ادله و استدلال هايي دارد و تا 
به امروز اشتباه كرديم كه اين مساله را ذيل خطوط 
قرمز بردي��م. چند نكته  مقدماتي را عرض مي كنم، 
اينكه حجاب به معناي پوشش بدن زن به استثناي 
صورت و دو دست تا مچ از مسلمات و قطعيات اسلام 
است، اعم از سني و شيعه. همه فقها اتفاق نظر دارند. 
اگر كسي قول ديگري در اين زمينه گفته قول شاذي 

است و قابل اعتنا نيست. 
نكته بعد كه اصل بحث از همين جا آغاز مي شود، اين 
است كه آيا از منظر شريعت و فقه مي توانيم حجاب 
را الزام و قانون رعاي��ت حجاب وضع كنيم يا خير؟ 
در اين باره دو ديدگاه وجود دارد، هر دو ديدگاه هم 
ادله هايي براي خود دارند و هر دو نيز قابل اعتناست. 
يعني اين طور نيست كه بگوييم يك سو ادله خيلي 
قوي دارد و ط��رف ديگر اس��تدلال ضعيفي دارد. 
يك ديدگاه مي گويد بل��ه! حكومت ديني مي تواند 

فاطمه هاش��مي در واكنش به خب��ر آزادي برادرش 
كه ديروز در فضاي مجازي منتشر شد، گفت: برادرم 
به مرخصي آمده است. به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، فاطمه هاشمي نس��بت به اخبار منتشره در 
فضاي مج��ازي مبني ب��ر آزادي ب��رادرش )مهدي 
هاش��مي( واكنش نش��ان داد. او در واكنش به خبر 
آزادي برادرش كه امروز در فضاي مجازي منتشر شد، 
گفت: برادرم به مرخصي آمده است. او همچنين ادامه 
داد: با توجه به شرايط بيماري كرونا برادرم مهدي به 

مرخصي كرونايي آمده است.

محكوميت مهدي هاشمي
پايان نيافته است

ريي��س س��تاد مرك��زي اربعي��ن حس��يني گفت: 
»موك��ب داران و م��ردم به ش��ايعات و فراخوان هاي 
اربعين توجه نكرده به س��مت مرزهاي عراق حركت 
نكنند. موضع رسمي عراق عدم پذيرش زاير از خارج 
از اين كشور است.« به گزارش ايسنا، حسين ذوالفقاري 
در جلسه روز شنبه ستاد مركزي اربعين حسيني با 
بيان اينكه آخرين موضع رسمي دولت عراق تا شب 
گذشته اين اس��ت كه امكان پذيرش زايرين اربعين 
وجود ندارد، اظهار كرد: وزارت خارجه، سفارت ايران 
در بغداد و ستاد مركزي اربعين در اين مدت پيگيري 
داشته است كه اگر شرايط فراهم شود، تعدادي زاير 
در مراسم شركت كنند ولي موضع رسمي عراق عدم 
پذيرش زاير از خارج از اين كشور است. ستاد مركزي 
مقابله با كرونا هم به لحاظ سلامت مردم ملاحظاتي 
داشته  كه پيش از اين رسما اعلام كرده است. او ادامه 
داد: اگر چه دولت و مردم ايران و عراق مشتاق مراسم 
اربعين هس��تند ولي اهميت سلامت زايرين موجب 
شده اس��ت كه مجوزي براي برگزاري مراسم اربعين 
امسال صادر نشود. هيچ مساله سياسي در كار نيست 

و فقط مساله سلامت مردم اهميت دارد.

موكب داران و مردم به سمت 
مرزهاي عراق  حركت نكنند

ريي��س مجم��ع تش��خيص مصلحت نظ��ام گفت: 
دانش��گاه ها در خ��ط مقدم رف��ع نيازه��اي جامعه 
هستند. به گزارش خبرگزاري فارس، آيت الله صادق 
آملي لاريجاني رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام 
پيش  از ظهر امروز در آيين آغاز سال تحصيلي دانشگاه 
امام صادق)ع( كه در محوطه فضاي باز اين دانشگاه 
برگزار ش��د، به صورت ويديو كنفرانس به سخنراني 
پرداخت. او ب��ا بيان اينكه كار دانش��گاه امروز كاري 
جهادي اس��ت، گفت: اگر كار و  تلاش مان در مس��ير 
عبوديت بود، ميزان را رعاي��ت كرده ايم و اگر در اين 
مسير نباشد بايد كارمان را اصلاح كنيم. لاريجاني با 
بيان اينكه نيازهاي امروز جامعه ما موجه است و جامعه 
علمي  و  دانشگاهي و حوزوي ما مي توانند نقش مهمي 
در رفع اين نيازها ايفا كنند، گفت: دانشگاه ها در خط 
مقدم رفع اين نيازها هستند. رييس مجمع تشخيص 
مصلحت نظام با تاكيد بر اينكه از دانشگاه امام صادق با 
وجود زمينه هاي بسياري كه دارد، درمورد ايجاد تحول 
در علوم انساني توقع زيادي مي رود، گفت: نمي تواند 
تلقي از علوم س��كولار باشد و نمي توانيم بپذيريم كه 

علوم بي طرفي كامل داشته باشند.

دانشگاه ها در خط مقدم رفع 
نيازهاي جامعه هستند

عضو حقوق��دان ش��وراي نگهبان از نحوه تش��كيل 
كميسيون حقوقي و قضايي مجلس شوراي اسلامي 
انتقاد كرد. به گزارش ايلنا، هادي طحان نظيف، عضو 
حقوقدان شوراي نگهبان در صفحه شخصي خود در 
اينستاگرام درخصوص نشست روز چهارشنبه شهريور 
ش��وراي نگهبان اظهار كرد: در اين جلسه گزارشي از 
برگزاري مرحله دوم انتخابات يازدهمين دوره مجلس 
شوراي اسلامي ارايه شد و پس از آن ۶ مصوبه مجلس 
و يك اساس��نامه دولتي مورد بررس��ي قرار گرفتند. 
طحان نظيف تصري��ح كرد: در ط��رح تنظيم برخي 
مقررات مالي، اداري و پش��تيباني آموزش و پرورش، 
تنها ايراد باقي مانده، تامين بار مالي ناش��ي از اعمال 
مدرك تحصيلي بالاتر افرادي بود كه فعاليت آموزشي 
در مدارس داشته اند كه مباحث مختلفي درخصوص 
ارتباط و كفايت رديف اعلامي در مصوبه مطرح ش��د. 
او يادآورشد: مساله اين است كه اين مطالبه معلمان 
عزيز، مطالبه درستي است، اما شوراي نگهبان در ايراد 
اصل 7۵ قانون اساسي به دنبال اين است كه اگر حقي 
در قانون براي افراد به رسميت شناخته مي شود، قابل 
وصول باشد و احيانا پس از تصويب قانون با مشكل عدم 
اعتبار در دستگاه ها مواجه نشود كه در اين صورت با 
قانوني غيرقابل اجرا مواجه خواهند شد! عضو حقوقدان 
شوراي نگهبان خاطرنشان كرد: در طرح اصلاح ماده 
44 قانون مديريت خدمات كشوري نيز تعريف افراد 
بومي به خاطر اولويت داشتن در استخدام اشكال بود، 
زيرا فقط متولدين همان منطقه را ش��امل مي شد- 
هرچند ساكن آن ش��هر نبوده باش��ند - و نسبت به 
كساني كه سال ها در آن شهر زندگي كرده اند ولو اينكه 
در آنجا متولد نشده باشند، شامل نمي شد كه در مصوبه 
جديد اصلاح و اين افراد نيز در تعريف داخل ش��دند. 
طحان نظيف اضافه كرد: دس��تور ديگر طرح تعيين 
حداقل اعضاي كميسيون قضايي و حقوقي مجلس 
بود. جاي بس��ي ناراحتي است كه با گذشت چندين 
ماه از تشكيل مجلسي كه تعداد معتنابهي نماينده با 
سابقه قاضي، وكيل و حقوق خوانده دارد، كميسيوني 
كه با يكي از كارويژه هاي آن يعني قانونگذاري و با قوه 
قضاييه مستقيما ارتباط دارد، هنوز در مجلس تشكيل 

نشده باشد و اين گونه تشكيل شود!

انتقاد طحان نظيف از نحوه
تشكيل كميسيون قضايي  مجلس

گزارش كامل مناظره مهدي نصيري  و حسين سوزنچي درباره حجاب

الزام يا التزام؛ مساله همچنان »حجاب« است

گروه سياسي

حجاب را الزام كند ولي ديدگاه ديگر مي گويد: خير! 
چراكه ما در شريعت و فقه دليلي براي الزام حجاب 
نداريم. من الان ف��رض مي گيرم كه ديدگاه امكان 
الزام حجاب صحيح باشد، اما اگر تجربه چهل ساله 
ما نشان داده باش��د كه اين قانون الزام موفق نبوده 
است و به حفظ و تثبيت حجاب نينجاميده و خودش 
هم از عوامل تضعيف حجاب بوده، آيا ما شرعا و عقلا 
مي توانيم اين روند را ادامه دهيم؟! به نظر بنده خير! 

از منظر منطق عقلي و شرعي نمي شود ادامه داد.
جداي از اين مس��اله يكس��ري ن��كات ديگر نيز در 
زمينه دف��اع از عدم الزام حجاب وج��ود دارد. دين 
يك منظومه است و بايد در عرصه فردي و اجتماعي، 
منظومه اي ب��ه آن نگاه كنيم. اگ��ر اجزايي از دين 
برجسته ش��ود و اجزايي از آن مغفول بماند، چه در 
حيطه دين��داري فردي و چ��ه در حيطه دينداري 
اجتماعي، امر درس��تي نيس��ت و مي تواند تصوير 
ناقص الخلقه اي از دين ارايه دهد، گاهي ممكن است 
تصوير يك هي��ولا از دين ارايه بدهد. زماني كه اين 
همه تاكيد روي حجاب داريم و از اجزاي ديگر دين 
در مقام عمل غافل بوديم يا موفق نبوديم، خروجي 
اين مساله در ذهن جامعه همان دين ناقص الخلقه 
است. پس از اين منظر نبايد شما روي اين موضوع 

اينقدر اصرار كنيد.
نكته بعدي اين اس��ت ك��ه ما به اس��تنادات آيات 
عدي��ده اي از ق��رآن قائل ب��ه آزادي انتخاب دين و 
عقيده هستيم. همين مس��اله را به تك تك احكام 
ديگر نيز مي توان سرايت داد. يعني اگر ثابت شود كه 
يك جامعه اي به هر دليل نسبت به يك حكم ديني 
باورش ضعيف اس��ت يا مقاومت دارد، خود همين 
مقاومت از ادله اي مي تواند باشد كه شما كوتاه بياييد 
و از اجرا منصرف ش��ويد. اشكال بعدي كه اين الزام 
به وج��ود آورده، ايجاد يك دو قطبي در جامعه، آن 
هم در چهل س��ال اخير است، دوقطبي با حجاب و 
كم حجاب يا شل حجاب. اين دوقطبي آثار بسيار بد 
فرهنگي، اجتماعي و حتي سياسي به همراه داشته 
است. شايد ما كمتر منكري به اندازه منكر دو قطبي 
از منظر آيات و روايت مي توانيم داشته باشيم. يعني 
آيه  مش��هود امر به معروف و نهي از منكر در بين دو 
آيه مطرح ش��ده كه اولي توصيه به وحدت مي كند 
و بعدي نيز پرهي��ز از تفرق مي دهد. يعني مثلا اگر 
عمل امر به معروف و نهي از منكر منجر به دو قطبي 
شدن جامعه ش��ود، همچون مساله حجاب، كاملا 
خلاف آيات قرآن عمل مي كنيد. اين مساله منجر 
به يك منكر بزرگ ش��ده  كه همان دو قطبي شدن 

جامعه است.
آخرين نكت��ه اينكه يكي از چالش ه��اي رفع الزام 
حج��اب اعتراضي اس��ت ك��ه اقش��ار متدين تر و 
سنتي تربه اين مس��اله دارند كه حق هم دارند و از 
موضع صداقت اس��ت اما بايد با آنها صحبت كنيم 
و توضيح دهيم و مش��كلات اين الزام را براي ش��ان 

تبيين كنيم تا آنها نيز به رفع الزام رضايت بدهند.
س�ردبير برنامه زاويه: خيلي خوش آمديد آقاي 
سوزنچي. شما در گفت وگوي امشب نماينده ايده 

الزام در حجاب هستيد.

حس�ين س�وزنچي، كارش�ناس مذهبي: اگر 
بخواهم خيلي مختصر نكات��ي را عرض كنم اولين 
نكته من اين اس��ت كه من اين دوگانه الزام و التزام 
را خيلي نمي پس��ندم. در باب اينكه تمام مس��ائل 
دين بايد التزام باش��د كه بحثي نيست. بحث بر سر 
اين اس��ت كه علاوه بر التزام، الزام هم باشد يا خير. 
به گونه اي برداش��ت مي ش��ود كه اگر كسي موافق 
الزام بود، ديگر التزام برايش مطرح نيس��ت. نه اين 
طور نيس��ت. نكته ديگري كه در مقدمه بايد عرض 
كن��م اينكه من اولويت يك نظام را مس��اله حجاب 
نمي دانم و اين موضوع هم يكي از مسائل است وگرنه 
مخصوصا در وضعيت فعلي مشكلات ديگري هست 

كه شايد اولويت ما آنها باشد.
واضح اس��ت كه حجاب مس��اله اي ناظ��ر به حريم 
خصوص��ي افراد نيس��ت. حري��م خصوصي يعني 
حريمي كه شخص در تنهايي و براي خودش است. 
مس��اله  حجاب اساس��ا در مقابل نامحرم است و در 
عرصه اجتماعي. يعني هيچ وقت درباره كسي كه در 
خانه اش بي حجاب باشد، بي حجابي معنايي ندارد. 
نكته دوم هم اينكه درجه اي از حجاب و الزام به آن 
در كل جهان وج��ود دارد، يعني اگر افراد برهنه به 
خيابان بيايند، در هر جاي��ي از جهان دچار چالش 
خواهند شد و اين درجه هم درجه كمي نيست، اگر 

بخواهيم جهاني نگاه كنيم.
تمام بحث ما اين اس��ت كه اين محدوده اي كه در 
كل جه��ان تا حدي پذيرفته ش��ده اس��ت آيا بايد 
اسلام تعيين كند يا واگذار كنيم به سليقه ها؟! فكر 
نمي كنم كس��ي موافق باشد كه افراد هر طوري كه 
خواستند بيايند در خيابان. كرونا اين مساله را براي 
ما واضح تر كرده  كه اگر حكومت در برابر س��لامت 
مردم در دو بعد جس��مي و معنوي مس��وول است 
و اگر ما قبول داش��ته باشيم كه اس��لام مهم ترين 
دغدغه اش س��لامت معنوي است و احكام آن ناظر 
بر آن است، آنگاه سوال ما اين خواهد بود كه احكام 
اس��لام را حكومت چقدر بايد جدي بگيرد؟ مساله 
پوش��ش درعرف جهان يك قابلي��ت حقوقي دارد. 
س��اده ترين شاهدش هم همين اس��ت كه حجاب 

را ممنوع مي كنند. يعني مس��اله پوش��ش قابليت 
حقوق��ي دارد كه ممنوعيت حجاب وجود دارد و ما 

هم الزام آن را داريم.
اگر ش��ما فضاي قوانين مدني را بكشانيد به سمت 
قوانين كيفري، خود قانون با اجرايش دچار مشكل 
خواهد ش��د. به نظرم دغدغه خيلي از دوستان كه 
مخالفت مي كنند، اين اس��ت كه همه اش نگاه شان 
به مسائل كيفري است و از آن طرف مي گويند چرا 
قانون حجاب اجرا نمي شود. اقتضاي قانون حجاب 
هم همين است. به عنوان مثال با قوانين راهنمايي 
و رانندگي مي ش��ود مواجهه كيفري داشت، يعني 
ما منتظر باشيم چه كس��ي مرتكب جرم مي شود، 
ت��ا مجازاتش كني��م. اما اگ��ر بگوييم اي��ن قانون، 
قانون مدني است، بر اس��اس آن ركن اين قانون با 
فرهنگ سازي اس��ت اما معناي اين فرهنگ سازي 
اين نيست كه اگر كسي تخلف كرد مجازات نشود. 
محور آن اما مجازات نيس��ت. يادتان هست كه در 
ابتدا پليس مخفي مي شد براي جريمه كردن اما بعد 
خودشان ابلاغ كردند كه ديگر حق اين كار را ندارند 
و بايد در معرض ديد باشد؛ يعني اينكه نمي خواهيم 
مچ بگيريم. اين تفاوت قوانين مدني و كيفري به نظر 

من مساله خيلي مهمي است.
به نظر من مساله حجاب به وضوح از جنس قوانين 
مدني اس��ت، يعني چه؟ يعني بايد ركن اصلي كار 
ما فرهنگ س��ازي باش��د اما اش��تباه مهمي كه رخ 
مي دهد اين اس��ت كه ما نبايد يك خطي بگذاريم 
كه اگر از آن تجاوز ش��د، مجازات ش��ود. اما يكي از 
اش��تباهاتي كه رخ داده اين است كه همه جاهاي 
ديگر رها ش��ده و فقط رس��يده به كاري كه پليس 
درباره حج��اب مي كند. نقطه آخري كه مي خواهد 
مرز را ببندد. يك مساله ديگري هم كه خيلي مانور 
داده مي شود، اين است كه مي گويند مردم ناراضي 
هس��تند و همراهي نمي كنند، در ش��عار دادن هر 
كسي مي گويد من مردم هس��تم، اما بايد برويم در 
بطن جامعه و يك بررس��ي آماري و پژوهشي انجام 
شود تا ببينيم نظر مردم چيست؟ آخرين پژوهشي 
كه من پيدا كردم، در سال 139۶ انجام شده است. 

در اين پژوهش ميداني گس��ترده كه در كل كشور 
انجام شده، از افراد پرسيده اند كه »حدقل پوشش 
مقبول اسلام چيست؟« هشتاد و پنج درصد حرف 
اس��لام را مي دانستند چيست. س��پس مي پرسند 
»دستور اس��لام بايد رعايت ش��ود يا خير؟« ۶8.7 
درصد مي گويند بايد الزام شود. جامعه مخاطب اين 
نظرسنجي هم خانم ها هستند. اين آمار يعني آنها 
كه مي گويند الزامي نباشد، اكثريت نيستند اما 21 
درصد مي گويند س��ودمند است اما الزامش نكنيد 
مانند فرمايش��ي كه آقاي نصيري دارند. بعد از آنها 
مي پرسند فارغ از اينكه نظر اسلام چيست، »به نظر 
شما زن ها چگونه در جامعه حضور داشته باشند؟« 
۶۶.3 درصد مي گويند پوشش كامل داشته باشند. 
يعني مي خواهم بگويم كه اين حرف كه مي گويند 
اكثري��ت مخالف الزام حجاب هس��تند، براس��اس 
پژوهش ميداني صورت گرفته، درست نيست. اگر 
روزي جامعه با كاري همراهي نكرد حكومت بايد با 
جامعه مدارا كند و به تدريج كار را پيش ببرد. در يك 
شرايط خاص مي تواند از قانون هم صرف نظر كند. 
اما وضعيت فعلي اين طور نيست كه جامعه مخالف 

الزام حجاب باشد.
س�ردبير برنامه زاويه: آقاي نصيري! اصلي ترين 
سوالي كه در برابر ايده ش��ما وجود دارد، اين است 
كه چطور انتظار داريد حكومت اسلامي يك حكم 

غير اسلامي را انجام دهد؟
نصيري، سردبير سابق كيهان: ما هم بر اساس 
مباني قرآني، هم سنت معتبر و هم سيره اهل بيت 
)ع( چنين اصل��ي نداريم كه اح��كام الهي را به هر 
قيمت و با هر نتيجه اي بايد اجرا كرد. اين تلقي كه 
ما مامور به تكليفيم و ن��ه به نتيجه، مبناي عقلي و 
ديني ندارد. ما نتيجه كارمان را در هر عرصه در مقام 
حكمراني بايد ببينيم. اين نح��وه مواجهه اي كه با 
حجاب از پس از انقلاب تا به امروز در پيش گرفتيم 
كه اين فريضه الهي است و بايد تثبيت و گسترشش 
دهيم، تاثير مثبتي نداش��ته و بعضا تاثير معكوس 
داشته است. از سال 73 به اين طرف نظرسنجي هاي 
بسياري نشان مي دهد كه سالي بين يك تا دو درصد 
اف��ت حجاب داريم و اين امري محس��وس اس��ت. 
ميانگين عدم رعايت حجاب ش��رعي در كش��ور ما 
هفتاد درصد است و سير نزولي رعايت حجاب را هم 
شاهديم... اين الزام به حجاب بي هزينه نبوده است، 
يكي ممكن اس��ت بگويد كه عيبي ندارد، ما قبول 
داري��م كه الزام موفق نبوده ام��ا حداقل اينكه الزام 
باعث مي شود كه سالي يكي، دو درصد فقط ما افت 
حجاب داشته باشيم و سير فاصله گيري از حجاب 
تدريجي باشد، خود همين يك دستاورد است. در 
پاسخ بايد گفت كه خير! چنين امري براي جامعه ما 

خيلي هزينه بردار بوده است... .
بر اساس يك پيمايشي كه وزارت ارشاد در سال 1394 
داشته است، بيشتر از 70 درصد جامعه ايراني با الزام 
حجاب موافق نيست. اما در برابر اين هفتاد درصد چه 
اتفاقي مي افتد... بايد ببينيم ايجاد دو قطبي در جامعه 
به كجا انجاميده است. جامعه به دو بخش نزديك به 
سليقه حاكميت و يك بخش كه با سليقه حاكميت 

  ي�ك دي�دگاه مي گويد حكوم�ت ديني 
مي توان�د حجاب را الزام كن�د ولي ديدگاه 
ديگر مي گويد: خير! چراكه ما در شريعت و 

فقه دليلي براي الزام حجاب نداريم.
  ايجاد دو قطبي در جامعه يكي از اشكالات 

الزام به حجاب در 40 سال اخير است.
  زماني كه اين همه تاكيد روي حجاب داريم 
و از اج�زاي ديگر دي�ن در مقام عمل غافل 

بوديم، در ذهن جامعه همان دين ناقص الخلقه را ساخته ايم.
  بر اساس يك پيمايشي كه وزارت ارشاد در سال ۱۳۹4 داشته است، بيشتر از ۷0 درصد جامعه 

ايراني با الزام حجاب موافق نيست.
  سالي بين يك تا دو درصد افت حجاب داريم و اين امري محسوس است.

  قانوني كه به هر دليلي مقاومت اجتماعي در برابر آن باشد، نمي تواند اجرا شود.
  اگر نماد اسلاميت و اسلام گرايي رعايت حجاب است، چرا جامعه شما با افت مستمر حجاب 

مواجه است؟
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فرمانده هوانيروز ارتش گفت: »اخيرا رزمايش ذوالفقار 
انجام شد كه خدا را ش��كر بازدارندگي فراواني براي 
همه دشمنان ايران داشت. اين رزمايش به دشمنان 
ما فهماند كه در ايران ب��ه ويژه در خليج فارس جاي 
جولان دادن نيست.« به گزارش ايسنا به نقل از ارتش، 
امير سرتيپ دوم خلبان يوسف قرباني فرمانده هوانيروز 
ارتش جمهوري اسلامي ايران، طي سخناني در برنامه 
صبح بخير ايران از فعاليت هاي تاثيرگذار هوانيروز در 
دوران دفاع مقدس و حوادثي چون زلزله و سيل گفت. 
امير سرتيپ دوم قرباني درباره خودكفايي هوانيروز در 
دوران تحريم هاي خصمانه دشمن اظهار كرد: »ما 40 
سال است كه از طرف دشمن تحريم هاي مختلفي از 
جمله تحريم نظامي را تجربه كرديم. سيستم بالگردها 
بسيار پيچيده است و تعمير و نگهداري سختي دارد. 
خوشبختانه امروز به جايگاهي رسيديم كه نه تنها براي 
توليد قطعات به كشوري نياز نداريم، بلكه مي توانيم به 
كشورهاي دوست كمك كنيم و قطعاتي را در اختيار 
آنها قرار دهيم. با كمك دانشگاه ها و شركت هاي دانش 
بنيان به اينجا رسيديم.« او درباره ديگر پيشرفت هاي 
هوانيروز بيان كرد: يكي از دغدغه هاي ما در سال هاي 
قبل، پروازِ شب بود. در دنيا فقط چند كشور مي توانند 
اين كار را انجام دهند. الان هوانيروز ارتش به جايگاهي 
رسيده اس��ت كه مي تواند در شب هم پرواز كند و در 
زمان لازم به كمك مردم برسد.« فرمانده هوانيروز با 
اش��اره به فعاليت هاي اين نيرو در زمان وقوع بلاياي 
طبيعي گفت: هوانيروز براي مقابله با بلاهاي طبيعي 
از قبل برنامه ريزي كرده است. در دوران وقوع زلزله و 
سيل اخير، به اندازه دوران جنگ پرواز كرديم. ما در 
زمان زلزله بسياري از مصدومان و زخمي ها را نجات 
داديم. هواني��روز به عنوان يگان پيش��رو در حوادث 

طبيعي بوده است.«

»ذوالفقار« به دشمنان فهماند كه 
خليج فارس جاي جولان نيست

شوراي راهبردي آنلاين| رييس شوراي راهبردي 
روابط خارجي در پاسخ به س��وال خبرنگار ما درباره 
ادعاي امريكا مبني بر بازگش��ت تحريم هاي شوراي 
امني��ت از جمله تحريم تس��ليحاتي اي��ران گفت: 
اين ادع��اي امريكا آنقدر بي مبنا و بي معناس��ت كه 
حتي متحدان نزديك امريكا نيز آن را غيرمش��روع 
مي دانندزيرا با خ��روج امريكا از برجام حقي براي آن 
رژيم در اس��تفاده از بند ماش��ه در برجام يا قطعنامه 

2231 قائل نيستند.
دكتر سيدكمال خرازي تصريح كرد: البته امريكا كه 
با سياست يكجانبه گرايي خود اهميتي براي نهادهاي 
بين الملل��ي قائل نيس��ت و با زورگويي ت��لاش دارد 
سياست هاي نامعقول خود را بر ديگران تحميل كند، به 
منظور اجراي خواست نامشروع خود در تمديد تحريم 
تس��ليحاتي ايران نيازي به تمسك به قطعنامه هاي 
شوراي امنيت ندارد، چنانكه الان هم از طريق تهديد 
ديگران به تحريم هاي ثانويه قصد دارد جلوي معاملات 

تسليحاتي ايران را بگيرد.
دكتر خرازي در پاسخ به اين سوال كه پاسخ ايران به 
اقدامات امريكا چه خواهد بود؟ گفت: ايران براساس 
ماده 51 منشور سازمان ملل متحد درباره حق ذاتي 
دفاع از خود مجاز اس��ت بي درنگ پاس��خي قاطع به 
هرگونه اقدام تجاوزكارانه امريكا به بهانه بازگش��ت 
قطعنامه هاي لغو شده در قطعنامه 2231 بدهد. آنها 
مي دانند كه ايران در دفاع از حقوق خود مطلقا كوتاه 

نمي آيد و اين را بارها در عمل به اثبات رسانده است.
رييس شوراي راهبردي روابط خارجي در پاسخ به اين 
سوال كه ارزيابي شما درباره انتخابات رياست جمهوري 
امريكا چيست؟ گفت: براي ايران فرق ندارد چه كسي 
در نوامبر انتخاب خواهد ش��د، براي ما سياست هاي 
امريكا ملاك عمل خواهد بود. البته دوره رياست ترامپ 
از اين جهت مهم بود كه ماهيت امريكا براي جهانيان به 
خوبي آشكار شد. امروز پوچ بودن شعارهاي فريبنده 
امريكايي ها و استفاده ابزاري آنها از نهادهاي بين المللي 

عليه ديگران براي همگان روشن شده است.

دكتر خرازي تاكيد كرد
پاسخ قاطع ايران به هرگونه تجاوز 
امريكا وفق ماده 51 منشور ملل متحد

جلسه ديدار تعدادي از اعضاي هيات مديره فدراسيون 
صنعت نفت ايران با معاون اول رييس جمهور پيش 
از ظهر ديروز برگزار ش��د. به گزارش خبرگزاري برنا، 
اس��حاق جهانگيري، معاون اول رييس جمهوري در 
اين جلسه پيشنهادات مطرح شده براي بهينه سازي 
مصرف انرژي را مثبت ارزيابي كرد و گفت: بهينه سازي 
مصرف انرژي از مهم ترين ضرورت هاي كشور است 
كه مي تواند نقش س��ازنده اي در بخش هاي مختلف 
اقتصادي و آينده اقتصاد كش��ور ايفا كند. معاون اول 
رييس جمهور با تاكيد بر اينكه بهينه س��ازي مصرف 
انرژي مي تواند ب��ه صيانت از ذخاي��ر و منابع انرژي 
كش��ور كمك كند، افزود: بهينه سازي مصرف انرژي 
ظرفيت بزرگي است كه در افزايش درآمدهاي ارزي 
كشور و ايجاد فرصت هاي شغلي آثار مثبت زيادي را 
به همراه خواهد داشت. جهانگيري با يادآوري اينكه 
خوش��بختانه مصوبات خوبي در حوزه بهينه سازي 
مصرف ان��رژي وجود دارد، خاطرنش��ان ك��رد: اگر 
آيين نامه ه��اي اجرايي اين مصوبات ني��از به اصلاح 
داشته باش��د، دولت آمادگي دارد پيشنهادات بخش 
خصوصي را در اين خصوص مورد بررس��ي قرار دهد. 
او از اعضاي هيات مديره فدراسيون صنعت نفت ايران 
خواست اگر سازوكار يا پيشنهادات جديدي براي فعال 
كردن طرح هاي مرتبط با بهينه سازي مصرف انرژي 
دارند، اين پيشنهادات را به دولت ارايه دهند تا مورد 

بررسي قرار گيرد.

بهينه سازي مصرف انرژي نقش 
سازنده اي در آينده اقتصاد دارد

فاصله دارد، تقسيم شده است.... جالب اين است كه 
همه باحجاب هاي ما هم قائل به اين نيستند كه بايد 
حجاب الزامي باش��د. من فكر مي كنم كه آمار قابل 
توجهي از محجبه هاي چادري ما معترض هستند به 
اين نحوه مواجهه با حجاب. الزام به حجاب پيامدهاي 
مثبتي نداش��ته است. منش��اء درگيري هاي زيادي 
شده، الان همه دانشگاه هاي ما مش��كل دارند كه با 
مس��اله حجاب چه كار كنند؟ صحنه هاي متعددي 
در خيابان ها ديديد درباره برخورد گش��ت ارش��اد، 
صحنه هايي است كه فطرت آدمي نمي پذيرد كه يك 
مواجهه اين طوري با خانمي كه حجاب را رعايت نكرده 
صورت بگيرد و مامور او را به زور وارد ماشين مي كند و 
آن خانم جيغ بزند و فرياد بكشد.... مثال ديگر ما خانم 
)مريم( ميرزاخاني اس��ت. نابغه رياضي بود و رفت در 
خارج از كشور و يك چهره جهاني شد. ما مساله داريم 
كه اين خان��م ميرزاخاني را اگ��ر بخواهيم به عنوان 
يك الگوي علمي به جامعه معرف��ي كنيم، بايد چه 
كار كنيم؟ بايد تصنعا يك حجاب سرشان بگذاريم؟! 
يا ن��ه خانم ميرزاخاني همين بوده اس��ت. مي توانيم 
عكس��ش را در كتاب ها بگذاريم و دررسانه ها نشان 
دهيم؟! آخرين بحث هم اين موضوع ارسال پيامك 
درباره حجاب است... اين اقدام پمپاژ تنفر در جامعه 
است.... اصل اين الزام به حجاب اين دوگانگي ها را به 
وجود آورده است. تا اين الزام هست، ما باپديده هاي 

اين چنيني مواجه خواهيم بود.
س�ردبير برنامه زاوي�ه: آقاي س��وزنچي؛ آقاي 
نصيري دو ادعا دارند، يك اينكه ما موظف نيستيم 
دستورات شريعت را به هر نحوي و در هر شرايطي 
اجرا بكنيم. و دو بحث ش��ان ناظر ب��ه نحوه اجراي 
قانون الزام حجاب نيست، بلكه به اصل قانون ايراد 
دارند و معتقدند هر چه بيشتر به اين قانون پافشاري 

كنيم گويا داريم نقض غرض مي كنيم.
سوزنچي، كارشناس مذهبي: هيچ كسي قائل به 
اين نيست كه هر مساله اسلامي را به هر نحو ممكن 
بايد اجرا كرد. جمله »ما مام��ور به تكليفيم و نه به 
نتيجه« ناظر به اين عرصه ها نبوده، ناظر به تكاليف 
كلي كه در بحث اسلام بوده است. من در بخش دوم 
بحث ايشان منتظر بودم كه ببينم اين مثال ها چه 
ارتباطي به اصل قانون حج��اب پيدا مي كند. همه 
مثال هاي ايش��ان درباره بد اجرا شدن قانون است. 
من منتظر استدلال ايش��ان براي مشكل دار بودن 
قان��ون بودم ولي تمام مواردي كه ايش��ان گفت در 
زمينه بد اجرا شدن قانون است. آيا ما مي توانيم اگر 
قانوني بد اجرا شد اصل قانون را زير سوال ببريم؟... 
يك فرمايشي آقاي نصيري در ابتداي برنامه داشتند 
كه خيلي خوب بود، من مي خواهم از آن زاويه وارد 
ش��وم، احكام را منظومه وار ببينيم، فكر نكنيم اگر 
يكي را كم يا اضافه كرديم ديگر همه چيز سر جاي 
خودش باقي خواهد ماند. ش��ايد بتوان گفت كه در 
ابتداي انقلاب درباره حجاب عجله ش��د يا نش��د، 
مناقشه كرد اما يك قانوني مستقر شده و در جامعه 
دارد اجرا مي ش��ود، قبول هم دارم كه يك جايي بد 
اجرا مي ش��ود ولي اگر به دليلي برخي مش��كلات 
وجود دارد، دليل نمي ش��ود اصل قانون را برداريم و 

كل سيستم را به هم بزنيم.
حجاب را فقط و فقط از زاويه عفت تحليل مي كنند 
كه البته زاويه مهمي هم هست اما امروزه در دنياي 
جديد حجاب نق��ش هويتي پيدا ك��رده و تابلوي 
مسلماني است. يعني مجله تايمز وقتي مي خواهد 
يك مطلبي درباره اس��لام كار كند، عكس يك زن 
محجبه را مي گذارد. همين عكس كافي است تا افراد 
بدانند مي خواهد درباره حجاب صحبت كند. وقتي 
چيزي به تابلو و نماد تبديل شد، آيا قوانين آن همان 

قوانين چيزهايي است كه تابلو ونماد نيستند؟! آيا 
دستكاري در اين قوانين مثل دستكاري در قوانين 
فرعي و جزيي اس��ت؟! دس��تكاري اين اصلا شبيه 
دستكاري يك مساله جزيي فقهي نيست كه بگوييم 
حالا اين مساله فقهي را فعلا كوتاه بياييم.... عده اي 
دين اس��لام را در اين كشور هدف گرفته اند و خوب 
هم برنامه ريزي مي كنند. اگر شما يك تغيير اينجا 
بدهيد يك دفعه وضعيتي را مي بينيد كه همه چيز 
كاملا زير و رو شده است. ايشان مي گويد در صورت 
رفع الزام حجاب برهنگي نخواهد ش��د اما براي من 
مثل روز روشن است كه برهنگي خيلي شديدي در 
كش��ور ما ايجاد خواهد شد؛ نه اينكه زنان جامعه ما 
برهنه شوند، با ايشان موافقم كه اكثر زنان ما و بالاي 
نود درصد اگر الزام برداش��ته ش��ود هم با وضع بد و 
زننده اي بيرون نخواهند آمد اما نمود آن 10 درصد 
در اجتماع چگونه خواهد بود؟ اين آماري كه ايشان 
دادند را نمي دانم از كجا آورده اند ولي آن آماري كه 
من در ابتدا دادم، كار مركز پژوهش هاي صداوسيما 
است. اينكه فرمودند هفتاد درصد قائل به عدم الزام 
حجاب هس��تند، چنين چيزي وجود ندارد. بله، در 
قشر فوق ليسانس و دكترا اين آمار مي تواند صحيح 
باشد، نزديك ش��صت و خرده اي درصد مي گويند 
الزام نباش��د اما ش��ما بايد فضاي عمومي جامعه را 
ببينيد. كشوري كه تهران دارد، شهرستان هم دارد. 
س�ردبير برنامه زاويه: آقاي نصيري؛ يك ايده اي 
دارند آقاي سوزنچي كه مي گويند اصلا بحث معارضه 
با حجاب نيست، مساله معارضه با اصل شريعت است 

و شما اگر »الف« را بگوييد بايد تا »ي« برويد.
نصيري، سردبير كيهان: من در صحبت مقدماتي 
اش��اره كردم كه ما راجع به اينكه اساس��ا از موضع 
حكومت ديني مي توانيم به الزام حجاب بگذاريم و 
براي نقض آن مجازات تعيين كنيم يا خير، به بحث 
مفصل ني��از داريم چراكه در اين ح��وزه با تكافوي 
ادله مواجهي��م... بياييم فرض كني��م كه حكومت 
مي تواند الزام كند، فلسفه وضع قانون اين است كه 
اجرايي شود، در مساله راهنمايي و رانندگي و مثلا 
موضوع بس��تن كمربند، اگر هفت��اد درصد جامعه 
ش��ما در مقابل بس��تن كمربند مقاومت كنند و در 
خيابان ببينيد ك��ه هفتاد درصد رعايت نمي كنند، 
آنج��ا هم گريزي نداريد جز اينك��ه از اجراي قانون 
كوتاه بياييد و به س��مت فرهنگ س��ازي برويد و تا 
فرهنگ س��ازي نش��ود وعرف جامعه اين مساله را 
نپذيرد، با مش��كل مواجه خواهيم شد.... قانوني كه 
به هر دليلي مقاومت اجتماعي در برابر آن باش��د، 
نمي تواند اجرا ش��ود. مقاوم��ت اجتماعي كه كلي 
عارضه ايجاد مي كند، نش��ان مي دهد كه يك جاي 
كار اشكال دارد، يعني اينجا يك معضلي وجود دارد. 
وضع امروز حجاب هم به همين ش��كل اس��ت. من 
نمونه هايي را ذكر كردم كه چه معضلات و مشكلاتي 
را براي ما ايجاد كرده اس��ت. يك دوقطبي اساسي 

ايجاد كرده است.
اين س��وال پيش مي آيد كه اگر نماد اس��لاميت و 
اسلام گرايي رعايت حجاب است، چرا جامعه شما با 
افت مستمر حجاب مواجه است؟ خودِ اين موضوع 
چه چالش و مساله اي ايجاد مي كند. كل دستاورد 
شما را مي تواند زير س��وال ببرد. آيا نبايد محصول 
اين اصرار براي الزام حجاب محصول نتيجه بخشي 
داشته باش��د و اثر عيني آن را ببينيم؟ منظومه اي 
دي��دن دين را كه عرض ك��ردم نكته خيلي مهمي 
اس��ت، يك مثال مي زن��م اگر در ح��ال حركت در 
خياباني در تهران باشيم اگر ببينيم يك دختر 12 
ساله ا ي خم شده توي سطل زباله و دارد رزق و روزي 
خود را از آنجا در مي آورد اتفاق ويژه اي براي خيلي 
از ما كه قائل به الزام به حجاب هستند نمي افتد. اگر 
همين دختر 12 س��اله در جاي ديگري حجابش را 
بردارد مي شود مس��اله اي جدي. اگر يك ويدئويي 
هم بگيرد و صد متر راه برود مي ش��ود يك مس��اله 
اساسي. اين نوع دين ورزي عاقلانه نيست. اين نوع 
دين ورزي شرعي هم نيس��ت. يك نوع دين ورزي 
ناقص و غيرعقلاني ك��ه اهم ها را فراموش مي كند، 
اص��ول را فراموش و ضاي��ع مي كن��د، از عدالت و 
پرداختن به فقر غافل مي ش��ود و بعد به يك مساله 
فرعي يا مهم مي پردازد. من دو سال پيش در همين 
ته��ران در ميدان دكتر فاطمي س��اعت يك جايي 
ميهمان بودم رس��يدم به ابتداي خيابان ديدم يك 
ماشين آمد و هفت - هشت پسر بچه 8 –7 ساله را 
پياده كرد وچند نفر هم سوار كرد. بعد معلوم شد كه 

اين ها بچه هايي هستند كه تحت يك كنترلي تكدي 
مي كنند. شيفت تكدي گري آنها تمام شد… چقدر 
اين صحنه ها تكان دهنده و آزاردهنده بايد باش��د؟ 
اينقدر كه م��ا از تريبون ه��اي اجتماعي مان عليه 
مس��اله بدحجابي و شل حجابي به عنوان يك منكر 
حرف زديم درباره اين مس��ائل چقدر حساس��يت 

نشان داديم؟
سردبير برنامه زاويه: دو نكته را مي فرمايند؛ يك 
اينكه جامعه اسلامي با نمادي مثل حجاب شناخته 
شود اين از اساس محل مناقضه است، يعني چرا بايد 
جامعه اسلامي را به حجاب بشناسيم؟ مثلا چرا به 
ريشه كني فقرنپردازيم؟ شما چيزي را به  عنوان نماد 
اسلاميت يك جامعه در نظر مي گيريد و اين خيلي 
مهم اس��ت كه چه چيزي را نماد مي كنيد؟ در يك 
نگاه اين است كه حجاب نماد باشد، يعني وقتي وارد 
ايران مي شود به عنوان نماد اسلاميت اشاره مي كنيد 
به پوش��ش زنان. يا در نگاه ديگر ممكن است گفته 
ش��ود كه نه، اين خيلي اصيل نيس��ت كه به عنوان 
نماد اسلاميت تلقي شود. نكته دوم اينكه اصلا فرض 
كنيم كه اين نماد درس��ت انتخاب شده باشد، اين 

نماد كه دارد ضد خود عمل مي كند و مدام در حال 
كاهش پيدا كردن است.

سوزنچي، كارشناس مذهبي: من مي خواستم 
درباره بخش پاياني صحبت هاي ايش��ان نيزنكاتي 
را بگويم كه به نظر مقايس��ه بسيار مخدوشي است. 
اما از نماد آغاز كنيم. نماده��ا را ما نماد نمي كنيم، 
نمادها، نماد مي شوند. به قول هايدگر ما در »عصر 
تصوير جهان« به سر مي بريم. درعصر تصوير جهان، 
تصوير مهم ترين نماد شناسايي مي شود. بله عدالت 
خيلي خيلي خيلي بالاتر از حجاب است، من شكي 
ندارم در اين موض��وع، اين مواردي كه گفتند، درد 
جامعه ما اس��ت و من متاسفم كه بعد از چهل سال 
چنين مشكلاتي هس��ت كه ظلم است اما نماد غير 
از اين است. نماد دس��ت ما نيست. نماد يك پديده 
اجتماعي اس��ت. مگر م��ا كاري كرديم كه حجاب 
تبديل به نماد شود؟! دست ما نبوده كه اين را نماد 

كنيم يا آن يكي را.
نكته دوم هم اينكه گفتن��د )حجاب( در حال افت 
اس��ت، نماد بودن در همين حدي هست كه وجود 
دارد، بي نظير بوتو حجابش مثل حجاب خانم هاي 
بدحجاب ما بود ام��ا نماد بود... اگ��ر هفتاد درصد 
جامع��ه در مقابل ي��ك حكم مقاوم��ت كنند، من 
با ايش��ان همراه مي ش��وم. اين ها آمارهايي نيست 
كه روي ه��وا بگوييم هفتاد درصد ب��ا الزام حجاب 
مخالفند…. بله، اگر هفت��اد درصد در مقابل يك 
حكم شرعي مقاومت كنند، نمي توانيد حكم را اجرا 
كنيد.... مجبوريم. نمي توانيم، عملا چاره اي نداريم 
ولي آيا آم��ار مي گويد كه هفت��اد درصد مقاومت 
مي كنن��د؟ طبق آماره��ا در كل اي��ران ۶۶ درصد 
مي گويند حجاب كامل الزامي باشد، 25 درصد هم 

مي گويند پوشش حداقلي. 
... ببينيد دختري كه در س��طل زباله خم مي شود 
ننگي است براي نظام ما، و ساير مواردي كه فرموديد 
اما اج��ازه بدهيد من مثال ايش��ان را تغيير دهم تا 
معناي مثال معلوم ش��ود، مي توانيم بگوييم چرا به 
اين دختر حساسيد اما به جاسوسي كه خيلي مودب 
و خوش برخورد است، حساس نيستيد؟ من با اين 

بخش همراهم كه حساسيت متدينين ما به حجاب 
بيشتر از بي عدالتي است و اين را يك نقص مي دانم 
و نمي خواهم از آن دفاع كنم اما بحث بر س��ر قانون 
حجاب اس��ت كه در كش��ور وجود دارد. مي گوييم 
چرا به اين قانون حساس هستي اما به فلان معضل 
اجتماعي حساس نيستي؟!... يعني شما نمي توانيد 
چون يك جاي��ي كارمان لنگ اس��ت، كار ديگر را 
هم دست برداري. با همين استدلال مي توان تمام 
قواني��ن راهنمايي و رانندگ��ي را هم حذفش كرد. 
همه عرصه هاي اجتماعي را بايد با هم ديد تا به قول 

ايشان وضعيت كاريكاتوري نشود.
نصيري، سردبير سابق روزنامه كيهان: من راجع 
به آمارها اين را بگويم كه تقريبا 15 سالي است كه در 
جريان آمارهايي كه شوراي فرهنگ عمومي كشور و 
وزارت ارشاد درباره اين موضوع ارايه مي دهند، هستم. 
اين آماري هم كه گفت��م بالاي هفتاد درصد مخالف 
حجاب الزامي هستند، برمي گردد به آماري كه وزارت 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامي تهيه كرده و نكته جالب 
آن هم اين بود كه در ش��هر ق��م هم درصد مخالفين 
الزام بيشتر از موافقين بود و در استاني مثل خراسان 

جنوبي نيز اين درصد با هم مساوي بود. البته آمارهاي 
ديگري هم هست كه كمي متفاوت است اما از نكات 
جالب اين اس��ت كه ما به دليل اينكه نتايج آمارها در 
اين موضوع خيلي مطلوب مان نبوده، نتايج را منتشر 
نكرده ايم. حتي كمتر به اين موضوع تن داديم كه يك 
مركز آماري معتبر بي طرف انتخاب كنيم و بخواهيم 
آمارهاي اين مساله را با دقت بالايي در جامعه دربياورد.

... اينكه جامعه ما ببينيد دين داران ما، تريبون هاي 
نماز جمعه ما، رس��انه هاي ما نس��بت ب��ه »مهم« 
حساسيت  كافي و لازم را ندارند و در مقابل »منكرات 
بزرگ اقتصادي« و سياس��ي س��كوت مي كنند اما 
مملو از س��خنراني درباره بدحجابي و بي حجابي و 
شل حجابي اس��ت، مخاطب تصوير متوازني از دين 
نخواهد داش��ت و اين منكر بسيار اساسي است. چه 
منكري بالاتر از اينكه اين نحوه مواجهه ما با حجاب 
به فاصله گيري از اصل دين منجر شود؟ عدم رعايت 
حجاب فسق اس��ت اما بي اعتقاد شدن به كل دين 
كفر است، اين نحوه مواجهه ما با حجاب دارد به كفر 
مي انجامد. چون فس��ق علني است به آن حساسيم 
اما كفر چون مخفي اس��ت اصلا نگران آن نيستيم. 
نكته ديگر آنكه همانطور كه آقاي دكتر سوزنچيان 
فرمودن��د بنده هم معتق��دم كه اگر ال��زام حجاب 
برداش��ته شود درصد بس��يار محدودي هستند كه 
عريان مي آيند بيرون، من اين تعداد را زير ده درصد 
مي بينم. ببينيد يك وقت قانوني وضع مي كنيد كه 
در برابر آن هفتاد درصد مقاومت است و يك وقت هم 
قانوني مي گذاريد كه در شديدترين حالت ده درصد 
مقاومت مي كنند. با ده درص��د مقاومت مي توانيد 

جريمه و مجازات بگذاريد.
س�ردبير برنامه زاويه: اگر به عن��وان مثال اين 
درص��د در هفتاد س��ال آينده پيش رف��ت دوباره 

صرف نظر مي كنيد؟
نصيري، سردبير سابق روزنامه كيهان: يعني 

هفتاد درصد عرياني بخواهند؟!
سردبير برنامه زاويه: در يك فرض ذهني!

نصيري، س�ردبير س�ابق روزنامه كيهان: اگر 
يك نظام اس��لامي مثلا هفتاد س��ال آينده يا اصلا 

بيست سال آينده رس��يده به چنين نقطه اي؛ بايد 
خداحافظي كني��م از حكومت ديني. جامعه اي كه 
نظام اس��لامي بر آن حاكم بوده بعد در يك سيري 
هفتاد درصد بخواهند عريان باشند، راهي جز اين 
نيست البته در همان شرايط هم به نظر من مي توان 
به طور نس��بي يك حكومت ديني حاكم باش��د.... 
حضرت امام يك جمله اي دارند كه مي گويند »اگر 
م��ردم يك نظام ديكتات��وري را ك��ه بدترين نظام 
اس��ت انتخاب كردند كسي نمي تواند جلوي آنها را 
بگيرد«، ديگر بالاتر از اينكه نيس��ت. يعني ما براي 
حكمراني، براي اج��راي احكام الهي بايد مردم را با 

خودمان همراه كنيم.
سردبير برنامه زاويه: ادعاي آقاي نصيري آن است 
كه عرف بيشتر از آنچه ما گمان مي كنيم موضوعيت 

دارد براي پياده كردن شريعت و احكام آن.
سوزنچي، كارش�ناس مذهبي: اينكه فرمودند 
رشد تك بعدي خيلي بد است، كاملا حرف درستي 
است اما بايد دقت كنيد كه اين نقدي است به نحوه 
اجرا و نه نقدي بر اصل قانون. ش��ما در نحوه اجرا در 
جايي زوم كردي و در جايي نه، اين مي ش��ود نحوه 
اجرا، اين برداشتن قانون را موجه نمي كند. منظومه 
قانون را ش��ارع قرار داده اس��ت.... بايد ببينيم چون 
قانون بد اجرا ش��د، رشد تك بعدي شد يا چون اجرا 
شد، رش��د تك بعدي پيدا كرد؟ اين دو حرف خيلي 
با هم فرق دارد.... براي من اين س��وال مهمي است. 
بد اجرا ش��دن هيچ وقت باعث نمي ش��ود كه قانون 
اجرا نش��ود. مقاومت مي تواند باعث شود، يعني اگر 
جامع��ه اي در برابر يك قانوني مقاوم��ت كردند به 
نظرم اين دليل قابل قبول اس��ت ام��ا بد اجرا كردن 
هيچ وقت دليل موجهي نيست كه قانون اجرا نشود. 
اگر اين طور باشد خيلي از قوانين را بايد از اجرايش 
صرف نظر كرد. نكته دوم درباره اهم و مهم كه گفتند، 
اين اهم و مهم را باز كنيم. ما اش��تباه فكر مي كنيم 
كه اهم ها فقط مسائلي اس��ت كه عميق است مثل 
عدالت. در حالي كه هم زمان با اينكه مسائل عميق 
اهميت دارد مسائل سطحي دين هم جز اهم ها است. 
بر اساس احاديث تعظيم شعائر تقواي قلب مي آورد. 
شعائر يعني ش��عارها و نمادها. يك مثال اجتماعي 
س��اده بخواهم بگويم، در همه كشورها پرچم شان 
موضوعيت دارد و مي گويند م��ن به خاطر پرچمم 
دفاع مي كنم. يا مثلا مي گويند »يك وجب از خاك 
كش��ورم را نمي دهم«، يك وجب خاك چه ارزشي 
دارد؟! بحث بر س��ر اين نيست كه يك وجب خاك 

ارزش دارد بلكه اين اصطلاح نماد مرز است.
مي گويند آن ده دصدي كه با عرياني بيرون آمدند 
در ص��ورت رفع الزام، آنه��ا را بگيريد، برهنگي 10 
درصد كه مي توان با آنها برخورد كرد، حد آن چقدر 
است؟! چطور به خيابان بيايند، مي توانيم برخورد 
كنيم؟! اگر مرز را برداريد، ديگر هيچ جا نمي توانيد 
خطي بگذاريد. همين الان كه قانون حجاب را داريم 
آيا به كساني كه اينقدر موي شان بيرون است، كسي 
متعرض مي شود؟! با تعبير ايشان كه مي گويد فسق 
علني و كفر دروني من خيلي مشكل دارم. از منظر 
اقدام اجتماعي فس��ق علني مهم ت��ر از كفر دروني 
بس��يار مهم تر اس��ت. قانونگذار و احكام شرعي به 
شكلي است كه فسادي مثل زنا يا لواط علني نشود. 
علني كه ش��د بار مواخذه اش خيلي متفاوت از بار 
مواخذه امر غيرعلني.... نمي توانيد مديريتش كنيد. 
به عنوان مثال اين همه آدم در جهان مرتد مي شوند 
چرا امام خميني فقط به س��لمان رشدي گير داد؟! 
مگر كم كتاب عليه قرآن و اس��لام نوشته اند؟! چرا 
به اين گير داد؟! كس��ي كه تبديل مي شود به نماد 
را نمي تواني با ديگران مقايس��ه كن��ي. من نكته ام 
اين اس��ت كه اگر ايش��ان بپذيرن��د در صورت رفع 
الزام ده درصد عفت عمومي را مخدوش مي كنند. 
محدوده حجاب اين ده درصد كجا باشد؟! مرز اين 

را مي خواهيم كجا قرار دهيم؟
اگر ما در كش��وري ليبرال زندگي كنيم، مي گويند 
مرزها قراردادي و توافقي است؛ اما وقتي يك ديني 
داريد و مردم هم به شكل كلي به آن ملتزم هستند، 
محدوده ها را نمي توانيم با س��ليقه ها تعيين كنيم. 
ايشان در آمارشان مي گويند هفتاد درصد حجاب 
شرعي را رعايت نمي كنند، پس هفتاد درصد دارند 
مقاومت مي كنند؛ اما اين دو خيلي با هم فرق دارند. 
من مي توانم بپذيرم كه هفتاد درصد حجاب شرعي 
را رعايت نمي كنند اما معنايش اين نيست كه هفتاد 

درصد مي گويند قانوني نباشد.

  حجاب مساله اي ناظر به حريم خصوصي 
افراد نيست.

  در پژوهش�ي كه صداوس�يما انجام داده 
68.7 درص�د مي گوين�د كه حج�اب بايد 

الزامي باشد.
  در دنياي جديد حجاب نقش هويتي پيدا 
كرده و تابلوي مس�لماني اس�ت؛ بنابراين 
دس�تكاري اين اصلا شبيه دستكاري يك 

مساله جزيي فقهي نيست كه بگوييم حالا اين مساله  فقهي را فعلا كوتاه بياييم.
  براي من مثل روز روشن اس�ت كه در صورت رفع الزام حجاب، برهنگي خيلي شديدي در 

كشور ما ايجاد خواهد شد.
  اگر هفتاد درصد در مقابل يك حكم شرعي مقاومت كنند، نمي توانيد حكم را اجرا كنيد ولي 

آيا آمار مي گويد كه هفتاد درصد مقاومت مي كنند؟
  موافقم كه حساس�يت متدينين ما به حجاب بيش�تر از بي عدالتي است و اين را يك نقص 

مي دانم.
مي توانم بپذيرم كه هفتاد درصد حجاب شرعي را رعايت نمي كنند اما معنايش اين نيست كه 

هفتاد درصد مي گويند قانوني نباشد.

ش��ايد آن روز كه مه��دي نصي��ري در برنامه زنده 
ش��بكه 4 صداوس��يما در قامت يكي از چهره هاي 
رسانه اي جريان سياسي اصولگرا كه همواره نزديك 
به هسته سخت قدرت شناخته ش��ده، از جبر 40 
س��اله حجاب در ايران مي گفت و صراحتا خواستار 
لغو قانون حجاب اجباري با استناد به مخالفت 70 
درصدي مردم با آن مي شد، مي دانست كه احتمالا 
بازخوردهاي فراواني را به چشم خواهد ديد ولي شايد 
كمتر كسي تصور مي كرد ماجرا به يك جدال لفظي 
تمام عيار ميان اصولگرايان و سردبير سابق روزنامه 
كيهان تبديل شود. اصولگرايان يكي پس از ديگري 
در مرحله اول همچون محسن مهديان كوشيدند از 
اساس، گفته هاي نصيري را خلاف واقع نشان دهند 
و الزام به حجاب را در ايران توجيه كنند ولي زماني 
كه با پاسخ هاي در نوع خود منطقي و روشن سردبير 
سابق كيهان مواجه شدند، دست به كار شيوه هايي 
ديگر شدند تا مگر آماري كه نصيري به دست داده 
بود را زيرس��وال ببرند. از اين رو نصي��ري در كانال 
تلگرامي خود منابع آماري اش را ذكر كرد و توضيح 

به نس��بت مفصلي نيز راجع به آن ارايه داد ولي اين 
پايان ماجرا نبود.

مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامي در اطلاعيه اي رسمي اظهارات 

سردبير »كيهان« در ارتباط با مخالفت 70 درصدي 
ايرانيان با حجاب اجباري را رد كرد ولي ازسوي ديگر 
مخالفان اصولگراي نصي��ري با همراهي مخالفان 
فرنگ نشين جمهوري اسلامي به يادآوري سوابق 

مديرمسوول اسبق »كيهان« پرداخته و او را يكي از 
حاميان »برخورد خشن با بدحجابان« در سال هاي 
نه چندان دور و نه چن��دان نزديك معرفي كردند. 
نصيري در واكنشي به يادداشتي ضمن رد اين مهم، 
تاكيد كرد كه در گذش��ته معصوم از خطا و اشتباه 
نبوده اس��ت. او با اين حال ب��راي رد اتهام تندروي 
عليه حج��اب از خود، به ماج��راي انتقاد تند و تيز 
سيدمحمد خاتمي در قامت نماينده عالي ترين مقام 
جمهوري اسلامي در روزنامه »كيهان« از خود اشاره 
و همزمان تصوير نامه او را نيز منتشر كرد. خاتمي در 
اين نامه به تندي از عدم پرداخت مناسب روزنامه 
»كيهان« به تجمع نيروهاي موسوم به حزب الله در 
مخالفت با بدحجابي در ايران انتقاد كرده و خطاب 
به نصيري نوش��ته اس��ت: »آيا با اجازه و حساب و 
كتاب و آرامش هم حزب الله حق ندارد عليه مظاهر 
فس��اد اعتراض كند؟ نمي دانم اين برخورد زشت 
و غيرقابل توجيه »كيه��ان« را بر چه حمل كنم؟ 
روشنفكري، مخالفت با حزب الله، طرفداري از فساد! 

يا عقل و منطق؟!«

واكنش ها به گفت وشنود »نصيري« و »سوزنچي« بر سر »حجاب اجباري«  همچنان ادامه دارد

پسلرزههاييكمناظرهكمنظير
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گذشتهچيست؟
ب��ه اعتقاد من ش��هريار را نمي توانيم در زمره ش��عراي 
كلاسيك گذشته قرار دهيم. تكنيك هايي كه در زبانش 
هست، متعلق به زمان جديد است؛ از نظر جامعه شناسي، 
در دوره بين فئوداليته و س��رمايه گذاري قرار دارد. غزل 
شهريار هم بوي ش��هر مي دهد و هم بوي روستا. شعر او 
متاثر از فرهنگ بومي آذربايجان است. او عناصر مختلف و 
گاه نامتعارف فرهنگ آذربايجان را در شعرش دركنار هم 
قرار مي دهد و از اين نظر نوآوري هايي در شعرش دارد. در 
شعر شهريار شما مي بيني يك بيت كاملا به سبك اصالت 
عراقي سروده شده و بيت ديگر از همان شعر، كاملا با زبان 
امروزي. در آثار فارس��ي او هم همين تاثير را مي بينيم. 
مي توان شعر »تا هس��تم  اي رفيق...« او را مثال زد؛ شما 
در اين غزل مي رس��ي به اين بيتي كه مي گويد »سرباز 
مفت اينهمه در جا نمي زند/ سرهنگ گو ببخش به فرمان 
ايستم« اينجا شهريار از متد شعر كلاسيك عراقي خارج 

مي شود. در واقع آكادمي شعر عراقي را كنار مي گذارد و 
خودش است. اسمش را حالا بگذاريم بي پروايي، بگذاريم 
كم اطلاعي از اصول شعر كلاسيك عراقي و... كساني كه 
انجمن شعر ادبي مي رفتند يا پيرو قواعد شعر كلاسيك 
عراقي بودند، اين خطاها را نمي كردند كه بيايند زبان را تا 
اين مقدار متفاوت كنند. در واقع همين تغيير دادن ها و 
تقليل كردن ها تبديل به سبكي براي شهريار شده است. 
در شعرهاي مشخص شهريار، شعرهايي كه در دهان ها 
افتاده و او را به شهرت رسانده است، غالبا اين ويژگي ها را 
مي بينيم. ولي ما بين دوره بازگشت ادبي كه مي شود گفت 
اواخر عهد قاجار است و همزمان با فعال شدن انجمن هاي 
ادبي و شعرايي ظهور كردند هم در شيراز و هم در اصفهان 
و... و دوره اي كه موسوم به جريان نيمايي است، شعر مدرن 
ايران كم كم زبانش جديد مي شود و نئوكلاسيك ها ظهور 
مي كنند. راس��تش را بخواهيد من همه اش مي خواهم 
تحليلم را ببرم س��مت مس��ائل جامعه شناختي . چون 
واقعيت اين است كه از ديد ادبي مثلا شاعري مثل رهي 
معيري در مقابل قاآني نمره قبولي نمي گيرد. همين طور 

شعر شهريار در برابر شعر فروغي بسطامي.
يعن�ياقتضائ�اتدورهايكهش�هرياردرآن
ميزيستهبرشعراوتاثيرميگذارد.آمدنمظاهر

تجددوشكلزندگيجديد.
بله، از جهت موقعيت زمان��ي در دوره اي قرار مي گيرند 

كه راديو تاسيس مي شود. رسانه هاي قدرتمند مي آيند، 
مجلات و روزنامه ها مي آيند و جامعه ايران بين س��نت 
و تجدد بلاتكليف اس��ت. در چنين شرايطي غزل عزيز 
مي شود. خيلي از آن شاعران با يك يا دو غزل به شهرت 
تام مي رس��ند و ابياتي از آنه��ا در ذهن ها مي ماند. مثل 
آنجا كه رهي معيري مي گويد: »ميان ش��اخه هاي گل 
مش��و پنهان كه پيدايي« يا دو بيت از پژمان بختياري و 
ديگران. آن بلاتكليفي بين سنت و مدرنيته در عزيز شدن 
غزل و مغازله تاثير داشت. به همه اينها اضافه كنيم آن 
پيشرفت هاي زندگي شهري و گسترش آثار و... را. اينها 
سبب شد قشري كه پايبند به س��نت هاي ادبي بودند، 
خيلي زود نام آور و مشهور شوند. انجمن هاي ادبي فراواني 
هم كه تاسيس شد در شهرت شعرا تاثيرگذار بود. دوره اي 
بود كه از بخت خوب و شرايط مساعد با يك غزل خوب و 
حتي متوسط هم مي شد به شهرت آنچناني رسيد. من 
وقتي غزل قاآني را ب��ا آن پيچيدگي ها و ظرافت هنري 
مي خوان��م، وقتي غزل فروغي بس��طامي را مي خوانم، 
وقتي غزل ش��عراي دوره بازگش��ت و ديگران و ديگران 
را مي خوان��م، مي بينم آنها از جهت اس��تحكام و اصول 

آكادميك غزل كلاسيك شبيه ترند به حافظ و سعدي.
درمقايسهبامثلاشهريارواميريفيروزكوهي

و...؟
 بله، شهريار و اميري فيروزكوهي و رهي معيري و در كل در 

زندگي و شاعري شهريار در گفت وگو با عبدالجبار كاكايي

به بهانه سالمرگ سيد محمد حسين بهجت تبريزي

تو هم از دودمان ما بودي

شرح شرافت شهريار

»زخم زار« س��ومين رمان ش��هره احديت است كه به 
تازگي توسط نشر نيماژ به چاپ رسيده. احديت پيش از 
اين كتاب هاي »گورچين« و »زمان زوال« را در كارنامه 

خود داشت.
»زخم زار« حكايت دوستي و نزديكي مريم، امير، رضا، 
فرناز و ساراست كه در اثر تصميمي دستخوش اتفاقي 
تلخ مي شود. آنها قصدِ صعود مي كنند اما مريم به دليلي 
نمي تواند دوستانش را همراهي كند. بهمن مانع صعود 
مي شود و مريم كه سرنوشت او را از همراهي بازداشته 

بود براي نجات دوستانش راهي كوه مي شود.
رمان در9 فصل روايت مي ش��ود. مريمِ من راوي، آغازگر 
است و يك در ميان راوي داناي كل، محدود به ذهن سارا، 
رضا، فرناز و امير ش��ده و داستان را پيش مي برد. تمركز 
مريم روي اكنونِ داس��تان است؛ اكنوني كه از تلاش او و 
هم نوردانش براي يافتن دوستان شان مي گويد. اين اكنون 
با بهانه و بي بهانه پل مي زند به گذشته اي كه در شكل گيري 
اتفاقات امروز سهم سنگيني داشتند. در محدوديت صد 
و پنجاه صفحه، آدم ه��اي زيادي به متن ورود مي كنند. 
شخصيت هايي كه حضورشان در عين كوتاهي در پيشبرد 

روايت تاثير دارد و حذف شان در متن خلل وارد مي كند.
كوه و فضاي سرد و برفي اش و آدم هايي كه در چنگالش 
اسير شده اند به قدر كافي پتانسيل دارد كه خواننده را با 
روايت همراه كرده و لذت خواندن داستاني پركشش را 
براي او فراهم كند. اين انتخاب هوشمندي نويسنده را 
مي رساند. كوه، كوهنوردي و صعود موضوعي است كه در 
سينما پرطرفدار است و فيلم هاي زيادي با اين محوريت 
ساخته شدند اما هنوز در حوزه داستان و رمان تازگي هايي 
دارد كه مي تواند توجه مخاطبان زيادي را جلب كند. »كوه 
مثل دريا نيس��ت. چيزي را كه مي خورد پس نمي دهد. 
كوه از جنس خاك است. آدم را نگه مي دارد در خودش.« 
اين اش��اره اي كليدي از متن است كه دليل انتخاب اين 
لوكيشن را به خواننده بازگو مي كند. اسارت در چنگال 
كوه و زي��ر خروارها برف به قدر كافي براي درگير كردن 
خواننده و وحشت او قدرتمند است. اين تعليق براي رماني 
كم حجم كافي اس��ت و خواننده بع��د از خواندن روايت 
احساس رضايت مي كند. اما نويسنده به اين ميزان تعليق 
و وحشت بسنده نمي كند. او شخصيت داستانش را درگير 
قدرت ها و موجودات ماوراءالطبيعه مي كند و موكلي را به 
متن فرامي خواند كه ترس بيشتري را به روايت و خواننده 
تزريق كند. مريم و همراهانش از پيدا كردن گمشده ها 
نااميدند پس مريم به كتاب جفر جامع متوسل مي شود. 
علمي از علوم خفيه كه توانايي حل مشكلات لاينحل را 
دارد. بوي كندر و اسفند در فضاي سرد و يخبندان كوه 
مي پيچد و تندي اش به مشام خواننده هم مي رسد. صداي 
كلاغ ها مثل موزيك متن فيلم هاي ژانر وحشت در تمامي 
طول داستان به روايت جان مي دهند و در ترسيم فضاي 

غريب كوه با خواننده همراهي مي كنند. 
مريم با كمك يكي از آدم هاي داس��تان و با آنچه از امير 
آموخته موكل��ش را احضار مي كند تا ب��ه او در يافتن 
گمش��ده ها كمك كند. فضا در چني��ن بخش هايي از 

داستان به  شدت تصويري است و جزيياتي كه نويسنده 
با هوش��مندي وارد متن كرده، تصويري واضح و كامل 

براي خواننده مي سازد.
»كوه چموش است. جايي كه نخواهد ركاب نمي دهد.« 
همين چموش��ي باعث اس��ير ش��دن رضا، امير، سارا 
و فرناز ش��ده. اما چموش ت��ر از كوه موكلي اس��ت كه 
مري��م براي كم��ك فرا مي خواند. او به س��ادگي س��ر 
تسليم و فرمانبرداري پايين نمي آورد و بابت همراهي 
خواسته هايي دارد. بدتر از او امير است كه اجازه نزديك 
شدن موكل و مريم را نمي دهد. مريم با همه توان و انرژي  
براي پيدا كردن دوس��تانش مخصوص��ا امير در تلاش 
است اما امير او را به سمت و سويي ديگر هدايت مي كند. 
حضور علوم خفيه و موجوداتي چون موكل تعليق متن 
را دو چندان ك��رده. نويس��نده در ورود اين عجايب به 
متن ظرافت به خرج داده. آن قدري از آنها مي گويد كه 
براي پيشبرد روايتش كفايت كند و همين خواننده را 
براي دانستنِ بيشتر تشنه مي كند. حتي اگر به چنين 
موجوداتي و قدرت هاي ش��ان اعتقاد نداشته باشد بعد 
از تمام ش��دن كتاب براي رفع تشنگي اش به سراغ آنها 

مي رود تا اطلاعات بيشتري به دست آورد.
داستان حادثه محور است. اتفاقي زندگي چند نفر را در 
موقعيتي هولناك و مرگ آور ق��رار داده و عده اي براي 
نجات آنها وارد عمل مي ش��وند. فرصت براي پرداختن 
به تك تك شخصيت هايي كه حضورشان در متن لازم 
و ضروري اس��ت، كافي به نظر نمي رسد. اگر نويسنده 
بخواهد ش��خصيت ها را يكي يكي به خواننده معرفي 
كند، متن ايستا شده و از هيجان و دلهره اي كه به جان 
خواننده افتاده كم مي شود. او با ترفندي اين مشكل را 
حل مي كند. در خلال تلاش هاي مريم و همراهانش به 
گذشته هاي مشترك اين گروه پنج نفره پل مي زند. از 
همه آدم هاي داستان كم اما به قدر كفايت به خواننده 
اطلاعات مي دهد آن قدر كه خواننده با همه شان احساس 

آشنايي و نزديكي مي كند.
زندگي همه آدم هاي داستان، چه اصلي و چه فرعي، به 
نحوي با هم گره خورده اند. همين گره هاي ريز و درشت 
و بعضا محكم و غيرقابل باز كردن، منجر به شكل گيري 
كلاف پيچيده اي شده كه خواننده و احساسش را درگير 
مي كند. او تمام طول داس��تان در هيجان كش��ف اين 
ارتباطات و يافتن ريشه گره هاست در عين حال با علاقه 

روايت اصلي را هم دنبال مي كند.
ترس از همان فصل اول به متن تزريق مي شود، حتي قبل 
از تلفن احسان و خبر بدي كه به مريم مي دهد. ترسي كه 
موجبات همسان پنداري خواننده و راوي را فراهم كرده 
و او را مشتاقِ همراهي با روايت مي كند. با ورود مريم به 
كوه و حضور موكل و كلاغ ها در فضايي تماما س��فيد و 
آكنده از وحشت و نااميدي از نيافتن گمشده ها، دلهره 
به دل خوانن��ده راه پيدا مي كند. خواننده در كنار مريم 
و همراهانش در كوه ترس را تجربه مي كند. ترس براي 
كمك از موجوداتي كه حضورشان و خواسته هاي شان 
مي تواند دردسرساز باشد. ترس از گمشدن كساني كه 
بهمن آنها را به دل خودش كشيده و ترس از مرگي كه 
هر لحظه در انتظارِ مريم و همنوردانش است. اين ترس 
از همان فصل اول با دوزي بالا به متن تزريق مي شود و تا 
جايي مدام بر ميزانش افزوده مي شود. اما از يك جايي به 
بعد از قدرت نفوذ و تاثيرگذاري اش كاسته مي شود. مريم 
ياد مي گيرد كه براي مواجهه با چنين موقعيتي بايد بر 
ترس هايش غلبه كند. به عبارت ساده تر با آنها رفيق شود 
تا بتواند چنين موقعيت دهشتناكي را پشت سر بگذارد. 
نقطه عطف رمان همين است. آدم ها جايي از زندگي بايد 
با ترس هاي شان رفيق شوند. توانايي اي كه مريم پيش از 
اين اتفاق نداشته و حالا كه در بطن ماجراست ذره ذره آن 
را مي آموزد و به كار مي بندد. همين رفاقت روزنه اميدي 
در دل او و خواننده باز مي كند. خواننده مشتاق است كه 
مريم را در رسيدن به دوستانش همراهي كند. او با اين 

همراهي رفاقت با ترس را هم مي آموزد.

ما در دنيا به عنوان كشور شعر شناخته شده ايم. اگر بخواهند 
از ايران چند نفر را مثال بزنند همه معمولا حافظ و عطار و 
مولوي و سعدي و فردوسي را مثال مي زنند. فكر كردم كه 
خودم شروع به كار كنم. نام گذاري روزها بر عهده شوراي 
عالي فرهنگي اس��ت و رييس شوراي عالي فرهنگي هم 
رييس جمهور اس��ت. من فكر كردم كه چه روزي را قرار 
بدهم، بالاخره اين روز بايد با شعر تناسبي داشته باشد. يا 
بايد به نام يك شاعري باشد يا بايد يك حادثه شعري باشد 
و تناسبي داشته باشد. طبعا رفتيم سراغ شعرا و هر كدام از 
بزرگان ادبيات كلاسيك را كه بررسي كردم ديدم در كنار 
اينكه بزرگ هستند در تقويم هم روزي به  نام شان است. 
ما روز بزرگداشت فردوسي داريم، روز سعدي داريم، روز 
حافظ داريم، روز عطار داريم، روز خيام داريم، روز مولوي 
داريم و همه اينها هستند، ثانيا هر كدام را كه عنوان كنيم 
در كنار اينكه موافقان جدي دارد، مخالفان جدي هم دارد. 
شما بگوييد حافظ مي گويند چرا سعدي نه، بگوييد سعدي 
مي گويند چرا مولوي نه و... از طرفي من مي خواستم روزي 
انتخاب بشود كه به نام آن روز جايزه اي طراحي شود كه 
به شاعر امروز اهدا شود. اين جايزه شعري بايد اسم داشته 
باشد. طبيعي اس��ت كه ما بزرگان و استوانه هاي شعر و 
ادب كلاسيك را گذاشتيم كنار و آمديم سراغ معاصران. 
بعضي اسم ها مطرح بودند ولي در قياس با شهريار، به نظر 
من سبك بودند و اصلا قابل مقايسه نبودند. در معاصران، 
تفوق ش��هريار را حتي مخالفان شهريار هم مي پذيرند، 
وقتي مي خواهند مقايسه كنند. برخي آمدند گفتند چرا 
سهراب سپهري نه يا... به اعتباري در اين معاصر بودن دو 

نكته مدنظرم بود اول اينكه شهريار يك  دهه بعد از انقلاب 
زندگي كرده بود و در اين يك دهه واقعا با مردم زيسته بود. 
كسي به ايشان نگفته بود كه بيايد براي نهضت سوادآموزي، 
براي جهاد سازندگي يا براي آقاي خامنه اي و رفسنجاني و 
بهشتي و شهداي هفت تير و... شعر بگويد. ما داريم شعراي 
بزرگي كه براي انقلاب شعر گفته اند يكي، دو تا سه تا پنج تا 
شعر گفته اند آن هم براي اينكه اثبات تكليف كنند. شهريار 
خودش به من گفته بود: »من سال 57 خسته شده بودم، پير 
شده بودم، شعر مي گفتم حال نوشتنش را نداشتم. انقلاب 
يك روح ديگري در من دميد و من دوباره جوان شدم. من 
اين يك دهه را جهاد قلمي كرده ام. من نمي توانستم بروم 
بجنگم ولي جهاد قلمي كردم و اين يك دهه دوران جهاد 
قلمي من اس��ت«. هر آدم منصفي با هر نوع نگرشي اين 
جامعيتي كه شهريار دارد، اشتهار قبل از انقلاب از سويي، 
تسلط كامل بر ادبيات كلاسيك ايران از سوي ديگر و آوردن 
شيوه هاي جديد در شعر، مكتب شهريار را ببيند انتخاب 
ما را مي كند. وقتي شهريار شروع به غزل  گفتن كرد، همه 
مي گفتند دوره غزل تمام شده اس��ت، دوره غزل سرايي 
به س��رآمده، هر چه مفهوم بوده آورده شده است، هرچه 
ش��كل بوده، هر چه قافيه بوده و هرچه نوآوري بوده تمام 
شده است. شهريار با تصويرگرايي، با رمانتيسم، با يك روش 
نوين مكتب و راه ايجاد كرد و از اينها گذشته، شهريار شاعر 
محبوب قلوب بود. همين شاعرهايي كه اسم شان مي آمد و 
مي گفتند چرا، شهريار آره و فلاني نه، اگر برويد در خيابان 
از مردم بپرسيد و بخواهيد مردم يك  بيت از آنها بخوانند. از 
10 نفر چند نفر مي توانند بخوانند؟ اما شما برويد بگوييد 
شهريار، هر كسي به نحوي مي خواند، عامه يك جور، باسواد 

يك جور، ديندار يك جور و حتي خارج از مرزهاي ايران.

نگاهي به رمان »زخم زار« نوشته شهره احديت 

درباره سيد محمدحسين بهجت تبريزي

سِحر جفر و جادوي برف

ما و شهريار 

نازنينجودت

علياصغرشعردوست
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گرچه در اين ايام، كشور ما، سخن گفتن از فرهنگ و ادب، 
چه منظوم و چه منثور به قول معروف آب در هاون كوفتن 
است! در ايامي كه: ملاك و معيار شخصيت آدمي با پول 
و ثروت سنجيده و معين مي ش��ود! اما نگفتن بعضي از 

حقايق نيز در موقع خود بي مروتي  است!
تنها آبي كه براي شستن اذهان و اعصاب آلوده و مسموم 
از شدائد و آلودگي هاي ايام براي ما به جا مانده همين آب 
زلال و مطهر ادبيات و فرهنگ به جا مانده از بزرگان ادب 
است! اين زنده ياد آقاسيد محمدحسين بهجت تبريزي 
متخلص به »شهريار« كه از اعاظم و بلندپايگان شعر و ادب 
يكصد سال اخير ماست به اين دليل »شريف« است كه 
مومن و مسلمان صديق بود، عمق اعتقادات او به اقيانوس 
توحيد حضرت مولي علي متصل بود. شهريار فوق العاده 
فروتن ب��ود و درويش صفت در رفت��ار و گفتار! اخلاص 
و صميميت او با دوس��تان و هنرمندان ستودني است، 
عزت نفس او را مي توانيد از فرزندان بازاريان و تجار بازار 
تبريز بپرسيد كه چه اندازه عظيم بود! براي مثال: يكي از 
بزرگان بازار تبريز در سال 1353 كه من نگارنده اين مقاله 
به حضور پرفيض استاد شرفياب شده بودم و ايشان نيز 
خدمت استاد بودند، موقع خداحافظي كه من به احترام 
ايشان به پا خاستم و او را تا دم در مشايعت كردم، آن تاجر 
نامي تبريز آهسته به من گفت: »اوغول« پسر بيش از 50 

سال است كه با اين استاد شهريار رفاقت و دوستي بسيار 
نزديك دارم حتي يك بار هم نش��ده كه ايشان در مورد 
احتياجات احتمالي زندگي اش به من زنگي بزند و چيزي 
درخواست كند! شرف شهريار در اين است كه: دامن خود 
را به عنوان يك شاعر قَدَر ملي آلوده نكرد، با تقوا زيست و با 
تقوا و روح راحت و نفس مطمئن از دنياي مادي گذر كرد 
و به ملكوت اعلا پيوست. او چشم به دست صاحبان زور و 
زر نبود و با حقوق ناچيز بازنشستگي امرار معاش مي كرد! 
سال چهارم دانشگاه در رشته پزشكي بود، گويا فقط يكي، 
دو ترمي مانده بود كه دانشنامه خود را در رشته پزشكي 
بگيرد، دكترا حد كند، ع و ش و قاف يعني سه حرف مرموز 
و محبوب كه از تركيب اين سه حرف »عشق« اين ويرانگر 
عقل و خرد ظاهري به س��راغش آم��د و او را وارد حلقه 
رندان بلاكش كرد! شهريار هنوز تازه  وارد دانشگاه شده 
بود كه زنده ياد »نيما يوش��يج« پدر شعر نو را شناخت و 
به سراغش رفت حتي به مناطق كوهستاني، نور و يوش 
مازندران! نيما نيز جلوات عشق و نبوغ ادب را در پيشاني 
بلند ش��هريار ديد و محبت او در دل نيما پسر نشست! 
ملك الشعرا بهار اولين كاشف نبوغ شهريار بود و او را بسيار 
دوست و گرامي داشت! شهريار براي غنا بخشيدن به شعر 
و هنر با موسيقي آشنا شد كه نوشته اند او سه تار را چنان 
مي نواخت كه استاد موسيقي و هنر زنده ياد »ابوالحسن 

صبا« اشك مي ريخت! 
خود استاد شهريار در مورد خود مي گويند: نالد به حال 

من امشب سه تار من- اين مايه تسلي شب هاي تار من!
خاطره كودكي و نوجواني اش را در »منظومه سحرآميز 
»حيدربابا سلام« متجلي كرد كه اين اثر تكرارناپذير است 
و ماندگار! تلخ ترين خاطره حيات ش��هريار، مرگ مادر 
نازنين و بزرگوارش بود كه در س��ال 1336 خورشيدي 
اتفاق افتاد كه شعر، ش��اهكار ماندني »اي واي مادرم« 
يادگار آن دوران است! از سال 1310 الي 1314 در اداره 
ثبت اسناد نيشابور مشهد خدمت كرد و در نيشابور بود 
كه به خدمت نقاش بزرگ كمال الملك شرفياب شد! و آن 
مثنوي زيبا را در وصف كمال الملك سرود! در خراسان 
معاشر ش��عرايي چون زنده يادان استاد فرخ خراساني، 
گلش��ن، نويد و ديگر ش��عراي آن خط��ه هنرخيز بود! 
تجديد حيات و سفر به ديار باقي كه »مرگ« مي ناميم 
در حالي كه استاد 83 ساله بودند در 27 شهريور 1367 
اتفاق افتاد! و در مقبره الش��عراي تبريز به خاك سپرده 
ش��د! ش��هريار گرچه به عنوان شاعر غزلس��را معروف 
بود و هس��ت اما در ديگر قالب هاي ش��عري يد طولايي 
داشت. تخيل و احس��اس لطيف و مضامين فاخر و ناب 
استاد، اش��عار او را متفاوت از معاصران خويش مي كرد! 
شعر »منظومه« سهنديه يك منظوم فوق تحول و تدبر 
فكري معمولي است! در منظومه »حيدربابايه سلام يك 
خاطره نوستالژي عميق مطرح است و به صورت بسيار 
ظريف و عافي ارج و ارزش گذاري به گذشته ها و رفتار و 
كردارهاست! اما منظومه حيرت انگيز و ماوراءطبيعي و 

فوق فكري كه كلمات با عالم لطيف و علوي و آسماني در 
ارتباط است، »منظومه سهنديه« است كه به همت شاعر 
قره  چورلو پديدار شد، يعني پيشنهاد؟ »قره چورلو« شاعر 
بود كه استاد شهريار را به منزلش در تهران دعوت كرد 
و آورد و ش��هريار واقعا با حس و حال هواي ملكوتي، آن 
منظومه حيرت انگيز را سرود و خلق كرد و... كاش مي شد 
ديگر شاعري ترك زبان پيدا مي شد، البته در حد شهريار 
كه اين منظومه سحرانگيز و روح نواز را به فارسي ترجمه 
مي كرد كه در كشور يكپارچه و مستقل ايران بزرگ كه 
زبان رسمي مان »فارسي« است همه از معاني خيال انگيز 
آن منظومه مستفيد مي شدند! خالي از لطف نيست كه 
چند مصراع به هم پيوسته شعر سهنديه را كه آغازين اين 
منظومه خيال انگيز است در اين گاه بياورم، سهنديه با 

اين ابيات شروع مي شود! 
: شاه داغيم، چال پا پاغيم، ائل داياغيم، شانلي سهنديم 

باشي طوفانلي س��هنديم... باش��دا حيدر باباتك قارلا، 
قيروولا قارشيب سان! 

سون أيپك تئللي بولودلار لا افقده سارشيب سان 
ساواش��ارگن، بارشييب س��ان. ترجمه: سلطان كوهم، 

اسپرت كلاهم، تكيه گاه مردم و ملتم- 
س��هند پربارم! اي قله طوفاني سهندمژ! در سر شل كوه 

حيدربابا، با برف و بوران ممزوج گشته اي! 
سپس با ابرهاي ابريشم مو و حرير زلف در افق درك 

كشي!

احمدعليفولادپورراد

نگاه
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رمان »دويدن در تاريكي« نوشته ناهيد شاه محمدي از يك 
سو روايت ترجيح خود بر ديگري و ترجيح ديگري بر خود 
است و از سوي ديگر دغدغه همسر، معشوق و زن، رمان 
را داراي محوريتي زنانه كرده است. رماني كه فصل هاي 
آن هر كدام توس��ط يك راوي مرد بازگو مي شود ولي زن 
و موضوع زن يا معشوق، دغدغه اصلي هر يك از آنهاست: 
عزت كه عاشق پريزاد - خواننده معروف - است و در انديشه 
تصاحب اوست. همسر يدي مبتلا به بيماري رواني  است و 
به مداوا احتياج دارد. همسر موسيو آلك فوبياي مرگ دارد 
و اژدركه همسرش سال ها پيش در دريا غرق شده است 
و شخصيت اصلي رمان - جاويد-كه عاشق خانم منطقي 
مي شود. وجه اش��تراك همه اين خواستن ها، نرسيدن 
اس��ت. گويي در اين رمان »زن« دست  نيافتني قلمداد 
شده است. از برجستگي هاي بي شمار اين اثر مي توان به 
رعايت لحن  مردانه، گسست ها و پرش هاي زماني و مكاني، 
تقابل شخصيت ها، انسجام لفظ و معنا، نشانه هاي رمزي 
و تقابل هاي مفهومي اشاره كرد. درخصوص رعايت لحن 
مردانه در اين رمان نه تنها هيچ ردي از نگاه و ويژگي هاي 
زنانه نويسنده به چش��م نمي خورد بلكه لحن مردانه در 
تك تك اشخاص مذكر رمان به خوبي گوياي شخصيت 
باطني آنهاس��ت و اين ويژگي از برجس��تگي هاي رمان 

محسوب مي شود.  نكته  ديگرگسست ها و 
پرش هاي زماني و مكاني و غيرخطي بودن 
سير رمان است كه  عنصر »انتظار« را براي 
شنيدن بقيه سرنوشت راوي هاي هر فصل 
در خواننده ايجاد مي كند و اين گسست ها 
باع��ث جذابيت اثر و پيگي��ري و ترغيب 
خواننده ب��راي ادامه خواندن مي ش��ود.

برجستگي ديگر اثر، تقابل شخصيت ها و 
گاهي تقابل يا همسويي نام شخصيت ها با 
خودشان است. در حيطه مفهومي ترجيح 

خود بر ديگري، ع��زت برخلاف نامش نماينده وقاحت و 
خودخواهي است و نقطه مقابل آن در حيطه مفهوم ترجيح 
ديگري بر خود »دكت��ر« - برادر خانم منطقي- نماينده 
شرافت و نوع دوس��تي است. همچنين ميان دو معشوق 
رمان يعن��ي پريزاد و خانم منطقي اي��ن تقابل به وضوح 
نمايان اس��ت. پريزاد نماينده يك بانوي جمال پرست و 
خانم منطقي نماينده يك بانوي كمال پرست است چرا كه 
پريزاد مدهوش جواهراتي مي شود كه عزت به او مي دهد 
ولي خانم منطقي هيچ اعتنايي به گنجي كه جاويد آن را 
به او مي بخشد، نمي كند و اين تقابل در سطح وسيع تر بين 
ش��خصيت هاي بيرون غار و شخصيت هايي كه از دست 
ماموران حكومتي فراري اند و درون غار پناه گرفته اند نيز 
وجود دارد. اش��خاص بيرون غار هر يك براي »خود« در 
حال جنگ با زندگي و خصومت با ديگرانند و افراد درون 
غار براي آزادي مردم مبارزه مي كنند. در خصوص دو مكان 
غار و دنياي بيرون غار با يك هنجارشكني مواجه هستيم 
چراكه غ��ار در مثل افلاطون و ديگر متون داراي خصلت 
ايستايي و ناداني و دنياي بيرون غار نماد پويايي و آگاهي 
است كه در اين رمان با جابه جا شدن اين مفهوم مكاني با 

يك هنجارشكني مواجه مي شويم.
 در خصوص انسجام لفظ و محتوا نيز نويسنده به خوبي 
عمل كرده است.  انتخاب كلمات و عبارات مناسب در وصف 
صحنه هاي مختلف از جمله توصيف فضاهايي رعب آور، 
هيجان انگيز، عاشقانه، ماجراجويانه، رمان را به يك صحنه 
قابل  رويت براي خواننده تبديل كرده است. برجستگي 

بارز ديگر مربوط به نشانه هاي رمزي و مفهومي و تقابل شان 
با يكديگر است كه در جاي  جاي رمان به چشم مي  خورد 
به  طوري كه گويي رمان را به نمونه اي رمزي تبديل كرده 
اس��ت. يكي از عناصر نشانه ساز در اين رمان بهره گيري و 
نمايش از 4 فصل اس��ت. رمان با فصل زمستان كه فصل 
مرگ است، آغاز مي شود و با فصل بهار كه فصل رستاخيز 
طبيعت و پويايي اس��ت و يكي از ويژگي هاي رمان هاي 
رئاليسم است، پايان مي پذيرد. همزماني و تناسب گردش 
فصول با وقايع رمان سبب ايجاد توصيفاتي با بهره گيري 
از 4 عنصر طبيعت - آب، خاك، باد، آتش- ش��ده اس��ت 
كه هر كدام طبق قانون »باشلار« استعاره اي از برهه اي از 
رمان محسوب مي شود و نويسنده به خوبي توانسته است 

از عهده آن برآيد.
به عن��وان نمونه وقتي كه پروانه از پنجره پرت مي ش��ود 
باد مي وزد. باد نش��انه و رمزي براي از دس��ت دادن است. 
عماد، برادر كوچك جاويد در خاك باغچه بازي مي كند 
و خاك نش��انه اي از حقارت و ناچيزي است كه سرانجام 
گرفتارش مي شود. در غار مشعل و آتش نشانه اي از هدايت 
اس��ت و باران بهاري كه نشانه اي از بركت و عشق است با 
دوران عش��ق ورزي هاي جاويد و خانم منطقي توأم شده 
اس��ت. مفهوم رمزي و تقابلي ديگر مربوط به گنج است. 
عزت و يارانش براي يافتن گنج مدت ها در تاريكي ش��ب 
تلاش مي كنند و اين تلاش چند روزه همراه با ترس ها و 
واهمه هاي شان از حيوانات درنده و حتي جنيان 
همراه با توصيفات متناسب آن پرداخته  شده 
است و در مقابل آن ياران دكتر هنگام حركت 
در غار براي يافتن راه خروج به وضوح با تنديسي 
از مار مواجه مي شوند كه حتم به يقين مي تواند 
نش��انه اي از گنج باش��د و اما آنها به سادگي و 
بدون هيچ توجهي از كنار آن مي گذرند. نكته 
مهم ديگر تعداد ياران غار و ش��خصيت هاي 
بيرون غار است. با ش��مارش شخصيت هاي 
بيرون غار و تعداد ياران غار كه هر دو گروه 15 
نفر هستند، مي توان به اين نتيجه رسيد كه اين انتخاب، 
انتخابي هدفمند بوده است. نكته  ديگر در مورد عدد مقدس 
»هفت«   است. جاويد 7 سال در جست وجوي خانم منطقي 
است و 7 سال به كما مي رود. استفاده از اعداد مقدس در 
ادبيات سابقه اي پيشين دارد. نشانه و رمز ديگر براي رمان 
عشق جاويد به دوچرخه و ساختن آن است. دوچرخه اي 
كه قرار است، حركت را آسان كند و لذت بخش باشد ولي 
جاويد براي به دس��ت آوردن آن مدت هاي زيادي تلاش 
مي كند و سرانجام موفق مي شود. همچنين عشق جاويد 
به خواندن و ياد گرفتن آن با كمك كريم - دوست پدرش - و 
خواندن رمان هاي گوناگون به گونه اي جاويد را به پدرش 

كه دستفروش كتاب است، پيوند مي دهد.
و اما آنچه بُعد زيبايي شناختي رمان را رقم مي زند علاوه بر 
شخصيت پردازي هاي مناسب و توصيفات مكاني و زماني 
و زاويه هاي ديد مناسب، اتفاقات غيرمنتظره اي  است كه 
خواننده را غافلگير مي كند. اولين اتفاق كه سبب گسست  
و برجس��تگي رمان مي ش��ود ،مرگ پروانه است. اتفاق 
غيرمنتظره بعدي رها كردن جاويد توسط خانم منطقي 
است و اما اتفاق بعدي 7 سال به كما رفتن جاويد است كه 
به زعم نگارنده نقطه ضعف رمان محسوب مي شود. گويي 
اين موضوع و حوادث جانبي آن شتاب زده صورت گرفته و 
به خوبي ساخته و پرداخته نشده است. اما به  طور كلي در اين 
اثر با رماني مشحون از تقابل ها و معاني رمزي و نشانه هاي 
مفهومي روبه رو هس��تيم كه نقص هاي اندك آن را قابل 

اغماض مي نمايد.

نگاهيبهرمان»دويدندرتاريكي«نوشتهناهيدشاهمحمدي

روايتزنبودنومساله»ديگري«

مقايسه با همين ها و شاعران پس از آن دوره. بعضي از اينها 
هم بين ترانه و شعر وضعيت شان معلق بود. گاهي اوقات 
تصنيف و ترانه مي گفتند، گاهي شعر مي گفتند و... به هر 
حال اينها شاعران معروفي شدند كه به عقيده من محصول 

يك دوره خوش   شانسي تاريخي هستند. 
   به س�بب همين اقتضائ�ات تاريخي كه گفتيد 
نسبت غزل و به  طور كلي شعر شهريار با مقولات 
اجتماعي موضوعيت پيدا مي كند.    شهريار همدوره 
 ش�اعري مثل نيما بوده اما با جهان بيني متفاوت

 تا جايي كه وقتي شهريار كتابش را به نيما مي دهد 
نيما پس اش مي دهد. اين را آيا نبايد دوري جهان 
شعري آن شاعران و از جمله شهريار از حركت هاي 
اجتماعي در ش�عر دانست؟ ضمن اينكه شاعري 
مانند ش�هريار كه در تاريخ سياس�ي معاصر در 
3 حكومت پهلوي اول، پهل�وي دوم و جمهوري 
اسلامي تجربه زيست ش�ده داشته، آيا مي تواند 
تاثيري از هر كدام از آنها در شعرش نگرفته باشد؟ 
اول توضيح بدهم كه من ش��هريار را فقط با شهرتش در 
غزل نمي شناسم. او قطعه مي گفته، شعر تركي مي گفته 
شعرهاي موسوم به »آييني«  قدرتمندي داشته علاوه بر 
اينها تعدادي از غزل هاي مشهور معاصر هم از آن اوست كه 
سر زبان هاي مردم است. يعني اگر بخواهيم دلايل شهرت 
شهريار را بشماريم، تنها غزل نبوده. علاوه بر اين به نظر من 
شهريار خيلي كمتر از خيلي از غزلسرايان بعد از خود وقت 
و انرژي روي غزل گذاشته. مي دانيم كه مثلا زحمتي كه 
حسين منزوي در غزل نئوكلاسيك كشيد، چقدر است. 
الان اگر غزل هاي شهريار را بخواهيم براي مردم بخوانيم 
به جز چند غزل معروفش شايد ندانند شاعر آن غزل ها چه 
كسي است؛ اما شهريار قطعات بسيار جاندار و مايه داري 

دارد. مثل آن قطعه »منبر و دار«.
   بل�ه  »مناظره منب�ر و دار« كه مث�ال خوبي هم 
هس�ت چون بيان امر اجتماعي در آن نسبت به 

دوحين ستيز، آش��تي كرده اي! »توجه فرموديد كه با 
چه ديد و زاويه اي به كه و طبيعت مي نگرد و ش��اعر در 
واقع به طبيعت جان مي دهد و طبيع��ت را داراي جان 

و معنا مي داند! 
در بند دوم- شعر سهنديه مي گويد: گويدن الهام آلالي 

يسري سماواته ديرسن! 
لهله آغ كوركه، بورون، يازلا ياش��يل دوندا، گيرس��ن،  

غورادان حالو بيرسن
ترجمه: با الهام گرفته از آسمان، راز حيات را به آسمان ها 
خواهي گفت! صبر پيشه كن از غوره حلوا خواهي خورد! 
حالا »در زمس��تان« بالاپوش »برف« سپيد را حمايل و 
حايل و پوش��ش خود ساز كه در بهار دامن سبز خواهي 

پوشيد! 
شهريار، يك شاعر بي درد و محدود در شعر و شاعري نبود. 
او ضمن ستودن صلح و صفا و صميمت و وحدت ملي به 
زورگويان و قدرتمندان عصر خود اينچنين تذكر و اخطار 
مي دهد: ببين به جلد سگ پاسبان چه گرگانند- به جان 
خواجه كه اين شيوه شباني نيست! و يا در ديگر غزلي به 
فريبكاران مي گويد:»قسم به آل عبا مي خوري چه چاره 

كنم- دم خروس تو آخر عيان ز زير عباست! 
توجه فرماييد: انتخاب كلمات و استعارات و رعايت نظير 

در اين دو بيت چقدر عالي و قابل فهم است!
بزرگان ش��عر و ادب مي دانند، اغلب شعرا در يك زمينه 
و قالب شعر مي س��رايند، يكي در زمينه نصايح و انتقاد، 
آن يكي در فضاي عشق و عاشقي، بعضي در عالم عرفان 
استادند و شعر مي سرايند! و طنزنويسان در حوزه طنز 
قلم فرس��ايي مي كنند! در ديوان بزرگ فارسي اش يك 
تك بيتي دارد كه در واقع »بيوگرافي« حيات ادبي اوست 
كه مي گويد: صيد خونين خزيده به ش��كاف سنگم/ كه 

نفس در نفسم با سگ صياد هنوز!
تفسير اين يك بيت: ش��كارچي هاي حرفه اي سگي به 
همراه خود به شكارگاه مي برند كه آن سگ تربيت شده 
بود، شكارچي ها كه با تفنگ ساچمه اي، فرضا كبكي را 
كه مي زند، آن شكار زخمي براي حفظ جانش به شكاف 
سنگي در كوهستان ها پناه مي برد! در آن گاه بود كه سگ 
تربيت شده شكارچي به سراغ صيد زخمي مي رفت و با 
پوزه بلندش ش��كار را از شكاف سنگ بيرون مي كشيد 
و تحويل ش��كارچي مي داد، ش��كارچي نيز سر شكار را 

مي بريد و جلوي سگ مي انداخت!
ش��هريار حدود 60 س��ال پيش اين تك بيتي را سروده 
ك��ه روي جلد ديوانش منقوش ب��ود! در واقع مي گويد: 
عمريست در گوش��ه خانه ام محبوس��م و با گزمه هاي 

تفتيش عقايد عسر در كشاكشم!
شهريار متدين شيعه مذهب در وصف مرشد و مولايش 
شعر »علي اي هماي رحمت« را سروده كه در نوع خود 
بي نظير است و همين شهريار شاعر كه در رشته پزشكي 
درس خوانده بود به بزرگ ترين فيزيكدان و رياضي دان 
عصر خويش »آلبرت اينشتين« تذكر مي دهد و اخطار 
مي كند و مي گويد: ... حريف از كشف و الها تو، »دارد« بمب 
مي سازد! مگر مهر و وفا محكوم اضمحلال خواهد بود، مگر 
يك مادر از دل واي فرزندم نخواهد گفت؟ به انيش��تين 
مي گويد: انيشتين، ناز شصت تو نشان دادي كه جرم و 
جسم چيزي جز انرژي نيست! اتم تا مي شكافد جزء جمع 
عالم بالاست، به چشم مو شكاف اهل عرفان و تصوف نيز 
جهان ما موجي از جهان روح مي ماند، اصالت نيست در 
»ماده«! انيشتين، اسمي از ايران و ايراني هم شنيدستي؟! 
خدا را، محترم مي دار »مهر ابن س��ينا را« در خاتمه اين 
مقاله شتابزده به همه علاقمندان و هنردوستان عرض 

مي كنم يك بار هم شده، شعر سپيد استاد شهريار را در 
مورد انيشتين مطالعه فرمايند.

و... اين چند سطر را در مورد فرهنگ و ادبياتمان، اگر به 
زعم خود مي نوشتم، خود را خائن به خلق خويش حساب 
مي كردم و اين واقعيت تلخ اين است كه: ادبيات ما دارد در 
زير ضربات شلاق »بيهودگي و روزمرگي« جان مي دهد! 
كتب سعدي و حافظ سال هاست تجديد چاپ نمي شوند! 
و در بساط بساط گستران خيابان مورد حراج است و يا در 
كتابفروش��ي ها و كتابخانه هاي خانگي از چشم افتاده و 
خاك مي خورد و... چرا؟! به خاطر اينكه وضعيتي پيش 
آورده ش��ده كه ديگر: بني آدم اعضاي يكديگر نيستند 
بلكه »اعداي« يكديگرند! و يا به قول حافظ: هر كه شد 
محرم دل در حرم يار بماند عزيزان، ديگر كس��ي محرم 

دل نيست! بلكه هر كه شد صاحب زر در حرم يار بماند!

يا ناصرخسروي بزرگ كه مي فرمايد: چون تيغ به دست 
آري مردم نتواند كشتن. نه عزيزان مشاهده مي فرمايند 
كه: چون تيغ به دست آري »مردم بتوان كشتن و آسان 
هم! اما مولوي معنوي كه مي فرمايد: بش��نو از ني چون 
حكايت مي كند- از جدايي ها شكايت مي كند صاحب 
اين قلم كه يك نيمه شاعري است، مي گويد: ريشه ني ها 
دگر سوزانده اند- ني زن و ني خواه را ترسانده اند- آتشين 

ني مانده از تندني باد- باني اين بادها نابود باد!
و... باز نااميد نيستم، نسل آينده و حال يك بار ديگر در 
فكر و انديشه شان يك نهضت بيداري خواهند  داشت 
و خواهند گفت كه سعدي بزرگ درست گفته اند: تو 
كز محنت ديگران بي غمي- نش��ايد كه نامت نهند 
آدمي! به اميد آن روزهاي صلح و صفا و فراواني و رفاه 

و آسايش نه فرسايش!

غزل هاي شهريار صراحت دارد؛ خصوصا آنجا كه  
دار از كوره در مي رود و طرف مقابل را به لحن تندي 
مي نوازد: »دار هم عاقبت ز جا در رفت/ رو به در تا 
كه بشنود ديوار/ گفت: اگر منبر تو منبر بود/ كار 

مردم نمي رسيد به دار«
 بله، همين قطعه اس��ت. همان  طور كه گفتم  ش��هريار 
ش��عرهاي »آييني« خوبي هم دارد، كارهاي هنري كه 
او كرده مانند كارهايي كه براي حضرت علي در موضوع 
»جنگ صفين« كرده يا بعضي از كارهاي عاشقانه اي كه 
انجام داده، آثار قابل  اعتنايي هستند. به هر حال مجموع 
اينها توليدات ادبي ش��هريار هس��تند. البته بعضي ها 
مي گويند، شهرت شهريار به خاطر »حيدربابا« است و اين 

»حيدربابا«  است كه باعث شده، ترك زبان ها اين  همه به 
او اقبال نشان بدهند. 

   برگرديم به بحث نسبت شهريار با امر اجتماعي. 
اينكه گفته مي شود، شهريار شاعر اجتماعي نبود. 
اينكه ش��هريار ش��اعر اجتماعي نبود، بله، شهريار وارد 
معاملات سياس��ي نش��د. در محافل روشنفكري نبود. 
بيش��تر در انجمن هاي ادبي تردد داشت. شما مي دانيد 
ش��اعراني كه وارد مطبوعات مي ش��دند و پاي شان به 
مطبوعات باز مي شد، بيشتر سياسي مي شدند و شاعراني 
كه در انجمن هاي ادبي بودند، كمتر سياسي مي شدند. آن 
انجمن ها به نوعي ازسوي وزارت فرهنگ و دستگاه هاي 
دولتي حمايت مي ش��دند؛ لذا معمولا در اينها فعاليت 
سياسي خيلي كم بود و وارد مجادلات سياسي نمي شدند. 
در سوي مقابل كس��اني مثل منوچهر آتشي، شاملو و 
ديگران بودند كه در مطبوعات جمع مي شدند و بيشتر 
سياسي بودند. با اين حساب اگر در شعر شهريار كنكاش 
كنيم، مي بينيم ش��عرهاي ضدظلم و س��تم هم دارد. 
نمي توانيم بگوييم شاعري است كه شعر اجتماعي نگفته. 
غيرسياسي هست اما براي مشكلات جامعه و مردم، فقر 
و تنهايي و يتيم بودن و موضوعات و مس��ائل اجتماعي 
شعر گفته است. او در ش��عرش غم مردم را مي خورد اما 

سياسي  نبود.
   تعبيري از ش�عر غزل در معناي كلاس�يك آن 
وجود دارد كه معتقد است اين قالب، في نفسه با امر 
سياسي، اجتماعي به عنوان محتواي اصلي شعر 
پيوندپذير نيست. آيا شعر كلاسيك در آن وجهي 
كه شهريار در آن طبع آزمايي كرده، في  نفسه از 
سوداي امر سياسي دور نيست و اين اقتضاي آن 
قوالب نيس�ت؟ كمااينكه در شعر ديگر شاعران 
كلاس�يك س�راي همدوره ش�هريار هم همين 

وضعيت را مي بينيم.
در مقايسه با غزل مدرن؟

   بله، با نئوكلاسيك ها به  طور كل. 
نس��بت به غ��زل م��درن و موضع گيري غ��زل مدرن 
درقبال اتفاقات اجتماعي بله، ش��عر ش��هريار مي شود 
ش��عر غيرسياس��ي. البته با تعبيري كه غزل را از ديرباز 
غيرسياسي و غيراجتماعي مي داند چندان موافق نيستم. 
نمي توانيم بگوييم كه هيچ  وقت غزل سياسي- اجتماعي 
نبوده. شعرهاي حافظ به واس��طه چند لايه بودن زبان 
براي اظهارنظر سياسي استفاده مي شده است. اما اتفاقي 
كه افتاده در غزل مدرن يك مقداري مخاطب گسترده 

شده است.
   از نظر نسبت زبان و امر سياسي بله. از آن نظر نه 
فقط غزل بلكه هيچ پاره كلامي تهي از امر سياسي 

نيست. منظورم  محتواي آشكار سياسي و غلبه آن 
در يك غزل به معناي كلاسيك است. چنانكه در 

بعضي غزل هاي معاصر آشكارا مي بينيم. 
بله، در دوره اي رسانه هاي فراگير آمدند، شرايط اجتماعي 
خيلي عريان تر ش��د، فرخي يزدي شد شاعر اجتماعي، 
ميرزاده عشقي هم همين  طور. انقلاب مشروطيت كه 

باعث تغيير شرايط اجتماعي در جامعه شد.
   بله و امر اجتماعي در شعرها صراحت پيدا كرد.

بله، صراحت پيدا كرد. نسبت به اين صراحت، بله شعر 
شهريار مي توان گفت كه به اين دسته از شعرها نزديك  
نشد و فضاي ش��عر كلاس��يك قديم را حفظ كرد. من 
شهريار را در حقيقت در قطعه ها دوست دارم تا شهريار 

غزل ها را. راس��تش خيلي به ش��هريار در غزل ها توجه 
نكرده ام. من ابتهاج را در تصنيف ها مي شناسم، منزوي را 

در غزل ها و شهريار را در قطعه ها.
   در مورد مساله تاثير حكومت ها بر كار شاعران 
كه گفتم، صحبت نكرديد. مي خواهيم با صراحت 
بيشتري درمورد اين ش�اعر تاريخ معاصر حرف 
بزنيم. از فحواي كلام شما برمي آيد كه حكومت ها 
بر شعر شهريار تاثيري نداش�ته اند.  شاعري كه 
زماني با س�از صبا و آواز قمر محشور بوده بعدها 
ردِ گفتمان هاي غالب در شعرش آشكارا مشهود 
مي ش�ود. ط�وري كه غزل�ي با رديف »بس�يج« 
مي نويس�د. در بهترين شرايط بايد بگوييم كه او 
در مقام شاعري چيره دست و به واسطه تسلطش 
بر زبان فارسي و به كارگيري آن در چارچوب هاي 
عروضي، قادر بوده با ه�ر محتوايي طبع آزمايي 
كند؛ ام�ا آيا اين تاثير گفتمان ه�اي غالب بر او را 

نفي مي كند؟ 
بخشي از آن متاسفانه پروپاگانداي حكومت ها به  ويژه 
ذوق زدگ��ي س��ال هاي اول انقلاب بود كه در ش��اعران 
مختلفي ديده مي ش��د كه در آنها نام ه��ا و چهره هاي 
شاخصي ديده مي شد. از مهرداد اوستا تا مشفق كاشاني 
و ديگران. اينها از مفاخر انجمن هاي ادبي قبل از انقلاب 
بودند كه يك باره ش��روع كردند به گفتن آثار سياسي 
اجتماعي به  ويژه با موضوعاتي كه در اول انقلاب از سوي 
نهادهاي ايدئولوژيك به ش��عرا پيشنهاد مي شد. به هر 
حال آن فضا خيلي موثر بود. شاعري كه در انجمن ها و 
مجالس انقلابي شركت مي كرد بايد شعري با  اين مضامين 
مي داش��ت. بعضي از اينها هم اگر نداشتند،  دم دستي 
چيزي مي نوشتند. دو تا غزل خودشان را مي گفتند در 
كنارش آن ش��عر را داش��تند و در جمع ها مي خواندند. 
متاسفانه اين كارنامه بد و غلطي بود كه شعراي كلاسيك 
ما و پيشكسوت هاي ما كه بارشان را برده بودند و سرندشان 
را آويزان ك��رده بودند به يكباره طبق همان فرمولي كه 
انجمن هاي ادبي داشتند و معمولا كارگزاران حكومتي 
روي آنها نظارت و از آنها درخواست هايي داشتند عمل 
مي كردن��د. اينها در واق��ع به حرمت ح��ق ارتزاقي كه 
حكومت ها براي ش��ان فراهم مي كردند، شعري هم در 
اجابت خواس��ته هاي آنها مي س��رودند. من هيچ  وقت 
نمي خواهم به ش��خصيت شعرا  بد  نگاه شود. دليلي كه 
باعث مي ش��ود اينها به اين وضع بيفتند و اين ش��عرها 
را بگويند بي پناهي فرهنگ جامعه اس��ت. ش��اعري با 
آن پيشينه و آن كس��وت براي اينكه اموراتش بگذرد و 
زندگي اش بالا و پايين نشود، مجبور مي شود غزلي هم 

بگويد و به سفارش كار كند.

   و اين يعني سوءاس�تفاده از وضعيت معيشتي 
شاعر.

بل��ه. متاس��فانه وضعيت معيش��تي ش��اعر را نش��انه 
 مي رون��د. البت��ه بودند ش��عرايي كه توج��ه نكردند و 
-به قول خودشان-  بر سلطه بودند.كسي مانند نعمت آزرم 
يا مهدي اخوان ثالث منزوي كه ديديم منزوي كردندشان 
و اسم شان را هم از كتاب هاي درسي درآوردند. شاعرها 
براي اينكه همين تريبون ها را از دست ندهند و همين 
موقعيت هاي اجتماعي شان تلف نشود، چهار تا غزل هم 
براي حكومتي ها مي گويند تا موقعيت اجتماعي شان 
را حفظ كنند. شايد خيلي  ها كه انتقاد مي كنند اگر در 
آن ش��رايط قرار بگيرند، همان تصميمي را بگيرند كه 
آنها گرفتند. يعني شعرهايي بنويسند كه از جهت اصول 
زيباشناسي نس��بتي با آنها ندارند. من وقتي شعرهاي 
ايدئولوژيك و انقلابي اوستا را مي خوانم و مقايسه مي كنم 
با آن اوستاي غزلسرا يا ش��هريار را با آن شهريار غزلسرا 
قياس مي كنم، فاصله را زياد مي بينم. ضمن اينكه گفتم، 
همه اش هم فش��ار حكومت ها و نياز معيش��تي نبوده. 
يك وقت هايي هم خودش��ان هيجان زده مي ش��دند و 
مي خواستند با نس��ل جوان همراهي كنند ولي گاهي 

نمي شد چون آن تجربه ها مال سن آنها نبود.
    شهريار در زمره غيرفارسي زباني بود كه حضور 
چشمگيري در زبان فارس�ي داشت. اين حضور 
درخشان يك ترك زبان در زبان فارسي خودش 
اتفاق قابل  اعتنايي است. سوژه اي است كه بايد به 
آن نور تاباند. تسلط شهريار در ابعاد مختلف زبان 
فارسي مثال زدني است و اين را هم دوستدارانش 
قبول دارن�د و هم ديگران. با اين تعبير من چقدر 
موافقيد كه اگر ش�عر را عرصه بدعت هاي زباني 
بدانيم، وقتي شاعر غيرفارسي زبان امكانات زبان 
مادري اش را به فارس�ي مي آورد، مي تواند از اين 

رهگذر هم بدعت گذار باشد؟ 
بله، آن امكاني كه از يك غيرفارسي زبان وارد زبان فارسي 
مي شود به نظر من گرته برداري زبان است. من خودم كه 
كُرد هستم، جملات و افعال را با كاركرد كُردي ترجمه 
نعل به نعل مي كنم و گاهي اين امكان از كردي به فارسي 

مي آيد.
   و اين در شعر بيش از هر صورت نوشتاري ديگري 

كاركرد دارد. 
بله همين  طور است. 

   و چون ش�عر كارش از نو ساخته زبان است اين 
تلفيق دو ساحت زباني، انگار به ساحت سومي راه 

مي  برد كه به نفع شعر تمام مي شود.
بله، به نفع ش��عر تمام مي شود. من در جاي ديگري هم 
گفته بودم، زبان هاي خاموش درس��ت است كه صورت 
لغوي ش��ان تحليل مي رود و كس��ي به آن زبان ش��عر 
نمي گويد اما گرته برداري از صورت معنايي  و ترجمان شان 
به كار ورود مي كند و اثر مي گذارد. شما قصايد سنايي را 
با خاقاني مقايسه كنيد. از دو نقطه متفاوت در جغرافياي 
ايران هستند. غزل يك تاجيكستان را با شاعري در شيراز 
مقايس��ه كنيد. اين گرته برداري ها فوق العاده است و به 
گونه اي شعر را متفاوت مي كند. شهريار هم از اين اهرم 
اس��تفاده كرد. ديگر اينكه ترك  زباني كه بتواند به زبان 
فارسي غزل خوب بگويد، تحسين همه ما را برمي انگيزد. 
   و موضوع آخر، مناقش�ه اي كه بر سر روز شعر و 
ادب و نسبت شهريار با آن وجود دارد. مي گويند 
در كشوري كه رودكي، فردوسي، حافظ، سعدي، 
مولوي و... دارد، روز ش�عر و ادب آيا بايد از زادروز 
ش�هريار گرفته ش�ود؟ روايت ش�ما در اين باره 

چيست؟
به نظرم اين انتخاب، انتخابي شتابزده بود. دلايل را تا جايي 
كه من ش��نيدم، ضرورت وحدت ملي و قوميتي و اينها 
ذكر كرده اند كه به نظر من قابل قبول نيست. مملكت ما 
نيازي به اين ماجراها نداشته. همان  طور كه خود شهريار 
هم معتقد بود، شاگرد اين بزرگان بوده كه شما نام برديد. 
ش��هريار خود و شعرش را مديون فردوس��ي و حافظ و 
ديگران مي دانست. اقدام عجولانه اي بود از جنس همان 
تلقي ها كه ش��هريار را به گفتن آن شعرهاي سفارشي 

مجبور مي كرد.
*   عنوان گفت  و گو مصرعي از شهريار است.

»افول قدرت امريكا«  منتشر شد
»افول قدرت امريكا« به قلم ايمانوئل موريس والرستين 
جامعه شناس  و نظريه پرداز مشهور امريكايي منتشر شد.اين 
كتاب تازه ترين اثر از منشورات موسسه فرهنگي هنري 
مركز اسناد انقلاب اسلامي است. اين كتاب به قلم ايمانوئل 
موريس والرستين، جامعه ش��ناس و نظريه پرداز مشهور 
امريكايي نوشته ش��ده و توسط دكتر سيروس فيضي به 
فارسي ترجمه شده  است. اين تحقيق به روند  نزولي قدرت 
ايالات متحده و افول هژموني اين كشور در چند دهه اخير 
در عرصه  جهاني پرداخته و ابعاد  مختلف اين مساله را تحليل 
و ارزيابي مي كند. اين نظريه پرداز امريكايي و پژوهش��گر 

ارشد  مطالعات علوم اجتماعي 
دانشگاه ييل در فصل هايي 
از كتاب جايگاه مشروعيت 
در نظام جهان��ي كنوني را از 
منظر گفتمان هاي مختلف 
اسلام و غرب، روشنفكران، 
جنبش هاي مخالف سيطره  
نظام سرمايه داري و مواردي 

از اين دست بررسي مي كند و نشان مي دهد كه زمينه هاي 
زيادي براي دگرگوني اين نظام وجود دارد و بديل هاي رقيب 
اين نظام همه در تكاپو هستند. مطالعه كتاب »افول قدرت 
امريكا« براي مخاطب فارس��ي زبان از اين جهت اهميت 
دارد كه به  خوبي نشان مي دهد اين ابرقدرت جهاني چطور 
مي تواند به اضمحلال نزديك شود و خود را به سوي نابودي 
بكشاند.  والرس��تين در معرفي اين كتاب مي نويسد: اين 
كتاب به شيوه ساده اي سازمان يافته و 3 بخش دارد: بخش 
نخست اين نظريه را ارايه مي دهد كه ايالات متحده در حال 
افول است و اينكه 11 سپتامبر شاهد مضاعفي براي اين امر 
است. بخش دوم يك سري مقالاتي است كه تفاوت ميان 
حرف و واقعيت را بر سر واژگان پرنمود گفتمان سياسي 
امروزين مان به  بحث مي گذارند و سرانجام بخش سوم نشان 

مي دهد كه در اين جهان دشوار چه بايد بكنيم؟ اين كتاب 
در 340 صفحه توسط موسسه فرهنگي هنري مركز اسناد 

انقلاب اسلامي چاپ و روانه بازار نشر شده است.
معرفي نامزدهاي اوليه بخش داستاني

 جايزه كتاب  ملي امريكا
آثار دو نويسنده رمان اولي و يك مجموعه داستان كوتاه 
كه خالق آن ماه گذش��ته درگذش��ت د بي��ن 10 نامزد 
راه يافته به بخش داستاني جايزه كتاب ملي امريكا ديده 
مي ش��وند. نيويورك تايمز گ��زارش داد ك��ه روز جمعه 
بنياد كتاب ملي امريكا فهرس��ت 10 نامزد اوليه راه يافته 
به بخش داس��تاني جايزه كتاب ملي امريكا را اعلام كرد.

به اين ترتيب »س��وختن« نوش��ته »مگا ماجومدار« و 
»شاگي بين« اثر »داگلاس استوارت« كه روز سه شنبه 
در فهرست نامزدهاي نهايي 
بوكر هم قرار گرفت��ه بود از 
جمله آثار منتخب فهرست 
نامزده��اي اولي��ه بخ��ش 
داس��تاني جايزه كتاب ملي 
امريكا هس��تند.همچنين 
»اگر دو بال داشتم« نوشته 
»رندال كنان« نويسنده اي 
كه ماه آگوس��ت در 57 س��الگي درگذش��ت يكي از دو 
مجموعه داستان كوتاهي است كه به اين فهرست راه يافته 
است.»زندگي مخفيانه بانوان كليسا«  نوشته »ديشا فيليا« 
ديگر مجموعه داستان  كوتاه اين فهرست است.»دنيا را 
پشت سر بگذار« سومين رمان »رومن الم« و رمان »نيمه 
در حال  محو ش��دن« به قلم »بريت بنت«، »داخل شهر 
چيني« نوشته »چارلز يو«، »زمين هاي بي نظير ساحلي« 
اثر »ونسا وسلكا«، »انجيل كودكان«  نوشته »ليديا ميلت« 
و »فهرست اعمال نابودكننده خود«  اثر »كريستوفر بها« 
نيز از ديگر آثار اين فهرست هستند. فهرست نامزدهاي 
نهايي تمامي بخش هاي اين جايزه ادبي ششم اكتبر منتشر 
خواهد شد. برندگان بخش هاي مختلف نيز روز هجدهم 

نوامبر به صورت مجازي معرفي خواهند شد.

نامزدهاياوليهبخشداستانيجايزهكتابمليامريكامعرفيشدند
»افولقدرتامريكا«دربازاركتاب

گروه هنر و ادبيات

خبرنامه

فهيمه گلنار

متاس�فانه اين كارنامه ب�د و غلطي بود كه 
شعراي كلاس�يك ما و پيشكسوت هاي ما 
كه بارش�ان را ب�رده بودند و سرندش�ان را 
آويزان كرده بودند ب�ه يكباره طبق همان 
فرمول�ي كه انجمن ه�اي ادبي داش�تند و 
معمولا كارگزاران حكومتي روي آنها نظارت 
و از آنها درخواس�ت هايي داش�تند، عمل 
مي كردن�د. اينه�ا در واقع ب�ه حرمت حق 
ارتزاقي ك�ه حكومت ها براي ش�ان فراهم 
مي كردند، شعري هم در اجابت خواسته هاي 
آنها مي سرودند. من هيچ وقت نمي خواهم 
به شخصيت ش�عرا بد نگاه شود. دليلي كه 
باعث مي شود اينها به اين وضع بيفتند و اين 

شعرها را بگويند، بي پناهي فرهنگ جامعه 
است. شاعري با آن پيش�ينه و آن كسوت 
براي اينكه اموراتش بگ�ذرد و زندگي اش 
بالا و پايين نشود، مجبور مي شود غزلي هم 

بگويد و به سفارش كار كند.
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آويدهعلمجميلي| هفته گذشته سدهاي قيمتي در 
بازار ارز و طلا در مرز شكس��ته شدن قرار داشتند؛ دلار تا 
آستانه 27هزار توماني بالا رفت، سكه نيز فاصله اي با كانال 
13 ميليوني نداش��ت و در بورس ني��ز تلاش هايي براي 
عبور از شاخص يك ميليون و 700 هزار واحدي صورت 
گرفته بود. روند نوسان در بازارها به ابتداي هفته جاري نيز 
كشيده شد به گونه اي كه در 10 دقيقه ابتدايي بازگشايي 
بازار سرمايه شاخص كل 16 هزار واحد سقوط كرد و به 
يك ميليون و 600 هزار واحد رسيد، هر چند دلار كمي 
عقب نشيني كرد كه شايد به دليل دخالت سياستگذار 
پولي باشد اما سكه 50 هزار تومان افزايش قيمت داشت. 
ش��ايد يكي از دلايل شكستن مقاومت قيمتي قبلي در 

بازار ارز و طلا واكنش بازارها به تهديد امريكا عليه ايران 
باش��د.  تجربه تحريم در ابتداي دهه 90 نيز بر تلاطم در 
بازار دارايي ها بي تاثير نيست. اما آنچه مهم است پاسخ به 
سوال »آيا چنين تحركاتي مي تواند منجر به دخالت هاي 
بيشتر نمايندگان مجلس و تيم اقتصادي دولت در بازارها 
شود؟« است. چند ماه ديگر عمر دولت دوازدهم به پايان 
مي رس��د اما مجلس يازدهم در ابتداي عمر خود است. 
شايد اين پيش بيني دور از ذهن نباشد كه مجلس باتوجه 
به سيل انتقادها از نحوه مديريت و شرايط اقتصادي كشور 
هشدارها نس��بت به بروز اعتراض هاي مشابه و مرتبط با 
معيشت، هم و غم خود را حتي پس از روي كار آمدن دولت 
جديد براي ثبات بازارها به كار گيرد. اما آيا مي تواند جلوي 

»پول پاش��ي«هاي بي ضابطه را بگيرد؟ شايد مهم ترين 
بازارهايي كه در آينده اي نه چندان دور شاهد دخالت هاي 
دولت يا به تصويب رساندن طرح يا لايحه اي باشد، سرمايه، 
ارز و مسكن اس��ت. به عنوان مثال ممكن است علاوه بر 
انتقال يك درصد سهم صندوق توسعه به بورس، مبالغي 
نيز براي »جبران زيان سهامداران« به اين بازار وارد شود تا 
جلوي خروج هاي بيشتر سرمايه گرفته شود. علاوه بر آن 
امسال و با تقديم لايحه بودجه به مجلس تغيير ديگري در 
»نرخ ارز دولتي« دور از ذهن نخواهد بود. از س��وي ديگر 
با وجود مش��كلات عرضه در بازار مسكن، شايد دولت و 
مجلس علاوه بر طرح هاي مالياتي، طرح اقدام ملي مسكن 
را با افزايش شمار واحدهاي توليد شده، با جديت بيشتري 

پيگيري كنند. 
اقدام عليه ايران، واكنش بازارها 

ترامپ از مدت ها پيش و قبل از برگزاري انتخابات امريكا 
به دنبال فعال كردن مكانيزم ماشه در قبال ايران بود. هر 
چند كارشناسان معتقدند امريكا با خروج يكجانبه از برجام 
عملا نمي تواند از اين مكانيزم استفاده كند، اما او درصدد 
سخت تر كردن فشار تحريم ها بر اقتصاد ايران است. هر 
چند رييس كل بانك مركزي در يادداشت اوايل شهريور 
ماه خود بر »تنظيم برنامه هاي بانك مركزي براساس ادامه 
تحريم هاي امريكا« تاكيد كرد اما معتقد است »تحريم ها 
نفس هاي پاياني خود را مي كشند.« با اين حال نبايد از 
تاثيري كه تحريم بر اقتصاد كشور مي گذارد، غافل شد. 
اين تاثير را مي توان از عدد شاخص هاي اقتصادي مانند نرخ 
رشد اقتصادي، تورم، حجم نقدينگي، نرخ ارز و تلاطم هاي 
ناگهاني در ساير بازارها مشاهده مي كرد. هر چند بازارها به 
خصوص ارز و سرمايه منتظر نتيجه اين دو اتفاق هستند 
تا سطوح مقاومت فني گذشته را بشكنند يا به قيمت هاي 
پايين تر سرازير ش��وند، موضع سازمان ملل درخصوص 
اعمال تحريم هاي گسترده تر عليه ايران و انتخابات امريكا. 
اما آنچه اقتصاد اي��ران به آن نياز دارد، اعمال تصميمات 
درس��ت در بزنگاه هاي اقتصادي و سياسي و البته جلب 

اعتماد عمومي است. 
پوشش كسري بودجه، چگونه؟

تا پيش از ش��يوع كرونا در كشور كسري بودجه دولت به 
واسطه محدوديت هاي فروش نفت بين 150 تا 200 هزار 
ميليارد تومان تخمين زده مي شد كه البته شيوع بيماري 
كوويد19 معادلات را به هم زده و با وجود اينكه بيش از 7 
ماه از فراگيري آن در كشور مي گذرد، همچنان تخمين 
اوليه اي از خسارت هاي آن در دست نيست. دولت مجبور 
است كسري بودجه اي كه به واسطه محدوديت هاي نفتي 
ايجاد شده، تا قبل از آنكه دير شود، جبران كند. راه هاي آن 
نيز متفاوت است؛ يا مي تواند مانند گذشته از بانك مركزي 
استقراض كند )كه البته به نظر مي رسد همچنان نيز به اين 
كار مبادرت ورزيده( يا با انتشار اوراق و فروش آن به افراد 
حقيقي و حقوقي بخشي از آن را پوشش دهد. از آنجايي 
كه سود اين اوراق نسبت به تورم پايين تر است، دولت بايد 
از مشوق هايي براي اين كار استفاده كند؛ تعميق يا افزايش 

رغبت به بازار سرمايه. 
به اسم تعميق به كام دولت

س��ال جاري با تصميمات عجيب و در عين حال تازه اي 
براي اقتصاد شروع ش��د. دولت در ابتدا مجوز آزادسازي 
س��هام عدالت را از رهبري دريافت كرد و پس از آن نيز به 

دارندگان سهام اختيار حضور در بازار سرمايه به صورت 
مستقيم يا غيرمستقيم را داد. نتيجه اين سياست حضور 
بيش از 49 ميليون نفر در بازار سرمايه و تا ميانه مرداد نيز 
حدود 30 ميليون نفر حداقل يك بار سفارش گذاشته اند. 
در ميان��ه مرداد ش��اخص كل به مرز روان��ي دو ميليون 
واحدي رسيد و پس از آن كاهشي 25درصدي پيدا كرد 
و چند روزي است كه بين يك ميليون و 500 تا 600 هزار 
واحد در نوسان است. با وجود اينكه بازار سرمايه، بازاري 
بلندمدت است اما قرار اس��ت براي جبران كاهش 500 
هزار واحدي آن يك درصد از منابع صندوق توسعه ملي را 
به اين بازار منتقل كند. هر چند براساس گفته هاي قاليباف 
اصل، مديرعامل سازمان بورس »رقم يك درصد صندوق 
توسعه ملي مشخص نيست« اما برخي خبرگزاري ها اين 
عدد را حدود 10 هزار ميليارد تومان تخمين زده اند كه 
بر اين اساس س��هم هر ايراني براي جلوگيري از نوسان 
ش��اخص هاي بورس ح��دود 123 ه��زار و 500 تومان 
مي ش��ود. هر چند مش��ابه اين تصميم جبران خسارت 
عده اي از جيب عده اي ديگر، در دوره هاي پيش نيز گرفته 
شده كه مهم ترينش نيز جبران زيان مالي موسسات مالي 
غيرمجاز بود، در اين راستا و در تير ماه سال 98 محمدباقر 
نوبخت، رييس سازمان برنامه و بودجه ضرر اين موسسات 
را »36 هزار ميلي��ارد تومان« عنوان كرد و از تعهد دولت 
براي جبران آن خب��ر داد. باتوجه به اينكه آمار دقيقي از 
تعداد سپرده گذاران در اين موسسات در دست نيست اما 
برخي تعداد آنها را بين 3 تا 4 ميليون نفر تخمين مي زنند. 
با اس��تناد به گفته هاي نوبخت دولت، سهم هر ايراني از 
»جبران خسارت موسسات مالي و اعتباري« بين 430 تا 

440 هزار تومان بود. 
مجلس پاي كار نوسان گيري؟

دولت در آخرين س��ال خود قرار دارد. با وجود اينكه 
مش��كلات در دو دوره حضور روحاني در س��اختمان 
پاس��تور كم نبود، اما آن طور كه از تيم اقتصادي اش 
انتظار مي رفت، تصميمات درست و اقتصادي گرفته 
نشده و غالبا رويكرد مواجه با مشكلات اعم از نوسان 
و تلاطم در بازار ارز و سرمايه، تزريق منابع مالي براي 
جلوگيري از نوس��ان بيش��تر بود. اما رويكرد مجلس 
چه مي تواند باش��د؟ اولين پيش بيني تغيير رويه در 
اختص��اص ارز دولتي يا لغو آن اس��ت. عمده رويكرد 
نمايندگان مجلس يازده��م درخصوص ارز دولتي بر 
»انحراف از تخصيص آن ب��ه گروه هدف« و »كاهش 
س��قف اعتبار ارز دولتي به كالاهاي اساس��ي« است. 
بنابراين به نظر مي رسد مجلسيان در نظر دارند »صرفا« 
كالاهاي بسيار مهم و حياتي را در زمره كالاهاي اساسي 
واجد دريافت ارز دولتي قرار دهند. بازار ديگري كه به 
نظر مي رسد دير يا زود مجلسيان را وادار به واكنش ها 
و اقدامات سختگيرانه تري كند، مسكن است. با وجود 
انتقادات فراوان درخصوص طرح ماليات بر خانه هاي 
خالي، به تصويب رسيد در گام بعدي انتظار بر اين است 
كه نمايندگان طرح هايي مشابه طرح مسكن مهر يا 
افزايش شمار واحدهاي توليدي در »طرح اقدام ملي 
مسكن« را به دولت فعلي يا بعدي پيشنهاد دهند تا بازار 
مس��كن را از تورم هاي چند ده درصدي نجات دهند. 
يك س��ال باقي مانده از عمر دولت دوازدهم مي تواند 
»پيش نمايشي« از اقدامات دولت آينده در بازارها باشد.

دبير اتحاديه واردکنندگان نهاده های دام و طيور ايران 
گفت: واردکنندگان نهاده های دامی صرفا مباشر دولت 
در تامين نهاده های دام و طيور هستند و هيچ نقشی در 
توزيع اين کالاها ندارند.عباس حاجی زاده با اعلام اين 
مطلب اظهار کرد: بازار نهاده های دامی با چالش های 
ج��دی در بخش توزيع مواجه ش��ده و همين امر در 
کاهش ميزان توليد صنايع دام و طيور و افزايش قيمت 
اقلام پروتئينی نقش موثری داش��ته است. او افزود: 
تاثير قيمت نهاده های دام و طيور يکی از مولفه های 
موثر در تعيين قيمت نهايی کالا است اما مساله اصلی 
اين است که برخی مسوولان و مديران ارشد کشور با 
دادن آدرس اشتباه افکار عمومی را به سمت حلقه اول 

تامين نهاده های دامی هدايت می کنند.

دبير انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو گفت: 
با تعامل گمرک و ترخيص محموله های باقی مانده، به زودی 
حدود 60 هزار دستگاه خودروی ناقص مانده دو خودروساز 
بزرگ کشور تکميل شده و به دست مشتريان خواهد رسيد.

مديرعامل شرکت اکتشاف نفت اظهار داشت: براساس 
گزارش موسسه وود مکنزی که با عنوان اکتشافات جهانی 
2019 اس��تمرار سودآوری منتشر ش��ده است شرکت 
مل��ی نفت ايران در س��ال 2019 از نظ��ر مجموع حجم 
اکتشافات انجام شده با کشف 4.973 ميليارد بشکه معادل 
هيدروکربن مايع ذخيره قابل برداشت، جايگاه نخست را 
در بين ش��رکت های بزرگ نفتی دنيا اعم از شرکت های 
ملی نفت بين المللی به خود اختصاص داده اس��ت. اين 
رقم معادل 24درصد از مجموع حجم هيدروکربنی کشف 
شده دنيا طی سال 2019 است.  سيدصالح هندی با بيان 
اينکه اکتشاف اولين حلقه زنجيره ارزش نفت در بالادست 
و پايين دست محسوب می شود، اظهار داشت: اکتشاف يک 
کار خاص در دنياست که با ريسک و دستاورد بالاست. تمام 
دنيا وقتی قيمت نفت کاهش پيدا می کند بودجه اکتشاف 
نيز به دلايل ريسک بالايی که دارد کاهش می يابد. او ادامه 
داد: در اين گزارش کشف ميدان ارم با ذخيره قابل برداشت 
معادل 2.7 ميليارد بشکه معادل 13درصد از گاز کشف 
شده در جهان و ميدان نام آوران با ذخيره قابل برداشت 2.2 
ميليارد بشکه معادل 10.5درصد از کل نفت کشف شده در 
جهان به ترتيب در جايگاه های اول و سوم اکتشافات بزرگ 
صورت گرفته در جهان طی سال 2019 ميلادی را به خود 
اختصاص داده اند. هندی با اشاره به گزارش وود مکنزی 
گفت: ميزان اکتشاف جهانی در سال 2019 معادل 21.2 
ميليارد بشکه قابل برداشت بوده که اين ميزان درحدود 
دو برابر سال 2018 و بيشترين مقدار بعد از سال 2015 
ميلادی بوده است. او ادامه داد: در سال 2019 ميلادی در 
سراسر جهان حدود 600 چاه اکتشافی حفاری و تکميل 
شده که منجر به کشف حدود 220 ميدان هيدروکربنی 
شده است. در اين دوره زمانی چهار چاه اکتشافی و توصيفی 

در ايرا ن حفاری و تکميل شده  است.

معاون فنی و امور گمرکی گمرک کشور از دپوی 7ميليون 
تن کالا در بنادر جنوبی کش��ور خبر داد و گفت: قطعات 
خودرو باتوجه به درخواست سرپرس��ت وزارت صمت، 
بدون تخصيص ارز ترجيحی و ب��دون ارائه کد رهگيری 
کالا، ترخيص شده اند. مهرداد جمال ارونقی در استوديو 
 پخش خبر 21 ش��بکه اول س��يما ابراز ک��رد: علاوه بر 
3 و نيم ميليون کالای اساس��ی، همين ميزان هم کالای 
غيراساسی در بنادر جنوبی کشور وجود دارد. او از وجود 
25 هزار کانتينر حاوی کالا های اساسی و غيراساسی ديگر 
هم در بنادر جنوبی کشور خبر داد. ارونقی گفت: درخصوص 
ترخيص بدون کد رهگيری کالا های اساسی و دارای مجوز 
خروج از گمرک، پنج قلم کالا شامل ذرت، جو، سويا، روغن 

و دانه های روغنی به چشم می خورد.

س��ازمان برنامه و بودجه کش��ور برای اجرای تبصره 19 
قانون بودجه سال 1399، تسهيلات لازم را برای توسعه 
الگوی مشارکت عمومی و خصوصی تمهيد كرده است. 
در اجرای تبصره 19 قانون بودجه س��ال 1399، سازمان 
برنامه و بودجه کشور، تسهيلات لازم را برای توسعه الگوی 
مشارکت عمومی و خصوصی تمهيد نموده و در اين راستا 
از اعتبارات تبصره يادشده بالغ بر 5.200 ميليارد تومان را به 
طرح های ملی )مطابق جدول زير( و 1.200 ميليارد تومان 
به طرح های استانی ابلاغ نمود. نحوه توزيع اعتبارات استانی 
در اختيار ش��ورای برنامه ريزی و توسعه استان است. اين 
اعتبارات برای کمک به توجيه مالی پروژه به ميزان حداکثر 

30درصد سرمايه گذاری مورد نياز قابل تخصيص است.

در پايان معاملات ديروز بازار س��هام، ارزش سهام عدالت 
در مقايسه با هفته گذشته، يک ميليون و 136 هزار تومان 
کاهش يافت. ارزش سبد سهام عدالت 532 هزار تومانی 
سهام عدالت در پايان معاملات روز شنبه به 16 ميليون و 
676 هزار تومان رسيد، در حالی که ارزش آن در آخرين 
روز معاملاتی هفته گذشته، 17 ميليون و 812 هزار تومان 
بوده است. با احتساب اين موضوع، ارزش 60درصد قابل 
فروش سبد 532 هزار تومانی سهام عدالت به 10 ميليون 

و 5 هزار تومان رسيده است.

مردم می توانن��د با مراجعه به پايگاه اطلاع رس��انی 
بانک مرکزی و ارس��ال شناسه اس��تعلام 16 رقمی 
مندرج در چک های صي��ادی، از وضعيت اعتباری 
صادرکننده چک مطلع ش��وند. روابط عمومی بانک 
مرکزی اعلام كرد: در راستای توسعه خدمات سامانه 
صدور يکپارچه الکترونيک دس��ته چک )صياد( و با 
هدف ايجاد شفافيت در فضای کسب و کار از طريق 
ارائه خدمت استعلام مربوط به سوابق چک برگشتی 
مشتريان، اطلاع از وضعيت اعتباری صادرکننده چک 
صيادی با اخذ استعلام از طريق پايگاه اطلاع رسانی 

بانک مرکزی قابل بهره برداری است.

توليدکنندگان ايرانی در 5 ماهه اول سال جاری اقدام 
به صادرات 5 ميليون و 847 هزارو 201 تن به ارزش 
127 ميليون و 990 هزار و 959 دلار  انواع سيمان به 

28 کشور جهان کرده اند.
براساس اعلام س��خنگوی گمرک، س��يمان توليد 
شده در کشور به کشورهای  هندوستان، افغانستان، 
روسيه، عراق، قطر، کنيا، کويت، سريلانکا، پاکستان، 
ارمنستان، ترکمنس��تان، قزاقس��تان، آذربايجان، 

بنگلادش، چين، عمان و... صادر شده است.
کشور عراق با 24 ميليون و 742 هزار و 598 دلار در 
رتبه نخست، کويت با 23 ميليون و 375 هزار و 870 
دلار و افغانس��تان با 19 ميلي��ون و 540 هزار و 437 
دلار بيشترين ميزان واردات سيمان ايرانی را به خود 

اختصاص داده اند.

ستاد تنظيم بازار در راس��تای تنظيم بازار کره برای 
صادرات شيرخشک و خامه بسته بندی )بسته تا 250 
گرمی( عوارض صادراتی 40درصدی تعيين و مقرر 
کرده صادرات خامه در احجام مورد اش��اره ممنوع يا 
با ابلاغ عوارض 200درصدی از خروج آن جلوگيری 
شود.در هفته های اخير قيمت کره نزديک به دو برابر 
شد و قيمت کره 100 گرمی از 4500 تومان به حدود 
8000 تومان رس��يده و درنهايت ستاد تنظيم بازار 
همين قيمت را تاييد کرد. علت اين افزايش قيمت نيز 
تغيير گروه ارزی اين کالا از دولتی به نيمايی از سال 
گذشته عنوان ش��ده که حالا باتوجه به اتمام ذخاير 

قبلی تاثير خود را در بازار نشان داده است.  

واردکنندگان نقشی در توزيع 
نهاده های دامی ندارند

۶۰ هزار خودروی ناقص به  زودی 
تکميل و تحويل مشتری می شود

۴،۹۷ ميليارد بشکه معادل 
هيدروکربن مايع کشف شد

دپوي ۷ ميليون تن کالا
در بنادر جنوبی کشور

تسهيلات ۶۴۰۰ ميليارد تومانی
برای توسعه قراردادهای مشارکتی

کاهش ۶،۳ درصدی
ارزش سهام عدالت

امکان استعلام وضعيت اعتباری 
صادرکننده چک از بانک مرکزی

ارزآوری ۱۲۷ ميليون دلاری
از صادرات سيمان در ۵ ماه

تعيين عوارض ۲۰۰درصدی 
برای صادرات خامه فله

تحريمهاموتورحضورفعالانهترمجلسدراقتصادراروشنميكند؟

پيش نمايش دخالت در بازارها

مقايسه برخي شاخص هاي اقتصادي و ميانگين نرخ ارز و سكه  در سال 98 و بهار سال جاري
بهار9899شاخص

2.8-7-رشداقتصادی)بانفت(
0.7-0.6-رشداقتصادی)بدوننفت(

23.6)درچهارفصلمنتهیبهبهار(41.3)درچهارفصلمنتهیبهزمستان98(تورم
2651هزارميلياردتومان2260هزارميلياردتوماننقدينگی

622هزارو645ميلياردتوماندوهزارو208هزارميلياردتومانتوليدناخالصداخلي)قيمتجاريبدوننفت(
587هزارو863ميلياردتوماندوهزارو385هزارميلياردتومانتوليدناخالصداخلي)قيمتجاريبانفت(

7ميليونو320هزارتومان5ميليونو300هزارتومانميانگينقيمتسکه
16هزارو750تومان14هزارتومانميانگيننرخارز
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در مورد يوزپلنگ ايراني مس��اله 
اصلي اين اس��ت كه برخي گمان 
مي كنن��د وضعيت ي��وز در حال 
حاضر مانند گوزن زرد ۶0 س��ال 
پيش است و ديگر شانسي براي 
بقاي آنها در طبيعت وجود ندارد. 
بر همين اساس اين افراد بر اين باور 
هستند كه بايد همين تعداد كه باقي مانده اند را از طبيعت 
گرفته و از آنها در اسارت نگهداري كنيم تا اگر در طبيعت 
منقرض شدند، دست كم در اسارت حفظ  شوند. اين موضوع 
اما از نظر بس��ياري ازكارشناسان قابل قبول نيست و باور 
قوي دارند كه همچنان مي توان با حفاظت درست مناطق 

به ويژه منطقه توران، اين گونه را در طبيعت حفظ كرد. 
پر واضح اس��ت اگ��ر روزي به اين جمع بندي برس��يم و 
مطمئن شويم كه يوزها ديگر در طبيعت شانسي براي بقا 
ندارند، در آن صورت قطعا داشتن يك تعداد از آنها در يك 
محدوده محصور به خوبي كنترل و  مديريت شده )مانند 
آنچه در مورد گوزن زرد انجام ش��د( بهتر از دس��ت دادن 
كامل گونه است و اين برنامه حتما هم بايد در دستور كار 
قرار بگيرد. اما در حال حاضر اين جمع بندي وجود ندارد؛ 
اول، چون اطلاعات مناس��ب و دقيقي از وضعيت آنها در 
طبيعت موجود نيست و ما حتي نمي دانيم چند فرد باقي 
مانده اند كه اين موضوع لزوم انجام بررس��ي هاي لازم كه 
بارها مطرح شده را گوش��زد مي كند. دوم اينكه، حتي با 
همين اطلاعات دست و پا شكسته هم مشخص شده كه 
يوزهاي باقيمانده در طبيعت همچنان زادآوري مي كنند، 
چنانكه در همين هفته هاي گذشته وجود يوزهاي زايا در 
توران مستند شده است.  موضوع بعدي اما برنامه  اي تحت 
عنوان »تكثير در اسارت و معرفي مجدد« است كه گويا 
هم اكنون در حال اجراي آن نيز هستند. پيگيري يا انجام 
اين طرح در حالي دنبال مي شود كه كارشناسان مختلف 
بارها گفته اند انجام اين كار ميسر نيست و همه تجربيات 
نشان مي دهند كه يوزپلنگ گونه بسيار بد قلقي است و به 
راحتي در اسارت زادآوري نمي كند. افزون براين، بر فرض 
هم كه اين بخش كار موفق باش��د، معرفي مجدد يوز به 
طبيعت و زيستگاه هاي طبيعي اش تقريبا تاكنون در هيچ 
جاي دنيا )حتي با امكانات بسيار بهتر( هم انجام نشده كه 
بشود اميد داشت در ايران )با همه مشكلات ريز و درشت( 
عملي شود. بر فرض محال هم كه به اين مرحله رسيديم؛ 
كجا و در كدام زيستگاه يا منطقه قرار است اين حيوان هاي 
آسيب پذير كه با كمك انسان بزرگ شده اند را رها كنيم؟ اگر 
چنين منطقه اي وجود داشت كه وضعيت يوز اين نبود كه 
الان هست. كاملا مشخص است كه هر تعداد يوز هم كه به 
اين مناطق نابسامان فعلي وارد كنيم، همه از بين خواهند 
رفت. در اين مورد لازم نيست راه دور برويم. چندين سال 
است كه در موارد پرش��مار گوزن هاي زرد تكثيرشده در 
اسارت را در مناطق طبيعي رهاسازي كرده اند. كدام مورد 
موفق بوده و فردي يا جمعيتي در طبيعت بقا يافته اند؟ با 
وجود آنكه همه مي دانند گوزن زرد علفخوار به هيچ وجه 
قابل قياس با يوزپلنگ نيست و گونه بسيار راحت تري براي 
برنامه هاي تكثير و معرفي مجدد است. پرسش اين است كه 
وقتي مي دانيم تكثير در اسارت و معرفي به طبيعت، تقريبا 
غيرممكن است چرا مدام بر آن تاكيد مي شود؟ به نظر من 
تنها دليل همان است كه در بالا اشاره شد؛ اينكه در طبيعت 
شانسي براي بقا ندارند و بايد همين چند فرد را هم جمع 
كرد و در فنس نگه داشت و تلاش كرد كه در فنس زادآوري 

كنند تا دست كم منقرض نشوند. اما اين درست نيست. 
ما از وضعيت يوزها اطلاع نداريم و حتي در همين كم خبري 
و انفعال در به دست آوردن اطلاعات هم، هنوز خبرهاي 
اميدوار كننده اي از زادآوري شان وجود دارد. آنچه مشخص 

است در چند ماه گذشته چندين مورد زادآوري در توران 
مشاهده شده كه نش��ان مي دهد با وجود همه تعارضات 
حل نشده در منطقه، يوزها زندگي طبيعي خود را دارند. 
آنچه نياز هست تا انجام شود پايش پيوسته اين جمعيت 
زايا و اطمينان از بقاي آنها س��ت و ن��ه به هم زدن امنيت 
زيستگاه شان و به خطر انداختن جان آنها با زنده گيري و 

جمع كردن  آنها در يك حصار.
موضوع تكثير در اسارت يك جنبه ديگر هم دارد؛ بودجه 
هنگفتي كه بايد براي اين طرح هزينه  شود. پرسش مهم 
اين است كه اين بودجه زياد چرا نبايد صرف حفاظت از 
زيستگاه شود؟ چرا اين پول را در راه حفاظت توران هزينه 
نكنيم كه همين الان و با همه ناامني ها و مشكلات موجود 
يوزها در ش��رايط طبيعي در آن و در زيستگاه خودشان 
در آرام��ش زادآوري مي كنند؟ چرا معضل دام، دامدار و 
س��گ هاي گله را در توران حل نمي كنيم؟ چرا معضل 
جاده ها و تصادفاتي كه باعث از بين رفتن تعداد زيادي يوز 
شده اند را برطرف نمي كنيم؟ چرا تهديدهاي شان را رفع 
نمي كنيم و اجازه نمي دهيم كه به زندگي طبيعي شان 
ادامه دهند؟ چرا بايد با گذاشتن تله و... همين زيستگاه 
باقيمانده را هم براي ش��ان ناامن و آرامش  آنها را به اين 
طريق سلب كنيم؟ چرا بايد زندگي همين افراد باقيمانده 
را با انجام برنامه پرريسك زنده گيري به خطر انداخت؟ 
و مهم تر از همه اينكه، چرا بخش��ي از اين بودجه در نظر 
گرفته ش��ده براي اين كار را براي انج��ام يك پژوهش 
درست هزينه نمي كنيم كه بدانيم چند يوز داريم؟ الان 
چه مي كنند؟ در كدام بخش منطقه بيشتر وقت شان را 
مي گذرانند؟ چه تفاوتي بين نره��ا و ماده ها در انتخاب 
زيستگاه هست؟ ماده ها طي سال و در فصل هاي مختلف 
در كدام بخش هاي زيستگاه زندگي مي كنند؟ بزرگ ترين 
تهديد توله هاي تازه به دنيا آمده چيست؟ چه مي خورند 
و آيا به اندازه كافي طعمه دارند؟ آيا تهديدي از طرف بقيه 
رقباي شان متوجه آنها هست؟ و بس��ياري ديگر از اين 

پرسش هاي بي پاسخ. 
ممكن است بگويند، خوب اين كارها كه شما مي گوييد 
شدني نيست، هم چنانكه تا حالا انجام نشده! بله متوجه 
هس��تيم كه به درستي و به اندازه لازم انجام نشدند. اما 
اين كارها در حال انجام بود كه با توقف فعاليت هاي پروژه 
به دليل جريانات به وجود آمده، آنها هم متوقف شدند. 
اتفاقا گام هاي مثبت بسيار خوبي هم در بخش گردآوري 
داده ها و هم در بخش رفع تهديدها در توران برداشته شد 

كه متاسفانه جلوي ادامه آنها گرفته شده است. 
اكنون و در اين وضعيت جديد ك��ه امكان فعاليت براي 
خيلي ها در مناطق نيست، چرا اين مديران و فعالاني كه 

امكان كار را دارند و اين همه پش��تكار و جديت هم براي 
انجام اين برنامه جديد داش��ته اند، همين جديت را براي 
انجام ساير كارها كه گفته شد، صرف نمي كنند؟ مگر كمر 
همت نبسته اند و با جديت مشغول كار نشده اند كه يوز را 
حفظ كنند؛ خوب چرا اين جديت را براي حفظ توران به 
عنوان يك زيستگاه زادآور طبيعي به كار نمي گيرند؟ چرا 
برنامه هايي كه در زمان مديريت قبلي پروژه يوز با صرف 
زمان زياد و با وسواس فراوان مدون شده و مورد تاييد همه 
كارشناس��ان داخلي )از جمله همين گروه فعال در زمان 
حاضر(، مشاوران خارجي و رييس گروه گربه سانان اتحاديه 
جهاني حفاظت هم بود را اجرا نمي كنند؟ اصلا مگر وظيفه 
اصلي اداره كل حفاظت محيط زيست در استان ها حفظ 
زيستگاه ها نيست. چرا به جاي انجام وظيفه اي كه تا كنون 
به درستي انجام نشده به دنبال اين كارهاي تخصصي و پر 
هياهو هستند كه در حيطه وظايف آنها هم نيست؟ چرا از 
همين نيروهايي كه براي اين طرح بسيج شده اند، براي 
بررسي و حفاظت توران و ديگر مناطق استفاده نمي شود؟ 
مجددا مي گويم، نظر من اين است كه مداخله در طبيعت و 
گرفتن يوزها در شرايط كنوني اشتباه است و بايد بگذاريم 
افراد باقيمانده شانس خود را در طبيعت امتحان كنند. 
اما اگر بناس��ت به هر ترتيبي اين زنده گيري انجام شود 
)چون از قرار كار شروع هم شده است!( اين طرح بايد با در 
نظر گرفتن همه جوانب و در چارچوب برنامه اي مدون با 
مشخص كردن هزينه هاي انجام طرح از شروع تا پايان، 
در نظر گرفتن ريسك ها و درصد شانس موفقيت هر يك 
از بخش هاي آن انجام شود. اين طرح بايد شفاف باشد با 
زمان بندي مشخص و روشن بودن منابع مالي و ميزان آن، 
تا اطمينان حاصل شود كه اين پروژه هم مانند ده ها كار 
ديگر نيمه تمام رها نمي شود. اين پروژه قبل از هر چيز بايد 
به تاييد كارشناسان داخلي )مجموعه اي كه پيش از اين 
در پروژه حفاظت از يوز گردهم آمدند و سپس در جلساتي 
كه در معاونت محيط طبيعي سازمان در زمان فعاليت 
معاونت پيشين هم شركت داشتند(، اساتيد دانشگاهي 
فعال در پژوهش و همين طور كارشناسان گروه گربه سانان 
اتحاديه جهاني حفاظت و حتي مشاوران خارجي پيشين 
طرح برسد كه ساليان زيادي شرايط حفاظت گونه را دنبال 
مي كردند و بتوان آن را طي يك فرآيند شفاف ارزيابي كرد.  
هر روز خبر از شروع يك قسمت ديگر از اين برنامه مي رسد 
در حالي كه هنوز و پس از گذشت دو ماه سازمان حفاظت 
محيط زيست پاسخي به نامه تعداد زيادي از كارشناسان و 
اساتيد دانشگاه نداده است كه در همين موارد پرسش هايي 
مطرح كرده و خواستار شفافيت بوده اند. اين در حالي است 
كه مدام از شفافيت حرف مي زنند و اينكه همه برنامه ها 

مدون و دقيق است. پرسش اينجاست اگر اين طور است 
چرا يك نسخه چند خطي از اين برنامه منتشر نمي كنند 
تا بقيه بدانند چه كار مي خواهند بكنند و چه در سر دارند. 
در همين برنامه اي كه پيش گرفته اند براي زنده گيري و 
اسارت، چرا به روش هاي ديگر كه بسيار كم خطرتر هم 
هستند مثل »زنده گيري و گامت گيري« فكر نمي كنند 
كه روش بسيار نويني هم هست كه توسط كارشناسان 
دامپزشكي حيات وحش توصيه مي شود. دست كم با اين 
روش در جمعيت طبيعي دخل و تصرف انجام نمي شود 
و شانس بقاي طبيعي اين افراد باقيمانده از بين نمي رود 
و افراد همچنان شانس دارند تا زندگي طبيعي خود را در 
زيستگاه طبيعي پي بگيرند. با پيشرفت هايي كه در اين 
روش ها حاصل شده، تنها چيزي كه براي تكثير در اسارت 
لازم است گامت هاي اين افراد است و نيازي نيست و البته 
منطقي هم نيست تا يوزها در اس��ارت نگهداري شوند. 
ضمن اينكه زنده  گيري يوز از طبيعت كار بسيار دشوار و 
پيچيده اي است و با توجه به اهميت جان تك  تك افراد 
باقيمانده در طبيعت، اين برنامه بايد با مشاوره كارشناسان 
مستقل و كاربلد انجام شود و فقط تكيه كردن به يك گروه 
خارجي و پي گرفتن روش هاي آنها در حالي كه در درستي 
روش هاي شان هم ترديد زيادي هست، كاملا اشتباه است. 
در پايان يك بار ديگر به نكته اساسي كه بارها گفته شده 
ولي از قرار خريداري ندارد، اش��اره مي كنم: با توجه به 
عدم وج��ود اطلاعات از وضعيت كنوني افراد باقيمانده 
يوزپلنگ در زيس��تگاه ها، خارج كردن يك يا چند فرد 
از طبيعت بسيار خطرناك اس��ت. جمعيت يوز در اين 
چند دهه در ايران هيچ وقت بزرگ نبوده و دس��ت كم 
دوبار، يك بار در اواخر ده��ه 40 و اوايل ۵0 و يك بار هم 
در اواسط دهه ۶0 نگران كننده ظاهر شده، به طوري كه 
خيلي از كارشناسان به اين باور رسيدند كه ديگر يوزي 
در طبيعت باقي نمانده و شانسي براي بقاي يوز نيست. اما 
جالب اينجاست كه هر دو بار گذشت زمان و بررسي هاي 
بهتر نشان داد كه اين باور اش��تباه بوده است. اگر فقط 
تعداد كمي هم باقي مانده  بودن��د، اما همين تعداد كم 
موفق شد ند – به كمك اندك فعاليت هاي حفاظتي كه 
در مناطق انجام شد– گليم خود را از آب بيرون بكشند و 
زادآوري كنند. همچنان كه در سال هاي بعد، تعداد زيادي 
يوز زايا در مناطق مختلف مستند شدند و جمعيت آنها 
جان گرفته بود. الان يك بار ديگر در وضعيت مشابهي قرار 
گرفته ايم و اين بار اما عده اي قصد دخل و تصرف كرده اند 
كه چه بيكار نشسته ايد كه يوز دارد از دست مي رود و بايد 

نجات شان بدهيم. 
لطفا اين هشدار را جدي بگيريد كه اين »دلسوزي«  ممكن 
است منجر به خسارت غيرقابل جبراني شود و يوزها را براي 
هميشه از دست بدهيم. از آنچه تاكنون انجام داده اند، چه به 
دست آمده جز چند مقاله و چند پروژه پرمنفعت شخصي، 
چه گلي بر سر يوزها زده شده كه اگر زده شده بود وضعيت 
امروز اين نبود! بياييد براي يك بار هم كه شده نه بر اساس 
منافع شخصي بلكه بر اس��اس منافع يوز تصميم گيري 
كنيد. وضعيت كنوني يوز از هر زماني خطرناك تر است 
و نبايد بازيچه اميال شخصي و منافع گروهي قرار گيرد. 
باور كنيد اين برنامه هاي پرهياهو – در زماني كه متاسفانه 
»پروژه يوز« به عنوان ركن تصميم گيرنده درباره برنامه هاي 
حفاظتي گونه غير فعال ش��ده و هيچ گامي هم از طرف 
س��ازمان براي درست كردن اين وضعيت برداشته نشده 
– دستاوردي براي يوزها ندارند و حتي ممكن است اندك 
شانس بقاي آنها را هم از بين ببرند. بگذاريم مثل گذشته 
طبيعت براي يوز تصميم بگيرد و تلاش كنيم تا در اين راه 

با رفع تهديدهاي شان به آنها كمك كنيم. 
پژوهشگرپسادكتريدردانشگاهپورتو

گ�روهاجتماع�ي| وزير آموزش وپ��رورش طي 
پيامي ضمن تبريك آغاز س��ال تحصيلي جديد به 
خانواده هاي دانش آموزان، نكاتي را براي خانواده ها 

مطرح و تشريح كرد.
به گزارش مركز اطلاع رساني و روابط عمومي وزارت 
آموزش وپرورش، محسن حاجي ميرزايي در پيامي 
با بيان اينكه ش��رط برگزاري كلاس هاي حضوري 
امكان رعايت دس��تورالعمل هاي بهداشتي است و 
در تحليل شرايط و برنامه هاي كه آموزش وپرورش 
براي تداوم آموزش دانش آموزان به  كار برده است، 
اظهار كرد: با اين وضعيت اكنون بخش قابل  توجهي 
از مديريت و نظارت بر تحصيل دانش آموزان بر عهده 
خانواده هاست و همكاري و تعامل بدون وقفه اوليا و 
مربيان، پشتوانه محكمي براي موفقيت فرزندان مان 

محسوب مي شود. 
در بخش��ي از اي��ن پيام آم��ده اس��ت: »قبلا گفته 
مي ش��د، مدرس��ه خانه دوم فرزندان ماس��ت، اما 
امروز با اطمينان مي گويم كه خانواده مدرس��ه اول 
اس��ت و در قبال همه اموري كه به فرزندان مربوط 
مي شود، مس��وول اس��ت؛ به خصوص با پايداري و 
استمرار احتمال شيوع بيماري كوويد 19 نزديكي 
و همكاري اين دو نهاد اصيل و اثرگذار بايد تقويت 
شود. تلاش ما اين است كه بتوانيم با بهره گيري از 
خرد جمعي، يافته هاي علمي و تجارب ارزش��مند 
مل��ي و بين المللي، تربيت فرزندان و آينده س��ازان 
اين مرز و بوم را به نحو موثر و مطلوبي به  پيش ببريم 
و اج��ازه ندهيم وقفه اي در جريان آموزش و تربيت 

آنان به وجود بيايد.« 
حاجي ميرزايي با اش��اره به تقس��يم آموزش به دو 
شيوه حضوري و غيرحضوري نوشته است: »با همه 
محدوديت هاي موجود ب��ه علت آثار غيرقابل  انكار 
روش حضوري بر س��لامت جسمي، رواني، عاطفي 
و ش��ناختي كودكان و نوجوانان كه ممكن اس��ت 
چشم پوش��ي از آن پيامدهاي تربيتي نامطلوبي بر 
رفتار دانش آم��وزان برجاي بگذارد به همه مدارس 
تاكيد شده اس��ت كه با تقسيم س��اعات درسي به  
وقت هاي كوت��اه، فراگيران را از اي��ن فرصت هاي 
طلايي محروم نكنند. در هر صورت شرط برگزاري 
كلاس هاي حضوري امكان رعايت دستورالعمل هاي 
بهداش��تي اس��ت. با اي��ن وضعيت اكن��ون بخش 
قاب��ل  توجه��ي از مديري��ت و نظارت ب��ر تحصيل 
دانش آموزان بر عهده خانواده هاس��ت و همكاري و 
تعامل بدون وقفه اوليا و مربيان، پشتوانه محكمي 
ب��راي موفقيت فرزندان مان محس��وب مي ش��ود. 
از اعض��اي محترم ش��وراي انجمن اولي��ا و مربيان 
مدارس درخواس��ت مي كنم در تعامل مس��تمر با 
خانواده هاي دانش آموزان نظرات آنان را به شوراي 
مدرسه منعكس و از آنچه باعث نگراني والدين عزيز 
مي شود، پيشگيري كنند. از مديران محترم مدارس 
خواسته ام با تشكيل مستمر جلسات شوراي مدرسه 

در اجراي مصوبات آن اهتمام كنند.«

پيام وزير آموزش وپرورش به خانواده ها: 

سخنگوي سازمان سنجش آموزش كشور گفت: نتيجه 
اوليه كنكور سراس��ري 99 قبل از شروع مهرماه يعني 
حداكثر تا روز دوشنبه 31 شهريور ماه منتشر مي شود. 
به گزارش ايرنا، كنكور سراسري 99 با رقابت بيش از يك 
ميليون داوطلب در روزهاي 29 مرداد تا اول شهريورماه 
با رعايت پروتكل هاي بهداشتي برگزار و زمان اعلام نتيجه 
اوليه اين آزمون در قالب كارنامه در هفته اول مهرماه اعلام 
شده بود. فاطمه زرين آميزي روز شنبه به ايرنا اعلام كرد 
كه نتيجه اوليه كنكور سراس��ري در قالب كارنامه قبل 
از ش��روع مهرماه و تا پايان ش��هريورماه جاري به اطلاع 
داوطلبان مي رس��د. به گزارش ايرنا، تعداد افراد مجاز به 
انتخاب رشته و اسامي نفرات برگزيده همزمان با انتشار 
كارنامه به اطلاع داوطلبان مي رسد. در اين آزمون 1۵4 
هزار نفر پذيرفته مي شوند و بعد از انتشار كارنامه، داوطلب 
در بازه زماني مهرماه كه از سوي سازمان سنجش آموزش 
كشور اعلام خواهد شد، امكان انتخاب رشته دارد. كنكور 
سراسري 99 با همه كش و قوس هاي فراواني كه به علت 
شيوع كرونا در كشور به دنبال داشت، توانست رضايت 
بالاي 90 درصدي داوطلبان را كسب كند. نتيجه نهايي 
اين آزمون نيز در روزهاي پاياني مهرماه منتشر مي شود.

اعلام نتيجه اوليه كنكور سراسري 
حداكثر تا ۳۱ شهريور

رييس فراكسيون مقابله با آسيب هاي اجتماعي از مصوبه 
مشترك اين فراكسيون و مجمع نمايندگان استان تهران 
براي ساماندهي محله هرندي خبر داد و گفت: بر اساس 
اين مصوبه ستاد ساماندهي محله هرندي تشكيل و مقرر 
شد جلسات ستاد از هفته جاري يا آينده در مجلس برگزار 
ش��ود. احمد نادري در گفت وگو با خانه ملت در تشريح 
بازديد مشترك اخير فراكس��يون مقابله با آسيب هاي 
اجتماعي و مجمع نمايندگان تهران از محله هرندي گفت: 
پنجشنبه از ساعت 1۶:30 عصر تا 22 شب بازديدي را از 
محله هرندي )دروازه غار( داشتيم و برنامه هاي متعددي را 
از جمله بازديد از خانه هايي كه به لحاظ بافتي و آسيب هاي 
اجتماعي مشكلات عديده اي داشتند، پيش بيني كرديم.

رييس فراكس��يون مقابله با آسيب هاي اجتماعي ادامه 
داد: از محله بازديد و با ساكنان و معتمدان ديدار و بحث و 
گفت وگو شد و در جريان مشكلات مردم قرار گرفتيم. او 
از ديدار با خانواده دو تن از شهداي محله خبر داد و گفت: 
شهيد ذوالقدر از شهداي دفاع مقدس و شهيد رجبي از 
شهداي مدافع حرم هستند كه با خانواده هاي آنها ديدار 
و اداي دين و تجديد بيعت كرديم و مقرر ش��د نسبت به 
رفع مشكلات آنها اقدام كنيم. نماينده مردم تهران، ري، 
شميرانات، اسلامشهر و پرديس در مجلس يازدهم يادآور 
شد: پس از خواندن نماز مغرب و عشا در يكي از مساجد در 

جريان مشكلات و درددل هاي مردم قرار گرفتيم.
نادري از تصويب مصوبه مش��تركي ميان فراكسيون 
مقابله با آس��يب هاي اجتماع��ي و مجمع نمايندگان 
اس��تان تهران خبر داد و گفت: بر اس��اس اين مصوبه 
ستاد س��اماندهي محله هرندي تش��كيل و مقرر شد 
جلسات ستاد از هفته جاري يا آينده در مجلس برگزار 
شود و مجمع نمايندگان تهران و فراكسيون به عنوان 
مركز هماهنگ كننده اي كه مي تواند تمامي دستگاه ها، 
سازمان ها، نهادها و وزارتخانه ها را پاي كار بياورد، عمل 
كند و براي محله آسيب خيز هرندي كه يكي از محلات 
اصيل و باهويت تهران اس��ت فكري جدي كنيم. اين 
نماينده م��ردم در مجلس يازدهم يادآور ش��د: محله 
هرندي در سال هاي اخير مورد توجه بوده و دستگاه ها 
و نهادها و سازمان هاي مردم نهاد در آن حضور يافتند 
اما عدم هماهنگي بين دستگاه ها كار را سخت كرده و 
باعث شده نتيجه معكوس گرفته شود، برخي تداخلات 

پيش آيد و كار به نحو احسن پيش نرود.

مصوبه مشترك براي ساماندهي 
محله هرندي

شرط برگزاري كلاس ها؛  امكان 
رعايت دستورالعمل هاي بهداشتي

بگذاريم طبيعت براي يوزها تصميم بگيرد

به جاي حبس، زيستگاه شان را حفظ كنيم

آگهی موضوع ماده۳ قانون وماده ۱۳آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی

برابررایشماره139960310004004024–01-04-99هياتموضوعقانونتعيينتکليفوضعيتثبتیاراضیوساختمانهایفاقد
سندرسمیمستقردرواحدثبتیبابلتصرفاتمالکانهبلامعارضخانمگلابروباقریچوبیفرزنداحمدبهشمارهشناسنامه10صادره
ازبابلباکدملی2063666997متقاضیکلاسه0257درششدانگيکقطعهزمينبابنایاحداثیدرآنبهمساحت444.45متر
مربعقس�متیازپلاک29-12اصلیواقعدربخشش�شحوزهثبتملکبابلثبتومحرزگرديدهاست.لذابهمنظوراطلاععموم
مراتبدردونوبتبهفاصله15روزازطريقروزنامهکثيرالانتشارومحلیآگهیميگردددرصورتیکهاشخاصذینفعبهرایصادره
فوقاعتراضدارندميتوانندازتاريخانتشاراولينآگهیودرروستاهاازتاريخالصاقبمدتدوماهاعتراضخودرابهادارهثبتاسناد
واملاکمحلتسليمورسيددريافتنمايندومعترضبايدظرفمدتيکماهازتاريختسليماعتراضمبادرتبهتقديمدادخواست
بهدادگاهعمومیمحلنمايدوگواهیتقديمدادخواسترابهادارهثبتمحلتحويلنمايددراينصورتاقداماتثبت،موکولبهارائه
حکمقطعیدادگاهاستبديهیاستدرصورتانقضایمدتمذکوروعدموصولاعتراضطبقمقرراتسندمالکيتصادرخواهدشد
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آگهی موضوع ماده۳ قانون وماده ۱۳آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی

برابررایشماره139960310004004509–09-04-99هياتموضوعقانونتعيينتکليفوضعيتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسند
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باکدملی2063296995متقاضیکلاسه658درششدانگيکقطعهزمينبابنایاحداثیدرآنکه5.5دانگمشاعازششدانگعرصه
آنوقفمیباشدبهمساحت250.00مترمربعقسمتیازپلاک3000-2820اصلیواقعدربخشيکشرقحوزهثبتملکبابلثبتومحرز
گرديدهاست.لذابهمنظوراطلاععموممراتبدردونوبتبهفاصله15روزازطريقروزنامهکثيرالانتشارومحلیآگهیميگردددرصورتی
کهاشخاصذینفعبهرایصادرهفوقاعتراضدارندميتوانندازتاريخانتشاراولينآگهیودرروستاهاازتاريخالصاقبمدتدوماهاعتراض
خودرابهادارهثبتاسنادواملاکمحلتسليمورسيددريافتنمايندومعترضبايدظرفمدتيکماهازتاريختسليماعتراضمبادرتبه
تقديمدادخواستبهدادگاهعمومیمحلنمايدوگواهیتقديمدادخواسترابهادارهثبتمحلتحويلنمايددراينصورتاقداماتثبت،
موکولبهارائهحکمقطعیدادگاهاستبديهیاستدرصورتانقضایمدتمذکوروعدموصولاعتراضطبقمقرراتسندمالکيتصادر
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آگهی موضوع ماده۳ قانون وماده ۱۳آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی

برابررایشماره139960310004003754–25-03-99هياتموضوعقانونتعيينتکليفوضعيتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
مستقردرواحدثبتیبابلتصرفاتمالکانهبلامعارضخانمصغریثاقبيانفرزندزينالعابدينبهشمارهشناسنامه225صادرهازبابلباکدملی
2063215499متقاضیکلاسه1554درششدانگاعيانیيکبابخانهبانضمام16سيرو5مثقالو8نخودمشاعازششدانگعرصهکهباقيمانده
عرصهآنمعادل5دانگو22سيرو8مثقالوقفهلالاحمرويکسيرو2مثقالو16نخودآنثلثباقیاستبهمساحت122.50مترمربعقسمتی
ازپلاک161-4866-اصلیواقعدربخشدوغربحوزهثبتملکبابلثبتومحرزگرديدهاست.لذابهمنظوراطلاععموممراتبدردونوبتبه
فاصله15روزازطريقروزنامهکثيرالانتشارومحلیآگهیميگردددرصورتیکهاشخاصذینفعبهرایصادرهفوقاعتراضدارندميتوانندازتاريخ
انتشاراولينآگهیودرروستاهاازتاريخالصاقبمدتدوماهاعتراضخودرابهادارهثبتاسنادواملاکمحلتسليمورسيددريافتنمايندومعترض
بايدظرفمدتيکماهازتاريختسليماعتراضمبادرتبهتقديمدادخواستبهدادگاهعمومیمحلنمايدوگواهیتقديمدادخواسترابهادارهثبت
محلتحويلنمايددراينصورتاقداماتثبت،موکولبهارائهحکمقطعیدادگاهاستبديهیاستدرصورتانقضایمدتمذکوروعدموصول
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فرنگي ها يك  صفت »س��وت زن« دارن��د براي توصيف 
كساني كه براي اولين بار پرده از ماجرايي برمي دارند و از 
اسمش هم هويداست كه ماجرا اغلب ماجرايي است كه در 
پسش فساد و تخلف بزرگ و قابل  توجهي جا خوش كرده. 
كار معمولا  از اين سوت  زدن ها شروع مي شود و به رسوايي ها 
يا افشاگري هاي بزرگ اغلب سياسي و اقتصادي مي انجامد 

يا البته رسوايي هاي اخلاقي.
 نيمه اول شهريور،تكرار يك نام در شبكه هاي اجتماعي 
سبب شد تا جرقه اي زده شود براي شعله كشيدن بحثي به 
نام »آزار جنسي.«  اين  بار ديگر صحبت از انواع تجربه هاي 
روزمره زنان از آزارهاي فيزيكي و كلامي در كوچه و خيابان 
نبود، صحبت از كس��اني بود كه به نام دوست، همكار يا 
چهره اي شناخته شده، دست به آزار زناني در دايره دور و 
نزديك خود زده بودند. در چنين سطحي از افشاگري بود 
كه نام برخي برندهاي فرهنگي و آموزشي و تجاري هم به 
ميان آمدند، مكان هايي كه تجربه زنان از آن تبديل كار به 
محل آزار در دسته هاي مختلف بود. همين موضوع سبب 
شد كه بحث هايي هم درمورد نحوه دريافت و رسيدگي 
به گزارش هاي آزارگ��ري در محل كار به راه افتاد و اينكه 
ش��ركت ها و س��ازمان ها در مواجهه با اين گزارش ها چه 
واكنشي نشان مي دهند. آنچه در بسياري از كشورهاي 
غربي يكي از بخش هاي متداول واحد منابع انساني است 
در كشور ما سامان مشخصي ندارد. برخي ها هم ترجيح 
مي دهند در مورد اينكه گزارش هاي آزارگري چگونه حل 
و فصل مي شوند، س��كوت  كنند. در اين ميان »اعتماد« 
نگاهي انداخته اس��ت به واكنش ش��ركت ديجي كالا  از 
بخش خصوصي به موضوع آزار در محل كار و گفت وگويي 
داشته است با مديركل روابط عمومي وزارت نيرو در مورد 
نحوه رسيدگي به چنين شكايت هايي. حالا كه برخي زنان 
گاه پس از سال ها، صداي شان را بلند كردند تا بلكه گوش 

شنوايي پيدا شود، واكنش سازمان ها چيست؟ 
با بلندتر شدن زمزمه هاي گزارش موارد آزار در شبكه هاي 
اجتماع��ي، نام هايي با ش��خصيت حقيقي خ��ود وارد 
ميدان ش��دند و از س��وابق آزار در محل كار هم نوشتند. 
در اين ميان يكي از نام هايي كه تكرار مي ش��د به شركت 
ديجي كالا مربوط مي ش��د، كس��ي كه شركت توضيح 
داد، مدت هاس��ت ديگر در آنجا مشغول به كار نيست و با 
اين وجود پس لرزه هايي كه دامن اين ش��ركت را گرفت 
سبب شد تا اين برند بخش خصوصي ايميلي به تمامي 
كاركنان خود ارس��ال كند. در بخشي از اين ايميل كه به 
دست »اعتماد« رس��يده، آمده است: »احتمالا همگي 
موضوعات اخيري كه در ش��بكه هاي اجتماعي مطرح 
شده رو ش��نيديم. همونطور كه مي دونيد بخشي از اين 
موضوعات به نوعي به ديجي كالا ارتباط داشت و نام يكي از 
مديران سابق ديجي كالا در توييتر مطرح شد. موضوع آزار 
كلامي و جنسي در هر سطحي كه اتفاق افتاده باشه يكي 
از خطوط قرمز ديجي كالاست كه عبور از اون در هر حدي 
و از هر كسي كه بوده باشه، قابل تحمل نيست. تيم رهبري 
و مديريت ديجي كالا تمام قد پشتيبان افرادي است كه 
آزاري ديدند و از هيچ اقدامي در مبارزه با چنين موضوعاتي 
كوتاهي نخواهد كرد.« در اين نامه به وجود آيين نامه ها و 

دستورالعمل هايي ازجمله  منشور اخلاق حرفه اي و سامانه 
گزارشگري تخلف يا »سوت زني« اين شركت اشاره شده 
اس��ت و با اين وجود اعلام شده كه همچنان تا رسيدن به 
مرحله دلخواه فاصله دارند. شركت در اين نامه به كارمندان 
خود گزارش داده كه پس از برملا شدن موارد غيراخلاقي 
يكي از مديران س��ابق خود چه كارهايي براي بررس��ي و 
رسيدگي انجام داده اس��ت به عنوان نمونه تشكيل يك 
كميته كه جلسه اش را در روز 10شهريور يعني در اولين 
فرصت اداري پس از شروع گزارش ها تشكيل داد: »براي 
انجام تحقيقات كامل درباره موضوع از همه افرادي كه به 
نوعي ارتباطي با اين موضوع داشتند، دعوت كرديم و اين 
جلسات همچنان ادامه داره. نتيجه اين تحقيقات هر چه 
كه باشه به  طور كاملا شفاف با تمامي همكاران به اشتراك 
گذاشته مي شه.« خبر تشكيل كميته اخلاق حرفه اي در 
شركت از طريق اين ايميل اعلام شده و نام مسوولان اين 
كميته هم به كارمندان اعلام شده تا در جريان قرار بگيرند 
و بدانند با چه آدرس ايميل و ش��ماره تماسي مي توانند 
موارد احتمالي تخلفات را گزارش دهند:»همه همكاران 
اطمينان كامل داشته باش��ند كه اين افراد به  طور كامل 
به حفظ اص��ول محرمانگي پايبندند و هويت افراد كاملا 

محرمانه باقي خواهد ماند.«
در همان هنگامه بر پا ش��ده 
در مورد يكي از مديران سابق 
اين شركت هم البته يكي از 
بحث هاي مطرح شده اين بود 
كه »شهرت« او به رفتارهاي 
خ��ارج از قاعده چن��ان بوده 
است كه مديران نمي توانند 
از آنچه رخ داده اس��ت، شانه 

خالي كنند. 

حراستواردميشود
در نهاده��ا و س��ازمان هاي 
دولت��ي، ح��رف از م��وارد 
اخلاقي و انضباطي اغلب در 

زيرمجموعه واحد حراست قرار مي گيرد. حراست البته 
در ديد عمومي تر و به صورت معمول با طرز تعامل ش��ان 
با كارمندان و مراجعان بر س��ر چگونگي پوشش و اجازه 
داشتن يا نداشتن بر سر ورود به سازمان شناخته مي شوند 
اما در مواردي كه بر سر آزارهاي احتمالي در محل كار باشد 
هم پاي حراس��ت در ميان است. يك نمونه از اين رويه ها 
رسيدگي به چنين گزارش هايي را مي شود در وزارت نيرو 

به عنوان يك ارگان بزرگ دولتي در نظر گرفت. 
صديقه ببران، مديركل روابط عمومي وزارت نيرو مي گويد 
كه در صورت وجود هرگونه شكايت در مورد شرايط حاكم 
بر محيط كار و به ص��ورت ويژه، موارد احتمالي تعرض يا 
آزار جنسي به بخش بازرسي و حراست سازمان مراجعه 
مي شود و البته با تاكيد روي كلمه »خيلي«  به نقل از مدير 
هر دو بخش اضافه مي كند:»مي گويند خيلي موارد كمي 
هستند شايد در ميان كل موضوعات ديگر به نيم درصد 
برس��د.« در همان موضوعات نيم درص��دي، اگر فردي 
وجود داشته باشد كه گزارش هاي مختلفي از سوءرفتار 
او به دست حراست يا بازرسي رسيده باشد حتما پيگيري 

مي ش��ود و به قول ببران »اصلا از اين موارد نمي گذرند.« 
از اي��ن موارد نمي گذرند اما دقيق��ا يعني چه؟ يعني چه 
برخوردي با سوءرفتار در محل كار صورت مي گيرد؟ ببران 
پاسخ مي دهد:»همه اين موارد درج در پرونده شده و گاهي 
پرونده حقوقي تشكيل مي شود و تبديل به شكواييه و وارد 
رويه قضايي مي شود و از حوزه سازمان خارج مي شود.« 
غير از آن هم حراس��ت وزارت نيرو به او گفته است كه در 
برخي موارد گزارش آزار در محل كار، فرد خاطي به غير از 
رويه قضايي بهاي سازماني هم پرداخته است:»گفتند در 
چندين موردي كه رخ داده، تنزل هاي پستي يا حتي خلع 

از كار هم داشته اند.«
اما او به نقل از مديركل حراست به برخي موارد گزارش 
شده از سوي زنان شاغل در وزارت نيرو هم اشاره مي كند 
كه آنه��ا را »توهم« مي دانند:»بعضي از آنها احس��اس 
مي كنند كه كسي بهش��ان س��وء نظر دارد. نمي دانم 
حالا  ايده ايشان چيس��ت اما به هر حال مي گويند هر 
موردي كه باشد و گزارش بدهند حريم خصوصي و نام 
كس��ي كه گزارش داده اس��ت، محفوظ مي ماند. چون 
مي خواهند در آن محيط ادامه كار بدهند بنابراين قرار 
نيست كس ديگري باخبر شود.« اينكه كسي به خاطر 
»توهم« گزارش��ي عليه همكار خود بدهد را قرار است 
حراست چگونه تشخيص 
دهد؟ »مي گويد كه بررسي 
مي كنند. به من گفتند كه 
در برخي ماجراها ديده ايم كه 
مثلا يك نفري حس مي كند 
يك نفر ديگر به او نظري دارد 
چنين ماجراهايي هم هست. 
اما خب موارد واقعي بسيار 
بيشتر هستند. البته از وقتي 
من به اين س��ازمان آمده ام 
خيلي خيلي كم پيش آمده 
به چنين م��وردي برخورد 
كنم اما در محل قبلي كارم 
ش��اهد چند مورد بودم.« او 
بدون اينكه از س��ازمان دولتي قبلي نامي ببرد، توضيح 
مي دهد:»در آنجا رده متخلف هم رده هاي بالا بود. البته 
در يكي از مواردي كه ديدم اين خانم بود كه مي خواست 
از اين طريق خودش را به قدرت نزديك كند.« براي بالا 
رفتن در سلسله مراتب قدرت سازماني هم روش هاي 
مختلف حرفه اي وجود دارد و اگر كسي بخواهد يا مجبور 
شود با توسل به ابزار نامتعارف خودش را بالا بكشد، نشان 
مي دهد كه زمينه چنين به قدرت رسيدني برايش در 
آن سازمان به  خصوص تعريف شده  است. ببران خيلي 
خلاصه تاييد مي كند: »بله« و بعد اضافه مي كند كه در آن 
مواردي كه به ياد دارد هم، نفس اين عمل سبب تشكيل 
پرونده و بررسي به رفتار فرد خاطي نشده بود:»صداي 
كارهاي )خ��لاف( آن مدير بعدا از جاي ديگري درآمد، 
عكس هايش لو رفت و به آن واسطه طرف را تحت نظر 
قرار داده بودند و بعد اين مورد در كنارش لو رفت.« پس 
از لو رفتن اين مورد، واكنش س��ازمان بدون نام دولتي 
اين قصه چه بود: »آن دختر را بي��رون كردند. براي آن 
آقا اتفاق خاصي هم نيفتاد و بعدها  ارتقاي رتبه هم پيدا 

كرد.« نظر شخصي اين استاد ارتباطات اين است كه هر 
چه محيط كار به قول او »تخصصي تر« باش��د احتمال 
وقوع چنين س��وءرفتارهايي هم كمتر اس��ت از جمله 
وزارت نيرو كه او در مورد محيطش در سطح مديريتي 
و كارمندان ارشد مي گويد:»بسياري از خانم ها و آقايان 
اينجا داراي رده هاي علمي هستند. البته من با كارمندان 
معمولي تر خيلي حشر و نشر نداشته ام اما در جايي كه 
من ديده ام، زنان خيلي خودشان را دست كم نمي گيرند. 
اكثرا مهندس هستند، آدم هاي قابلي هستند و چنين 
چيزي را در ميان شان نديده ام.« به نظر مي رسد »چنين 
چيزي« يعني مواردي كه از نظر او زنان براي طي سلسله 
مراتب و رسيدن به قدرت و با آگاهي با خواست خودشان 
يا به اجبار شرايط محل كار تن به رابطه اي غيرمتعارف 
مي دهن��د وگرنه گزارش هاي بس��ياري از م��وارد آزر 
جنسي در محيط كار و در محافل عمومي و خصوصي 
نشان مي دهد كه پديده آزارگري در موارد بسياري فارغ 
از طرز لباس پوشيدن، درجه و طبقه و وضعيت علمي و 

اقتصادي و خانوادگي افراد رخ مي دهند. 
 ببران پس از صحبت با مدير بخش بازرسي وزارت نيرو 
اين ايده را از قول او مطرح مي كند كه مشاوران زنان بايد 
تبديل به اولين سطح از مراجعه زنان براي گزارش هاي 
آزار شوند:»ايشان مي گفتند كه خيلي وقت ها طرف 
رويش نمي شود با من مرد در مورد چنين موضوعاتي 
صحبت كند براي همين دفتر مشاور زنان كه در همه 
وزارتخانه ها هم هس��ت بايد مورد اعتم��اد زنان براي 
حرف زدن باشد. به نظر من هم ايده درستي است چون 
يكي از وظايف مش��اور امور زنان اين است كه شرايط 
ارتقاهاي شغلي را براي زنان فراهم كند، توانمندسازي 
انجام دهد، دوره هاي مختلف بگذارد و به نظرم يكي از 
كارهاي مهم شان هم بايد اين موضوع باشد كه در حال 
حاضر نيست. در خيلي از موارد خودشان را از اين قصه ها 

دور مي كنند.«
نكت��ه آخري كه ببران اش��اره مي كند اين اس��ت كه در 
بسياري از سازمان ها و دستگاه ها، موارد اقتصادي بسيار 
بيشتر از موارد اخلاقي و آزارگري برجسته مي شود و اضافه 
مي كند:»خيلي وقت ها موارد آزار هم از سوي زنان ناگفته 
مي مانند.« اما به نظر او در بسياري از همان مواردي كه به 
خاطر تخلف يا فس��اد اقتصادي برملا مي شوند همزمان 
موارد اخلاقي شان هم هويدا مي شود: »نمي دانم چطور 
اما توأمان درگير اين ماجراها مي ش��وند. يك نفر به پول 
بادآورده اي مي رس��د و وارد قصه  تنوع سليقه در برخورد 
با خانم ها هم مي ش��ود. پرونده هاي اقتصادي ش��ان كه 
بالا مي آيد در كنارش پرونده هاي فساد اقتصادي هم رو 
مي ش��وند.« ببران در پايان صحبت هايش باز هم از زاويه 
»توپ در زمي��ن زنان« توصي��ه مي كند:»خيلي خوب 
اس��ت كه زنان نسبت به حقوق خود آگاه باشند و اعتماد 
به نفس شان را بالا ببرند. زماني كه طرف اعتماد به نفسش 
ناچيز است با خودش فكر مي كند اگر اين كار را نكنم اخراج 
مي شوم، خب اخراج شو! منظورم اين است كه اگر اعتماد 
به نفس داشته باشند چنين ريسكي نمي كنند. اينها را بايد 
بگوييد و البته بله در كنار آن هم نكته اي كه شما مي گوييد 
در مورد اينكه س��ازمان ها بايد بخش��ي براي مراجعه و 

گزارش هاي زنان داشته باشند، درست است.«

زهرا  چوپانكاره

رييس بنياد ش��هيد و امور ايثارگران از رايگان ش��دن 
واكسن آنفلوآنزا براي والدين شهدا، جانبازان و همسران 
شهيد بالاتر از 60 س��ال خبر داد. سعيد اوحدي با ابراز 
نگراني از تاثير تحريم هاي اقتصادي بر تامين دارو براي 
جانبازان و باقي جمعيت هدف تحت پوشش اين نهاد از 
تشكيل شوراي راهبري اقتصادي و فعال سازي كميته 
مسكن، اشتغال، درمان، فرهنگي و لوايح در بنياد شهيد 
خبر داد و اعلام كرد:»با تاكيد رياست جمهوري، كليه 

مطالبات بر زمين  مانده جامعه ايثارگران تا پايان سال 
99 بايد پرداخت ش��ود و بخش اول ماده 3۸ نيز حدود 
دو م��اه پيش و بخش دوم آن هم ديروز پرداخت ش��د. 
مصوبه بازنشستگي پيش از موعد همسران شهدا نيز به 
زودي ابلاغ مي شود و براي واگذاري سرپرستي فرزندان 
شهداي مدافع حرم به مادران شان نيز اقداماتي در حال 
اجراست. تشكيل كميته بودجه هم باعث خواهد شد 
كه هيچ كدام از معوقات بنياد شهيد به دولت بعد منتقل 

نش��ود و تلاش ما اين اس��ت كه كليه معوقات جامعه 
ايثارگري را ت��ا پايان دولت فعلي پرداخت كنيم. علاوه 
براين به دنبال انعقاد 5 تفاهمنامه راهبردي و عملياتي 
با وزارت صمت، وزارت راه، مسكن و شهرسازي، وزارت 
تعاون و وزارت بهداش��ت علاوه ب��ر اقداماتي در حوزه 
اش��تغال و كارآفريني، مصوب شد كه تمام كلينيك ها 
و درمانگاه هاي تحت پوش��ش تامين اجتماعي موظف 
به انعقاد قرارداد با بيمه دي براي خدمات رساني باشند.  

براساس بند )ج( قانون ۸7 برنامه توسعه ششم، دولت 
مكلف است، تمام فرزندان شهدا و فرزندان جانبازان 
بالاي 70 درصد را استخدام كند و درخصوص شهداي 
سلامت براساس دو گردش كاري كه از سوي وزارت 
بهداشت و ستاد كل نيروهاي مسلح به رهبري تقديم 
شد، ايش��ان پذيرفتند كه مدافعان سلامتي كه جان 
خود را در پروس��ه رويارويي با ويروس كرونا از دست 

مي دهند در زمره شهدا قرار  بگيرند.«

واكسنآنفلوآنزابرايجانبازانوخانوادهشهدارايگانشد
خبر كوتاه

وإن كان ذو عسره فنظرة إلي ميسرة وأن تصدقوا خير لكم إن 
كنتم تعلمون )2۸0 بقره(  -  )و اگر بدهكارتان( تنگدست 
باشد، پس تا )هنگام( گشايش، مهلتي )به او دهيد( و اگر به 
راستي قدرت پرداخت ندارد، بخشيدن آن براي شما بهتر 

است اگر بدانيد. )آيه 2۸0 سوره مباركه بقره( 
اعسار به وضعيتي اطلاق مي شود كه فرد يا به صورت دايمي يا  
در برهه زماني خاص، توانايي پرداخت بدهي با انجام تكليف 
قانوني ندارد، اعسار هم مي تواند عدم توانايي پرداخت از هزينه 
دادرسي باشد و هم عدم توانايي پرداخت مبلغ محكوميت از 
سوي دادگاه له اشخاص حقيقي يا حقوقي. آيه شريفه 2۸0 
از سوره مباركه بقره و قاعده اعسار در مواد 3 و ۸ و 11 قانون 
نحوه اجراي محكوميت هاي مالي و مواد 504 الي 514 قانون 
آيين دادرس��ي مدني تبلور يافته است. اين قاعده كه ريشه 
در پاسداشت آبروي مسلم و اعطاي مهلت جهت گشايش 
زندگي افراد گرفتار دارد در برهه فعلي دستاويز برخي افراد 
قرار گرفته  است كه با تظاهر به عدم توانايي پرداخت سعي در 
سوءاستفاده از اين مبناي فقهي و قانوني دارند. نيك آگاهيم 
كه ش��اخص نرخ تورم در اين برهه از زمان بالاست و مسلما 
قدرت خريد در برهه زماني فعلي بس��يار متفاوت تر از چند 
سال آينده اس��ت كه خود اهميت پذيرش يا عدم پذيرش 
اين دعاوي را مي رساند. در اين نوشته برآنيم ضمن تاكيد بر 
ضرورت وجود اين آيه شريفه و مواد قانوني، آسيب هايي كه 
در برهه زماني فعلي گريبانگير جامعه، دادگستري و روابط 
تجاري شده است را تبيين و توالي فساد آن را مشخص كنيم؛ 
طرح مساله را با تجارب دوران وكالت بيان مي كنم. بسياري 
از افراد به دفتر وكالت اينجانب مراجعه كرده اند و با در دست 
داشتن اسناد مثبته اي مدعي هستند حسب مورد همكار 
تجاري، دوست، مش��تري و... مال ايش��ان را برده و مدعي 
است، مال را پرداخت نمي كند. در راستاي شرافت كاري و 
كمك به احقاق انصاف و عدالت ش��ماره طرف را مي گيرم و 
سعي در س��ازش و اصلاح دارم پس از دقيقه ها گفت وگو به 
اين درك مي رس��م كه فرد اراده اي در پرداخت دين ندارد 
يا بعضا مشاهده ش��ده طرف مقابل در كمال وقاحت بيان 
مي دارد مال دارم اما پرداخت نمي كنم، برويد دادگس��تري 
چند سال بدويد سپس قسطي پرداخت مي كنم! و اين امر 
برايم تداعي مي شود كه آيه شريفه 2۸0 سوره بقره بايد در 
شرايط فعلي سختگيرانه تر اعمال شود. از طرفي هم محاكم 
با محدوديت هايي روبه رو هستند؛ طبق قانون مي توانند در 
خصوص اموال فرد از نهادهاي ذي ربط و نقل و انتقالات يك 
 سال اخير افراد ثبت شده در ادارات ثبت اسناد را استعلام كنند  
و نهايتا چندين س��وال از شاهد فرد معسر بپرسند. از سوي 
ديگر اين سوداگران به  خوبي ياد گرفته اند كه مالي نبايد به نام 
خودشان باشد و اموال شان را به نام اطرافيان انتقال مي دهند 
و هميشه دو نفر را براي اداي شهادت با خود به همراه دارند. 
به ياد دارم در پرونده اي طرف مقابل ما در كار ساخت و ساز 
مشغول بود و هيچ يك از اموال به نام خودش نبود تا جلوي 
دادگاه با بنز مي آمد در دادگاه يك س��وئيچ موتور در دست 
داشت در اظهارات بيان مي كرد، زماني كه با موتورم داشتم 
مي آمدم...!  از سوي ديگر به محض پذيرش دادخواست اعسار 
وفق قانون، خسارت تاخير تاديه به محكوم به تعلق نمي گيرد و 
با توجه به تورم سال هاي اخير اين امر يك خلأ غيرقابل انكار 
است. پذيرش بي قيد شرط دعاوي اعسار، توالي فساد دارد به  
طوري كه افراد با سوء نيت زمان پرداخت دين يا زمان انجام 
تكليف قانوني خود با تظاهر به عدم توانايي پرداخت يا مال 
مردم را نپردازند يا طي س��ال ها به صورت قسطي پرداخت 
كنند. اين امر داراي آثار سوء بر رفتار تجار و افراد كاسب دارد. 
وجود اعتماد جهت كار تجاري ولو به صورت اندك لازمه تداوم 
و بقاي امور تجاري محس��وب مي شود كه اين امر مي تواند، 
اعتماد را در اين قسمت سلب و مردم را از مراجعه به عدليه 
نااميد كند و مي تواند بسترس��از دادگستري خصوصي نيز 
باشد. از اين  رو لازم است، محاكم ما با سخت گيري بيشتري 
با اين گونه دعاوي برخورد كنند و صرف انجام چند استعلام 
و اداي شهادت شهود نمي تواند به درستي وضعيت مالي فرد 
مدعي را مشخص كند و تا زماني كه كوچك ترين ابهامي در 
اعسار يا ايسار فرد بدهكار وجود دارد با پذيرش و اجراي اصل 
»ايسار« از پذيرش دعواي اعسار و تقسيط بدهي طبق قاعده 
لاضرر و بس��ياري از احكام فقهي ديگر خ��ودداري كرد. در 
نهايت بايد گفت بر اساس قاعده »للاجل قسط من الثمن« 
يعني »در برابر اجل، مقداري از ثمن قرار دارد كه يك قاعده 
عرفي مورد قبول شرع است در معامله نسيه و سلم، مقداري 
از ثمن )قيمت پولي كه خريدار بايد بپردازد( در مقابل مهلت 
تعيين شده، قرار مي گيرد به همين دليل اگر قيمت اجناس در 
معامله نسيه بيشتر از قيمت آن در معامله نقدي باشد، اشكالي 
ندارد. لذا زماني كه طلبي تقسيط مي شود با استفاده از مفهوم 
و دلالت قاعده »للاجل قسط من الثمن« بايد دانست تقسيط 
در دعواي اعس��ار به معناي ق��رار دادن اجل براي پرداخت 
دين حال است و قاعدتا براي اين اجل بايد مقداري ثمن)به 
عنوان مثال خسارت ناشي از كاهش ارزش اقساط در موعد 
پرداخت( در نظر گرفته شود اما چون مقررات اعسار و ساير 
مقررات جاري، اجازه چنين امري را نمي دهد بايد تا مي توان 
از تقسيط در موارد ترديد در خصوص اعسار يا ايسار شخص 
خودداري كرد چراكه عامدا باعث كاهش ارزش پول طلبكار 
مي شويم و طبق قاعده لاضرر اين امر حكم ضرري محسوب 
مي شود و در مخالفت با ش��رع خواهد بود. به عبارت ديگر 
تقابل اجل با ثمن و قرار گرفتن بخشي از ثمن در برابر اجل در 
معاملات موجل و دوم، تاثير اجل بر ميزان ثمن بدون تقابل 
آن دو با يكديگر از فحواي قاعده »للاجل قسط من الثمن« 
استنباط مي شود. اخيرا نيز با تصويب قانون كاهش مجازات 
حبس تعزيري، قواعد سهل تري بر افراد مجرم و تبهكار وضع 
شده كه تمام اين موارد آسيب هايي است كه در آينده مي تواند 
آثار ناشي از عدم وضع صحيح آن گريبانگير دادگستري شود. 
به هر روي قوه قضاييه مي تواند با راه اندازي س��امانه جامع 
استعلام اموال همانند سامانه كشف شهود حرفه اي به طرز 
مطلوبي از ميزان دارايي و نقل و انتقالات چند س��ال اخير 
فرد مدعي اعسار مطلع شود و نيز تحقيقات محلي و انجام 
تحقيقات طبق ماده 199 قانون آيين دادرسي مدني مي تواند 
ابزاري كارا براي بستن اين راه يغماگران مال مردم باشد. طبق 
ماده 199 قانون آيين دادرسي مدني:»در كليه امور حقوقي 
دادگاه علاوه بر رسيدگي به دلايل مورد استناد طرفين دعوا 
هرگونه تحقيق يا اقدامي كه براي كشف حقيقت لازم باشد 
انجام خواهد داد.«.مي توان گفت در راستاي كشف حقيقت 
ماده 199 قانون آيين دادرسي مدني، نقشي به اندازه ساير 

مقررات اين قانون دارد.

مجم��ع عمومي س��ازمان ملل 
متحد در پنجاه و هفتمين نشست 
خ��ود در س��ال 19۸1 روز 21 
سپتامبر)30ش��هريور( مصادف 
با حمله آلمان نازي به لهستان و 
شروع رسمي جنگ جهاني دوم 
را »روز جهاني صلح« اعلام كرده 
است. انگيزه  اين نام گذاري در اعلاميه  اين مجمع چنين 
آمده است:»اين روز بايد رسما به اين عنوان ناميده و جشن 
گرفته شود. از اين روز بايد براي مراقبت از ايده  صلح و تقويت 
آن چه در درون كشورها و اقوام مختلف و چه در ميان آنها 
بهره گرفت«. سازمان ملل تمامي سازمان هاي دولتي و 
غيردولت��ي و عموم مردم را در اي��ن روز به صلح و آرامش 
دعوت مي كند. اي��ن روز »روز آتش بس جهاني« نيز نام 
گرفته است و از تمامي طرف هاي درگير در سراسر جهان 
خواسته مي شود تا براي 24 ساعت خشونت و درگيري را 

به كنار نهاده و آتش بس برقرار كنند.
تح��ولات و وقاي��ع اخي��ر در عرصه رواب��ط منطقه اي و 
بين المللي حاكي از آن اس��ت كه در سده حاضر صلح و 
عدالت بيش از هر چيز در معرض خطر، تهديد و نقض قرار 
دارد. امروزه افكار عمومي جهاني بيش از گذشته نسبت به 
اين مطالبه و علل عدم تحقق آن حساس بوده و رويه هاي 
مختلف در اين رابطه را به دقت بررس��ي و مورد قضاوت و 
ارزيابي قرار مي دهد. فق��ر، بيماري، مخاطرات اقليمي و 
زيست محيطي، سلطه جويي هاي سياسي، فرهنگي و 
اقتصادي، جنگ وكشتار افراد بي گناه به ويژه غيرنظاميان از 
مهم ترين تهديدهايي است كه حيات پايدار بشر امروزي را 
نشانه رفته و روز به روز بر ابعاد اين تهديدها افزوده مي شود. 
سوال مهمي كه ذهن عده كثيري از مردم را به خود مشغول 
داشته اين است كه چرا با وجود خواست اغلب جهانيان و 
نيز تش��كيل نهادها و سازمان هاي بين المللي گوناگوني 
كه براي تحقق صلح و ايجاد آرامش در جامعه جهاني بر 
پا شده اند و تاكيدي كه اديان و مكاتب مختلف فكري در 
شرق و غرب عالم بر آن داشته اند ولي تصوير جهان امروز 
اين همه با صلح واقعي فاصله دارد؟ از اين  رو بايد عزمي جزم 
كرد و دوباره به مكان مشترك مان، به زيست مشتركمان و 
به سرنوشت مشتركمان نگريست و در اين راستا توجه به 

اين نكات ضروري است: 
1- بي شك لازمه رسيدن به صلح پايدار جهاني گفت وگو 
و ديالوگ در گس��تره جهاني بين تمام اديان، ملل، اقوام 
و نژادهاست؛ نكته كليدي كه به عنوان موضع جمهوري 
اسلامي ايران در زمان رياست جمهوري محمد خاتمي 
در سازمان ملل طنين انداز و به ابتكار ايشان سال 2001 
به عنوان سال گفت وگوي تمدن ها نامگذاري شد بايد هر 
سال در معرض توجه جهانيان قرار گيرد و در عرصه جهاني 
دولت ها و ملت ها به  طور مداوم دعوت به گفت وگو شوند و 
در بعد داخلي دولت ها با مردم و جامعه مدني خود گفت وگو 
را راه عب��ور از عدم تفاهم و س��وءتفاهم بدانند. در همين 
راستا در س��ال 2015 باز رييس جمهور وقت كشورمان 
با شعار جهان عاري از خشونت تصويري ديگر از ضرورت 
با هم بودن براي رسيدن به صلح را به شعار جهاني مبدل 
كرد. حسن روحاني در شصت وهشتمين مجمع عمومي 
سازمان ملل پيشنهاد جهان ضد خشونت و افراطي گري را 
مطرح كرده بود و مبدل به قطعنامه اي شد كه با راي قاطع 
190كشور جهان و اجماعي كم سابقه به تصويب رسيد. 
بار ديگر بر ضرورت جاري شدن صلح در جهان تاكيد شد 
و كشورمان در طول 15 سال توانست دو رويكرد ارزشمند 

براي صلح جهاني را به جوامع بشري ارايه دهد.
2- برقراري صلح پايدار مبتني بر مفاهمه، تس��اهل و 
رواداري در گستره فرهنگ عمومي است. بهترين بستر 
ايجاد فرهنگ مصالحه، جوامع شهري است. شهر بايد به 
مكاني براي درك مشترك انسان هاي شهروند از يكديگر 
احترام متقابل به همديگر و نيز تعامل و گفت وگو براي 
حل مشكلات متقابل تبديل ش��ود. در اين مسير بايد 
مديران ش��هري اعم از ش��هرداري ها و شوراهاي شهر 
خود را مكلف به ايجاد بس��تر مناسب جهت تحقق اين 

امر مهم كنند.
3- تجربه هاي خطرناك و وحش��تناك چ��ون اقدامات 
جنايت بار داعش در عراق و سوريه،كشتار مردم بي گناه 
فلسطين و يا قتل سياهان به دست پليس امريكا نشان از 
آن دارد كه خشونت مختص جوامع در حال توسعه نيست 
بلكه همه جوامع، مس��تعد نقض فاحش حقوق انساني 
هستند و در عصر وابستگي متقابل، نظام بين الملل نيازمند 
يك اس��تراتژي كلان جهاني براي برقراري صلح است؛ 
استراتژي كه به نفي هر نوع درگيري خشونت بار و نيز هر 

نوع استعمار گري و استثمار بينجامد.
4- يكي از بخش هاي موثر جوامع كه نقش موثري در 
برقراري صلح جهاني دارند، زنان هس��تند. بيشترين 
موارد نقض حقوق انس��اني در گستره جهاني متوجه 
زنان اس��ت. مادام كه نيمي از جمعيت جهان كه نقش 
كليدي در تربيت بشر دارند از كمند تبعض، بي عدالتي و 
سلطه جويي رهايي نيابند به سختي مي توان به برقراري 
صلح اميدوار بود. حكومت ها باي��د گام هاي بلندي در 
عرصه هاي داخلي و جهاني ب��راي ارتقاي جايگاه زنان 
بردارند و به اين باور برس��ند كه مس��ير صلح از آغوش 
مادران مي گذرد. زنان تكيه گاه صلح و مروج آن هستند؛ 
آنها با در اختيار داشتن عواطف مادري قادرند، بستري 
مطلوب براي تسري گفت وگو و صلح را در جهان فراهم 
آورند؛ آنان خود موضوع صلح و كاربر آن هستند به شرط 
آنكه باور كنيم كه جهان بشري مشترك و متعلق به همه 
انسان هاست. زنان كانون مدارا و بستر رواداري را با تكيه 
بر عواطف انساني همواره بازتوليد مي كنند چراكه آنان در 
پي ايجاد محيطي امن و ايمن براي فرزندان خود هستند.

5- اينجانب به عنوان عضوي از اعضاي شوراي شهر 
تهران به سهم خود تحقق صلح در تمامي ابعاد آن را 
اولويتي ش��خصي و فوري در نظ��ر گرفته و همگام با 
ديگر اعضاي شورا تلاش داريم با برنامه ريزي  مناسب 
و با در نظر داشت علايق و منافع همه شهروندان و نيز 
هم افزايي با ساير نهادها، آرمان والاي »تهران شهري 

براي همه« را محقق كنيم. 

پذيرشسهلگيرانه
دعاوياعسارتاليفاسددارد

كرونا،روزجهانيصلحو
خواستعمومي

نگاهي به دو شيوه رسيدگي به گزارش هاي آزار در شركت هاي خصوصي و دولتي: 

سوت زنان 

زهرا نژادبهرام

محسن  رضايي/ وكيل پايه يك دادگستري

بب�ران با اش�اره به اينك�ه در بس�ياري از 
س�ازمان ها و دس�تگاه ها موارد اقتصادي 
بسيار بيش�تر از موارد اخلاقي و آزارگري 
برجسته مي ش�ود، اضافه مي كند:»خيلي 
وقت ها موارد آزار هم از س�وي زنان ناگفته 
مي مانند.« اما به نظر او در بسياري از همان 
مواردي كه به خاطر تخلف يا فساد اقتصادي 
برملا مي شوند همزمان موارد اخلاقي شان 
هم هوي�دا مي ش�ود:»نمي دانم چطور اما 
توأمان درگير اين ماجراها مي ش�وند. يك 
نفر به پول بادآورده اي مي رسد و وارد قصه  
تنوع سليقه در برخود با خانم ها هم مي شود. 

ستاره كاظمي/  اعتماد
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»فريدون مشيري« در شعر معاصر ايران جايگاه ارزشمند 
و خاصي دارد. ش��عر فارس��ي پس از كار سترگ »نيما« 
يعني آوردن هوايي جديد در ش��كل و ش��مايل سنتي 
شعر با چند دسته شاعر مواجه شد. آناني كه منتقد اين 
تحول بودند و كماكان قوالب مالوف قبل را براي اشعارشان 
ترجيح مي دادند چون »پرويز ناتل خانلري«، »شهريار« و 
»رهي معيري« و گروهي ديگر با استقبال از اين نوآوري 
چنان پيگيري و ممارستي در اين عرصه كردند كه علاوه 
بر تثبيت جريان ش��عر نو به س��بك و سياقي شخصي و 
منحصربه فرد نيز دست يافتند افرادي چون »اخوان ثالث«، 
»سهراب سپهري« و »شاملو«. اما دسته سومي هم بودند 
كه در س��رودن شعر هم از قوالب س��نتي تر)چون غزل( 
بهره مي بردند و هم بي تعصب از قابليت هاي اين صورت 
جديد بهره بردند و آثار ماندگاري در شعر نو آفريدند كه در 
صدرشان مي توان به »فريدون مشيري« و »اميرهوشنگ 
ابتهاج« اشاره كرد. بديهي است كه اين دسته بندي سويه 
ارزش گذاري نداش��ته و ارزش و ماندگاري واقعي شعر و 
ش��اعرش از ميزان خلاقي��ت، ذوق و توفيق يافتنش در 

بياني استوار و همسو با معنا 
مي آيد و مان��دگاري آن در 
اذهان م��ردم و به اين اعتبار 
آث��ار بزرگاني كه نام ش��ان 
آمد،ماندگار اس��ت در شعر 

معاصرمان. 
»فري��دون مش��يري« كه 
در يك��ي از آخرين روزهاي 

شهريور 1305 در تهران  زاده شد به دليل شغل پدر بخشي 
از كودكي و نوجواني اش را در »مش��هد« گذراند و تقريبا 
همزمان با ورود متفقين به ايران به تهران آمد و به دبيرستان 
»دارالفنون« رفت و پس از آن به رغم ميلش در وزارت پست 
و تلگراف استخدام شد.گرايش او به شعر و ادب سبب شد 
تا در مجلاتي چون »روشنفكر« و »سپيد و سياه« به كار 
مطبوعاتي بپردازد و در سال 34 موفق شد، اولين مجموعه 
شعرش)تشنه توفان( را به چاپ برساند. شعرهاي اوليه اش 
به دليل علاقه و آشناي اش با ادبيات كهن و شعرهاي حافظ 
و سعدي در همين راستاست. تحصيل ناتمامش در رشته 
ادبيات دانش��گاه تهران، فعاليت هاي فرهنگي- ادبي در 
مطبوعات، چاپ چندين دفتر شعر )»گناه دريا/35«، »ابر 
و كوچه/46« و »بهار را باور كن/47« و...( همچنين عضويت 
در شوراي نويسندگان راديو مشغله هاي او را در نيمه دوم 
دهه 30 و دهه 40 دربرمي گيرد. شعر معروف »كوچه« او 
نيز كه در قالب شعر نو و با مضموني عاشقانه بسيار فراگير 
شد، محصول اين دوران است. يكي از ويژگي هاي شاخص 
»مشيري« اين بود كه هيچ گاه جذب حزب ها و گرايش هاي 
سياسي مرسوم در فضاهاي روشنفكري دهه هاي 30 و 
40 نش��د و به تبع آن فضاي تيره و تار و پ��ر از نااميدي و 
سرخوردگي جامعه در س��ال هاي پس از سال 32 كه بر 
اشعار غالب شعراي مجذوب احزاب شده، سايه انداخته 
بود، نتوانست تاثير عمده اي بر سير اشعار »مشيري« داشته 
باشد. در دهه 50 شناخت و علاقه اش به موسيقي ايراني 
و دستگاه ها و گوشه هاي آن سبب شد تا به دعوت دوست 
قديمي اش »سايه« به شوراي شعر و موسيقي راديو برود و 
در دوران جديد مجموعه بي نظير »گلها«ي تازه راديو)كه 
با همت زنده ياد »پيرنيا« و همراهي هنرمندان برجسته 
تبديل به گنجينه اي معتبر از موسيقي ايراني شده بود( در 

جهت اعتلاي هر چه بيشتر آن نقشي برعهده بگيرد. با وقوع 
انقلاب و جنگ فعاليت هاي »مشيري« بيشتر به سرودن 
شعر و گاهي چاپ آنها محدود شد تا اينكه پس از تحولات 
ميانه دهه 70 او به دعوت چند دانشگاه در امريكا، آلمان و 
سوئد پاسخ مثبت مي دهد و در نشست هاي ادبي و شعري 
مختلفي حاضر و به خواندن ش��عرهايش پرداخت كه با 
استقبال بسيار زيادي نيز همراه بود. يكي ديگر از بخش هاي 
كاري »مش��يري« در ارتباط با موس��يقي در دهه پاياني 
عمرش يعني دهه 70 همكاري با آهنگسازان و خوانندگان 
معتبري بود كه از اش��عار ارزش��مندش به عنوان يكي از 
اركان آهنگ هاي ماندگار بهره مي جستند. خوانندگاني 
چون »عليرضا افتخاري« )آلبوم هاي »ناز نگاه«، »ش��ور 
عشق«، »زيباترين«، »افسانه«( »محمدرضا شجريان«، 
»صديق تعريف«، »محمد اصفهاني« و »عليرضا قرباني« 
و نيز آهنگساز برجسته معاصر »فرهاد فخرالديني« كه 
تعدادي از تصانيف ماندگار خود را روي اشعار او ساخته و 
در اركستر ملي اجرا كرده است)و نيز آلبوم درخشان »ياد 
يار مهربان« او كه با صداي »كاوه ديلمي« و به ياد استاد 
»بنان« ساخته شده(. بخشي از تصانيف فيلم »دلشدگان/

حاتمي« با آهنگسازي »حسين عليزاده« و صداي آسماني 
»ش��جريان« روي اش��عار 
»مشيري« نيز از نمونه هاي 
ماندگار همنش��يني شعر، 
موس��يقي و آواز اس��ت.  در 
غال��ب اش��عار مختل��ف 
»مشيري« موضوعاتي مهم 
بدون طمطراق ه��اي ادبي 
بعضا راي��ج در لفاف��ه اي از 
نگاهي زلال و شاعرانه و با قالب و زباني روان و جذاب روايت 
مي شود.« شعر او شايد از شعر شاعران هم نسلش ساده تر به 
نظر بيايد يا اشارات اجتماعي آن كمرنگ تر و نامحسوس تر 
باشد اما فرم ساده، جنبه هاي انساني، اخلاقي و تغزلي آنها 
همواره در اولويت شاعر قرار داشته است. اشعار او تلخي ها 
و ناكامي ها را در قالبي تمثيلي و نمادين و با لحني عامه 
فهم و اميدواران��ه باز مي تاباند. توفيق ديدار اين ش��اعر 
گرانقدر در سال هاي پاياني عمرش در بزرگداشتي در شهر 
»همدان«)كه به نوعي ش��هر اجدادي اش نيز به حساب 
مي آمد، پدربزرگش مدتي در اين شهر ساكن بوده و پدرش 
نيز  زاده همدان اس��ت( و در جوار آرامگاه »بوعلي سينا« 
دست داد. در مصاحبتي كوتاه كه پس از اهداي »پرتره« اي 
كه از چهره اش به نشانه علاقه ام به اشعارش كشيده بودم، 
پيش آمد رمز توفيق اشعارش را يافتم. او بيش و پيش از 
خلاقيتش در شعر تسلطش به ادبيات فارسي، مضامين 
ارزشمند اشعارش و توانايي هايي كه داشت، ماندگاري و 
توفيق اش��عارش را مديون درون و باطني بي غل و غش، 
نگاهي ساده، شخصيتي بي پيرايه و طبعي شوخ و لطيف 
بود. مشيري در سال 79 و پس از چند سال كسالت روي 

در نقاب خاك كشيد.
به عنوان حسن ختام شعر »دست« يكي از شعرهاي بسيار 
زيباي »مش��يري« را با يادش مرور مي كنيم: ..../دست 
گنجينه مهر و هنرست/خواه بر پرده ساز/خواه در گردن 
دوس��ت/خواه بر چهره نقش/خواه بر دنده چرخ/خواه بر 
دسته داس/خواه در ياري نابينايي/خواه در ساختن فردايي/
آنچه آتش به دلم مي زند اينك هر دم/سرنوشت بشرست/

داده با تلخي غم هاي دگر دس��ت به هم/باري اين درد و 
دريغ است كه ما/تيرهامان به هدف نيك رسيده ست ولي/

دست هامان نرسيده ست به هم. 

درباره  فريدون مشيري  به بهانه زادروزش
شاعري به زلالي آب و طراوت برگ

اميد جوانبخت

نظر

منگي اولين تجربه رسول كاهاني در حوزه فيلمسازي است 
كه پيش از اي��ن در تئاتر فعال بوده و اجراهاي متعددي را 
نيز بر صحنه برده  است. بازيگران فيلم او نيز تئاتري هاي 
باسابقه اند كه حال در اين پروژه سينمايي در كنار يكديگر 
به همكاري پرداخته اند. بيش از هر چيز منگي فيلمي كاملا 
تجربي است كه به نظر مي رسد تنها در شاخه هنر و تجربه 
كه همين اينك نيز در اين زيرگروه سينمايي در حال اكران 
است، قابل تماشا و بررسي اس��ت.  از همان ابتداي شروع 
فيلم، نوعي نگاه ساده  شده و قاب هاي بسته، روشن مي كند 
كه قرار نيست در بخش زيباشناسي جاذبه هاي سينما و 
تصوير، توقع بالايي داشته  باشيم يا اساسا چنين قصدي 
در كار باشد، حتي مي توان فقدان چنين عنصر مهم بصري 
را در راستاي محتواي مورد طرح نوعي پادزيبايي شناسي 

نيز درنظر گرف��ت. هر آنچه 
روايت و به تصوير كش��يده 
مي ش��ود در لوكيشن ثابت 
از فضاي داخل��ي يك ويلا و 
محوطه بيروني آن و متمركز 
 بر آدم هاست. استفاده از فرم 
سكانس-پلان نيز كه پيش تر 
ش��هرام مكري آن را تجربه 

كرده  ، دليل ديگري اس��ت كه فيلم را در زمره نمونه هاي 
تجربي و شخصي قرار مي دهد كه بيشتر بر علاقه كارگردان 
آن براي كش��ف در دنياي فيلمس��ازي و س��ينما تاكيد 
دارد تا بر خلاقيت يا فلس��فه مشخص و فكرشده اي و  جز 
موضوعيت روابط انسان ها، از خيانت، كشمكش هاي طلاق، 
ورشكس��تگي هاي مالي، رابطه هاي پنهاني و معضلات 
امروزي ك��ه اغلب در جامعه ب��ا آن درگيرند، پيچيدگي 
ديگ��ري در آن وجود  ن��دارد، گويي كارگ��ردان به دنبال 
پيچيده و زياده گويي نبوده و كشف روابط بين كاراكترها و 
قصه هاي شان را براي تماشاگر كافي مي داند. محور اصلي 
داس��تان درباره زوجي اس��ت كه قصد جدايي دارند، مرد 
بدهي س��نگيني به برادر همس��رش دارد و مدت هاست 
كه در خانه يكي از دوستانش مخفي  شده اما شروع فيلم 
از لحظه اي است كه پريسا همسر حميد و برادرش محل 

اقامت او را در يكي از شهرهاي شمالي يافته اند و براي بردن 
جهيزيه آمده اند. در ميان مجادلات و درگيري ها، رازهايي 
نيز برملا مي ش��ود. هر چند داستان ها درهم پيچيده و با 
موضوعيتي تكراري از معضلات اجتماعي است، با اين حال 
شرح سردرگمي و آشفتگي آدم هايي است كه هر كدام به 
نوعي دچار »منگي« شده اند و گويي در وضعيتي كه حداقل 
هوشياري اس��ت، زيست مي كنند. اين آدم ها هر كدام در 
موقعيتي بينابين مانده اند و آن قدر منگند كه نمي دانند 
چه مي خواهند و چه بايد انجام  دهند و آنچه نيز در پايان 
فيلم روشن مي شود در حقيقت تصميم هاي معلقي است 
كه در جايي به قطعيت مي رسد. در همين راستاست كه 
به نظر مي رسد كارگردان فيلم، از فرم سكانس-پلان بهره 
برده كه هر چه بيشتر و دقيق تر اين منگي و اين وضعيت 
تعليق را كه با شكس��ت زماني نيز توام ا ست، نشان  دهد. 
بدون تقطيع نما در فيلم، رخدادها و موقعيت كاراكترها در 
شكست هاي زماني و زواياي 
مختلف، به تصوير كش��يده 
مي شوند و با وجود نماهاي 
بسته و نزديك، تماشاگر را با 
حقيقت بي واسطه تري از هر 
كدام از آنها رودررو مي كند و با 
تكنيك فيلمبرداري دوربين 
روي  دست، آنها را دنبال كرده 
و وارد فضاي  ذهني متلاطم و حالات دروني  آشفته ش��ان 
مي شود. فوكوس هاي مكرر بر چهره بازيگران و دقيق  شدن 
بر عواطف آنها، ابزار ويژه سينمايي است كه در تجربه هاي 
تئاتري و صحنه اي كمتر به آن قابل دسترس��ي اس��ت.  
بازيگرها كه اغلب تئاتري هستند، در منگي هم پخته و جا 
افتاده اند به  ويژه مهدي ضياءچمني، بهزاد آقاجاني و نسرين 
درخشان در تعامل و هماهنگي موفق تري هستند. منگي، 
با فرم و قصه هاي تكراري، قادر نيست جهاني نو و ويژه خود 
را بسازد يا چيزي مازاد بيفزايد كه در عين شباهت، هويت 
مستقلي را حفظ كند و آن قدر تكنيك ساختاري بر كليت 
فضاي فيلم غالب ا ست كه عملا بر تمام عناصر ديگر تحميل 
مي شود. چنانكه متن، بازي ها و طراحي صحنه، در حاشيه 
قرار مي گيرند. با اين  حال براي اولين كار سينماي تجربي 

رسول كاهاني، مي تواند مقبوليت نسبي را تامين كند.

يادداشتي بر فيلم منگي / رسول كاهاني
»منگي متلاطم«

نيلوفر ثاني

تئاتر

آريل دورفم�ان در ۶ م�ه  ۱۹۴۲ در بوينس آيرس 
چش�م به جهان گش�ود. پدرش از اهالي اودسا در 
اوكراين بود و در دانشگاه اقتصاد تدريس مي كرد و 
چپ گرا بود و مادرش هم فني زلوكوويچ از يهوديان 
روماني- مولداوي بود. كمي پس از تولد، خانواده اش 
به امريكا نقل مكان كرد و ۱۰ سال از دوران كودكي 
خ�ود را در آنج�ا گذراند. آنه�ا در س�ال ۱۹۵۴ به 
شيلي رفتند. دورفمان پس از حضور در دانشگاه 
شيلي در س�ال ۱۹۶۶ با آنگليكا ماليناريچ ازدواج 
كرد و در سال ۱۹۶۷ به ش�هروندي شيلي درآمد 
و به همين خاطر بيش�تر به عنوان يك نويسنده 
شيليايي معروف اس�ت. دورفمان بعد از روي كار 
آمدن س�الوادور آلنده)رييس جمهور چپ گراي 
شيلي( در شمار مشاوران فرهنگي او جاي گرفت. 
در شب كودتاي ژنرال پينوشه)با هماهنگي امريكا( 
مقرر بود كه دورفمان به عنوان شيفت شب در كاخ 
رياست جمهوري حضور داش�ته باشد اما شيفت 
كاري اش را با همكارش جابه جا كرد و از مهلكه جان 
سالم به در برد. او ده ها كتاب نوشته و آثارش به ۳۰ 
زبان در دنيا ترجمه شده است. تعدادي از آثارش نيز 
دستمايه كار فيلمسازان مشهور شده  است از جمله 
نمايشنامه »مرگ و دوشيزه« كه رومن پولانسكي 
فيلمي بر اساس آن ساخت. يكي از درخشان ترين 
آثار او »سه گانه مقاومت« نام دارد كه حاوي ۳ تا از 
نمايشنامه هاي كليدي اوست با عنوان »بيوه ها«، 
»مرگ و دوش�يزه«، و »خواننده متن«. بازيگران 
و كارگردان�ان بزرگ�ي از كره جنوبي ت�ا امريكاي 
شمالي متن هاي او را روي صحنه برده اند. در ادامه 
 »The Theatre Times« ترجمه گفت وگوي او با

را مي خوانيد.

   لطفا داستاني از دوران كودكي تان را تعريف 
كنيد كه به ما كمك مي كند تا بفهميم به عنوان 

نمايشنامه نويس كي هستيد.
وقتي اولين نمايشنامه ام را روي صحنه بردم بايد 7 سالم 
بوده باشد. هنوز نمي دانستم چطور بنويسم و بخوانم؛ اما 

مي توانستم تصاوير را با شدت و تخيل قوي رنگ آميزي كنم 
و نمايش هايي براي خانواده و همسايگان ترتيب مي دادم. 
تصاوير را از درون يك جعبه بزرگ باز عبور مي دادم و جاي 
تمام شخصيت ها حرف مي زدم. دو سال بعد اولين اجراي 
شكسپيري ام را در پارك رجنت ديدم: روياي شب نيمه 
تابستان. فهميدم مي توانم كاري كه با طرح هايم مي كنم را 

با بازيگران زنده انجام بدهم. 
  اولين ضربه اي كه باعث شكل گيري يك نمايش 
جديد براي شما مي ش�ود، چيست؟ يك تصوير، 

يك مضمون، يك خاطره يا يك شخصيت است؟
صدها ش��ايد هزاران تصوي��ر، مضمون، خاط��ره، ايده و 
ش��خصيت در ذهنم پرس��ه مي زند. چگونه از ميان آنها 
انتخاب مي كنم؟ به  طور كلي برخي  واژگان مي آيند. كسي 
چيزي را در فضايي خاص مي گويد. بعدش نياز به كاوش 
و كشف و آشكار كردن معناهاست و بعد هم وقت گشودن 
و جست وجو براي شكل  دادن نمايشنامه است. در فهم آن 
چيزي كه در تصوير نخستين پنهان شده است، عاجزم. 
مثلا: نمايشنامه »بهشت« ]يكي از كارهاي دورفمان كه 
اشاره دارد به بخش دوم كمدي الهي دانته[ با يك موقعيت 
رازآميز شروع مي شود؛ مرد و زني در يك اتاق هستند كه 
مي تواند تيمارستاني ديوانه وار باشد يا جايي فراسوي ماورا، 
يكي مي خواهد، فرار كند و ديگري هم كليد را دارد. سال ها 
بعد، ويگو مورتنسن اين نقش را در مادريد بازي مي كند 
و بعدش مي فهميم، مرد چه كسي هست و زن چه كسي. 

اما سال ها بعد!
  آرزو داشتيد كدام يك از نمايشنامه هايي  كه 
توسط نويس�نده اي ديگر نوشته شده است را 

نوشته بوديد؟
يكي كه كافي نيست: »در انتظار گودو«، »شاه لير«، »ال 
بورلادور دو سويا« و فقط براي گيج كردن هر كسي كه فكر 
مي كند فقط يك نويسنده جدي هستم، متن ترانه فيلم 

»آواز در باران« هم هست.
  آيا مي توانيد توصيف كنيد از يك كارگردان 

چه مي خواهيد؟
بيشتر از هر چيز اعتماد، تخيل، به اندازه كافي داشتن نگاه 
انتقادي تا به من كمك كند، اصلاح كنم و بفهمم چه چيزي 
نوشتم. به اندازه كافي منعطف بودن تا درك كند چه موقع 
چيزي را تغيير نخواهم داد حتي اگر آن مرد يا زن كارگردان 

موافقش نباشد. حتي اگر نتوانم توضيح بدهم چرا! مراقب 
كارگرداناني باشيد كه احترام كار را نگه نمي دارند حتي اگر 

مشهور باشند يا منابع خوبي مي آورند. 
  كارهاي ش�ما در سراسر جهان اجرا شده اند. 
آيا مي توانيد، شباهت ها يا تفاوت هايي را كه از 
طريق توليدات مختلف كشف كرده ايد با ما به 

اشتراك بگذاريد؟
غافلگيري از كارهايي كه ديگران مي توانند با يك نمايشنامه 
بكنند، شگفت انگيز است. من به همراه همسرم آنجليكا-

كه عش��ق و نور زندگي ام اس��ت- نس��خه هاي زيادي از 
نمايش��نامه هايم را ديده ايم. اجراي »مرگ و دوش��يزه« 
بارني سيمونز در ژوهانسبورگ و اجراي اسكولموسكي 
در ورش��و با كاري كه مايك نيكولز در برادوي كرد بسيار 
تف��اوت دارد. اما همچن��ان همان نمايش��نامه و همان 
»دايلاما«ها)دوراهي ه��اي  ح��اد اخلاقي( وج��ود دارد. 
حيرت انگيز است كه چطور يك بازيگر بزرگ مي تواند، 
ريزه كاري ها و نكته هاي جزيي را به يك نقش اضافه كند. 
تماش��اي نحوه بيان كلمات)در مورد نمايشنامه حقوق 
بشري ام، بيان حقيقت درباره قدرت: »صداهايي از فراسوي 
تاريكي«( توسط مريل استريپ در ميان مردم نيويورك 
يا توسط لين ردگريو در كليساي آتلانتا، تجربه اي واقعي 
بود. فراموش نكنيد كه چگونه شان پن بر موضوعي كاملا 
متفاوت از منظر مارتين شين)او در اين نمايشنامه ۸ يا 9 
بار بازي كرده است( يا جان مالكوويچ يا الك بالدوين تاكيد 
خواهد داشت. تمايل دارم بيشتر از اجراهاي صحنه اي در 
جاهايي كه زبان آنها را نمي خوانم و بلد نيستم، حمايت 
كنم. شايد بهترين تجربه من در كشور كره جنوبي باشد 
كه 6 تا از نمايشنامه هايم در آنجا اجرا شد. بيشترشان هم 
توس��ط يك كارگردان روي صحنه رفت و هميشه هم با 
موفقيت چش��مگير همراه بود. توليد »مرگ و دوشيزه« 
توسط La Mafia Teatro در مركز كندي را در مارس 
2014 ديديم كه بايد به آن اش��اره وي��ژه كنم. براي من 
و همس��رم آنجليكا بسيار هيجان انگيز بود تا ببينيم اين 
نمايشنامه اي كه براي شيلي و به زبان اسپانيايي نوشته 
شده، مخاطب جهاني پيدا كرده است؛ تازه پس از اينكه در 

وطنش رد شده است. 
  تغيير تئاتر در جامعه را در طول زندگي خود 

چطور ديده ايد؟

اولين نمايشنامه ام به نام »بيوه ها« با همكاري توني كوشنر 
براي »Mark Taper Forum« نوشته شد. بازيگران 
بسيار زيادي داشتيم. از آن زمان تا امروز تا حد جنون، فشار 
براي توليد نمايشنامه هايي با تعداد بازيگران كمتر افزايش 
يافته است. به نظر مي رسد ديگر از حماسه ها استقبالي 
نمي شود . وقتي مي خواهيم تاريخ، سياست و جنبش هاي 
توده اي را كشف كنيم، عواقب سنگيني به دنبال خواهد 
داش��ت. همچنين تمايل به تخفيف فانتزي در تئاتر به 
خاطر نوعي رئاليسم زمخت وجود دارد كه صادقانه بگويم، 
فنجان چاي يا قهوه ]باب ميل[ من نيست. از طرف ديگر 
به نظر مي رسد، حضور منكوب كننده »واقعيت مجازي« 
)virtual reality( باعث احياي مجدد زنده ترين و پر 
جنب و جوش ترين چيزه��ا پيرامون تئاتر و به  طور كلي 
هنرهاي اجرايي شده است. بدن هايي در فضا، كلماتي كه 
بدون ويرايش توسط دوربين گفته مي شود)چيزي عليه 
دوربين رو و بيرون صحنه ندارم( ميل و نياز مردم است كه 
به چنين هنرهايي بيشتر و بيشتر واكنش نشان مي دهد. 

      به نظر شما عمده موانعي كه نمايشنامه نويسان 
امروز براي توليد با آنها روبه رو هستند، چيست؟

پول و ترس.
  به يك نمايشنامه نويس تازه كار چه توصيه اي 

مي كنيد؟
شجاعت پايبندي به ديدگاه خود همان چيزي است كه 
واقعا به آن نياز داريد. موفقيت را با استعداد يكي نكنيد)در 
واقع دعا كنيد خيلي زود موفق نشويد.( خودتان را تكرار 

نكنيد. مد و گرايش ]ترند[ روز را هم دنبال نكنيد.
  اگر بتوانيد يك قانون تئاتري وضع كنيد، چه 

قانوني خواهد بود؟
بودجه ف��راوان و ولخرجي زياد براي تئات��ر و جوانان؛ در 
مدرسه ها و كميته ها و در هر سطحي. چون تئاتر شامل 
همه هنرها مي ش��ود. چنين سياستي باعث مي شود به 
بازيگران، كارگردانان، طراحان، نوازندگان و نويسندگان 

كار داده شود. 
  به عنوان مخاطب بيش�تر از چه نوع تئاتري 

لذت مي بريد؟
تقريبا هر چيز و همه  چيز، از نمايش هاي موزيكال گرفته تا 
كوچك ترين توليدات. اما به  طور ويژه تئاتري را دوست دارم 

كه مرزها و خطوط تخيل را گسترش دهد.

چندي پيش  معاونت امور هنري وزارت  ارش��اد گزارش 
حمايت هاي مال��ي پرداختي توس��ط انجمن هنرهاي 
نمايش��ي در س��ال 9۸ به گروه هاي نمايش��ي را منتشر 
كرد. تصميمي كه به تنهايي گره��ي جديد  به ده ها گره 
روزگار نمايشي ها افزود. همان مساله قديمي همه باهم 
برابرند اما ظاه��را بعضي برابرترند. يك گروه از مش��هد 
به تهران آم��ده و براي معلوم نيس��ت! چند ش��ب اجرا 
220 ميلي��ون تومان دريافت كرده، ام��ا بهترين اجراها 
و نمايش هاي برگزيده جش��نواره دانش��گاهي ما ريالي 
دريافت نكرده اند، اگر چيزي هم بوده  بين 3 تا 5 ميليون 
تومان پرداخته  ش��ده كه در وضعيت اقتصادي كنوني، 
نهايتا مي ش��ود نفري يك ميليون تومان س��هم اعضاي 
 يك گ��روه پنج نف��ره، آن هم ب��راي چند م��اه تمرين و 
سي روز اجرا؛ تازه اگر فقط پنج نفر باشند. خنده دار نيست؟ 
گروهي در سالن خصوصي نمايش به صحنه برده، ريالي 
هم به دولت نپرداخته )براي همه چنين باد( 100 ميليون 
تومان حمايت مالي گرفته؛ ولي در سوي ديگر به گروهي 
پرتعداد كه ماه ها تمرين كرده تا نمايش با كيفيت و بي نقص 
در تئاترشهر اجرا كند )و همچنان هم بهترين اجراي سال 
9۸ تئاترشهر محسوب مي شود( حدود 22 ميليون تومان 

پرداخته اند، بع��د رقم حمايت مالي را 75 ميليون تومان 
نوشته اند. يعني رقم فروش گيش��ه خود گروه را هم كه 
 دول��ت از روي آن 20درصد به نفع خودش كس��ر كرده! 

به نام رقم حمايت انجمن نوشته  شده. رياكارانه نيست؟
يك گروه ب��راي برگ��زاري رپرتوآر نمايش��نامه خواني 
36ميليون تومان دريافت كرده ولي گروهي كه با حفظ  
كيفيت مناسب موفق ش��ده نمايش خود را در سه سالن 
مهم تئاتر پايتخت )تئاترشهر، مستقل تهران و تماشاخانه 
ايرانش��هر( به صحنه بياورد و در هر س��ه مورد هم شاهد 
استقبال حداكثري باشد 25 ميليون تومان دريافتي داشته. 
اين چگونه عدالتي است؟ خبرگزاري ايسنا روز گذشته 
در يادداشتي خطاب به مسوولان مي نويسد :»شفاف تر 
باش��يد«؛ اما اجازه دهيد اين گزاره را به »درست شفاف 
باشيد« تغيير دهم و بخواهم آقايان عضو شوراي حمايت 
اداره كل هنرهاي نمايش��ي يا انجمن هنرهاي نمايشي 
بياين��د و درباره اعداد و ارق��ام غيرعادلانه اي كه تصويب 
كرده اند به افكار عمومي پاس��خ دهند. چطور امكان دارد 
نمايش هاي به صحنه رفته در حوزه هنري زيرنظر سازمان 
تبليغات اسلامي كه خودش در ساختار بودجه اي  مملكت 
رديف جداگانه دارد، دوباره از دولت حمايت دريافت كنند؟ 
در اين نمونه وجود نام كوروش زارعي، مدير مركز هنرهاي 
نمايشي حوزه هنري! در فهرست حمايت شده ها از عجايب 

روزگار است. مدير مركز نمايش��ي حوزه هنري در تالار 
سنگلج )زيرنظر دولت( نمايشي اجرا كرده و ۸0 ميليون 
تومان، چيزي معادل دو برابر سقف معمول حمايت هاي 
مالي دريافت مي كند، درحالي كه مديران دولتي همواره 
بيان كرده اند شهرداري و حوزه هنري و نهادهايي از اين 
دست بايد مانند دولت در حمايت از هنرمندان احساس 
وظيفه كنند و مس��ووليت بپذيرند. چطور ممكن است 
ببينيم نمايش هايي در سراي محله اجرا شده اند اما جاي 
شهرداري از آقايان دولت حمايت گرفته اند؟ اما گروه هاي 
زيادي بدون حمايت مالي مانده اند. اين چه سازوكاري است 
كه اجازه مي دهد بعضي افراد عضو شوراي حمايت مركز 
هنرهاي نمايشي براي خودشان سقف بودجه حمايتي را 
تصويب كنند؟! اين  آقايان كلاه گشاد را روي سر كدام گروه 

و هنرمند كشيده اند؟ تاكيد مي كنم بحث اين نيست كه 
چرا از گروه ها حمايت مالي شده، اين وظيفه تمام نهادهايي 
است كه به همين عنوان و به نام مردم و هنرمندان بودجه 
مي گيرند. فقط تاكيد دارم ش��وراي حماي��ت اداره كل 
هنرهاي نمايشي در سال 9۸ و مديركل سابق هنرهاي 
نمايشي وقت كه راسا بر ارقام مصوب نظارت داشته، چشم 
خود را بر رعايت عدالت و شايسته سالاري بسته اند و به اين 
ترتيب به چرخه خشونت و شكاف بين هنرمندان دامن 
زده اند. اين آقايان بايد بابت شكل پرداختي غيرمتناسب 
پاسخگو باشند. روزنامه» اعتماد« طي روزهاي آينده درباره 
فهرست حمايت ها، رقم هاي تصويب شده و وضعيت حاكم 
بر اين شيوه بي قاعده كه با شائبه صددرصدي تاثير روابط 

دوستانه همراه است، گزارشي منتشر مي كند. 

به بهانه انتشار گزارش حمايت هاي انجمن نمايش از گروه هاي تئاتر

شيوه قجري!

نگاه

ترجمه: سيد حسين رسولي

آريل دورفمان از نمايشنامه نويسي معاصر مي گويد

تئاترهايامروزكوچكشدهاند

بابك   احمدي

Beowulf Sheehan
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ميش��ل ايكم دومونتني )۱۵۹۲- ۱۵۳۳( فيلسوف ترديدگرا 
و اديب فرانس��وي عصر رنس��انس و نويس��نده كتاب مقالات 
-تتبُّعات»Essays«، فلس��فه را »هنر خ��وب زندگي كردن« 
مي داند. شيوه نگرشي مونتني بيش و پيش از هر چيز وفادار به 
زندگي است  چنانكه شيوه نگارشي او در بيان ژرف ترين  مضامين 
انديشگي، بسان زندگي ساده و بي پيرايه است. »تتبّعات«  مونتني 
را مي توان نه در تاريخ اروپا بلكه در تاريخ جهان، كتابي منحصر 
به  فرد  دانست؛ چراكه نه بسان كتاب هاي بسياري درباره زندگي  

بلكه يك »كتاب زندگي« و به عب��ارت دقيق تر، يك »كتاب- 
زندگي« است.  نشست  هفتگي شهر كتاب  در روز سه شنبه اول 
مهر ساعت ۱۱ صبح به »تأمّلاتي در تتبّعاتِ مونتني«  اختصاص 
دارد كه با سخنراني مس��عود  زنجاني به صورت مجازي برگزار 

مي شود.
علاقه مندان مي توانند اين نشست را از اينستاگرام اين مركز به 
نشاني Instagram/bookcityculturalcenter به  طور 

مستقيم   پيگيري كنند.

تأمّلاتي  در تتبّعاتِ  مونتني
نهمي��ن همايش »مه��ر مولانا؛ اخ��لاق و صلح 
پايدار« به دليل ش��يوع كرونا به صورت مجازي 

برگزار مي شود.
در اين همايش كه پيش تر ضبط ش��ده اس��ت، 
افرادي چ��ون مصطفي ملكيان، جواد حيدري و 
تامس نيگل، تي.ام. اسكنلن و جاشوا كوهن )فعالان 

فلسفه در امريكا( سخنراني خواهند كرد.
همايش »مهر مولانا؛ اخلاق و صلح پايدار« همراه 

با اجراي »آواز صلح« توسط اركستر ملي ويژه ايران 
)نيك آوا( پخش خواهد ش��د.  علاقه مندان براي 
مش��اهده اين برنامه مي توانند روز دوشنبه )۳۱ 
شهريور ماه ۱۳۹۹( مصادف با روز جهاني صلح، 
https: //www.aparat.( ساعت ۲۰ به آپارات

com/soroushmowlana(، اينس��تاگرام 

sorooshemowlana@ و يوتيوب سروش 

مولانا مراجعه كنند.

مهر مولانا

تيتر مصور|خاطرات دموكراسي
ديش  ميكر

آن روي سكه  امروز در تاريخ  فلسفه در خيابان

دوس��تي از استراليا مي گفت 
در جريان جابه جايي اسباب 
و اثاثيه يكي از ثروتمندترين 
خانواده ه��اي ش��هر با كمال 
تعجب متوجه ش��ده كه زن 
صاحبخان��ه تنها ي��ك اتاق 
دستمال كاغذي جمع كرده، هراسان از اينكه در اين 
روزگار كرونايي، بي دستمال كاغذي بماند. نتيجه او 
از اين مشاهده اين بود كه دلشوره و اضطراب ربطي به 
فقير و غني ندارد و يكي از ويژگي هاي زندگي بشري 
به ويژه در روزگار كنوني اس��ت. به نظرم رسيد كه در 
مورد دلشوره يا اضطراب يا استرس يا هر تعبير ديگري 

درست مي گويد. 
در روزگار جديد س��رعت زندگي بالا رفته و هياهوي 
آن زياد ش��ده و ارتباطات و اخب��ار و در نتيجه امكان 
مقايسه ميان افراد بسيار زيادتر از پيش شده است. در 
نتيجه قطعا ميزان دلهره و نگراني و استرس هاي ما هم 
زيادتر شده و اين اختصاصي به فقير و غني و شمالي و 
جنوبي و آسيايي و آفريقايي و امريكايي و... ندارد.  اي 
بسا انسان هاي برخوردار و ثروتمند كه به علت تعلقات 
بيشتر به  عينياتي بيرون از خودشان مثل خانه و ماشين 
و حساب هاي پر و پيمان بانكي و شركت و كارخانه و... 
بيشتر نگران و مضطرب باش��ند، هم نگران از دست  
دادن اين مال و اموال و هم نگران از دست دادن سلامتي 
خودشان زيرا در صورت بيماري نمي توانند از مواهب و 

امكاناتي كه در اختيار دارند، بهره مند شوند. 
از اي��ن حي��ث احتمالا فق��را و ندارها و ب��ه اصطلاح 
»خوش نشين ها« شايد )البته شايد( زندگي راحت تر 
و كم  دغدغه تري داشته باشند چنانكه صائب تبريزي 
مي گويد:»از حادثه لرزند به خود قصرنشينان/ ما خانه 

به دوشان غم سيلاب نداريم«
البت��ه در كنار م��وارد مذكور اضطراب و دلش��وره به 
ويژگي هاي شخصيتي و رواني افراد هم بستگي دارد كه 
خود عمدتا نتيجه تربيت و پرورش آنهاست و تا حدودي 
متاثر از ويژگي هاي وراثتي و اصطلاحا ژنتيك. بنابراين 
بخش��ي از دلش��وره آدم ها به باورهاي آنها و شرايط 
فرهنگي جامعه اي كه در آن تربيت شده اند، ربط دارد و 
از اين حيث شايد خانواده مهم ترين نقش را  ايفا مي كند. 
اما گذش��ته از موارد مذكور يك اضطراب و دلش��وره 
و نگراني هم هس��ت كه با خميرمايه وجودي انسان 
سرشته است و به تعبير فلاسفه اگزيستانسياليست 
خصلت هستي شناختي)انتولوژيك( دارد. اين دلشوره 
ديگر اختصاصي به انس��ان مدرن يا سنتي ندارد و با 
تس��امح مي توان گفت، خصيصه ذاتي انسان است. 
به عبارت روش��ن تر اين اضطراب وج��ودي علت يا 
دليل مش��خص و قابل اش��اره ندارد و از »زمان مند« 
)تمپورال( بودن هستي خاص انسان نشأت مي گيرد. 
ما انسان ها موجوداتي»در زمان« هستيم، زمان را در 
خودمان تجربه مي كنيم و مي توانيم آن را با زبان يا هر 
ابزار ديگري مثل نقاشي يا موسيقي يا با ساختن يا... 
بيان كنيم. به قول س��اموئل بكت ما انسان ها همواره 
در انتظار گودو هستيم، هميش��ه منتظر و به تعبير 
هايدگر»هس��تي به س��وي مرگ«. اين آميختگي 
وجود ما به نيس��تي و اين تحقق تدريجي و در زماني 
زندگي، مي شود كه هميشه مضطرب باشيم و نگران 
و نامطمئن. به قول نيچه انس��ان برخلاف گاوي كه 
زير درخت با آرامش)دس��ت كم آن  طور كه به نظر ما 
مي رس��د( دارد علف مي خورد، موجود تاريخي است 
و همواره در فكر گذشته اي كه سپري شده و آينده اي 
كه هنوز فرا نرسيده. بس��ياري از فرزانگان و حكما و 
فيلسوفان و دانشمندان و ادبا در گذشته و روانشناسان 
و روان درمان گران و كارشناس��ان تربيتي در روزگار 
كنوني انس��ان ها را به »ابن الوقتي« و »دم  غنيمتي« 
و »خوش باش��ي«  و دريافتن حال دع��وت كردند و 
مي كنند؛ يعني درك و احساس و تجربه اينجا و اكنون. 
اما چرا به  رغم اين همه س��فارش و توصيه باز آدم ها 
نگران و مضطربند؟ زيرا انس��ان ها ذات��ا زمانمند و 
تاريخمند هس��تند و وجودش��ان در زمان و با زمان 
متحقق مي شود. پس با اين اضطراب و دلهره وجودي 
چه بايد كرد؟ آيا بايد با مستي يا خود فراموشي يا با 
هر مستمسكي آن را فراموش كرد؟ نگارنده پاسخ اين 
پرسش را نمي داند اما معتقد است كه اين اضطراب 
كه يك تعبير س��اده از آن »هراس از مرگ« است و 
تعبير دقيق ترش »مواجهه با عدم و نيستي« در طول 
تاريخ مهم ترين رانه و س��ائق در انسان ها براي انجام 
كارهاي خيلي بزرگ بوده و هست، كارهايي فراتر از 
ارضاي نيازهاي اوليه و احتمالا عام المنفعه. كارهايي 
كه بشود آنها را دست كم به خيال خودشان جاودانه 
كند و به مدد آنها نيستي يا عدم را شكست بدهند. 
بخشي از بزرگ ترين آثار هنري و ادبي و فكري و علمي 
جهان دانسته يا نادانسته همين طور پديد آمده يا بهتر 
است، بنويسيم خلق آنها را مي توان به اين صورت هم 

توضيح داد. 
خلاصه آنكه اضطراب هس��ت و از آن گريز وگزيري 
نيست، خواه به شكلي كه در ابتداي سخن آمد و علت 
و دليلي معين و مشخصي داشت و در حيوان در قفس 
هم ديده مي ش��د و خواه اضطراب وج��ودي كه ويژه 
شكل هستي انسان متفكر است. بنابراين شايد بهترين 
كار، ش��ناخت آن و رفع علل و عواملي است كه باعث 

دلشوره هاي جزيي  و مشخص مي شود.

ج��ان آرنول��د مي گف��ت: 
»نوش��تن، تنها روش ثبت 
تاريخ نيست« و عكس هاي 
ادي آدام��ز يكي از بهترين 
مثال ها در تاييد اين گفته 
آرنولد اس��ت. ب��ه ويژه آن 
عكسي كه زمستان ۱۹68 در سايگون از اعدام 
يك اس��ير ويت كنگي گرفت و لحظه ش��ليك 
مس��تقيم از فاصله نزديك به سر اعدامي را ثبت 
كرد. ادي آدامز در زندگي  حرفه اي خود نزديك 
به ۵۰۰ جايزه كوچ��ك و بزرگ را برد اما جايزه 
پوليتزر س��ال ۱۹6۹ كه براي »اعدام سايگون« 
گرفت از همه جوايز ديگر مش��هورتر و معتبرتر 
است. به قول ديويد پرلماتر هيچ فيلم يا نوشته اي 
نمي توانس��ت به اندازه اين عكس و تا اين اندازه 
مخاطبانش را متأثر كند. اما ادوارد توماس آدامز 
كه معمولا با نام ادي آدامز از او ياد مي شود، اواخر 
به��ار ۱۹۳۳ در نيوكنس��ينگتون واقع در ايالت 
پنسيلوانيا متولد شد و تقريبا از همان نوجواني 
بود كه عكاس��ي را با جديت پ��ي گرفت. در ۱8 
سالگي همراه با س��ربازان نيروي دريايي امريكا 
به عنوان ع��كاس جنگي به كره رف��ت و اولين 
تجربه حضور در مي��دان نبرد را لمس كرد. بعد 
از آن در ۱۲ جنگ ديگر ه��م حضور يافت و نام 
خود را از اين حيث يعني عكاس��ي از ۱۳ جنگ 
از همكارانش متمايز ك��رد. زماني كه جنگ در 
ويتنام بالا گرفت و امريكا رس��ما در آن مداخله 
كرد، آدامز از طرف خبرگزاري آسوشيتدپرس به 
آن كشور رفت، يكي از شاهدان آن نزاع خونين 
و طولاني شد و مشهورترين عكس آن جنگ را 
هم گرفت. حدود ۳۰ س��ال بع��د در مجله تايم 
نوشت كه در آن عكس در واقع دو نفر مي ميرند؛ 
يكي كسي كه گلوله به سرش شليك مي شود و 
ديگري، ژنرال رييس پليس يعني آن كسي كه 
گلوله را شليك مي كند. ژنرال آن ويت كنگي را 
كشت و من با دوربينم ژنرال را كشتم. هنوز هم 
عكاسي، قوي ترين سلاح جهان است زيرا مردم 
به آن باور دارند. اما عكس ها دروغ هم مي گويند 
حتي آن عكس هايي كه دستكاري نمي شوند. يا 
به عبارت بهتر، عكس ها فقط بخشي از واقعيت 
را نش��ان مي دهند. درباره اعدام سايگون هم به 
ش��ما نمي گويند كه اگر در آن روز داغ جاي آن 
ژنرال بوديد با دش��مني كه چند نفر از ش��ما را 
كش��ته بود چ��ه مي كرديد. آن عك��س زندگي 
ژنرال را به گند كش��يد اما او هرگز من را مقصر 
پيامدهاي بعدي نمي دانس��ت و مي گفت اگر تو 
آن عكس را نمي گرفت��ي حتما ديگري اين كار 
را مي كرد. آدامز به جز عكاس��ي براي نشريات و 
خبرگزاري ها، كارگاه هاي آموزش عكاسي هم 
برگزار مي كرد و نزديك به ۳ دهه به عده زيادي 
مباني كار عكاس��ي خبري را آموزش داد. او در 
چنين روزي از سپتامبر ۲۰۰4 در 7۱ سالگي در 
نيويورك از دنيا رفت. همسر و همكارش آليشا 
آدامز، بايگاني عكس هاي او را به دانشگاهي در 

تگزاس اهدا كرد.

در رمان »دور دنيا در هش��تاد روز« آقاي 
فوگ قهرمان داس��تان وقت��ي پايش به 
هندوستان مي رسد در جزيره اي با مراسم 
»ساتي« رودررو مي شود كه در آن مردم 
محلي رس��م داشتند، همس��ر مرد تازه 
درگذشته را با اوآتش بزنند و دفن كنند. از 
نگاه زن بخت  برگشته و اهالي  روستا اين كار جزو پيش پا افتاده ترين 
كارها به حساب مي آمد. اما آقاي فوگ رسم ساتي را به هيچ گرفت 
و زن را از هيمنه آتش رهانيد. او با سماجتي كه ممكن بود به بهاي 
جانش تمام شود، اين كار را عملي به دور ازآدميزادي مي دانست و 
كاري كه درست مي پنداشت را به انجام رساند. چند صباح پيش 
نگارنده اين ستون از رسانه اي مستندي تماشا مي كرد كه در آن در 
يكي از روستاهاي جنوب شرق آسيا در دهكده اي وسط جنگل   زني 
را نمايش مي داد كه به پهناي دو صورت اشك مي ريخت. شوهر زن 
را ببري در راه خانه خورده بود و روستاييان بر اين باور بودند، زني كه 
ببر شوهرش را به نيش بكشد، بدشگون است و او را داخل روستا 
منزوي كرده بودند و كسي سراغي از بيوه بينوا نمي گرفت. زن نيز 
هر چه هوار مي زد كه ببر، شوهرم را خورده نه من را كسي گوشش 

را بدهكار اين زاري ها نمي دانست... .
 اينها همه گفته آمد تا اشاره اي ش��ود به همه گيري كرونا و بازار 
داغ بد و بيراه گفتن به فرهنگ غذايي چين. چيني ها هميشه به 
داشتن »شورفاصله«  از ديگر تمدن ها مشهور بوده اند و طب سنتي 
و ورزش هاي رزمي و معماري ش��ان را در جهان يگانه مي دانند. 
سنت غذايي شان هم يكي ديگر از ابزاري است كه هميشه براي 
فاصله گذاش��تن با ديگر فرهنگ ها از آن س��ود برده اند. اما در هر 
حال عادت خوردن برخي حيوانات نخوردني در چين، سبب ساز 
گرفتاري بزرگي در جهان شده  و نمي شود، جلوي انتقادات را به 
بهانه نژادپرستي و توهين ديوار كشيد. همان طور كه امروز مي شود 
از برخي عادت هاي چيني ها و برخي كشورهاي جنوب شرق آسيا و 
جاهاي ديگر ايراد گرفت و بدان ها گوشزد كرد كه بايد به بده  بستان 
چند هزارساله انسان و طبيعت در زمينه خوراك احترام بيشتري 
نشان بدهند و از خرافات دست بشويند، اين حق هم براي چيني ها و 
ساير ملل محفوظ است كه از برخي مشكلات فرهنگي ما مثل وقت 
ناشناسي و... ايراد بگيرند و از اين نقادي ها نبايد باكي به دل راه داد. 

فرهنگ ها هميشه از هم آموخته اند و يكديگر را تصحيح كرده اند.

فرهنگ ها هميشه از هم آموخته اند ادي آدامز و اعدام سايگوندلشوره
مهدي  مالمير مرتضي  ميرحسينيمحسن آزموده

نگاه آخر

در آس��تانه جن��گ دوم 
جهان��ي، جاي��گاه م��ردم 
ايران در تصميم س��ازي ها و 
مشاركت هاي واقعي سياسي 
و اجتماع��ي و حض��ور در 
عرصه هاي آزادنه تر اقتصادي 
تا حد هيچ تنزل داده ش��ده بود؛ گستره مداخلات 
غيرقانوني و خلاف قاعده حكومت تا خصوصي ترين 
جنبه ه��اي زندگي و حي��ات مردم كش��ور فزوني 
پيدا كرده و همزمان با رشد فزاينده فساد سياسي، 
اقتصادي و اداري سيستماتيك و سراسري در اركان 
حاكميت و دولت، كمترين انتقاد و اظهارنظر مستقل 
درباره علايق و اقدامات حكومت، تبعات وخيمي را به 
 دنبال داش��ت. به رغم سرمايه گذاري هايي كه براي 
تقويت ارتش و قواي نظامي صورت گرفته بود، كشور 
به سرعت توسط متفقين متجاوز اشغال شد. اكثريت 
مردم در حالتي از بي عملي تحميلي، بهت و حيراني 
غمبار ناش��ي از پيشينه و تبعات س��وء ديكتاتوري 
فزاينده داخلي و فاجعه تصرف كشور توسط بيگانگان 
س��ير مي كردند. س��فير وقت امريكا در خاطراتش 
نوشت:»سرنگوني و س��رانجام مرگ او در تبعيد كه 
در آخرين سال هاي پادشاهي به مستبدي حريص، 
بي رحم و مرموز تبديل ش��ده بود، كسي را متاسف 
و متاثر نكرد.«  با فرار رضا خان، روزنامه ها و نشريات 
كشور به افشاي دوران سلطنت او پرداختند. خيلي ها 
شاه  مخلوع را به باد انتقاد و حتي استهزا گرفته بودند، 
دش��منان در تبعيدش بازگش��ته بودند، زندانيان 
سياسي آزاد شده بودند، ملاكين فئودال زمين هاي 
غصب شده شان  را مي خواستند و روحانيون بار ديگر 
در ملأعام به فعالي��ت مي پرداختند. اما نمايندگان 
مجلس كه در گذشته مطيع و دستچين شده بوده 
و در خدمت رضاش��اه بودند، تغيير رويه داده آشكارا 
شاه را به انباشت ثروتي عظيم، كشتار مردم بي گناه 
و سوءاستفاده از القاب خود متهم مي كردند. ۳ هفته 
بعد شاه بدون گفت وگو با متفقين به نفع وليعهد خود 
كناره گيري كرد و به اميد نجات سلطنت، كشور را 

ترك كرد.
مجلس سيزدهم كه بعد از خروج رضا شاه تشكيل 
شد، جهت اعاده حيثيت از دست رفته خود به انتقاد 
از شيوه شاه مخلوع پرداخت كه خود انتخاب شده اش 
بود. اما ش��يوه برگزاري انتخاب مجلس چهاردهم 
تركيب نمايندگان و اقدامات آن محصول فضاي باز 
سياسي بعد از شهريور ۱۳۲۰ بود. انتخابات مجلس 
چهاردهم رقابتي ترين و با اهميت ترين انتخابات در 
ايران دوران پهلوي بوده كه تركيبي متفاوت از ديگر 
دوره هاي قانونگذاري داش��ت. وجود 7 فراكسيون 
شامل دموكرات، ميهن، آزادي، مستقل، توده، اتحاد 

ملي و منفردين اين مجلس را متفاوت كرده بود.
سفارتخانه هاي شوروي، انگليس و امريكا متقاعد 
شدند كه بهترين فرد براي جانشيني، وليعهد است. 
محمدرضا پس از تسليم شدن كامل، خبر موافقت 
جانشيني خود را در ۲4 شهريور دريافت كرده بود. 
فروغي كه مورد اعتماد دولت انگليس بود و به نظر 
ويليام پولارد)س��فير انگليس در ايران( »شخصي 
درس��تكار و قابل اطميناني ب��ود«! نقش تاريخي 
خود را در رسيدن پهلوي دوم به حكومت ايفا كرد. 
فروغي)اولين و آخرين نخست وزير رضاشاه( يكي 
از فراماسونرهاي مش��هور و تحصيلكرده بود كه از 
وابستگان انگليس به حساب مي آمد. دولت انگليس 
از نخست وزيري فروغي راضي بود و علي سهيلي وزير 
امور خارجه فروغي»انگليسي ها را مطمئن كرده بود 
كه هر وزيري مورد مخالفت آنان باشد، تغييرخواهد 
يافت.«  طبق اصل س��ي ونهم قانون اساسي هيچ 
پادشاهي بر تخت سلطنت نمي تواند، جلوس كند 
مگر اينكه قبل از تاج گذاري در مجلس شوراي ملي 
حاضر شود و با حضور اعضاي مجلس شوراي ملي 
و مجلس سنا و هيات وزرا قسم ياد كند اما مجلس 
خود فاقد مشروعيت بود زيرا تمام نمايندگان توسط 
رضاشاه انتخاب شده بودند. نمايندگان پس از قرائت 
استعفاي رضا شاه با يك چرخش ۱8۰درجه اي به 
انتقاد از ديكتاتوري رضاشاه پرداختند و چنين وانمود 
كردند كه مجلسيان از مخالفان حكومت استبداد 

شاهي بوده اند. 
۲6 شهريور، شاه جوان در مجلس سوگند ياد كرد. 
طي اين س��ال ها تا زمان خروج نيروهاي متفقين از 
ايران، شاه حداكثر فقط در تهران حكومت مي كرد. 
اين موضوع باعث ش��ده بود تا اقتدار پادشاهي او به 
عنوان يك ش��اه مقتدر به چالش كش��يده شود. تا 
حدي كه زماني كه ۳ مرد قدرتمند آن روزگار يعني 
چرچيل، روزولت و استالين براي شركت در كنفرانس 
سه جانبه به تهران آمدند، چرچيل  و روزولت برخلاف 
عرف ديپلماتيك عملا ش��اه را ناديده انگاشتند و به 
ديداراو نرفتند. ش��اه در جريان موضوع پيشه وري 
و خودمختاري آذربايجان ب��ا كمك امريكا فرصت 
يافت تا اقتدار از دست رفته را به خود بازگرداند. واقعه 
بهمن ۱۳۲7و تيراندازي به س��مت شاه در دانشگاه 
تهران، بهانه را براي بستن فضاي سياسي و قلع و قمع 
نيروهاي سياسي به شاه داد. پس از آن نخست وزيري 
مصدق و كودتاي ش��اه عليه او، واقع��ه ۱۵خرداد و 
بسياري از رويدادهاي ديگر، ايران را به سوي انقلاب 

اسلامي ۱۳۵7 سوق داد.

سوگند براي نجات سلطنت
محمود  فاضلي

خبرگزاري مهر با انتشار مجموعه عكسي خبر داد:»اين روزها كه وضعيت قم در زمينه كرونا به فوق 
قرمز رسيده، مانور آگاهي سازي شهروندان به منظور جلوگيري از ابتلا به اين بيماري به همت معاونت 
فرهنگي و دانشجويي دانشگاه علوم پزشكي و با همكاري معاونت بهداشت، اورژانس و شهرداري در 
سطح شهر قم برگزار شد و كارشناسان بهداشت و كادر درمان با پوشيدن لباس حفاظتي ضمن توصيه به زدن ماسك به 

افرادي كه توجه لازم را نداشتند نيز ماسك رايگان در بين آنان توزيع كردند«.

#  شنبه و يكشنبههشتگ روز

عده اي مي گويند وع��ده رييس جمهور ع��دم موافقت 
س��ازمان ملل با تش��ديد تحريم هاي امريكا بوده و عده 
ديگري اما همچنان معتقدند كه اين وعده محقق نشده 
و باي��د منتظر ماند. منتظر وعده اي كه روز چهارش��نبه 
حسن روحاني آن را اعلام كرد و خطاب به مردم از جشن 
پيروزي در روزهاي شنبه و يكشنبه گفت. از لحاظ خبري 
هنوز مش��خص نيس��ت كه اين وعده چه چيزي است و 
سرانجامش چه مي ش��ود اما در توييتر فارسي هشتگ 
»شنبه و يكشنبه« داغ شده و شوخي كاربران ناراضي و 
منتقد به اوضاع و احوال اقتصادي و فشارهاي مختلف اين 
مدت با رييس جمهور آغاز. آنچه مي خوانيد، منتخبي از 

اين توييت هاست: 
 »فردا هم بگذره تو بيوم مي نويسم بازمانده از شنبه و يكشنبه 
معروف روحاني«، »حال مردم شاد تو خونه چطوره؟«، »يه 
جوري روحاني ميگه  شنبه يكشنبه خوشحالي داريم انگار 
كه خوشحالي قبليش هنوز تو دلمون مونده... آقا تو مسكن 
رو ارزون كن بذار جوونا صاحب خونه بشن، خودرو رو ارزون 
كن بذار مردم ماش��ين بخرن، خوراك و مرغ و... ارزون كن 
مردم خوشحال بشن... اين يعني خوشحالي«،  »روحاني 
گفته بود شنبه و يكشنبه  جشنه؟ من هنوز تصميم نگرفتم 

چي بپوشم آخه«، »تا صبح دوشنبه براي اينكه اين بحران 
»شنبه و يكشنبه روز پيروزي ملت ايران است« رو رد كنيم 
هر ۱۵ دقيقه راديو چك و اعلام وضعيت كنيد. ان ش��اءالله 
اين بحران رو هم پشت سر مي ذاريم«، »خب تا حالاش كه 
به خير گذشته؛ گشايش اقتصادي شنبه و يكشنبه«، » بازار 
طلا و سكه و ارز قرمزپوش شد، بازار بورس هم با افت 4 هزار 
واحدي قرمز شد، همه استان هاي كشور هم به وضعيت قرمز 
كرونايي رسيدند، اين خبر خوب شنبه، يكشنبه رو خدا به 
خير بگذرونه«، »چقد خوبه كه مردم ايران با پيروزي روزهاي 
شنبه و يكشنبه به استقبال سلطان فصل ها)پاييز( ميرن«،  
»با دلار ۲7 تومني نميشه جش��ن گرفت به خدا«،»خب 
معلومه بعد از گشايش اقتصادي و حل مشكل مردم الان 
مي رسيم به پيروزي ديگه«، »حالا اينكه داستان شنبه و 
يكشنبه  رو مس��خره مي كنين، اشكال نداره ولي در تاريخ 
شكس��ت تاريخي ترامپ در برابر برجام ثبت ميشه چه ما 
بابتش خوشحال باشيم يا ناراحت«، »روز شنبه و يكشنبه 
روز پيروزي ملت ايرانه از الان بريم س��نگر بگيريم يا ديگه 
دير ش��ده؟!«، »خدا كنه شنبه و يكشنبه موضوع تو حوزه 
اقتصادي نباش��ه، من يكي كه ديگه جا ندارم« و »شنبه و 

يكشنبه پيش  رو را رد كنيم، مرحله ديگه بعدش فيناله«. 

سنگر بگيريم يا دير شده؟!

در همين حوالي 
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اكنون ۲۰ س��ال پس از خاموش��ي 
فريدون مش��يري، او در فضاي شعر 
اي��ران حضور خاطره انگي��ز خود را 
حفظ كرده اس��ت. حضوري كه در 
هر برهه، خاطرات خاص خود را براي 
ما داشته و تداعي مي كند. فريدون 
مشيري در بهترين توصيف از زمره 
شاعراني است كه مس��تقيما با عواطف انسان سروكار دارد. 
سروده هايش نگاه شاعري است كه رنج و درد را به ابعاد جهان 
وسعت و عمق مي دهد و بازتاب آن به لطافت انديشه، زيبايي 
و رواني واژه ها آميخته است. خود او در تعريف شعر مي گويد: 
»شعر بايد شوري، شوقي، حالي، تاثيري، نيرويي، غروري در 
ذهن و جان و وجود من برانگيزد. بايد مرا شگفت انگيز كند. 

مسخ كند، بيدار كند. كشف شاعر بايد مرا از من بربايد.«
 آش��نايي مشيري با سنت هاي هزار س��اله شعر فارسي كه 
با خلاقيت هاي نو در شعر فارس��ي نيز همراه بوده به او اين 
توانايي را داده تا بتواند زباني شفاف و زلال و ساده داشته باشد. 
ويژگي ديگر او آشنايي عميقش با موسيقي است. مشيري 
پيوندي تنگاتنگ با موسيقي دارد. به همين خاطر بسياري 
از سروده هايش به آواز توس��ط هنرمندان بزرگي همچون 
محمدرضا ش��جريان، ش��هرام ناظري و... خوانده شده اند. 
نخستين  بار ۵۰ سال پيش مرحوم »امير جاهد« نخستين 
كسي بود كه روي شعرهاي مشيري آهنگ ساخت. از جمله 
ترانه »در ملك ايران« كه با صداي قمرالملوك وزيري اجرا شد. 
 ويژگي ديگر مشيري اين است كه با زباني درخشان و ساده و 
روشن، واژه واژه با ما حرف مي زند، حرف هايي كه از آن اوست 

نه الهام گرايي رندانه كه در شعر معاصر بسيار نامفهوم است.  
او عاشق طبيعت، موس��يقي، نقاشي و ستايشگر همه  اين 
زيبايي ها بود. او نه تنها  اين جلوه هاي اصيل زيبايي را مي  ستايد 

بلكه به ما مخاطبان خود نيز مي آموزد.
علاوه بر آن شعر مش��يري لبريز از علاقه وافر او به فرهنگ 
ايران و زبان فارسي است. شعر »ريشه در خاك« او نمايانگر 
احساسات عميقش به اين آب و خاك و مردمش است. او يك 
بار در پاسخ  دوستي آزاديخواه كه از اين سرزمين كوچ كرده و 
فريدون مشيري را تشويق به رفتن كرد، اين شعر را سرود. بند 

آخر آن را همه شنيده ايم: 
»من اينجا ريشه در خاكم و...«

سخن را با شعري از فريدون مشيري با عنوان »نسيمي از ديار 
آشتي«  به پايان  مي برم: 

آري، اگر روزي كسي از من بپرسد

»چندي كه در روي زمين بودي چه كردي؟«
من، مي گشايم پيش رويش دفترم را
گريان و خندان، برمي افرازم سرم را

آنگاه، مي گويم كه بذري »نوفشانده«ست، 
تا بشكفد، تا بردهد، بسيار مانده ست.

من مهرباني را ستودم
من با بدي پيكار كردم

»پژمردن يك شاخه گل« را رنج بردم
 »مرگ قناري در قفس« را غصه خوردم

وز غصه مردُم، شبي صد بار مُردم.
من، با صبوري، بر جگر دندان فشردم!

شب هاي بي پايان  نخفتم
پيغامِ انسان را به انسان، باز گفتم
حرفم نسيمي از ديار آشتي بود.

من اينجا ريشه در خاكم

علي  دهباشي 


